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„Nauč nás počítat naše dny, abychom v srdci zmoudřeli!“ 
– Starý zákon, Žalm 90 

 

 

 

 

“Čím hlouběji zpět se člověk umí ohlédnout, tím více vpřed dokáže vidět.“ 
― Winston Churchill (1874–1965) 

 

 

 

  



NEJDRAŽŠÍMU POTOMSTVU ZNOJEMSKÉMU! 
 

Píše se rok Léta Páně dva tisíce dvacet tři. Město Znojmo si připomíná významná dějinná 

výročí: dvanáct staletí od první písemné zmínky o Moravanech (822), osm staletí od založení 

Znojma coby prvního města v jižní polovině Moravy králem Přemyslem Otakarem I. 

(1222/1226), sedm set let od návratu Znojma z rakouského panství do svazku zemí Koruny 

české (1323), téměř šest set let od husitského obléhání Znojma (1425), pět set let od sepsání 

památné knihy práv města Znojma, potvrzených králem a markrabětem Ludvíkem 

Jagellonským (1523), čtyři sta let od nechvalných pobělohorských konfiskací majetku 

znojemských protestantských měšťanů (1622), tři sta let od znojemských oslav pražské 

korunovace Karla VI. (II. jako krále českého) a jeho choti Alžběty Kristýny ve Znojmě (1723), 

dvě staletí od založení Karolíniných sadů ve Znojmě (1824), sto padesát let od úplného 

zprovoznění Rakouské severozápadní dráhy přes Znojmo (1872), téměř sto let od návštěvy 

prvního československého prezidenta T. G. Masaryka ve Znojmě (1924), 55 let od okupace 

Československa vojsky Varšavské smlouvy (1968) nebo třicet let od vzniku České republiky 

(1993). 

Radniční věž, z jejíž nejvyšší báně jste vyňali tuto listinu, byla, je a doufejme, že i navždy 

zůstane hlavní historickou dominantou našeho milovaného města Znojma. Od svého počátku 

symbolizovala mimořádný význam zeměpanského (královského, markraběcího) města. 

Demonstrovala hrdost a sílu městské samosprávy a blahobytu měšťanů.  

Věž je vysoká téměř 67 metrů. Dolní polovinu této výšky představuje štíhlý zděný 

hranol s klenutými místnostmi, postavený v letech 1447 až 1449. Dva pamětní nápisy v latině 

vsazené do vnějšího líce zdiva věže prozrazují, že: „ANNO DEI 1447 FERIA II POST MARGARETHAM 

INCEPTUM EST HOC OPUS PER MAGISTRUM NICOLAUM LAPICIDAM DE EDELSPITZ“. A potom že: „CONDIDIT 

INFANTIS PRAECLARI TEMPOR REGIS ME LADISLAI SUBDITA ZNOYMA SIBI 1448, QUEM REX ALBERTUS GENUIT DUX 

MARCHIO DIGNUS CAESARIS ELISABETH FILIA MATER ERAT.“ V českém překladu: „Léta Páně 1447, 

v pondělí po Markétě (17. července), počalo se toto dílo skrze mistra Mikuláše, kameníka ze 

Sedlešovic.“ A pak že: „Stavba probíhala v roce 1448, kdy Znojmo bylo poddáno nezletilému 

znamenitému králi Ladislavovi, kterého zplodil král Albrecht, vévoda a markrabě, a jehož 

matkou byla Alžběta, dcera císaře (Zikmunda).“ 

 Horní polovinu věže tvoří velmi složitě tvarovaná střecha vrcholící hlavním jehlanem 

s největší bání a praporcem a členěná dále dvěma čtveřicemi menších vížek s menšími báněmi 

a praporci. Autora tohoto obdivuhodného tesařského díla nám archivní prameny neprozrazují. 

Jedná se každopádně o nejstarší známý doklad tohoto typu věže ve střední Evropě vůbec. 

Proto toto mimořádné stavitelské dílo aspiruje na zápis mezi národní kulturní památky České 

republiky. 

 

My, členové Zastupitelstva města Znojma, v intencích preambule pamětního spisu našich 

předků z roku 1833, a sice „pamětlivi svaté povinnosti, která náleží i všem následujícím 

stoletím, udržovat drahocenné pomníky minulých dob“, jsme se rozhodli při schvalování 

rozpočtu města Znojma na rok 2022 přistoupit k rozsáhlé opravě krovu a krytiny radniční věže, 

kterou všichni vnímáme jako prvořadou kulturní památku našeho města.  



 Oprava byla plánována již delší dobu. Do Strategického plánu rozvoje města Znojma 

byla zařazena poté, co v roce 2014 komise odborníků po zevrubné prohlídce věže sepsala 

poměrně alarmující zjištění. Plechová krytina věže vykazovala četné otvory, kterými zatékalo, 

rozvíjela se hniloba bednění a trámů krovu. K poruchám na konstrukčních prvcích se přidalo 

také napadení trámů dřevokazným hmyzem. Zkázonosný vliv na krov věže měla také 

základnová telekomunikační stanice, vybudovaná v úrovni dolního ochozu věže v roce 2002. 

Pro detailní poznání stavební historie radniční věže zadalo město Znojmo na jaře 2015 

standardní nedestruktivní stavebně-historický průzkum, který velmi kvalitně zpracovali MgA. 

František R. Václavík, Mgr. Bohdan Šeda, Mgr. Kateřina Kulhánková a Mgr. Dalibor Hodeček. 

Průzkum tvoří Přílohu č. 1 k tomuto spisu.   

 V listopadu 2021 schválila Rada města Znojma vypsání veřejné soutěže na příslušné 

stavební práce. Vítězem se na konci února 2022 stala firma H & B delta se sídlem ve Vsetíně 

s nabídkou ve výši 29.862.000 Kč + daň z přidané hodnoty. Ve stejném čase byl na základě 

výběrového řízení vybrán technický dozor stavby Ing. Milan Herzig ze Znojma. Autorského 

dozoru se ujal projektant a expert na středověké střešní krovy Ing. Miroslav Fuchs z Prahy. 

Další podrobnosti k opravě věže jsou uvedeny v Příloze č. 2 k tomuto spisu. 

Během kontrolního dne na stavbě dne 16. září 2022 bylo prováděcí stavební firmou 

předáno do rukou investora, města Znojma, celkem sedm pamětních schránek, a sice šest 

měděných pouzder různé velikosti i stáří a jedna plastová dóza, které byly v nejvyšší báni 

(makovici) radniční věže uloženy od poslední opravy v roce 1993. 

Schránky byly přeneseny na bezpečné místo v budově staré radnice (Obroková 12), kde 

dne 30. září 2022 proběhlo komisionální prohlédnutí. Odborné otevření pěti zaletovaných 

měděných pouzder provedl ve své dílně přímo pod patou městské hradební zdi v ulici Žleby 

znojemský klempíř Miroslav Pop. Obsah pouzder byl následně v zasedací místnosti rady města 

v budově staré radnice vyňat a zaprotokolován za účasti následujících osob: Ing. Jakub 

Malačka, MBA (starosta města), Mgr. Karel Podzimek (místostarosta města), MUDr. Pavel 

Jajtner, MBA (místostarosta města), Jan Grois, MBA (místostarosta města), Ing. arch. Iveta 

Ludvíková (městská architektka), archeolog Mgr. Zdeněk Čižmář, kunsthistorik PhDr. Jan 

Kozdas (oba jako zástupci Národního památkového ústavu Brno), historik Mgr. David Nehyba 

(ředitel Státního okresního archivu Znojmo), historik Mgr. Bc. Petr Eckl (Jihomoravské muzeum 

ve Znojmě) a historik PhDr. Jiří Kacetl (člen Zastupitelstva města Znojma). Zápis 

z komisionálního jednání 30. 9. 2022 tvoří Přílohu č. 3 k tomuto spisu. 

Na základě doporučení komise z 30. 9. 2022 zahájil historik Jiří Kacetl katalogizaci 

nalezených předmětů. Ve spolupráci s ředitelem archivu Davidem Nehybou byly zejména 

zkoumány okolnosti posledního vložení pamětních předmětů a listin do báně radniční věže na 

začátku prosince 1993. Bylo zjištěno, že obsah bání byl tehdejšími pracovníky Jihomoravského 

muzea ve Znojmě a Státního okresního archivu rámcově zadokumentován. Z popudu 

tehdejšího ředitele archivu Mgr. Zdeňka Bíny bylo rozhodnuto o tom, že originální dokumenty 

z let 1656, 1833, 1890 a 1951 budou restaurovány a napříště uloženy v bezpečí okresního 

archivu, zatímco zpět do báně radniční věže se vrátí pouze jejich xerokopie. Tak se také na 

začátku prosince 1993 stalo. Velkou, dosud neobjasněnou záhadou však je, proč se originály 

dokumentů nakonec do archivu nedostaly. Podle ústního svědectví Mgr. Zdeňka Bíny 

nedlouho před jeho náhlým úmrtím (26. 11. 2022) měly originály být na příkaz tehdejších 



radních nakonec ponechány v budově znojemského městského úřadu, kde se však nato 

ztratily. Xerokopie nalezené v pamětních schránkách a snímky na mikrofilmu jsou tedy nyní 

jedinými doklady vzácného dědictví, které radniční věž budoucím generacím již od poloviny 

17. století přechovávala a odkazovala. Jak xerokopie, tak i mikrofilmy byly nyní digitalizovány 

pro pozdější generace. Odborný soupis nalezených dokumentů v báni tvoří Přílohu č. 4 

k tomuto pamětnímu spisu.  

Dalším z doporučení komise z 30. 9. 2022 bylo uspořádání mimořádné výstavy pro 

veřejnost. Byla nazvána „Historické dokumenty z báně radniční věže“ a jejím cílem bylo 

seznámit širokou veřejnost s obsahem pamětních schránek nalezených v nejvyšší báni radniční 

věže. Plakátek k této výstavě tvoří Přílohu č. 5 k tomuto spisu. Výstavu organizačně zastřešil 

odbor školství, kultury a památkové péče Městského úřadu Znojmo pod vedením  Ing. Denisy 

Krátké. Kurátorsky ji připravil historik Jiří Kacetl ve spolupráci se Státním okresním archivem 

Znojmo a Jihomoravským muzeem ve Znojmě. Výstava se konala od 28. října do 4. listopadu 

2022, vždy od 9:00 do 17:00 hodin v dolním sále Znojemské Besedy. Kurátorské komentované 

prohlídky proběhly v pátek 28. října v každou celou hodinu a v neděli 30. října každou hodinu 

odpoledne. Závěrečná komentovaná prohlídka proběhla v pátek 4. listopadu v 16 hodin. 

Návštěvníci si mohli prohlédnout výběr z nalezených předmětů, jakými byly kopie pamětních 

spisů, historické mince a medaile, fotografie, dopisy a jiné. Dvanáctiminutová počítačová 

prezentace prostřednictvím šesti desítek vyobrazení seznámila návštěvníky s 575letou historií 

radniční věže. Dalšími lákadly byly zápůjčky ze znojemského muzea jako model radniční věže 

od Karla Nathera z roku 1938, střelecký terč s výjevem nasazení nejvyšší báně věže v roce 1833 

mistrem Janouschkem z Jihlavy, dobové opisy pamětních listin či stará ručička věžních hodin 

a praporec báně. Výstavní sál vhodně doplnilo osm pozlacených bání z věže. Výstavu během 

výše uvedených osmi dnů zhlédlo 1535 osob. Někteří z nich se zapsali do návštěvního sešitu, 

který tvoří Přílohu č. 6 k tomuto spisu. 

 Široká veřejnost měla od května do října 2022 možnost stát se sponzorem radniční 

věže. Do konce listopadu se zapojilo 88 subjektů, a sice 82 fyzických a 6 právnických osob. 

Dohromady všichni přispěli částkou 229.068 Kč. Sponzoři budou zapsáni do kroniky města 

Znojma za rok 2022 a jejich seznam je připojen v Příloze č. 7. 

 

Po tomto stručném shrnutí významu radniční věže, motivů představitelů města k její současné 

opravě a popisu dokumentů nalezených v nejvyšší báni chceme nyní, věrni tradici našich 

předchůdců, podat shrnující výklad o hlavních událostech ve městě Znojmě za období od 

poslední opravy věže, tedy od prosince 1993, až do současnosti, ledna 2023. Tento výklad byl 

sestaven díky kronikám města za příslušné roky, excerpcemi z denního tisku i osobním 

vzpomínkám. 

 

__________________________________ 

 

 

 

  



 

 

 

 

ZNOJMO 1993–2023 
 

  



Úvod 

Poslední tři desítky let ve Znojmě byly velmi dynamické. Zatímco v roce 1993 stálo město na 

začátku hlubokých změn spojených s transformací státního direktivního hospodářství 

v svobodné tržní prostředí, ocitá se naše město nyní ve stínu krvavé ruské válečné agrese na 

Ukrajině, v období, kdy se vzpamatováváme z mimořádných vládních opatření kvůli pandemii 

onemocnění covid-19, ve věku digitalizace všech oblastí našich životů. 

 90. léta 20. století se nesla ve velmi liberálním ovzduší. Roku 1991 byla dosud chráněná 

krajinná oblast na okraji města prohlášena za Národní park Podyjí. Kvůli nedokonalým 

zákonům bohužel došlo při privatizaci státního majetku k mnoha chybám. Aktéři privatizace 

využili jmění privatizovaných firem a důvěry tehdejších bank k získání velkých finančních 

úvěrů, které pak nesplácely, čímž posílaly dané podniky do konkurzních řízení. Při tomto tzv. 

tunelování ve Znojmě skončila řada výrobních a obchodních podniků. Do některých z těchto 

případů bylo bohužel zataženo i město Znojmo (kauza městských jatek). Dalším 

politováníhodným fenoménem byla nesystematická privatizace jednotlivých bytů a domů ve 

vlastnictví města. Městská samospráva se tak často zbavila strategických nemovitostí 

a zpravidla za velmi podhodnocenou cenu. Pozitivem oné dekády nicméně bylo obrození 

občanské společnosti, úspěchy znojemského sportu (zejména plavání a lední hokej) 

a znovunavázání přátelských vztahů se sousedním Dolním Rakouskem. Město také ze svého 

rozpočtu významným dílem finančně přispělo na generální rekonstrukci všech znojemských 

kostelů. Ke konci dekády byly ve Znojmě otevřeny první velké supermarkety. Z politicko-

správního pohledu město Znojmo profitovalo z dočasné absence krajů, neboť komunistické 

krajské úřady, vzniklé roku 1960, byly roku 1990 zrušeny. Mezi znojemským okresem 

a centrálními ministerstvy České republiky (ČR) v Praze v 90. letech neexistoval žádný 

mezičlánek. Četné návštěvy vládních ministrů ve Znojmě v 90. letech a řada získaných státních 

dotačních titulů pro město Znojmo (např. Domov s pečovatelskou službou) svědčí o velmi 

příznivé situaci, která se již po roce 2000 neopakovala. Významnou událostí se společensko-

ekonomickými důsledky bylo rozhodnutí Ministerstva obrany ČR v roce 1997 zrušit ve Znojmě 

vojenskou posádku.  

 První dekádu nového století („nultá léta“) jednoznačně poznamenala radikální správní 

reforma ČR, při které byly zrušeny okresní úřady (2002) a vznikly úřady krajské. Na Městský 

úřad Znojmo byla přenesena část výkonu státní správy nejnižšího stupně. Znojmo se stalo obcí 

s rozšířenou působností (ORP) pro 111 obcí, tedy větší část okresu Znojmo, nicméně bez 

vlastního rozpočtu, pouze jakousi prodlouženou rukou brněnského krajského úřadu či 

pražských ministerstev. Okres Znojmo zůstal zachován pouze jako jednotka územního členění 

státu, zejména pro statistické účely. Podstatné pravomoci a zejména samosprávný prvek 

přešly na Brněnský, záhy přejmenovaný Jihomoravský kraj. Další významnou událostí byl vstup 

ČR do Evropské unie (EU) v roce 2004 a do schengenského prostoru volného pohybu osob 

v roce 2007. To učinilo ze státní hranice jižně od Znojma pouhou administrativní čáru na mapě, 

podobně jako před rokem 1918. Státní dotace z předchozího období byly nahrazeny poměrně 

štědrými dotacemi z fondů EU, díky kterým se městu podařilo generálně opravit svoji 

kanalizační síť (2004–2007) a také velká prostranství v městské památkové rezervaci (2008–



2010). Vzniklo též nové autobusové nádraží (2010) a nový domov pro seniory u Městského 

lesíka (2011–2013). Naopak čistě z vlastních prostředků a pomocí bankovního úvěru město 

v letech 2003–2004 postavilo letní plovárnu v Louce. Velikou událostí byl také v roce 2009 

příjezd prvního elektrického vlaku do Znojma, nikoli však z Brna či z Prahy, nýbrž z Vídně. 

Zároveň byla esteticky velmi zdařile sanována jedna z největších technických památek svého 

druhu v České republice, znojemský viadukt přes údolí Dyje.    

 Na začátku druhé dekády 21. století si město prošlo tvrdými dopady celosvětové 

hospodářské krize. Nedostatečné příjmy města, způsobené poklesem výběru z daní, ale také 

i splácením půjček z předchozího období náročných investičních akcí, se politická 

reprezentace města rozhodla vyřešit masivním odprodejem městských bytů, který se 

uskutečnil nejintenzívněji mezi roky 2012 až 2015. Většina zastupitelů zohlednila politické 

a sociální hledisko, takže se byty prodávaly pouze za 40 % odhadní ceny. Privatizací získané 

finance posloužily ke splacení všech úvěrů a k investicím zejména do budov znojemských 

základních a mateřských škol, do pokračování rekonstrukce veřejných prostranství 

v památkové rezervaci nebo do modernizace znojemského zimního stadionu a fotbalového 

stadionu. Revitalizován byl také Střední a Dolní park. Jihomoravský kraj v tomto období 

investoval veliké částky do rekonstrukce a rozšíření znojemské nemocnice na Křivánkách 

a dále také do nové stanice rychlé záchranné služby a nové hasičské zbrojnice na Horním 

předměstí (část policejního areálu na Pražské třídě). Výraznou revitalizací také prošel vnější 

hrad s budovami pivovaru (ul. Hradní), které byly z části propachtovány, a předhradí 

s budovami muzea na ul. Přemyslovců. 

Začátek dvacátých let poznamenala celosvětová pandemie onemocnění covid-19 (únor 

2020 až duben 2022), při které byl mimořádnými vládními opatřeními značně spoután až 

umrtven hospodářský, vzdělávací a zejména společenský a kulturní život celé společnosti. Další 

krizové jevy přicházejí v posledních měsících v souvislosti s válkou na Ukrajině (od konce února 

2022) a raketově rostoucí inflací české korunové měny.  

Jako černá kaňka je všemi obyvateli Znojma napříč třemi desítkami let bohužel vnímána 

neschopnost státní organizace Ředitelství silnic a dálnic ČR dokončit výstavbu silničního 

obchvatu města a odvést tranzitní dopravu z obytných částí a historického centra města. Z čtyř 

naplánovaných stavebních úseků je v provozu pouze jeden, nejsevernější.     

 

 

  



Volební období 1990–1994 

Toto časové údobí bylo z části pojednáno v bilanční zprávě při předchozí opravě radniční 

věže v roce 1993. Zde si dovolujeme doplnit jen několik skutečností, zejména k roku 1994. 

Po obnově obecní samosprávy v roce 1990 čítalo Zastupitelstvo města Znojma 35 členů, 

Rada města Znojma 11 členů. Neboť počet obyvatel města vlivem osamostatňování 

okrajových obcí poklesl (roku 1990 se osamostatnily Kuchařovice a Dyje/Milfron, 1992 Dobšice 

a Nový Šaldorf-Sedlešovice), tak i počet zastupitelů a radních před komunálními volbami 

v listopadu 1994 klesl na 31, respektive 9. Tento početní stav trvá dodnes. 

Město Znojmo od prvních svobodných komunálních voleb v roce 1990 až do roku 1994 

spravovala městská rada ve složení Jan Hart (starosta), Ing. Miloš Kříž (zástupce starosty), Ing. 

Theodor Dvořák (zástupce starosty), RNDr. Marta Bayerová, Antonín Hanzálek, Otto Mašek, 

PhMr. Věra Matulová, Ing. Karel Pavlíček, Jiří Šenkapoul, MUDr. Jaroslav Šubrt a Josef Vondra.  

V sobotu dne 4. prosince 1993 dopoledne byla na vrchol radniční věže vyzvednuta 

poslední z devíti opravených věžních bání, a sice ta největší, s historickými dokumenty. 

Nasazení báně provedl znojemský rodák Petr Pospíšek. Vyzvednutí báně předcházel slavnostní 

projev starosty města Jana Harta. V průběhu roku 1994 pak byla provedena druhá etapa 

opravy radniční věže. Opravena byla fasáda, kamenické prvky a ciferník věžních hodin. V únoru 

1994 proběhla v Domě umění výstava dokumentů a fotek dokumentujících opravu radniční 

věže.  

Znojmo v roce 1994 navštívily významné osobnosti politického i kulturního 

a náboženského života. Dne 1. 1., na Nový rok, navštívil město neoficiálně prezident ČR Václav 

Havel. Dne 27. 4. a opět dne 11. 11. Ing. Miloš Zeman, tehdy předseda České strany sociálně 

demokratické a poslanec PS PČR. O měsíc později Ing. Antonín Baudyš, ministr obrany ČR, 

který si prohlédl zdejší vojenské areály. Na konci července pak ministr životního prostředí Ing. 

František Benda, CSc., který jednal na Správě Národního parku Podyjí. Na začátku srpna přijel 

do Znojma německý kardinál Joachim Meissner, kolínský arcibiskup, který v chrámu sv. 

Mikuláše sloužil pontifikální mši za obnovu duchovního života ve znojemském příhraničí. Dne 

21. 8. besedoval s občany Znojma v sále Okresního úřadu na náměstí Armády o otázkách 

kriminality ministr vnitra Jan Ruml. Dalšími tématy k diskusi bylo využití objektů Pohraniční 

stráže či státoprávního uspořádání ČR. Dne 7. 9. přijel dolnorakouský divizní generál Kurt 

Pirker, který se vyslovil pro spolupráci mezi příhraničními regiony. Konečně dne 3. 10. navštívil 

Znojmo ministr pro hospodářskou soutěž Ing. Stanislav Bělehrádek a dne 24. 10. ministr 

průmyslu a obchodu Ing. Vladimír Dlouhý.  

 

Důležité stavební realizace ve Znojmě v roce 1994:  

• Byla dokončena generální sanace památkově chráněného domu s pozůstatkem 

barbakanu Horní brány na náměstí Svobody. Důvodem bylo zřícení klenby sklepení v roce 

1989. 

• Dne 3. 6. 1994 byla slavnostně otevřena lávka pro pěší přes vlakové nádraží ve Znojmě. 

Je dlouhá 220 m, výška nad kolejemi 7,2 m. Inženýrské práce provedl Dopravoprojekt Brno 

a.s., samotnou stavbu provedly Hutní montáže Ostrava a.s. Celkové náklady stavby 



dosáhly 19,7 milionu Kč, které neslo město Znojmo, z menší části (4 mil.) stát 

prostřednictvím Okresního úřadu ve Znojmě. Následně 24. 6. 1994 byla během jediného 

dne a noci zlikvidována stará nádražní lávka z roku 1891. 

• Byla zahájena generální oprava chrámu sv. Mikuláše, která bude trvat více než dvě 

desítky let. První stavební etapou byla rekonstrukce kostelní věže. Na začátku října vložil 

znojemský vikář od sv. Mikuláše Jindřich Bartoš do věžní báně zaletované pouzdro 

s pamětními dokumenty. Opravu věže provedla firma Pozemní stavby Znojmo spol. s r.o. 

za více než 1 milion korun.  

• Na konci zimy 1994 byl zbourán jeden ze dvou velkých komínů Keramických závodů 

Znojmo. Důvodem bylo statické narušení a skutečnost, že již nebyl používán.  

• Byla zahájena dvouletá generální rekonstrukce Obrokové ulice ve Znojmě, ze které se 

po této úpravě stala pěší zóna. Na dlažbu byly použity desky z mrákotínské žuly. Osvětlení 

s koulemi z mléčného skla dodala pražská firma Etna.  

• Byly dokončeny dvouleté opravy obvodových zdí na městském hřbitově na 

Suchohrdelské ulici a na hřbitově louckém. 

• Byl otevřen Azylový dům na Přímětické ulici 42 (starý sirotčinec, později mateřská 

školka). Vedoucím byl Jaroslav Říha, kapacita domu byla 24 lůžek. 

• Ve spolupráci s krajanskými sdruženími v Německu a Rakousku byla Nadací pro obnovu 

církevních památek děkanství znojemského obnovena ze zříceného stavu do úhledné 

a funkční podoby kaple Panny Marie Bolestné ve vřesovišti nad Popicemi (1992–1993).  

• Byl postaven dřevěný prodejní altán v Jubilejním parku. 

• Byly dokončeny stavební úpravy budovy staré radnice (Obroková 12), kam se 

přestěhovalo celé vedení města Znojma, dále odbory organizační, finanční, rozvoje a též 

centrální podatelna s informačním střediskem a pokladnou. 

• Dne 18. 6. 1994 byl po šestileté přestávce znovu pro veřejnost zpřístupněn deblínský 

zámek na znojemské hradě, který město dodnes pronajímá Jihomoravskému muzeu ve 

Znojmě. V rámci rekonstrukce byla provedena oprava fasády, nová elektroinstalace, 

opravy vnitřních prostor a vybudování interiérů místností pro trvalou výstavu „Z dějin 

Znojemska“, která byla slavnostně otevřena o rok později, 1. 7. 1995. Celkově stály práce 

6 milionů Kč. 

• Dne 15. 12. 1994 byl zahájen pravidelný provoz České spořitelny v opravené historické 

budově Domečku na Pontassievské ulici. Provoz spořitelny zde vytrval až do září 2022. 

Budovu mělo původně zájem koupit město Znojmo, cena stanovená privatizační komisí 

na 45 mil. Kč však byla, podle vyjádření starosty Harta, mimo možnosti města.  

• V továrním areálu DAPO (dříve Gala) začala působit firma Egston spol. s r.o., která se 

zabývá výrobou elektronických součástek.  

 

Na počátku roku 1994 byla jmenována Stálá komise Ministerstva kultury ČR pro 

restaurování maleb národní kulturní památky, rotundy sv. Kateřiny ve Znojmě. Na popud 

PhDr. Zástěry byl v podloží rotundy proveden radarový výzkum a následně i destruktivní 

výzkum za pomoci jádrové vrtačky kvůli ověření podloží televizní kamerou. Později byl 

destruktivní výzkum, který nevedl k žádným převratným objevům, mnoha odborníky 

kritizován jako příliš hazardní k statice celé památky.  



Od září 1994 dodnes se město Znojmo každý rok připojuje ke Dnům evropského dědictví. 

Spočívá to zejména ve zvýhodněném vstupu do pamětihodností města a doprovodných 

kulturních akcích. První, a dokonce celostátní zahájení se konalo ve Znojmě dne 16. 9. 1994 

a bylo pojato ve velkolepém stylu. Zúčastnili se jej předseda Poslanecké sněmovny PČR Milan 

Uhde a ministr kultury Pavel Tigrid.  

Od roku 1993 až do roku 2005 se vždy v termínu Znojemského historického vinobraní 

(ZHV) v září konala v areálu stadionu TJ Znojmo u sokolovny „Hospodářská výstava Znojmo“, 

jíž se zúčastňovaly desítky vystavovatelů z celé republiky i ze zahraničí. Ve stejném termínu 

probíhala již od roku 1979 regionální výstava ovoce, zeleniny a květin „Znojemsko – zahrada 

Moravy“.   

V září 1994 zahájily ve Znojmě svůj první školní rok hned dvě soukromé střední školy. Na 

Pražské 98 Střední soukromá škola Garance, zaměřená na ekonomii a účetnictví, a na Jarošově 

14 Střední odborná škola Podyjí, stavební průmyslovka.   

Dne 15. 10. 1994 pořádalo Gymnázium Dr. Karla Polesného slavnostní shromáždění k 75. 

jubileu školy. K této příležitosti byl tiskem vydán almanach. Obnovena byla též fasáda školní 

budovy na Komenského náměstí 4. 

V prosinci 1994 ukončila svoji činnost znojemská okresní privatizační komise, zřízená 

Ministerstvem pro správu národního majetku a jeho privatizace v březnu 1991. V rámci tzv. 

malé privatizace bylo na Znojemsku za uvedené tři roky vydraženo 313 provozních jednotek. 

Zároveň v roce 1994 proběhla druhá a zároveň poslední vlna tzv. kuponové privatizace, tj. 

transformace dřívějších státních podniků na kapitálové společnosti. Ze znojemských velkých 

podniků transformací prošly následující společnosti, jejichž jména udáváme podle stavu 

z konce roku 1994: ČSAD ČAS a.s. Znojmo (1992), ČSAO s. p. Znojmo (1990), DAPO a.s. Znojmo 

(1992), Dřevotvar Znojmo, výrobní družstvo (1992), Elektrokov a.s. Znojmo (1991)‚ Farina spol. 

s r. o. – mlýn Starý Šaldorf (1992), IMOS – VHS Znojmo spol. s r.o. (1992), Keramické závody 

a.s. Znojmo (1992), Metal a.s. Znojmo (1993), Obalex Znojmo a.s. (1992), Pivovar Hostan spol. 

s r. o. (1993), Silnice a.s. Znojmo (1991), Sklářské stroje Znojmo (Přímětice), spol. s r. o. (1994), 

Stavební podnik a.s. Znojmo (1992), SUNCONE spol. s r. o. (1992), TOS a.s. Znojmo (1992), 

Uhelné sklady spol. s r. o. Znojmo (1994), Zemědělské stavby a.s. Znojmo (1994), ZENZA a.s. 

Znojmo (1992), Znojemské mlékárny a.s. Znojmo (1.1.1995), Znojemské strojírny spol. s r.o. 

Znojmo (1992), Znojmia a.s. Znojmo (1991) a ZNOVÍN Znojmo a.s. se sídlem v Šatově (1992).  

V roce 1994 bylo ve Znojmě evidováno 4.224 obytných domů a 12.922 bytů.  

   

 

  



Volební období 1994–1998 

Samospráva 
V listopadu 1994 se ve Znojmě konaly druhé svobodné komunální volby, kterých se zúčastnilo 

59,36 % voličů. Zvítězila kandidátka Občanské demokratické strany (ODS) s 25,74 % 

a 8 mandáty. Na druhém místě se umístila Komunistická strana Čech a Moravy (KSČM) s 21,41 

% a 7 mandáty a Česká strana sociálně demokratická (ČSSD) s 15,3 % a 5 mandáty. Následovaly 

kandidátky Křesťanské a demokratické unie – České strany lidové (KDU-ČSL) s 10,22 % a 3 

mandáty, Občanské demokratické aliance (ODA) s 8,74 % a 3 mandáty, Sdružení LSU, ZS, NK 

s 6,68 % a 2 mandáty, Sdružení ČMSS, HSD-SMS, NK s 6,56 % a 2 mandáty a konečně Koalice 

SPR-RSČ, SDČR se ziskem 4,41 % hlasů a 1 mandátu.    

Nová městská rada pro období 1994–1998 se proměnila takto: Ing. Pavel Balík (starosta, 

ODS), Jaroslav Slušný (zástupce starosty, ČSSD), Otto Mašek (zástupce starosty, KDU-ČSL), 

RNDr. Marta Bayerová (KSČM), Antonín Hanzálek (ODS), Mgr. Josef Molín (ODS), Miloslav 

Rychtecký (ČSSD) a MUDr. Radovan Trtil (ODA). Devátý člen rady MUDr. Jan Kervitzer (ODS) 

byl zastupitelstvem zvolen až 7. 2. 1995. 

Na podzim 1996 vyjádřili občané Suchohrdel v místním referendu 374 hlasy z celkového 

počtu 412 svoji vůli odtrhnout se od města Znojma. K vytvoření samostatné obce Suchohrdly 

došlo z administrativních důvodů až k 1. lednu 1998. 

V červenci 1997 Zastupitelstvo města Znojma mimořádně darovalo na pomoc oblastem 

postiženým záplavami na severní Moravě  obnos 500 tisíc korun a poskytlo budovu 

Masarykovy ligy na Dyjské ulici 6 pro nouzové ubytování asi 30 osob. 

Dne 6. 6. 1998 zemřel po krátké nemoci ve věku 71 roků znojemský místostarosta Ing. 

Otto Mašek. Jeho místo v městské radě obsadil po hlasování zastupitelstva 15. 6. senátor 

a zastupitel za KDU-ČSL MUDr. Milan Špaček jako neuvolněný radní. 

 

Volby do poslanecké sněmovny 1996 
Ve volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR ve dnech 31. 5. a 1. 6. 1996 byl zvolen za 

Znojemsko poslancem Ing. Ladislav Skopal (ČSSD). Poslanecký mandát naopak neobhájil 

MUDr. Martin Syka (ODS). Ve městě Znojmě mimořádně uspěla ODS (27,61 %), ČSSD (27,27 

%), KSČM (13,69 %), KDU-ČSL (7,9 %), ODA (7,14 %) a ještě Sdružení pro republiku – 

Republikánská strana Československa (6,26 %). V srpnu 1997 se poslancem z pozice 

náhradníka stal Mgr. Josef Molín (ODS).    

 

Volby do poslanecké sněmovny 1998 

V předčasných volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR v červnu 1998 Ladislav Skopal 

poslanecké křeslo obhájil. Poslanecký mandát naopak neobhájil Mgr. Josef Molín (ODS). Ve 

městě Znojmě uspěla ČSSD (33,24 %), ODS (25,58 %), KSČM (15,81 %), KDU-ČSL (8,54 %) a Unie 

svobody (8,12 %).   

 



První volby do Senátu Parlamentu ČR 
V historicky prvních volbách do Senátu PČR v listopadu 1996 byl za okres Znojmo zvolen 

kandidát KDU-ČSL MUDr. Milan Špaček. Ve městě Znojmě byla volební účast v 1. kole volby 

37,42 %, v 2. kole 33,06 %. První kolo ve Znojmě vyhrála kandidátka za ODS PhDr. Drahoslava 

Šindelářová (27,05 %), zatímco Dr. Špaček skončil s 20,97 % hlasy druhý. Druhé kolo jasně 

rozhodlo i ve městě Znojmo: 69,08 % pro Dr. Špačka, 30,92 % pro Dr. Šindelářovou.  

 

Zrušení vojenské posádky ve Znojmě (1997) 
Jednou z nejvýznamnějších událostí novodobé historie našeho města bylo zrušení znojemské 

vojenské posádky v roce 1997. O plánech ministerstva obrany v tomto směru se hovořilo již 

delší dobu. Dne 22. 5. zaslalo vedení znojemského vojenského útvaru č. 5083 otevřený dopis 

prezidentu ČR Václavu Havlovi s prosbou, aby byl znojemský případ prověřen a přehodnocen. 

Nic nepomohlo. Rozhodnutí náčelníka Generálního štábu Armády ČR Ing. Jiřího Nekvasila k 1. 

červenci 1997 bylo neměnné. Dne 22. 8. proběhlo na Horním náměstí slavnostní rozloučení 

vojenské posádky s městem Znojmem. Bilanční projev pronesl velitel posádky pplk. Ing. 

Miroslav Kružica, dále vystoupili též místostarosta Jaroslav Slušný, poslanec PČR Ing. Ladislav 

Skopal a senátor PČR MUDr. Milan Špaček. Vojenská posádka byla ve Znojmě umístěna 

s krátkými přestávkami od dob vlády císaře Karla VI. v první třetině 18. století. Město Znojmo 

následně zahájilo (několikaletá) jednání se státem o převodu nepotřebných armádních 

nemovitostí do majetku města. „Mnozí občané se s odchodem posádky těžko smiřovali, 

loučení s vojáky bylo smutné“, píše městský kronikář  

 

Stavební kronika 1995–1998 
1995  

• Byla dokončena rekonstrukce silnice I. třídy skrze město, tzv. průtah, v majetku státu. 

Zmizela původní stará dlažba z žulových kostek, nahradil ji hladký asfalt. Plynulost silniční 

dopravy skrze město se zvýšila, hlučnost se snížila. Nové semafory byly osazeny na 

rušných křižovatkách Sokolská–Coufalova–Palacha–Havlíčkova, dále Vídeňská–

Průmyslová a na výjezdu ze sídliště Dukelských bojovníků. 

• V únoru byl po osmiměsíční rekonstrukci slavnostně znovu otevřen kapucínský kostel 

sv. Jana Křtitele na Dolním náměstí. Oprava se děla po 47 letech (1948). Kostel byl 

vymalován, podlahy vyměněny, po více než sto letech byla zpřístupněna krypta pod 

kostelem s ostatky zesnulých bratří kapucínů. Náklady se pohybovaly okolo čtvrt milionu 

korun. 

• Byla završena oprava zchátralého morového sloupu na Masarykově (Dolním) náměstí. 

Záchranné práce probíhaly od roku 1993 a řídili je akademičtí sochaři Jiří Kačer a Zdeněk 

Fučík z Prahy, pomocné stavební práce dodala znojemská stavební firma Josefa Veselého. 

Celkové náklady dosáhly 2,4 milionu korun.  

• V dubnu byly zahájeny demoliční práce komínu pivovaru Hostan na znojemském 

hradě. Důvodem byla skutečnost, že od zavedení plynu v roce 1983 nebyl komín již 

potřebný. Historické panorama Znojma se tak zbavilo rušivého prvku. Z komínu zbyla 

pouze nejspodnější část, chráněná dnes památkově jako torzo. 



• Dne 1. září byl na Hradišti slavnostně zahájen provoz denního stacionáře sv. Damiána 

pro osoby s mentálním a tělesným postižením.  

• Završena byla roční rekonstrukce kostela sv. Hippolyta na Hradišti v majetku Řádu 

křižovníků s červenou hvězdou. Do báně s křížem na kupoli vložil farář a probošt Václav 

Knittl dokumenty a pamětní spis. Stavební práce prováděla znojemská firma Renesance 

a klempířství a zámečnictví Josefa Nováka z Přímětic. Věžní hodiny opravil Milan Lukeš. 

• Dokončena byla také oprava tzv. Haasova domu na Horním náměstí 18 (rod 

s Kovářskou ulicí). Investorem byla společnost AB Banka (záhy ale upadla do konkursu), 

projekt vypracoval Ing. arch. Josef Kolman. 

• Arch. Kolman je také podepsán pod rekonstrukcí historického domu Horní náměstí 10. 

Investorem byli Petr Kohoutek a Dušan Kyněra z firmy Rana s.r.o. V domě byla otevřena 

mj. čajovna.  

• V červnu byl otevřen opravený dům na Václavském náměstí 5, bývalý hostinec U města 

Znojma / Zur Stadt Znaim. Vzniklo zde malé obchodní centrum s malou vinárnou. 

Investorem byla firma Austis Praha s.r.o. Dnes je zde Hotel Clemar.    

• O června do prosince prošla rekonstrukcí i pošta na Horním náměstí 13 (PSČ 669 01). 

Neorenesanční budova bývalého c. k. Poštovního a telegrafního úřadu z roku 1888 dostala 

bezbariérový vstup. Náklady na stavební práce činily 4,5 milionu korun.  

• Další zdařilou rekonstrukcí prošla budova bývalé městské požární zbrojnice na Slepičím 

trhu č. 7. Investorem byly firmy Agrofin s.r.o. a Agro Práče a.s. V prosinci 1995 zde byl pod 

názvem M-Centrum zahájen provoz prodejny potravin a jídelny. Provoz pod tímto 

jménem fungoval až do roku 2022, kdy došlo k změně konceptu jídelny na restauraci 

a vinný bar „Slepičák“. 

• Dne 6. prosince byl otevřen první velký supermarket na okraji města. Supermarket 

Prima s prodejní plochou 1300 čtverečních metrů byl postaven na dnešní Evropské ulici, 

na polích jižně od Oblekovic. Investorem byla firma Euronova, dceřiná společnost firmy 

Ahold. Později byl supermarket přejmenován na Hypernova a od výstavby nového 

supermarketu na rohu Vídeňské a Hakenovy ulice ztratil své využití. 

• V sousedství městských lázní, směrem do Horního parku, byla 1. srpna otevřena tržnice 

„Bala“, nabízející sortiment zejména levného textilu asijského původu. Investorem bylo 

město Znojmo, náklad na vybudování činil 900 tisíc Kč.  

• Střední pedagogická škola a Gymnázium rozšířily své prostory v hlavní budově na 

Pontassievské ulici o učebny v podkroví. 

1996 

• V listopadu 1995 zastupitelstvo schválilo bezúplatné nabytí z majetku státu (Okresního 

úřadu ve Znojmě) rozestavěné budovy na Vančurově ulici, původně zamýšlené jako 

internátu pro učiliště na Přímětické ulici. Město zde pak vybudovalo dům s pečovatelskou 

službou. Celkové náklady hradil stát ve výši 105 milionů, město 3 miliony korun. Město 

tím získalo 174 bytových jednotek pro penzisty, pavilon služeb a také jídelnu 

s velkokapacitní kuchyní. K slavnostnímu uvedení do provozu došlo 11. 12. 1996.  

• V letech 1991 až 1996 proběhla rozsáhlá generální oprava chrámu sv. Michala na 

Jezuitském náměstí. Investorem byla Římskokatolická farnost u sv. Kříže ve Znojmě. 



Stavební dozor vykonával Emanuel Šiler. Finální fází oprav byla nová fasáda tohoto 

významného památkového objektu.  

• Byla zahájena plynofikace historického jádra města Znojma. S tím souvisela 

rekonstrukce ulic Slepičí trh a Dolní Česká. 

• Město Znojmo zadalo dostavbu Základní školy Mládeže. Veřejný tendr na zakázku za 

24 milionů Kč vyhrála firma Pozemní stavby Znojmo. 

• V letech 1995–1996 byl generálně opraven Spálený mlýn v Gránicích. Akci provedly 

Městské lesy Znojmo. Původní mlýn vyhořel pár dnů před vypuknutím první světové války 

v roce 1914, obnoven byl jako výletní hostinec v roce 1930. 

• Byla provedena provizorní oprava železničního viaduktu přes Vídeňskou třídu.   

• Na Křížovém náměstí v Příměticích byl otevřen nový „Hotel N“ s kapacitou 116 lůžek, 

barem a vinárnou. Majitelem byla akciová společnost Loyola. 

• Byl postaven motorest E59 u křižovatky Evropské třídy (I/38) s ulicí Jaroslavickou 

(III/3978). 

• Byl postaven polyfunkční dům na ulici Příční / Raisově s 13 nájemními byty 

a podzemními garážemi. 

• Gymnázium Dr. Karla Polesného na Komenského náměstí dokončilo výstavbu nové 

tělocvičny a školní jídelny ve svém dvoře. 

• Byla dokončena přístavba Jubilejní školy na Loucké ulici.   

• Byla otevřena nová lékárna na ulici Dr. Milady Horákové 17 a řada dalších menších 

prodejen, jako např. prodejna nábytku Pedra na ulici Na Kolbišti. 

1997 

• Dne 11. 2. byla slavnostně otevřena Věznice Znojmo. Rozsáhlé stavební práce v objektu 

staré věznice někdejšího znojemského krajského soudu (později sídla Pohraniční stráže) 

na Dyjské ulici trvaly od roku 1994. Při otevření byl přítomen generální ředitel Vězeňské 

služby ČR plk. PaedDr. Jiří Malý ČR, velitel věznice mjr. Milan Václavek, zástupci města, 

okresu aj. Stát na rekonstrukci vynaložil přes 250 milionů Kč. Z dnešního odstupu tří 

desítek let už můžeme pouze polemizovat, zda obnova věznice v historickém jádru města, 

přímo u znamenitě dochovaného prstence gotických městských hradeb, byla pro 

organismus města správná a zda by objektu věznice snad spíše nebylo slušelo využití 

třebas jako hotel.    

• Naproti věznici, přes Dyjskou ulici, byl v roce 1997 po téměř deseti letech 

rozestavěnosti dokončen a předán do užívání nový pavilon staré nemocnice, určený pro 

oddělení onkologie (30 lůžek) a léčebnu dlouhodobě nemocných (15 lůžek). 

• Dne 1. 12. byla otevřena nová pošta pro Přímětice se směrovacím číslem 669 04. Bylo 

tak splněno přání mnoha občanů, kteří zejména obývají nejmladší znojemské panelové 

sídliště.    

• Byla zahájena oprava další církevní památky města – kostela sv. Kříže na Dolní České 

ulici. Opravena byla fasáda průčelí a obou věží, nové oplechování střech obou věží, říms 

a okapů měděným plechem. Práce provedla firma Josef Veselý ve Znojmě v objemu 4,2 

mil. korun.   



• V bývalé faře pod klášterem na Loucké ulici nechalo město adaptovat celkem 12 

nových sociálních bytů. Práce dodala firma Pozemní stavby Znojmo podle projektu Ing. 

arch. Jaroslava Dvořáka.  

• Ve farské zahradě v dolní části Loucké ulice začala výstavba nové fary u sv. Václava 

v Louce. 

• Byla provedena rekonstrukce budovy Zvláštní školy internátní na Jezuitském náměstí 

(původně barokní jezuitská kolej). 

• Byla zahájena rekonstrukce čistírny odpadních vod v Dobšicích v objemu 200 milionů 

korun. 

• Pokračovala plynofikace historického jádra města.  

• Zastupitelstvo města schválilo vybudování nového kapacitního napojení ulice 

Družstevní na ulici Brněnskou. 

• Dne 10. 1. byla slavnostně otevřena novostavba na nároží Písečné a Kuchařovické ulice 

(nám. Armády) pro Banku Haná. Budova byla postavena podle projektu znojemského 

architekta Ing. arch. Radomíra Kamana. Stavba trvala pět let.    

• Dne 20. 5. byla v areálu Keramických závodů a.s. Znojmo slavnostně otevřena nová hala 

pro výrobu zdravotnické keramiky o výměře 3 tisíc čtverečních metrů. Stavbu, jež trvala 

11 měsíců, provedly Pozemní stavby Znojmo podle projektu Ing. Jana Konicara z Jihlavy. 

• V září byl otevřen charitní Domov pro matky v tísni v prvorepublikové školní budově na 

Hradišti. Ve stejné budově měl své sídlo též Denní stacionář sv. Damiána.  

• Dne 18. 4. byla ve starém přízemním stavení na Tovární ulici slavnostně uvedena do 

provozu První irská hospoda ve Znojmě, jejíž součástí byl podzemní taneční klub Zóna. 

• Projevem probouzející se občanské společnosti ve Znojmě bylo založení hned dvou 

sdružení, která se rozhodla protestovat jednak proti záměru města pokácet lipovou alej 

na Rooseveltově třídě, jednak proti stavbě podzemních garáží na náměstí Svobody 

(naproti lázním a nízkému panelovému domu).  

1998 

• Předlažba Masarykova (Dolního) náměstí ve finančním objemu 10 milionů korun. 

Z celkové výměry náměstí 9500 m2 bylo 2900 m2 vydlážděno z historické štětové dlažby. 

Akci provedla znojemská stavební firma Jiřího Jelínka, vedoucím dlaždičem byl Miloš 

Chaloupka.   

• Dne 30. 1. byla slavnostně otevřena nová provozní budova akciové společnosti 

Jihomoravská energetika (JME) ve vnitrobloku na Rooseveltově třídě (směrem k tř. 17. 

listopadu), tedy na místě někdejší první městské elektrárny. Novostavba trvala od roku 

1995.  

• Přístavba ZŠ ul. Mládeže firmou Pozemní stavby s.r.o. byla zahájena v březnu 1997 

a dokončena v létě 1998. Stavební náklady dosáhly 25 milionů korun. V přístavbě jsou 

odborné učebny, do dvora pak nová tělocvična.  

• Dne 24. 9. byl zahájen prodej v Supermarketu Kaufland v sousedství starošaldorfského 

mlýna (Dukelských bojovníků). 

• Na Hvězdové ulici byl v polovině roku otevřen nový „Market Bohemia“.   

• Dokončení oprav farního kostela sv. Kříže na Dolní České ulici.   



• Dne 17. 9. bylo v suterénu nové radnice (Obroková 10) otevřeno nové turistické 

informační centrum.  

• Dne 8. 9. se Městská policie Znojmo přestěhovala ze svého objektu na Kollárově ulici 

15 do městského domu na Jana Palacha 2 (roh s Komenského náměstí). Dům na Kollárově 

ulici byl následně roku 1999 privatizován. (Bylo to neuvážené. V roce 2008 pak město od 

soukromých majitelů složitě vykupovalo zpět pěší průchod přes tento dům z Kollárovy 

ulice do hradebního příkopu pod Střelniční věží). 

 

Významné návštěvy Znojma 

1995 – Dne 21. 2. a opět 10. 3. ministr životního prostředí Ing. František Benda, dne 3. 5. 

místopředseda PS PČR Ing. Jan Kasal, dne 19. 6. bývalý zemský hejtman Dolního Rakouska 

Siegfried Ludwig, dne 21. 7. rakouský velvyslanec v Praze Dr. Peter Niesner (u příležitosti 

zahájení mezinárodní putovní výstavy Kultury na hranici / Kulturen an der Grenze), dále 

papežský nuncius Giovanni Coppa,  dne 18. 9. 1995 premiér České republiky Ing. Václav Klaus, 

v září Znojemské historické vinobraní navštívili ministr pro hospodářskou soutěž Bělehrádek 

a předseda ČSSD Zeman, v listopadu velvyslanec Ukrajinské republiky v Praze Andrej 

Ozadovský a v prosinci ministr práce a sociálních věcí Ing. Jindřich Vodička. 

1996 – Dne 4. 3. a opět dne 14. 9., tentokrát již jako nový předseda PS PČR, navštívil 

Znojmo předseda ČSSD Miloš Zeman, dne 20. 3. a opět dne 4. 11. místopředseda PS 

Parlamentu ČR Ing. Jan Kasal, dne 5. 5. ministr průmyslu a obchodu Vladimír Dlouhý, dne 13. 

5. a opět 24. 5. předseda PS PČR PhDr. Milan Uhde, dne 14. 5. ministr zdravotnictví PhDr. Jan 

Stráský, dne 15. 5. ministr pro hospodářskou soutěž Ing. Stanislav Bělehrádek, dne 18. 10. 

místopředseda PS PČR Dr. Jiří Honajzer, dne 11. 11. ministr dopravy Martin Říman a ministr 

zemědělství Ing. Josef Lux, dne 18. 11. ministr školství, mládeže a tělovýchovy Ing. Ivan Pilip a 

dne 19. 11. ministr obrany JUDr. Miloslav Výborný, ti všichni v rámci předvolební kampaně do 

parlamentních voleb. Dne 12. 4. podepsali na radnici ve Znojmě ministři životního prostředí 

České republiky a Slovenské republiky Ing. František Benda a Ing. Jozef Zlocha Prováděcí 

protokol Dohody mezi vládami ČR a SR o spolupráci v oblasti ochrany a tvorby životního 

prostředí. Dne 26. 4. Znojmo uvítalo generálního konzula Slovenské republiky ve Vídni Waltera 

Hildebranda, dne 9. 8. pak prefekta papežské kongregace pro biskupy a děkana kardinálského 

sboru Bernardina Gantina, dne 10. 10. generálního konzula Ruské federace Viktora Jegorova 

a konečně dne 12. 12. ministra pro místní rozvoj Ing. Jaromíra Schneidera, u příležitosti 

celostátního semináře „Starosta 96“ v sále hotelu Dukla. Dne 19. 6. Znojmo krátce navštívil 

slavný americký boxer George Foreman. 

1997 – Z význačných osobností město Znojmo v roce 1997 navštívili: dne 31. 1. ministr 

školství, mládeže a tělovýchovy Ing. Ivan Pilip, dne 3. 2. populární zpěvačka a bývalá disidentka 

Marta Kubišová, dne 30. 4. místopředseda PS PČR Ing. Jan Kasal a ve dnech 26.–27. 9. předseda 

vlády ČR Ing. Václav Klaus (v rámci zasedání Výkonné rady Občanské demokratické strany 

v Hotelu N v Příměticích). 

1998 – Dne 30. 1. ministr průmyslu a obchodu JUDr. Karel Kühnl, dne 18. 3. a opět 3. 4. 

ministr obrany RNDr. Michal Lobkowicz, dne 22. 4. místopředsedkyně PS PČR JUDr. Petra 

Buzková, dne 31. 5. předseda PS PČR Ing. Miloš Zeman, všichni v rámci předvolební kampaně 

do předčasných parlamentních voleb. Dne 29. 10. promluvil s občany na besedě o rozvoji 



regionů v Lidovém domě ministr pro místní rozvoj prof. Ing. Jaromír Císař. Dne 30. 11. Znojmo 

hostilo schůzku ministrů obrany ČR a SR Oldřicha Vetchého a Pavla Kanise s podepsáním 

smlouvy o technické spolupráci.  

 

Vyznamenání a ocenění 
Dne 15. 12. 1994 přijal z rukou starosty města Ing. Pavla Balíka čestné občanství města Znojma 

MUDr. Miroslav Kabela. Jeho zásluhou byly navázány družební styky mezi Znojmem 

a nizozemským Harderwijkem. Byl slavnostně založen „Holandský park“ na Vídeňské třídě, 

v blízkosti základní školy. Partnerské město Harderwijk dodalo jako dar městu 2600 keřů, 25 

stromů a 11 tisíc cibulí různých květin. 

Dne 20. 1. 1996 byla slavnostně odhalena pamětní deska na průčelí hlavní budovy 

Žižkových (dříve Albrechtových) kasáren u příležitosti 100. výročí narození generála Jiřího 

Jaroše, který byl v roce 1941 popraven nacisty za činnost ve vojenské odbojové organizaci 

Obrana národa. Po Jiřím Jarošovi se také jmenuje celá přilehlá ulice (dříve ulice Františky 

Rapénové). Po zboření Žižkových kasáren v roce 2003 byla deska přemístěna na domy 

Domoviny.  

Dne 25. 3. 1997 udělilo Zastupitelstvo města Znojma čestné občanství panu Františku 

Koukalovi (1913–1988) in memoriam za jeho zásluhy za zpracování scénáře a režii 

Znojemského historického vinobraní, pásma Dobře je mi na Znojemi či Královských hodokvasů 

na znojemském hradě. Dne 4. 11. čestné občanství, rovněž in memoriam, obdržel Stanislav 

Marák (1873–1937) za významný podíl na rozvoji českého školství a kultury v znojemském 

regionu po roce 1919.  

Dne 8. 5. 1997 byla odhalena na náměstí nesoucím jeho jméno pamětní deska kapitánu 

Otmaru Chlupovi, který zahynul ve dnech sudetské krize v září 1938 na hraničním přechodu 

nad Hnanicemi.    

Zastupitelstvo města Znojma dne 16. 2. 1998 udělilo čestné občanství města Znojma in 

memoriam třem významným osobnostem novodobé znojemské historie: 

o Brigádnímu generálovi Jiřímu Jarošovi (1896–1943), rodáku z Velkého Meziříčí, který 

v letech 1936–1938 velel 24. pěšímu pluku ve Znojmě, v době, kdy se urychleně budoval 

systém pohraniční obrany na Znojemsku. Svůj pluk pečlivě připravoval na tvrdý boj 

v pohraničních opevněních. Po mnichovské smlouvě musel vyklidit pohraniční území 

a odejít do Moravských Budějovic. Nakonec byl zatčen gestapem a popraven. Je po něm 

pojmenována znojemská ulice. 

o Notáři Janu Vlkovi (1822–1896), rodáku z Telče, českému buditeli ve Znojmě, 

zakladateli prvního českého spolku ve Znojmě „Beseda Znojemská“. 

o Advokátovi JUDr. Vilému Velebovi (1870–1956), rodáku z Pánova, někdejšímu poslanci 

Říšské rady ve Vídni (1905–1907), který se zasloužil o obranu české jazykové menšiny 

a českého menšinového školství v převážně německém Znojmě před rokem 1918. Byl také 

starostou spolku Znojemská Beseda (1906–1918), znojemského Sokola (1901–1928) 

a členem Národního výboru při převratu v říjnu až prosinci 1918.  

Dne 21. 9. 1998 schválila rada města na žádost Rakouského Červeného kříže prohlášení 

následujících hrobů na louckém hřbitově za hroby čestné, nadační: 1) Anton Vrbka (kustod 

muzea), 2) Alois Brychta (loucký farář, pracoval na farní kronice), 3) Franz Tretera (rovněž 



loucký farář, úzce spolupracoval s Antonem Vrbkou), 4) Anton Hübner (první znojemský 

historiograf, c. k. okresní hejtman) a 5) Dr. Carl Krückl (rodák ze Sedlešovic a univerzitní 

profesor). 

 

Doprava 
Dne 1. ledna 1995 zahájila ve Znojmě provoz obnovená městská autobusová doprava (MAD), 

jejímž provozovatelem byla až do konce roku 2009 firma ČSAD ČAS a.s. Znojmo. Ve stejný den 

se Správa a útvar Sboru požární ochrany Znojmo přejmenovaly na Hasičský záchranný sbor 

okresu Znojmo. 

V průběhu roku 1997 se v orgánech města a na jednáních s partnery z Rakouska 

diskutovalo o bilaterálním projektu ČR a Rakouska ve věci modernizace železničního spojení 

Vídeň – Znojmo – Praha. (Bohužel modernizace byla do roku 2009 dovedena z Rakouska pouze 

po Znojmo; železniční trať ze Znojma dále do vnitrozemí zůstává stále i dnes neopravená). 

 

Majetek města 

Město Znojmě roku 1995 privatizovalo pozemky v uličním bloku mezi Pražskou, Hvězdovou 

a Mičurinovou. Kupujícími byla bytová družstva a stavební firmy, které zde slíbily vystavět 

nové obytné domy.  

Kanalizace a vodovody v majetku města Znojma byly bezplatně vloženy do Zájmového 

sdružení Vodovody a kanalizace Znojemska.  

Zastupitelé města v červnu 1995 schválili zásady pro prodej bytů a nebytových prostor 

v majetku města. Souhlasili také s prodejem domů na Václavském nám. 3 a na Dvořákově 26. 

K 1. říjnu 1995 vznikla příspěvková organizace „Víceúčelové sportovní zařízení města 

Znojma“ namísto dřívějších organizací Městské lázně a Zimní stadión. Rovněž bylo schváleno 

založení obchodní společnosti A.T.S. Znojmo s.r.o. s podílem města Znojma 50 % za účelem 

svozu a ukládání tuhého domovního odpadu (později A.S.A. Eko, dnes F.C.E. Znojmo). 

V červnu 1995 darovalo město Znojmo pro Gymnázium Dr. Karla Polesného školní budovu 

na Komenského náměstí 4, dále pro Střední pedagogickou školu a gymnázium budovy na 

Pontassievské ulici 3/5 a na Dolní České 33, dále pro Základní uměleckou školu Znojmo 

nemovitosti na Rooseveltově 21 a Rumunské 5 a pro zvláštní školu budovu na Jezuitském 

náměstí 1. Město naopak odkoupilo za 4,5 milionu Kč objekt staré fary na Loucké ulici. V srpnu 

byl do funkce ředitele Správy domovního fondu města Znojma jmenován Ing. Luboš Texl. 

Zastupitelstvo města Znojma v roce 1996 schválilo odprodeje (privatizaci) těchto 

městských domů: U Brány 13, Dolní Česká 48, Coufalova 4, Bezručova 7. Velká Františkánská 

10, Palackého 54, Přímětická 52, Rooseveltova 12, Kollárova 1, Wolkerova 6, Tovární 1a, 

Suchohrdelská 18 a Průmyslová 7. 

Ke dni 1. 7. 1996 došlo ke sloučení Psychocentra a Pečovatelské služby Znojmo, čímž 

vznikla nová organizace Centrum sociálních služeb Znojmo se sídlem na Rudoleckého ulici 14. 

Zřizovatelem byl okresní úřad, ředitelkou Jarmila Eliášová. 

Proběhla transformace Okresní knihovny ve Znojmě na Městskou knihovnu Znojmo 

a přechod zřizovatelských práv z Okresního úřadu Znojmo na město Znojmo k 1. lednu 1997.  

Město Znojmo v roce 1997 schválilo odprodeje velkého balíku svých nemovitostí: ul. 17. 

listopadu 11 a 18, Dolní Leska 31, Jarošova 81, Pražská 43 a 75, Konice 104, Fischerova 7, 



Bolzánova 2, Palackého 52, Přímětická 52, Pražákova 7, Na Bojišti 3, 11 a 19, Stojanova 18, 

Rooseveltova 6 a 28, Velká Mikulášská 14 a 9, Fráni Kopečka 12, Mramotice 37, Sokolská 45, 

nám. O. Chlupa 7 a 8, Jarošova 24, Horní Česká 19, Legionářská 36, 38 a 40 a Zelenářská 5. 

Bezúplatně naopak od Okresní nemocnice s poliklinikou Znojmo město nabylo budovy 

Alšova 2, Mariánské náměstí 8, Horní Česká 4 a 6. Ve věci Starhemberského paláce na Horním 

náměstí 3, prodaného roku 1994 společnosti Mega Inn Třebíč s.r.o., uplatnilo zastupitelstvo 

právo odstoupení od smlouvy a zveřejnilo znovu záměr prodeje.    

Město Znojmo v roce 1998 schválilo odprodeje těchto svých nemovitostí: Na Bojišti 13, 

Derflice 33, Rooseveltova 34 a 47, Jiráskova 2 a 7, Stanislavova 16, Popice 63, bývalá márnice 

v Popicích, dále Palackého 26 a 56, Bolzánova 50, Jubilejní park 29, Dvořákova 26, Masarykovo 

nám. 16, Přímětická 4 a 19a, Vídeňská 3, Horní náměstí 8. Město Znojmo bezúplatně nabylo 

od Ministerstva vnitra ČR objekt pro bydlení Jarošova ul. 5 a odkoupilo za 1,45 mil. Kč od firmy 

Zeman shoe s.r.o. budovu v areálu Mateřské školy Pražská.  

Město v červnu 1998 schválilo záměr nabytí bývalého Tip-Clubu na Dolním náměstí 15 

z vlastnictví ČR. Budova patřila Fondu dětí a mládeže, který byl v likvidaci. (K nabytí budovy 

městem nicméně nikdy nedošlo). 

Dne 2. 11. 1998 město koupilo od britské občanky Gilberty Teltscherové (dědičky 

původního zakladatele ulice Na Valech) parcelu p.č. 216/1 na hradebním parkánu v úseku mezi 

Kočičí a Jezuitskou věží; parcela byla pak využita pro pěší průchod z Jezuitského náměstí na 

Dvořákovu ulici. 

V březnu 1998 zanikla městská společnost Znojemský rozvojový fond s.r.o., která vznikla 

v roce 1992 v úzké součinnosti s anglickou bankou Barclays a měla sloužit k snadnějšímu 

navazování podnikatelských kontaktů. Očekávané cíle se však nakonec nenaplnily. Dne 2. 11. 

1998 zastupitelstvo schválilo transformaci Nadace na podporu cestovního ruchu v okrese 

Znojmo na obecně prospěšnou společnost Znojemský regionální rozvoj (ZRR), o.p.s. Kromě 

města Znojma byli dalšími zakladateli města a obce Mor. Krumlov, Miroslav, Jevišovice, Vranov 

nad Dyjí, Dobšice a Kuchařovice. Ke změně došlo s ohledem na změnu zákona o nadacích. 

 

Územní plánování 

Město Znojmo zadalo u Ing. arch. Tadeáše Matouška zpracování územního plánu Městské 

památkové rezervace Znojmo. V prosinci 1995 byl koncept představen veřejnosti. Nakonec 

však územní plán nebyl v orgánech města schválen. Schválen naopak byl již v květnu 1995 

územní plán zóny Znojmo – Sokolská, nám. Svobody, Pražská, který vypracoval Ing. arch. 

Jindřich Janíček.  

Město Znojmo již v roce 1996 vyhlásilo anonymní soutěž na zpracování urbanisticko-

architektonického návrhu na dostavbu Mariánského náměstí. Výsledky soutěže byly 

představeny na výstavě v Domě umění dne 4. 9. 1997. Z 23 účastníků získali první místo 

studenti pražské fakulty architektury Radek Vopalecký a Bořivoj Daněk. Zastupitelstvo města 

dne 9. 9. schválilo s některými doplňky urbanistickou studii „Regulace dostavby Mariánského 

náměstí ve Znojmě“. 

K 1. 7. 1997 byl v údolí řeky Dyje pod Znojmem vyhlášen ochranný nadregionální 

biokoridor.  

 



Kultura, sport, média (mimo pravidelné Znojemské vinobraní a další pravidelné akce) 

Ve dnech 19. 7. a 26. 7. 1995 proběhly dny otevřených dveří radniční věže. Veřejnost mohla 

poprvé vyzkoušet nový vstup na věž přes vestibul a nové schodiště do prvního patra věže 

přímo z Obrokové ulice. Možnost prohlídky věže využily tisícovky návštěvníků. 

V dubnu byla vydána brožurka MUDr. Karla Fily s podrobným popisem a dějinami chrámu 

sv. Mikuláše ve Znojmě.  

V závěru roku 1995 zasáhla město Znojmo silná chřipková epidemie, která dokonce vedla 

k omezení kulturních akcí. 

Od listopadu 1995 do dubna 1996 vycházel nezávislý týdeník s názvem „Znojemský 

region“, jehož šéfredaktorkou byla PhDr. Zuzana Fruniová. Neobstál nicméně v konkurenci 

dalších novinových titulů: soukromý nezávislý týdeník „Znojemsko“ a radniční orgán 

„Znojemské listy“ (od r. 1993).    

Dne 18. dubna 1996 zahájilo město Znojmo oslavy 770 let od udělení městských práv 

králem Přemyslem Otakarem I. Ve vestibulu radniční věže, ozdobené prapory, po zaznění 

slavnostních salv z pušek znojemských uniformovaných „ostrostřelců“, byla ve spolupráci mezi 

Znojemskou Besedou a Jihomoravským muzeem ve Znojmě zpřístupněna výstava „Z historie 

města Znojma“. Slavnostní projevy pronesli místostarosta města Jaroslav Slušný a přednostka 

Okresního úřadu Znojmo JUDr. Miluše Říčková. O historii města promluvil ředitel muzea PhDr. 

Pavel Ciprian. Dne 25. 6. pak na nádvoří znojemského hradu proběhl kulturní večer za účasti 

představitelů města, velvyslance ČR ve Vídni Ing. Pavla Jajtnera, atašé rakouské ambasády 

v Praze Andrease Scheidera aj. Ve dnech 23. až 25. 9. proběhla na znojemském hradě vědecká 

konference Znojemská rotunda ve světle poznání. Příspěvky, které na ní zazněly, byly následně 

publikovány ve formě sborníku, který vydalo město Znojmo. Brzy na to, ve dnech 26. a 27. 9., 

proběhlo na stejném místě mezinárodní historické sympozium Česko-rakouské vztahy ve 13. 

století u příležitosti rakouského milénia 996–1996. 

Dne 15. 6. 1996 byl uspořádán pietní akt na nově upraveném vojenském hřbitově v nároží 

louckého hřbitova na Brněnské ulici, kterého se zúčastnil kromě představitelů města 

i velvyslanec Rakouské spolkové republiky v Praze Dr. Peter Niesner, představitelé okresních 

úřadů ve Znojmě a Břeclavi aj. Záštitu nad renovací znojemského vojenského hřbitova převzal 

rakouský Černý kříž, samotnou renovaci provedla znojemská firma Renesance. Vysvěcení 

provedli znojemský vikář P. Jindřich Bartoš a rakouský kněz Richard Morbitzer. Na louckém 

hřbitově jsou pochováni pruští vojáci, zemřelí ve Znojmě na choleru v roce 1866, a pak 324 

jmenovitě známých vojáků různých národností císařsko-královské armády Rakousko-Uherska 

z doby první světové války a pak také z druhé světové války. 

Dne 6. 12. 1996 oslavila Střední pedagogická škola a Gymnázium Znojmo na Pontassievské 

ulici 20. výročí svého trvání. U této příležitosti byla vydána malá brožura.  

Dne 19. 12. 1996 byla v druhém patře Domu umění na Masarykově (Dolním) náměstí 11 

slavnostně otevřena trvalá expozice Staré umění Znojemska – gotické a barokní umění ve 

sbírkách JMM, kterou připravil kurátor muzea Libor Šturc.  

Od roku 1993 až do roku 1996 se ve Znojmě na konci jara či na začátku léta konaly 

Napoleonské slavnosti, které měly za cíl připomenout dramatické události bitvy u Znojma ve 

dnech 10. a 11. července 1809. Akci pořádalo město Znojmo ve spolupráci s Klubem vojenské 

historie, Jihomoravským muzeem ve Znojmě, Okresní vojenskou správou a Znojemskou 



Besedou. Později si připomínka vojenské historie přesunula zejména na území sousední obce 

Dobšice.  

Mediální portfolio města Znojma rozšířila 25. 1. 1996 soukromá rozhlasová stanice Radio 

Karyon.    

V letních olympijských hrách 1996 v Atlantě (USA) město Znojmo úspěšně reprezentovaly 

plavkyně Olga Šplíchalová, Pavla Chrástová a Kristýna Kyněrová. 

Dne 29. 1. 1996 zemřel ve věku 84 roků znojemský rodák a spisovatel Karel Václav Černý, 

jehož celoživotní práce byla zasvěcena propagaci odkazu objevitele a kněze Prokopa Diviše. 

Do pamětní schránky v báni radniční věže vložil v roce 1951 i v roce 1993 svoji báseň Znojmu.  

Dne 16. 7. 1996 zemřel ve věku 63 let MUDr. Jiří Grossmann, zastupitel města za ČSSD, 

lékař interního oddělení znojemské nemocnice.  

Dne 10. 9. 1996 zemřel ve věku 51 let učitel hudby a vedoucí cimbálové muziky Polajka 

Antonín Stehlík. Jeho jméno dodnes nese nejznámější znojemská cimbálovka „Cimbálová 

muzika Antonína Stehlíka“.  

V červnu 1997 připravilo Jihomoravské muzeum ve Znojmě ve spolupráci se Správou 

Pražského hradu mimořádnou výstavu pohřebních insignií krále Přemysla Otakara II. Klenoty 

byly vyrobeny před 700 roky (1297) na zakázku Václava II. pro ostatky padlého krále, které 

v letech 1279–1296 ležely ve zdech minoritského kláštera ve Znojmě.  

V červnu 1997 začal ve Znojmě vycházet další regionální týdeník s názvem „Nové 

Znojemské listy“. Vydavatelem byla společnost Znojemské listy s.r.o., šéfredaktorem Mgr. 

Jaromír Polák, jeho zástupcem Mgr. Marian Keremidský. Město Znojmo zažalovalo u soudu 

shodu názvu s radničním tiskovým orgánem. Od konce října se tiskovina proto přejmenovala 

na „Nové listy“. Nevydrželo to však dlouho. Poslední číslo Nových listů vyšlo 7. 5. 1998. 

    Dne 18. 9. 1998 byla na znojemském hradě mezi starosty Pavlem Balíkem a Karlem 

Fenthem slavnostně podepsána dohoda o partnerství mezi sousedními městy Znojmo a Retz. 

Aktu přihlíželi též místopředsedkyně PS PČR Petra Buzková, ministr vnitra PhDr. Václav Grulich, 

za rakouskou stranu velvyslanec Rakouska v Praze Peter Niesner. Ve stejný den byl také 

slavnostně otevřen Dům porozumění na Slepičím trhu, vstupní brána pro návštěvníky 

znojemského podzemí. Přítomni byli i předseda Senátu PČR PhDr. Petr Pithart, senátor Milan 

Špaček a zástupci partnerských měst Strzegom, Pontassieve, Povo, Villazano, Retz a Nové 

Zámky. U zrodu myšlenky domu stáli bývalý starosta Pontassieve Maturi a zesnulý 

místostarosta Mašek.   

Dlouho připravované celoživotní knižní dílo „Dějiny královského města Znojma 

a znojemského kraje od nejstarších dob do sedmdesátých let 19. století“ od znojemského 

rodáka a historika Lubomíra E. Havlíka ztratilo kvůli negativnímu oponentními posudku 

podporu městské rady a nakonec vyšlo roku 1998 omezeným vlastním nákladem autora.  

V roce 1998 si město Znojmo i Jihomoravské muzeum ve Znojmě několika kulturními 

akcemi připomínalo 300. výročí narození vynálezce kněze Prokopa Diviše. Vzpomínkové 

pásmo proběhlo na Základní škole Prokopa Diviše a u Divišova památníku v Příměticích dne 

26. 3. za účasti hostů z Divišova rodného Žamberka v Čechách. Dne 17. 4. byla otevřena 

v památníku v Příměticích stálá miniexpozice. Dne 4. 5. byla otevřena výstava v prostorách 

Státního okresního archivu Znojmo na Divišově náměstí a dne 24. 9. výstava v minoritském 

klášteře.  



Dne 27. 10. 1998 si město, muzeum a okresní úřad slavnostním večerem v Městském 

divadle připomněly 80. výročí založení Československa. Náčelník Okresní vojenské správy ve 

Znojmě pplk. Libor Plíšek dne 28. 10. promluvil na pietním aktu na vojenském hřbitově 

v Louce.    

Dne 15. 8. 1998 došlo v Popicích k prvnímu setkání vyhnaných německých rodáků, dnes 

bydlících v Rakousku a hlavně Německu. V chrámu sv. Mikuláše pak byla sloužena německá 

mše svatá. Tato tradice setkávání a německých mší na svátek Nanebevzetí Panny Marie se 

udržela do dnešních dnů.    

Dne 28. 12. 1998 zemřel ve věku 77 let archeolog PhDr. Vědomil Vildomec, bývalý ředitel 

Jihomoravského muzea ve Znojmě. 

  

Transformace znojemského průmyslu 

Opravna ČSAO, jeden z posledních neprivatizovaných státních podniků ve Znojmě, byla na jaře 

přímo odprodána a nově přejmenována na SUN Technik s.r.o. (zanikla však již k 31. 1. 2000).      

V roce 1997 byla zahájena řízená likvidace obuvnického závodu DAPO a.s. Znojmo na 

Průmyslové ulici (dříve Gala, ZGK Třebíč). Událost byla přijata znojemskou veřejností velmi 

negativně. Likvidace znamenala zvýšení nezaměstnanosti.  

 

Školství 
Střední soukromá škola Garance změnila roku 1997 formu na o.p.s. a přestěhovala se na 

Jarošovu ul. 14, kde již od roku 1994 působí Střední odborná škola Podyjí (pozemní 

stavitelství). Obě soukromé školy tedy nadále působily ve stejné budově. (Budova původně 

c. k. vojenského soudu, poději základní školy Jarošova 14 je dnes minulostí; byla roku 2022 

demolována). 

Město rozhodlo o zrušení své mateřské školy na nám. Republiky 14. Hlavním důvodem 

bylo sousedství dvou mateřských škol vedle sebe (nám. Republiky 14 a 15) při stále klesajícím 

počtu narozených dětí. O budovu školky projevila ihned zájem nedaleká základní škola za 

účelem rozšíření svého provozu.  

 

 

 

 

 

  



Volební období 1998–2002 

Demografický vývoj ve Znojmě odrážel poměrně rychlou změnu životních priorit obyvatel 

města. Zatímco v roce 1990 přišlo ve Znojmě na svět 575 novorozeňat, v roce 1999 už pouze 

277.  

Nezaměstnanost na okrese Znojmo dosahovala na přelomu let 1999/2000 rekordních 

14,87 %. Pro srovnání v posledním roce hospodářské konjunktury 1996 bylo nezaměstnaných 

pouze 7 %.  

Od 1. ledna 2000 začal platit zákon č. 106/1999, o svobodném přístupu k informacím. 

Občané se díky němu snáze dozvědí o skutečnostech, které mohly úřady dříve neochotně 

zadržovat.  

V září 2000 na Dolním – Masarykově náměstí vyrostl informační „Eurostan“, který 

občanům nabídl informace o přípravách České republiky ke vstupu do Evropské unie.  

Od 1. 7. 2001 byla ve Znojmě oficiálně zahájena separace domovního odpadu. Ze 

směsného odpadu občané nově separovali sklo, papír a plasty. Od roku 2002 změnilo město 

systém placení odvozu domovního odpadu. Dosavadní systém placení za plnou popelnici se 

změnil na poplatek za trvale bydlící osobu a rok. Každý občan včetně dětí zaplatil v roce 2002 

ročně 346 Kč.  

 

Samospráva 
Komunální volby v listopadu 1998 byly jedinečné v tom ohledu, že se do zastupitelstva dostaly 

všechny kandidující subjekty: 8 mandátů pro ODS (23,47 %), 7 mandátů pro KSČM (22,2 %), 

6 mandátů pro ČSSD (19,98 %), 4 mandáty pro KDU-ČSL (12,5 %), 2 mandáty pro Unii svobody 

(6,87 %), po 1 mandátu pro zbývající uskupení – Sdružení VPM, NK (4,47 %), ODA (4,45 %), 

Nezávislé (4,07 %) a Koalici ČSNS, DEU (2,44 %).   

Pro volební období 1998–2002 byl starostou města opět zvolen Ing. Pavel Balík (ODS), 

který obdržel rekordních 4.693 preferenčních hlasů, místostarostkou se stala RNDr. Marta 

Bayerová (KSČM) s 3.684 preferenčními hlasy a Jaroslav Slušný (ČSSD) s 2.787 hlasy. Dalšími 

členy rady města se stali Ing. Josef Burian (ODS), Mgr. Vladimír Finda (KDU-ČSL), Ing. Petr 

Krátký (KSČM), Mgr. Josef Molín (ODS), Miloslav Rychtecký (ČSSD) a MUDr. Milan Špaček 

(KDU-ČSL). Nutno dodat, že první porevoluční radniční koalice s komunisty měla v lednu 1999 

za následek vyloučení radních Balíka, Molína a Buriana z ODS. 

Město se 10. 3. 2000 vyvěšením vlajky Tibetu poprvé přihlásilo k ostatním městům světa, 

která tímto symbolickým aktem dávají najevo podporu oprávněným požadavkům tibetského 

národa na nezávislost na komunistické Číně. Tato tradice vyvěšování tibetské vlajky trvá 

dodnes (s výjimkou roků 2013 a 2014).  

Besedou s občany v restauraci U Polehňů dne 25. 10. 2001 nad aktuálními problémy 

zažehnalo vedení města Znojma rostoucí napětí mezi občany Přímětic. Proslýchalo se, že 

Přímětice budou usilovat o vypsání referenda o odtržení od Znojma.  

 



První volby do Zastupitelstva Jihomoravského kraje a zánik Okresního shromáždění 

(2002) 
V listopadu 2000 ve Znojmě proběhly historicky první volby do nově vytvořeného Brněnského 

kraje (k 31. 5. 2001 byl přejmenován na Jihomoravský). Kraje nahradily dosavadní soustavu 

okresů, která činila ze Znojma významné regionální centrum státní správy již od roku 1850. 

Voleb se zúčastnilo pouze 30 % oprávněných voličů. Nejúspěšnější byla ve městě Znojmě 

kandidátka KSČM s 27,15 %, Čtyřkoalice (KDU-ČSL, Unie svobody, ODA, DEU) s 21,8 %, ODS 

s 18,41 %, ČSSD s 14,06 % a Nestraníci pro Moravu s 12,95 % hlasů. První krajskými zastupiteli 

ze Znojma byli zvoleni MUDr. Milan Špaček, Ing. Petr Nezveda (oba za Čtyřkoalici), Ing. Ludvík 

Hekrle (KSČM) a Ing. Josef Burian (Nestraníci pro Moravu). Historicky poslední zasedání 

Okresního shromáždění ve Znojmě se uskutečnilo v sále okresního úřadu na nám. Armády dne 

19. 12. 2000. 

 

Povodeň 2002 
Ve dnech 13. a 14. 8. 2002 se přes Znojmo přehnala veliká povodeň, která napáchala milionové 

škody. Ulice Krapkova, Melkusova, Dukelských bojovníků, dolní část Loucké a Na Hrázi byly 

zatopeny. Z dolní části města bylo evakuováno pět tisíc obyvatel. Znojemskou přehradou 

protékalo 380 kubíků vody za sekundu. Hrozilo přelití přehradní hráze. Celkový účet za 

povodně na celém Znojemsku byl 254 mil. Kč. Město Znojmo vyšlo vstříc poškozeným 

občanům na svém území a poskytlo jim při splnění stanovených pravidel finanční dary na 

stavební úpravy ve výši 30 tis. Kč / nemovitost.  

 

Parlamentní volby 2002 
V červnových volbách 2002 do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR byla zvolena za 

Znojemsko novou poslankyní Dr. Marta Bayerová (KSČM). Poslanecký mandát obhájil Ing. 

Ladislav Skopal (ČSSD). Ve městě Znojmě uspěla ČSSD (28,27 %), KSČM (26,88 %), ODS (23,12 

%) a koalice KDU-ČSL a US-DEU (12,34 %).  

Ve volbách do Senátu Parlamentu ČR na začátku listopadu 2002 zvítězil na Znojemsku se 

ziskem 50,82 % již v 1. kole PhDr. Vladimír Železný. Dosavadní senátor MUDr. Špaček se umístil 

na 2. místě s 18,25 %. Ve městě Znojmě hlasovalo pro V. Železného 5835 voličů.  

 

Stavební kronika 1999–2002 
1999 

• Město finančně podpořilo započatou generální rekonstrukci bývalého evangelického, 

nyní pravoslavného kostela z roku 1911 na nám. Otmara Chlupa.  

• V květnu začala generální rekonstrukce ulice K Sirotčinci, Jubilejní park a Jarošovy 

ulice. Město na ni vynaložilo 7,3 mil. Kč. Proběhla generální rekonstrukce všech 

technických sítí, žulové kostky nahradil hladký asfalt, systematičtěji byla vyřešena 

parkovací místa podél ulice.  

• V červnu byla do zkušebního provozu po rekonstrukci uvedena čistírna odpadních vod 

u Dobšic. Oprava, připravovaná od roku 1992, zahájená v prosinci 1996 podle projektu 

salcburské firmy SCF, přišla na 215 mil. Kč. Investor Zájmové sdružení VaK Znojemsko 



zaplatil 33,4 mil., stát 66,8 mil., z programu EU Phare 44 mil. Zbývající prostředky byly 

uhrazeny ze státní půjčky. Čistírna je na daném místě v provozu již od roku 1976. 

Prováděcí firmou byl Ingstav a.s. Brno.  

• Město začalo připravovat projekt generální rekonstrukce Jihomoravského divadla ve 

Znojmě na náměstí Republiky. 

• Proběhly opravy ulic Kovářská, Velká a Malá Františkánská a Klácelova.  

• V létě proběhly ve finančním objemu 10 milionů Kč stavební úpravy znojemských škol: 

na Slovenské ulici a v Příměticích byla vybudována sportovní hřiště, hlavní školní 

budova získala novou fasádu, konická škola byla plynofikována, plyn byl zaveden 

rovněž do Městské knihovny Znojmo. 

• V říjnu bylo otevřeno nové sportovní a rekreační centrum pro veřejnost na ulici 

Mládeže / Vrchlického / Smetanova. Výsadba zeleně, na kterou dárcovsky přispělo 

partnerské město Hardewijk, byla ale vzápětí poškozena krádeží neznámého 

pachatele. K definitivnímu otevření areálu proto došlo až v dubnu 2000. 

• V listopadu byla zahájena rozsáhlá úprava parku na Žižkově náměstí, asfaltový povrch 

cest nahradí betonová dlažba, provádí se sadařské úpravy.   

• Byla zahájena oprava domu bývalé Masarykovy ligy proti tuberkulóze (později očního 

oddělení nemocnice) na Dyjské ul. 6, který patří městu a kterou si pronajal soukromá 

firma za účelem centra pro seniory.   

• Firmou Haas Profile s.r.o. byl památkově velmi citlivě opraven měšťanský dům 

s unikátní srubovou jizbou na Zelenářské ul. 15.  

• Zastupitelé schválili 3 mil. Kč na stavební úpravy na zimním stadionu. 

2000   

• Provizorně byl v areálu Žižkových kasáren umístěn sběrný dvůr na objemný odpad. 

Město zahájilo projektovou přípravu definitivního odpadového dvora na Dobšické ulici.  

• Dne 30. 6. byla dokončena tzv. jižní přístupová cesta z ulice Přemyslovců podél hradby 

vnějšího hradu až k prostranství před rotundou. Ulici Hradní totiž i nadále využíval 

znojemský pivovar Hostan. Lidem se otevřela cesta plná úchvatných pohledů na 

historické město.  

• Proběhla generální rekonstrukce Jihomoravského divadla ve Znojmě, která vyšla 

městskou pokladnu na více než 31 milionů Kč. Zastupitelstvo zároveň odsouhlasilo 

návrat k původnímu názvu – Městské divadlo ve Znojmě. Dodavatelem prací byla 

pražská firma Tradice s.r.o. (akademická malířka Zuzana Poláková, akademický malíř 

Martin Pavala). Při slavnostním otevření opraveného divadla dne 29. 9. 2000 byla 

uvedena komická opera Viléma Blodka V studni v podání Hudební akademie múzických 

umění Praha a Empire Chamber Orchestra.  

• Vznikly nové bytové jednotky ve formě půdních nadstaveb nad panelovými domy 

Dukelských bojovníků 113 až 123. Dodavatelem byly Pozemní stavby s.r.o.  

• Dne 16. 9., u příležitosti Znojemského vinobraní, byl položen základní kámen pro dva 

nové bytové domy s šesti desítkami startovacích bytů v lokalitě u židovského hřbitova 

na začátku Přímětic. Této události se zúčastnil předseda vlády ČR Ing. Miloš Zeman. 

Investorem bylo sdružení firem Atlanta a.s. a VHS Plus spol. s r.o. s účastí města 



Znojma, celkový rozpočet činí 45 mil. Kč, státní dotace pokryje 320 tis. Kč na jeden byt. 

Šlo o největší bytovou výstavbu jako celku ve Znojmě od roku 1990.  

• Poslední etapou mezi Žižkovým náměstím a nám. Armády byla dokončena generální 

rekonstrukce Jarošovy ulice. 

• Byla projekčně připravena úprava křižovatky na ul Dukelských bojovníků s odbočkou 

k starošaldorfskému mlýnu a supermarketu Kaufland, kde dochází k četným zácpám 

a dopravním nehodám.  

• V únoru bylo vydáno stavební povolení na výstavbu čerpací stanice Shell na Vídeňské 

třídě, u křižovatky s ulicí M. Horákové. To vyvolalo nesouhlas u orgánů památkové péče 

a části občanské veřejnosti. Stavební úřad však připomínky zamítl. Dne 9. 8. 2000 byla 

nová „Shellka“ zkolaudována.   

• Byla dokončena druhá část sportovního areálu v Příměticích s třemi kurty, hřištěm pro 

basketbal a pláckem pro trénink malých tenistů. Město na to vynaložilo 2,5 mil. Kč. 

• Pro fanoušky skateboardu a inline bruslí byl za 1,7 mil. Kč otevřen nový areál s U-

rampou na Sokolské ulici, v sousedství fotbalového stadionu (bývalé Magdalénské 

lázně). 

• Město Znojmo jako zřizovatel školy ZŠ Václavské náměstí se roku 1999 dohodlo 

s Jihomoravským muzeem ve Znojmě a Školským úřadem Znojmo sdružit finanční 

prostředky (6 + 19 + 6 mil. Kč) za účelem generální rekonstrukce budovy bývalého 

františkánského špitálu, později chlapecké vychovatelny, vojenské nemocnice 

a nakonec vojenské správy budov na ul. Přemyslovců 8. Roku 2000 byly práce zahájeny. 

V suterénu a přízemí vznikla kuchyň a školní jídelna, v první a druhém patře pak 

ředitelství a kanceláře muzea. 

• Celkovou rekonstrukcí prošla v první polovině roku obřadní síň v prvním patře nové 

radnice na Obrokové 10. Pod projektem byl podepsán Ing. arch. Janíček.   

• Část mateřské školy na Holandské ulici byla adaptována na místní veřejnou knihovnu 

pro dolní část města.    

• Dne 26. 9. byla otevřena nová budovy České pošty 671 81 na Melkusově ulici, která 

nahradila nevyhovující prostory v přízemí panelového domu. Státní podnik do této 

akce investoval přes 8 mil. Kč.  

• Na začátku září byla slavnostně otevřena první část nově rekonstruované vedlejší 

budovy Střední školy pedagogické a Gymnázia ve Znojmě na Dolní České 33.      

2001 

• Byl zahájen provoz nového sběrného dvora pro velkoobjemový a nebezpečný odpad 

v sídle svozové firmy ASA na Dobšické ul. 10a. 

• Dne 1. 2. byl zahájen provoz školní jídelny pro ZŠ Václavské nám. a Obchodní akademii 

ve Znojmě v přízemí a suterénu budovy na ul. Přemyslovců 8. Objednávání jídel se 

poprvé děje prostřednictvím magnetických čipů.   

• Byla provedena rekonstrukce okresní silnice II/36 Přímětice – průtah. Město Znojmo 

na akci přispělo 10 miliony Kč. Byla také vybudována točna pro autobusy 

u přímětického hřbitova. Doposud se autobusy otáčely na náměstí před Křížovým 

sklepem.     



• Na konci června byl slavnostně otevřen hotel Prestige (dříve hotel Družba) na 

Gagarinově ulici / Pražská sídliště. Pod projektem byl podepsán Ing. arch. Jindřich 

Janíček. Investory byli spolumajitelé Ing. Jan Zmeko a Radim Novotný.  

• Stát provedl za 75 mil. Kč rekonstrukci Družstevní ulice, která slouží k odvedení 

tranzitní dopravy mezi Pohořelicemi a Hatěmi (I/53 – I/38) mimo centrum Znojma. 

Dodavatelem stavebních prací byla firma Colas. Stavba si vyžádala odstranění 

soukromých garáží v prostoru vedle TOS, nad znojemskou mlékárnou. Garáže byly 

přesunuty na prostranství „Amerika“, u mostu na Přímětické.   

• S využitím státní dotace ve výši 13 (z celkového rozpočtu 45) mil. Kč začalo bytové 

družstvo Pozemní stavby na svých pozemcích na rohu Pražské a Hvězdové ulice stavět 

pro město Znojmo velký činžovní dům s 32 byty. Podmínkou přidělení dotace bylo, že 

firma převede pozemky na město Znojmo, které pak bude rozhodovat o přidělování 

bytů a o výši nájemného. Projekt domu vypracovali A-Projekt Znojmo, architekti Josef 

Kolman a Jaroslav Poláček.  

• Město nechalo za 3 mil. Kč zrekonstruovat a vybavit prostory hradní vinárny v suterénu 

deblínského zámku a nabídlo ji k pronájmu. Kapacita je 60 hostů. Nájemcem se stal Ing. 

Petr Irmann z Miroslavi. Definitivně bude vinárna a restaurace otevřena na jaře 2002.  

• Po deseti letech úvah a příprav vybudovalo město Znojmo severní pěší přístupovou 

cestu do městské památkové rezervace. Vede z ulice Dvořákovy přes hradební příkop 

(parčík za železářstvím Fiala), hradební parkán mezi Kočičí a Jezuitskou věží až na 

nejvyšší bod Jezuitského náměstí, do sousedství chrámu sv. Michala. Za tímto účelem 

byly zbourány 4 nevzhledné garáže na Jezuitském nám. Celkové náklady obnášely 800 

tis. Kč.   

• Na konci zimy proběhla demolice znojemského kina Hraničář na Čermákově ulici. 

• Na Suchohrdelské ulici byla zahájena přestavba bývalého kabaretu Moulin Rouge na 

luxusní hotel s kapacitou 44 pokojů a apartmánů ve stylu quasi-windsorské gotiky. 

Nutno dodat, že tato přestavba nebyla ani po dvaceti letech dokončena.   

• Na Kovářské ulici 10 byla otevřena stylová restaurace La Casa Navarra (spolumajitel Ivo 

Klajmon). Na Horním náměstí 20 byla zase zprovozněna vinotéka Ing. Jaromíra 

Linharta.   

• V budově nové radnice Obroková 10 se roku zřítila klenba nesoucí jednu z kanceláří 

stavebního úřadu v druhém patře. Sutiny dopadly do prostor matričního úřadu. 

Naštěstí se incident stal mimo pracovní dobu. Nikomu se nic nestalo.  

2002 

• V březnu byla dokončena výstavba dvou domů s celkem šedesáti byty u židovského 

hřbitova na začátku Přímětic. Byty byly předány nájemníkům.  

• V prosinci byla dokončena rekonstrukce Družstevní a Brněnské ulice. Celkové náklady 

státní investice byla 80 mil. Kč. Na základě požadavku města došlo také k zasypání 

pěšího podchodu pod křižovatkou Brněnská / Vídeňská a tato křižovatka byla opatřena 

semafory. Město původně zamýšlelo obnovit odbočku z křižovatky směrem 

k louckému klášteru, aby byla zlepšen příjezd k budoucí plovárně. Odbočka nakonec 

nebyla státními orgány povolena.    



• V září byla dokončena oprava budovy bývalé vojenské nemocnice (františkánského 

špitálu) na ul. Přemyslovců 8, kam se nastěhovalo ředitelství, knihovna a odborné 

pracovny Jihomoravského muzea ve Znojmě. Byla otevřena i malá kavárna v přízemí 

budovy – „Café Muzeum“, kterou začaly provozovat Vinné sklepy Lechovice s.r.o.    

• Byla rekonstruována tělocvična ZŠ nám. Republiky za 3,7 mil. Kč.  

• Byly provedeny nové sadové úpravy v okolí Městského divadla. Pokáceny byly staré 

topoly. 

• Firma Ahold vystavěla od května do listopadu supermarket „Hypernova“ (dnes Albert)  

v areálu bývalé továrny na zpracování ovoce a zeleniny na Vídeňské / Hakenově ulici. 

Pozemky získala odkupem přes prostředníky z majetku již upadající firmy Znojmia. 

 

Významné návštěvy Znojma, vyznamenání a ocenění 
Z významných osobností politického života Znojmo v roce 1999 navštívili premiér ČR Ing. Miloš 

Zeman, který v lednu zahájil 4. reprezentační ples města Znojma, dále ministr dopravy Antonín 

Peltrám, který v květnu šetřil železniční problematiku, a ministr životního prostředí Miloš 

Kužvart, který v červenci zavítal do Podyjí, aby zde podepsal s rakouskými představiteli 

deklaraci o ochraně bilaterálního Národního parku Podyjí-Thayatal. V květnu se v přímětickém 

Hotelu N neoficiálně sešli bývali ministři československé vlády z let 1989–1992 v čele s ex-

premiérem Mariánem Čalfou.    

V září 2000 byl na znojemské radnici oficiálně přivítán generál Karel Alexander Pospíchal, 

bývalý pilot 311. bombardovací perutě RAF ve Velké Británii za druhé světové války, nositel 

mnoha vyznamenání, rodák z Dačic, který v mládí bydlel ve Znojmě. Při jeho návštěvě byly 

vzpomenuty i osudy znojemského občana Josefa Košťála, strýce místostarostky RNDr. Marty 

Bayerové, který při bitvě o Británii zahynul.  

Zastupitelstvo města Znojma v roce 2000 těsnou většinou hlasů zrušilo čestné občanství 

Znojma pohlavárům komunistického Československa K. Gottwaldovi, A. Zápotockému, Z. 

Nejedlému a plukovníkovi okupačních vojsk v roce 1968 T. D. Alexejčukovi. Domněnka 

opozičního zastupitele města Libora Plíška, že Adolf Hitler získal v roce 1938 také čestné 

občanství, se z archivních záznamů nepotvrdila. Městská rada zastupitele Plíška napomenula, 

že svým jednáním hrubě poškodil dobré jméno města Znojma a jeho občanů.  

V dubnu 2001 navštívil Znojmo rakouský velvyslanec v Praze Dr. Klaus Daublebsky, na 

konci června téhož roku pak velvyslanec Francie Philippe Coste, v srpnu mimořádný 

a zplnomocněný velvyslanec Číny Li Chang-He.  

Dne 5. 9. 2002 se na znojemském hradě sešli prezidenti ČR a Rakouska Václav Havel 

a Thomas Klestil. Následně se setkali s třicítkou starostů obcí podél moravsko-rakouské 

hranice. Jednalo se o nejvýznamnější státnickou návštěvu ve Znojmě za poslední desetiletí.  

 

Doprava 
Město Znojmo se roku 1999 zapojilo do mezinárodních jednání o povýšení dálkové silnice E59 

na transevropskou magistrálu od Jadranu až na Jutský poloostrov, s čtyřmi pruhy 

a mimoúrovňovými kříženími. Zástupci města v čele se starostou Pavlem Balíkem o tom 

v březnu hovořili s ministrem pro místní rozvoj Jaromírem Císařem. Ministr následně osobně 



navštívil Znojmo. Na začátku října město Znojmo společně s Jihlavou a okresními 

hospodářskými komorami vstoupilo do Sdružení pro vybudování rychlostní komunikace Hatě-

Jihlava se sídlem v Třebíči. Zástupcem města se stal starosta Pavel Balík. Město Třebíč bylo 

hybnou silou tohoto sdružení. V reakci na to ale vzniklo Sdružení pro výstavbu rychlostní 

komunikace I/38 po císařské silnici se sídlem v Moravských Budějovicích, které se obávaly ze 

ztráty na významu, kdyby silnice vedla přes Třebíč. V prosinci se na znojemské radnici 

uskutečnilo velké jednání mezi zástupci Dolního Rakouska, Znojemska, Třebíčska a Jihlavska. 

Účastníci se dozvěděli, že stavba rychlostní komunikace v úseku Hollabrunn–Kleinhaugsdorf je 

již zakotvena ve rakouském celostátním plánu, který má povahu zákona. 

Dne 9. 2. 2000 byl slavnostně uveden do provozu motorový osobní vůz řady 810, který 

pak denně jezdil mezi Znojmem a Recem. Na bocích vůz nesl znaky obou měst. 

Roku 2002 České dráhy a.s. za 3 mil. Kč odkoupily zpět do svého vlastnictví železniční 

viadukt přes údolí Dyje, který byl dříve úředním nedopatřením zprivatizován.  

Od 15. 12. 2000 spojilo Znojmo a Vídeň poprvé od roku 1945 opět přímé vlakové spojení. 

Denně začaly jezdit čtyři páry spěšných vlaků OeBB, tažených dieselovou lokomotivou 

Herkules. 

 

Majetek města 
Městští zastupitelé projevili roku 1999 zájem o nabytí bývalého Tip-Klubu na Dolním náměstí 

z majetku státu (Okresního úřadu Znojmo), odmítli však objekt koupit. Požadovali bezúplatný 

převod. 

Město Znojmo a Pivovar Hostan spol. s r. o. se roku 1999 dohodli na řešení průchodnosti 

vnější částí znojemského hradu. Již celá desetiletí usiluje vedení města o to, aby se občan 

pohodlně dostal z předhradí (ul. Přemyslovců) k rotundě sv. Kateřiny a k muzeu v prostorách 

zámku. Dubnové zasedání zastupitelstva souhlasilo s převodem obchodního podílu, který 

město v pivovaru dosud vlastnilo, na zbývající společníky za částku odpovídající základnímu 

vkladu (75 tisíc Kč). Výměnou za to se společnost Hostan ve smlouvě z 3. 8. 1999 zavázala do 

září 2000 vybudovat ve finančním objemu 10,5 mil. Kč tzv. jižní přístupovou cestu. Město se 

zavázalo opravit za 3 miliony Kč hradební zeď nad Jámou, podél které cesta povede. Práce 

začaly 12. 8. 1999.     

V květnu 1999 město Znojmo souhlasilo s prodejem svého podílu v JME a.s. a JMP a.s. 

Živnostenské bance a.s. za 135 mil. Kč. Podíl v uvedených společnostech město získalo 

privatizací rozvodných energetických sítí. Podíl města na celkovém majetku firem činil 0,6 %. 

V říjnu souhlasilo zastupitelstvo města s bezúplatným nabytím bývalého vojenského 

autoparku (dříve cihelny) Malá Louka na Vídeňské ulici a také areálu bývalého cvičiště na 

Načeratickém kopci z vlastnictví státu.   

Vedení a zastupitelstvo Znojma se po dlouhých debatách rozhodli vyřešit otázku 

budoucnosti tepelného hospodářství města takto: Ke konci roku 2000 byla založena 

společnost s ručením omezením Znojemská tepelná společnost, jejímž jediným společníkem 

je město Znojmo a jejímž úkolem je výroba a dodávka tepla a teplé vody pro byty v někdejším 

i stávajícím vlastnictví města. Město uvolnilo 6 mil. Kč na rekonstrukci kotelen, dosud pod 

Správou domovního fondu. Tyto prostředky město alokovalo z prodeje akcií České spořitelny. 



Prvním jednatelem společnosti byl jmenován starosta města Pavel Balík a po skončení jeho 

mandátu (2006) vždy následující starosta.  

Firma „Znojmo City“, která v roce 1995 od města odkoupila pozemek naproti lázním 

s cílem vybudovat zde podzemní garáže a polyfunkční komerční objekt, roku 2000 oznámila, 

že ustupuje od smluvně daného záměru a nabízí městu pozemek zpět na základě předkupního 

práva za cenu, kterou kdysi městu zaplatila – 2.676.000 Kč. 

Zastupitelé města roku 2000 rozhodli o zahájení prodeje všech zahrádek v majetku města, 

které nejsou územním plánem určeny k výstavbě. Na Cínové hoře město vlastnilo 46 % všech 

zahrádek. Ve zbývajících lokalitách v k.ú. Znojmo-město je podíl vlastnictví města 5 až 15 %. 

Odprodeje zahrádek budou trvat několik let a město jimi žel ztratí účinný nástroj např. 

k urbanizaci Cínové hory.    

Zastupitelé roku 2000 uhradili dluh ve výši 2,5 mil. Kč za majitele fotbalového hřiště Čafka 

– VTJ Znojmo. Stalo se tak na poslední chvíli před dražbou v režii Finančního úřadu ve Znojmě. 

Zastupitelé se hrozili možnosti, že by Čafku mohl koupit nějaký investor, který by zde mohl 

zřídit tržnici či parkoviště.   

Město roku 2000 schválilo 12letou výpůjčku pozemku pod chátrajícím kinem Hraničář 

(dříve Loos) na Čermákově ulici znojemské stavební firmě Pozemní stavby s.r.o. Firma budovu 

kina na své náklady zbourá a bude zde provozovat parkoviště. 

Několikaleté spory a problémy kolem městských jatek na Průmyslové ulici vyvrcholily na 

konci září 2000, kdy na ně byl vyhlášen konkurz. Areál je historickým majetkem měst Znojma. 

Provozovatel společnost Masokombinát přestal platit za nájemné. Dluh činil přes 2 mil. Kč.    

Město roku 2000 vyhlásilo soutěž na dořešení historické kašny na Dolním – Masarykově 

náměstí. Dočasně na ni byla umístěna (zcela proti historické skutečnosti) proporčně nevhodná 

replika sošky Rolanda z pranýře v Šatově. Moderní výtvarníci se snažili pojmout úkol 

v soudobém výrazivu. Památkáři však trvali na obnově kašny v historickém tvarosloví. 

Město i v roce 2001 pokračovalo v odprodeji bytů nájemníkům v domech Alšova 11, 

Legionářská 40, Mládeže 4, Na Rejdišti 1, 7 a 8, Vančurova 4 a 6, Rooseveltova 33, Zámečnická 

5, R. Svobodové 26 a 28, Jana Palacha 9, 28. října 10 a 11, Chelčického 4, U Brány 10 a 17. 

listopadu 7. 

Město roku 2001 odprodalo 31 400 kusů prioritních akcií České spořitelny a.s., které 

město kdysi získalo při privatizaci. Akcie odkoupil majoritní vlastník Erste Bank celkem za 3,8 

mil. Kč.   

Město roku 2001 souhlasilo s převzetím zřizovatelských funkcí k Domovu – penzionu pro 

důchodce Znojmo na ul. U Lesíka a k Centru sociálních služeb v souvislosti s rušením okresních 

úřadů.   

Město Znojmo roku 2001 po dlouhých letech soudních sporů s někdejším nájemníkem 

dosáhlo vyklizení dlouho zavřené kavárny Corso. Vyvěsilo záměr pronájmu za účelem kavárny 

a restaurace. Jediným zájemcem byl pan Vítězslav Křenecký. Majetek města nezahrnuje 

prostoru předzahrádky a přístavek do Horního parku, který byl v privatizaci Restaurací 

a jídelen získán soukromou osobou.  

Město Znojmo roku 2001 pronajalo uprázdněnou budovu bývalé obecní školy na hranicích 

mezi Oblekovicemi a Novým Šaldorfem. 



Město v roce 2002 bezplatně nabylo z majetku státu (Okresní úřad Znojmo) dům Horní 

Česká 6 a schválilo smlouvu o bezúplatném nabytí někdejšího vojenského areálu Malá Louka 

na Vídeňské třídě. Dále město od státu bezplatně nabylo areál loucké jízdárny a také pozemky 

pro budoucí bytovou výstavbu naproti Aninské ulici.   

Zastupitelstvo v roce 2002 zvýšilo svůj vklad ve společnosti A.S.A. EKO Znojmo se sídlem 

Dobšická 10a o 3 mil. Kč ve formě movitých věcí a souhlasilo se zvýšením základního kapitálu 

společnosti ze 100 tisíc na 6 mil. Kč, přičemž do společnosti přistoupil třetí společník A.S.A. 

International Holding GmbH Himberg. Činnost společnosti se rozšířila kromě svozu odpadu 

také na úklidové práce na komunikacích, údržba komunikací, čištění kanalizace, provozování 

parkovišť či budování dopravních značek.  

 

Nabytí a prodej areálu Žižkových kasáren na Jarošově a Písečné ulici 

Vláda ČR dne 6. 5. 1998 souhlasila s bezúplatným převodem státního majetku Žižkových 

kasáren na město Znojmo. Areál vznikl na konci 19. století a sestával historicky z erárních 

budov kasáren Albrechtových (naproti dnešní Puškinově ulici), kasáren zeměbraneckých 

(později Štefanikových, při Písečné ulici), zemské robotárny (u Žižkova náměstí) a sociálních 

ústavů města Znojma (na nároží Jarošovy a Písečné ulice). Úřední proces majetkového 

převodu na město se protáhl na dva roky. Město odmítalo přistoupit na jakékoli svazující 

podmínky, které stát navrhoval. V listopadu 1999 zadalo město studii využití kasáren. Hrubý 

odhad revitalizace areálu se pohyboval okolo 220 mil. Kč. Mezitím vzniklo spontánně občanské 

sdružení „Byty z kasáren“, požadující urychlené využití kasáren pro potřeby lidí v bytové nouzi. 

V únoru 2000 Zastupitelstvo města Znojma bezúplatné nabytí areálu Žižkových kasáren 

schválilo. Podle evidence činila hodnota budov 19 milionů, hodnota pozemků 3 miliony Kč. 

Účel využití byl rozšířen o možnost bytové výstavby, služeb, veřejného charakteru. Pracovalo 

se na studii dalšího využití. Dne 3. 8. 2000 byl převod oficiálně stvrzen ve vrátnici kasáren za 

přítomnosti zástupců města Znojma (místostarostka RNDr. Bayerová) a zástupců Armády ČR 

Ing. J. Krejčího (Vojenská ubytovací a stravovací správa). Armáda objekty kasáren opustila již 

v roce 1997. Finální protokol o převodu byl podepsán na znojemské radnici dne 30. 8. 

Zajímavostí bylo, že velká část areálu od Žižkova náměstí až po ulici Písečnou byla historickým 

majetkem města se sociálními ústavy. 

V listopadu 2001 posuzovali městští zastupitelé tři projekty na využití Žižkových kasáren. 

První vypracoval znojemský A-Projekt, druhý firma Metrostav a třetí rakouský architektonický 

ateliér Blei+Baumgartner. Město upřednostňovalo výstavbu bytovek do ulice a rodinných 

domků směrem k Palliardiho ulici. Představa rakouské firmy o proměně kasáren v luxusní byty 

a hotel byla zamítnuta. Poprvé bylo diskutováno i o možnosti demolice kasáren. 

Po zvážení omezených finančních možností města zastupitelé v březnu 2002 rozhodli 

o zveřejnění záměru prodeje „za účelem přestavby území na smíšenou zónu s převážnou 

funkcí bydlení“. Počítalo se také s komerční částí, maximálně však o výměře 800 m2. Do 

výběrového řízení podalo nabídku celkem 7 subjektů, z nichž tři nesplnily podmínky, a tak byly 

vyřazeny.   

Dne 9. 9. 2002 dalo zastupitelstvo souhlas s uzavřením kupních smluv s vítězným 

konsorciem tří firem „Vize 3D“: bytové družstvo Pozemní stavby Znojmo, Stavební družstvo 

Atlanta Nový Šaldorf-Sedlešovice a Družstvo plus Znojmo. Areál o celkové výměře 26.755 m2 



byl prodán za odhadní cenu 13.377.500 Kč (500 Kč za m2). Další zájemci skončili jako 

náhradníci: Sdružení kasárna Znojmo nabídlo 450 Kč za m2 a nepožadovalo celý areál; 

konsorcium rakouských firem nabídlo 500 Kč za m2, stejně jako vítězné konsorcium, chtělo 

však pouze pozemky pod budovami. Město se navíc zavázalo vítěznému konsorciu odprodat 

chybějících 12.079 m2, jakmile bude splněna podmínka původního majitele – státu (do roku 

2010 nezcizitelnost, společenské využití). Celkem město za prodej kasárenského areálu utržilo 

19.417.000 Kč. Vítězné konsorcium nakonec nesplnilo původní podmínku města, aby část 

starých kasáren vymezujících uliční čáru byla opravena. Zastupitelé byli získáni pro myšlenku 

všechny budovy zbourat, postavit bytové domy, rodinné domky a v dolní části polyfunkční 

dům s podzemními garážemi a službami. 

 

Příprava výstavby letní plovárny v Louce 

Město Znojmo začalo roku 1999 seriózně plánovat výstavbu tolik chybějící letní plovárny. 

Starosta Pavel Balík v srpnu poprvé vystoupil s myšlenkou umístit plovárnu do bývalé jižní 

klášterní zahrady, později autoparku kasáren v Louce. Zastupitelstvo města tuto myšlenku 

v září podpořilo. Byla zadána studie víceúčelového sportovního a rekreačního areálu 

s plovárnou v této lokalitě. Alternativní úvaha rekonstruovat a rozšířit areál městských lázní 

na nám. Svobody a v Horním parku byla zavržena.    

V roce 2000 byly zahájeny přípravné práce. Na radnici byla v létě vystavena studie 

zamýšlené plovárny a celého okolí kláštera, proběhlo také veřejné jednání s architektem 

Ing.arch. Alešem Burianem z Brna. Nabídku obce Dobšice navázat na nedokončený projekt 

koupaliště z konce 80. let (JZD Mír Práče) a společně vystavět letní plovárnu a sportovně-

rekreačního areálu v Lérách, u řeky Dyje (na katastru Dobšic), znojemští zastupitelé odmítli.  

Roku 2001 město podalo žádost o územní rozhodnutí. I když odborné vyjádření 

Památkového ústavu k záměru bylo nesouhlasné, rozhodl nakonec výkonný orgán (referát 

kultury Okresního úřadu Znojmo) kladně. Územní rozhodnutí bylo vydáno 14. 3. 2001. 

Okrašlovací spolek ve Znojmě podal nicméně odvolání a vyzval vedení města k další diskusi 

nad projektem společné plovárny s Dobšicemi u řeky Dyje v Lérách. Odvolání bylo úspěšné 

a věc vrácena k novému projednání. Nově vydané územní rozhodnutí bylo opět napadeno 

odvoláním. Teprve v říjnu bylo druhé odvolání zamítnuto, takže územní rozhodnutí nabylo 

právní moci.     

V roce 2002 narazilo město Znojmo poprvé na tvrdošíjný odpor památkářů a občanského 

sdružení. Okrašlovací spolek ve Znojmě napadl v mimoodvolacím řízení již platné územní 

rozhodnutí. A následně se odvolal proti čerstvě vydanému stavebnímu povolení. Mezi důvody 

se objevil i nový argument, že ohradní zeď někdejší zahrady při Melkusově ulici požívá 

památkovou ochranu. Mezitím byly městu Znojmu propůjčeny státní pozemky v bývalé jižní 

zahradě kláštera. Město také v závěru roku vybralo dodavatele stavebních prací. Bylo jím 

stejné konsorcium stavebních firem, které odkoupilo od města areál Žižkových kasáren. 

 

Prodej Starhemberského paláce na Horním náměstí (2001) a přestavba na hotel 

Starhemberský (mylně označovaný jako „Althanský“) palác na Horním náměstí býval jednou 

z nejvýznamnějších budov ve městě. Od poloviny 19. století až do 20. let 20. století se zde 

nacházelo okresní hejtmanství. První pokusy v 90. letech dům prodat nebyly úspěšné. V roce 



1998 město nabídlo dům opět k prodeji  S výhercem nabídkového řízení Janem Kuklíkem 

mladším v roce 1999 ale odmítlo uzavřít prodejní smlouvu a vyvěsilo záměr prodeje znovu, 

tentokrát i s odhadem finančních nákladů na požadovanou opravu kulturní památky ve výši 

asi 40 milionů Kč. Na základě smlouvy z 30. 7. 2001 byla budova definitivně prodána. Kupcem 

byla společnost EGO s.r.o. z Pardubic, zastupovaná Ing. Martinem Molnárem, která se mohla 

prokázat úspěšnými realizacemi v Chrudimi a Slavonicích. Kupní cena činila 1 milion Kč. Kupec 

musel předložit studii využití objektu a do dokončení oprav strpět předkupní právo města. 

Firma zde do roku 2006 vybudovala hotel s restaurací.     

 

Územní plánování 
Město Znojmo s okolními obcemi za účasti veřejnosti projednalo a na začátku září 2000 

schválilo nový Územní plán města Znojma a obcí Dobšice, Kuchařovice, Nový Šaldorf-

Sedlešovice a Suchohrdly. Jeho autorem byl Ing. arch. Vladimír Klajmon. Zastupitelé ustoupili 

tlaku majitelů pozemků zahrádek a proti doporučení urbanistů zvýšili maximální plochu 

rekreační chatky v zahrádce z 25 na 80 metrů čtverečních. Tím se do budoucna vytvořil 

problém, kdy začaly na zahrádkách růst regulérní rodinné domy. (S osmi změnami vydrží tento 

územní plán v platnosti až do roku 2014). 

V roce 2002 zastupitelstvo schválilo regulační plán pro okolí louckého kláštera.  

 

Kultura, sport, média  

V rámci tradičního Znojemského vinobraní se v roce 1999 konal I. ročník mezinárodního 

festivalu publicistických a zábavných pořadů z gastronomie a životního stylu „Znojemský 

hrozen“. Spolupořadatelem bylo město Znojmo.  

Dne 13. 9. bylo zahájeno na kanálu TV stanice Prima v pravidelném okénku vysílání 

znojemské regionální stanice Fatem TV. 

Hokejový tým HC Excalibur Znojemští orli postoupili v březnu 1999 do nejvyšší hokejové 

soutěže ČR – Staropramen Extraligy. Zastupitelé města později poděkovali znojemským 

hokejistům HC Excalibur za 9. místo v celostátní soutěži v sezóně 1999/2000. V roce 2000 

obdrželi hokejisté od města dotaci 6 mil. Kč. V roce 2001 zastupitelé schválili garanci ročního 

příspěvku 8 mil. Kč hokejovému klubu, pokud se v nejvyšší národní soutěži udrží.  

Dne 11. 8. 1999 občané města mohli pozorovat téměř úplné zatmění Slunce. 

V roce 1999 bylo založeno Rodinné centrum Maceška se sídlem v objektu mateřské školky 

na Pražské ulici, které výrazně obohatilo nabídku volnočasových aktivit pro rodiče s malými 

dětmi.  

Dne 16. 9. 2000 proběhla oslava 130 let železniční tratě bývalé Společnosti státní dráhy 

ze Znojma přes Hrušovany / Šanov a Moravský Krumlov do Střelic a dále do Brna. První vlak 

z Brna do Znojma dojel právě v polovině září roku 1870. Nyní v roce 2000 dojel do Znojma 

z Brna rovněž mimořádný parní vlak, který vzbudil velký zájem veřejnosti. Na nádraží byla 

k vidění výstava železničních modelů a též železničních vozidel. 

Před Vánocemi 2000 vyšla ve znojemském nakladatelství a knihkupectví Swan nová kniha 

znojemského učitele, spisovatele a básníka Jiřího Svobody s ilustracemi Libuše Šuléřové 

„O znojemské věži a jiné pověsti“.  



Na juniorském evropském plaveckém šampionátu ve Francii roku 2000 získal 17letý 

znojemský plavec Květoslav Svoboda 2 zlaté medaile, 1 bronzovou medaili, dále juniorský 

rekord mistrovství Evropy, jeden seniorský rekord ČR a tři české dorostenecké rekordy. 

Nominoval se tak pro olympiádu v Sydney 2000. V dubnu 2002 získal pak 2. místo na 

mistrovství světa v plavání v Moskvě, v prosinci 2. místo na evropském šampionátu 

v německém Riese. 

Roku 2001 vyšla publikace P. Dr. Efrema Jindráčka Dominikánský klášter ve Znojmě, 

mapující dějiny jednoho z nejstarších dominikánských klášterů v českých zemích.    

V říjnu 2001 začal vycházet nový nezávislý týdeník Znojemský týden. Jeho majitelem byl 

Ing. Zbyšek Dřevojan, šéfredaktorem Mgr. František Střecha. 

Znojemské Rádio Vranov roku 2002 změnilo své jméno na Rádio Blaník Jižní Morava. 

Znojemské nakladatelství Swan roku 2002 vydalo knihu historických pohlednic sběratelky 

Miloslavy Klimtové.   

Ve Vlkově věži bylo v srpnu 2002 otevřeno regionální informační centrum a zpřístupněna 

rozhledna na horním ochozu. 

   

Transformace znojemských škol 
Město rozhodlo, s přihlédnutím k demografickému vývoji, o ukončení provozu ve školní 

budově na Šatovské ulici, určené pro děti pro Oblekovice a Nový Šaldorf. Ke stejnému datu, 

31. 7. 1999, byl ukončen provoz i v Mateřské škole Na Valech.   

V roce 2002 bylo rozhodnuto, že základní a mateřské školy v majetku města Znojma změní 

od 1. 1. 2003 formu z „organizačních složek“ na „příspěvkové organizace“.  

 

Znojemský obchod, průmysl, státní úřady 
Jak rok 1998, tak ve větší míře i rok 1999 byly obdobím, ve kterém se začíná měnit obchodní 

chování znojemských občanů. Před nákupy v malých kamenných obchůdcích dávají čím dále 

větší přednost nákupům ve velkých supermarketech. Z nich v prodejních číslech vedl Kaufland 

u starošaldorfského mlýna. Tento trend v roce 1999 vedl významného znojemského 

podnikatele Miloslava Rychteckého, majitele několika prodejen (Entri a potraviny Market na 

Vídeňské, prodejna na rohu Kovářské / Dolní České, Elektrodům na Kovářské, Agora na 

přímětickém sídlišti), k ukončení činnosti, a dokonce i rezignaci na mandát v městském 

zastupitelstvu. V centru města zanikla prodejna potravin Max na nároží Kollárovy a Dolní 

České, takže potraviny lze nyní koupit pouze v Intralu na Horním náměstí a v M-Centru na 

Slepičím trhu. Roste poptávka po koupi prvních mobilních telefonů a výpočetní techniky. 

V oblasti průmyslu nutno připomenout státní investiční pobídku a státní dotaci ve výši 3,5 

mil. Kč, kterou pro svoji novou výrobní linku v roce 1999 získala znojemská firma Pegas a.s., 

vyrábějící netkané textilie z polypropylenu do oblasti hygieny, zemědělství, výroby nábytku aj. 

Zastupitelé města pak roku 2000 firmě Pegas a.s. poděkovali za příkladnou spolupráci a za 

zvýšení zaměstnanosti v regionu.  

V Keramických závodech a.s. Znojmo došlo mezitím ke změně vlastnické struktury: 

španělský gigant v oblasti výroby sanitní keramiky Roca koupil kontrolní balík akcií v korporaci 

Keramik Holding AG Laufen, která vlastní znojemskou akciovku. Touto akvizicí se Roca stala 

druhou největší světovou firmou v daném výrobním odvětví. Prodej znojemského 



keramického zboží zajišťuje od poloviny 1999 nová společnost Laufen CZ s.r.o. V létě 2002 

v továrně skončila po 124 letech výroba užitkové keramiky. Zůstala pouze výroba sanitní 

keramiky.  

Velmi slabých výsledků dosahovalo město Znojmo v oblasti cestovního ruchu. Marketing 

města byl nedokonalý. Jižní předměstí města, Oblekovice, byly naopak nechvalně proslulé pro 

sexuální turistiku.    

Majitelé znojemského hradního pivovaru Hostan roku 2001 prodali své vlastnické podíly 

pivovaru Starobrno a.s. 

Znojmia Trade Mark, patřící mezi největší zpracovatele ovoce a zeleniny v ČR, pozastavila 

v létě 2002 výrobu z důvodu nedostatku finančních prostředků. Pohledávku firmy u Komerční 

banky, kterou Znojmia přestala již v květnu 2001 splácet, odkoupila k 1. 8. 2002 společnost 

Hamé. Společnost Znojmia Trade Mark se 2. 9.  přejmenovala na Fruta a.s. a přepustila firmě 

Hamé řadu ochranných známek, včetně proslulé známky „Znojmia“. V prosinci firma 

propustila 123 zaměstnanců. 

Dalším podnikem, který nepřežil „divokou“ transformaci 90. let, byly Znojemské 

mlékárny, a.s.  Od září 1999 byla společnost v likvidaci a likvidátor B. Brádka navíc v roce 2000 

uzavřel krajně nevýhodnou smlouvu o pronájmu většiny nemovitostí mlékáren na 20 let. Tím 

zablokoval možnost areál prodat za účelem uspokojení pohledávek věřitelů. Případ 

„vytunelování“ Znojemských mlékáren měl proto dohru u soudu. V dubnu 2001 prohlásil soud 

nad společností konkurs.   

Znojemská vazební věznice se v květnu 2002 stala věznicí pro výkon trestu. 

 

 

 

  



Volební období 2002–2006 

Samospráva 
V komunálních volbách ve Znojmě na začátku listopadu 2002 zvítězila při účasti 53,8 % voličů 

kandidátní listina KSČM (23,83 %) s 9 mandáty, následovaná KDU-ČSL (17,96 %) se 7 mandáty, 

ODS (14,03 %) s 5 mandáty, ČSSD (12,56 %) s 5 mandáty, Sdružení nezávislých (8,99 %) s 3 

mandáty a Unie Svobody-DEU (6,18 %) s 2 mandáty. Starostou města byl na prvním zasedání 

zastupitelstva po volbách znovu potvrzen Ing. Pavel Balík za KDU-ČSL, který získal 4690 

preferenčních hlasů. Poprvé v historii města byli zvoleni tři uvolnění místostarostové. 

Statutárním místostarostou byl zvolen Mgr. Josef Molín (SN, 2085 hlasů), jemuž byla svěřena 

gesce majetku města, školství a památkové péče, dalším místostarostou Ing. Ludvík Hekrle 

(KSČM, 3101 hlasů) s gescí městských financí a poslední místostarostou MUDr. Oldřich Kraipl 

(ČSSD, 2428 hlasů) s gescí sociálních věcí a životního prostředí. Dalšími, neuvolněnými členy 

rady města byli zvoleni RNDr. Marta Bayerová (poslankyně PČR), Mgr. Vladimír Finda, Ing. 

Pavel Kaman, Ing. Petr Krátký a MUDr. Milan Špaček. Skutečnost, že ČSSD na post 

místostarosty stranicky nominovala svého lídra Ing. Linharta, jenž však získal méně hlasů, vedla 

nakonec k vyloučení úspěšnějšího MUDr. Kraipla z ČSSD. Předsedou kontrolního výboru se stal 

Ing. Pavel Štohl (ODS), předsedou finančního výboru Ing. Pavel Kaman (ODS). 

Dne 3. 11. 2003 odvolalo zastupitelstvo MUDr. Milana Špačka z funkce radního a na jeho 

místo zvolilo Otu Maška (KDU-ČSL). Důvodem bylo, že Dr. Špaček začal vykonávat funkci 1. 

náměstka ministryně zdravotnictví Marie Součkové.     

 

Zánik okresních úřadů 2002 
K 31. 12. 2002 zanikly okresní úřady. Kompetence Okresního úřadu Znojmo, který v různých 

obměnách existoval od roku 1850, převzal Jihomoravský (Brněnský) kraj a úřady tří obcí 

s rozšířenou působností ve Znojmě, Moravském Krumlově a v Pohořelicích. Město Znojmo 

a celé okolí tím ztratilo mnoho ze svého dřívějšího významu.  

 

Vstup do Evropské unie a doplňovací senátní volby 2004 
V červnovém referendu 2003 se většina voličů ve Znojmě vyslovila pro vstup ČR do Evropské 

unie. Pro se vyslovilo rovných 11.000 Znojemčanů, proti vstupu hlasovalo 3.602 občanů 

Znojma.  

Vstup ČR do EU nastal dne 1. 5. 2004 a město Znojmo jej oslavilo řadou kulturních 

a společenských akcí, včetně společné akce s rakouskými partnery na hraničním přechodu nad 

Hnanicemi.  

Ve dnech 11. a 12. 6. proběhly ve Znojmě první volby do Evropského parlamentu. 

Zúčastnilo se jich 28,37 % znojemských voličů. Největší podporu dostala kandidátka 

Nezávislých s Dr. Vladimírem Železným (26,13 %), dále pak KSČM (22,29 %), ODS (21,89 %), 

KDU-ČSL (9,43 %), ČSSD (7,21 %) a SNK / Evropští demokrati (5,61 % hlasů). 

 Jelikož nový europoslanec Dr. Vladimír Železný složil mandát senátora, konaly se ve 

Znojmě v říjnu 2004 doplňující volby do Senátu PČR. Staronovým senátorem za Znojemsko 

zvolen MUDr. Milan Špaček, který tuto funkci již zastával v letech 1996–2002 a který nyní získal 



v druhém kole na celém okrese 53,31 % hlasů. Ve městě Znojmě však nebyl nejúspěšnější. Zde 

zvítězil jeho hlavní protikandidát Jaroslav M. Pařík (36,3 % 1. kolo; 54,77 % 2. kolo). 

O senátorském křesle tedy rozhodly venkovské obce. Volby doprovázela mediální kauza, jež 

obviňovala staronového senátora z údajné spolupráce s StB před rokem 1989.  

 

Krajské volby 2004 
Na začátku listopadu 2004 proběhly podruhé v historii nových krajů volby do jihomoravského 

krajského zastupitelstva. Ve Znojmě se jich zúčastnilo pouze 23,59 % oprávněných voličů. 

Nejúspěšnější ve Znojmě byla kandidátka ODS s 29,36 %, KSČM s 25,86 %,  KDU-ČSL s 21,27 % 

a ČSSD s 10,63 % hlasů. Zastupiteli ze Znojma byli zvoleni Ing. Pavel Balík (KDU-ČSL), MUDr. Jiří 

Růžička (ČSSD) a Ing. Ludvík Hekrle (KSČM).  

 

Povodeň 2006 
V červenci 2006 se po několika dnech silných dešťů vlivem pětisetleté vody naplnila Vranovská 

přehrada. Přes hráz bylo upouštěno a přepadalo přes 200 kubíků vody za sekundu, což 

znamenalo dvousetletou vodu. Obdobné množství pak přepadalo i přes hráz znojemské 

přehrady. Voda opět ohrožovala nemovitosti v ulici Na Hrázi a bytovky v dolní části Loucké 

ulice, avšak díky opatřením od roku 2002 se podařilo povodňové škody minimalizovat.   

 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 2006 
Ve volbách do republikového zákonodárného sboru ve městě Znojmě uspěla při účasti 62,74 % 

voličů opět ČSSD (34,2 %), následovaná ODS (31,18 %), KSČM (16,76 %), KDU-ČSL (6,91 %) 

a ODA (7,14 %). Mandát poslanců obhájili Ing. Ladislav Skopal (ČSSD) a RNDr. Marta Bayerová 

(KSČM). Hlasování v jednom ze znojemských okrsků bylo napadeno u Nejvyššího správního 

soudu ČR. Soud potvrdil, že došlo k pochybení při sčítání hlasů, nicméně konstatoval, že to 

nemělo vliv na celkové výsledky voleb.  

 

Stavební kronika 2003–2006 
2003 

• Byla zahájena výstavba velkého obytného domu na nároží Pražské a Mičurinovy ulice. 

Investorem je stavební firma Jiřího Jelínka.   

• Byla dokončena rekonstrukce historického domu na nároží Velké Františkánské ulice 

a Mikulášského náměstí, kde byla otevřena čajovna U Starého ohně.  

• Výmalbou byla zakončena generální rekonstrukce farního kostela sv. Kříže na Dolní 

České ulici.   

2004 

• V únoru byl dokončen nový mlýnský náhon a stavidlo, přivádějící vodu 

k starošaldorfskému mlýnu. O náklady ve výši 5,8 mil. Kč se podělilo rovným dílem 

město Znojmo a společnost Penam a.s. Nové technické dílo má přispět k ochraně 

občanů na Krapkově a Melkusově ulici před velkou vodou.  

• Město opravilo klasicistní kolonádu na přechodu mezi Komenského náměstím 

a Horním parkem. Práce provedla stavební firma Jelínek za 600 tis. Kč. 



• Generální opravou prošla 39 metrů vysoká zvonice kostela sv. Michala. Zakázku 

prováděla firma Renesance J. Poslušného. Do báně na vrcholku věže bylo nově vloženo 

pamětní pouzdro s listinami a dokumenty. Investorem byla Římskokatolická farnost 

u sv. Kříže. 

• V listopadu byla otevřena nová výrobní linka na netkané textilie z polypropylenu 

v areálu firmy Pegas v Příměticích. Slavnosti otevření se zúčastnil předseda Úřadu pro 

ochranu hospodářské soutěže Josef Bednář. 

• Nový asfaltový koberec dostala Loucká ulice. 

• Na podzim byly za 152 tisíc Kč opraveny ciferníky hodin na radniční věži. 

• Po Primě/Hypernově na Evropské (1300 m2), Kauflandu ve Starém Šaldorfě (3500 m2), 

Hypernově (3500 m2) na Vídeňské mělo Znojmo od listopadu 2004 v pořadí již čtvrtý 

velký supermarket. Má největší prodejní plochu (4000 m2) a postavil jej původem 

rakouský řetězec Interspar na okraji města – na Brněnské ulici, ve směru na Dobšice. 

Stavba trvala pouhých 10 měsíců. Během ní byly odkryty hromadné hroby vojáků 

z období napoleonské bitvy u Znojma (1809).  

• V Městském parku, od náměstí Svobody až po náměstí Republiky, byla vybudována 

první znojemská cyklostezka. V mnoha úsecích pouze využila vedlejší pěší aleje.  

• V souvislosti s oslavami vstupu ČR do EU dne 1. 5. 2004 byl na trávníku v sousedství 

Domečku na Mariánském náměstí položen základní kámen „Mariánské kaple Evropy“, 

zároveň zde byla odsloužena ekumenická bohoslužba. Na podobu kaple, která má být 

připomínkou kaple v ústí Alšovy ulice, zbořené komunisty v roce 1952, nechalo město 

a církev zpracovat malou soutěž. Vítězný návrh počítal s poměrně velkou válcovou 

stavbou z betonu, oceli a skla. Po zveřejnění návrhu se proti takovéto podobě postavila 

část znojemské veřejnosti. Kaple ani dnes (2023) nestojí.   

• Rada města Znojma ve spolupráci oddílem TJ plavání připravily roku 2004 projekt 

rekonstrukce starých lázní na nám. Svobody a přístavbu sportovně-relaxačního areálu. 

Realizace byla ale nakonec kvůli finanční náročnosti odložena ad acta.  

• V červenci 2004 neznámý vandal zničil repliku busty Charlese Sealsfielda v Horním 

parku. Originál se nachází v zahradě deblínského zámku na hradě. Opravený pomník 

v parku byl nakonec přemístěn na nové místo, blíže k ulici J. F. Curie.   

2005 

• Dobrovolný svazek obcí Kanalizace severozápadní větev, jehož členy jsou město 

Znojmo a obce Plenkovice, Kravsko a Žerůtky, dokázal za tři roky od svého založení 

(2002) zkolaudovat první etapu výstavby a na veřejnou kanalizaci připojit zhruba 

polovinu domácností z Kravska, Plenkovic, Kasáren, Mramotic a Žerůtek. 

• Na Suchohrdelské ulici byl vystavěn a 8. 11. otevřen prodejní areál firmy BAUMAX. 

Investice do areálu s prodejní plochou 6800 m2 přišla na 250 mil. Kč. Dopravní vjezd je 

veden z Dobšické ulice.  

• Město Znojmo zrekonstruovalo meteorologický altánek na Komenského náměstí. 

• Byla vybudována nová cyklostezka od Hradišťské ulice přes Kolonku až k lázním na 

náměstí Svobody.  

 

 



2006 

• Za 3 miliony Kč byla v letech 2005/2006 provedena kompletní rekonstrukce střechy 

národní kulturní památky – rotundy Panny Marie a sv. Kateřiny. V sousedství proběhla 

celková oprava tzv. hradního domku, stojícího v hradním příkopu. 

• Správa železniční dopravní cesty (SŽDC) opravila tzv. Červený viadukt přes údolí Lesky, 

technickou památku z roku 1870. 

• Ředitelství silnic a dálnic a Správa a údržba silnic Jihomoravského kraje vybudovaly na 

křižovatce Suchohrdelské a Družstevní ulice kruhový objezd.  

• Od května 2005 do října 2006 proběhla rekonstrukce hráze znojemské přehrady. 

Výsledkem bylo mj. zvýšení průtočnosti při povodních.  

• Byla provedena kompletní rekonstrukce ulice 28. října. Na jejím konci, u silničních 

mostů přes koleje, bylo vybudováno nové parkoviště. Finanční pokrytí zajistil bankovní 

forfaiting.  

• Město v letech 2006–2007 s využitím státní dotace ve výši 11 mil. Kč. přestavělo objekt 

bývalé přímětické školy ve dle hřbitova na 24 sociálních bytů.  

• Město v hradebním pásu za prolukou na Veselé ulici vybudovalo veřejné sportoviště 

s umělým povrchem. Využívat jej bude ZŠ Václavské náměstí.  

• Opravou bočních kaplí pokračovala celková obnova farního kostela sv. Kříže na Dolní 

České ulici.   

• Poprvé v historii byla veřejnosti zpřístupněna krypta pod chrámem sv. Mikuláše. 

• V dubnu bylo pokáceno 23 lip ve střední části Rooseveltovy třídy. Jednalo se již 

o druhou etapu kácení této historické stromové aleje. K chatrnému stavu a zkrácení 

životnosti stromů přispěly výfukové plyny a zejména parkující auta, pojíždějící jejich 

kořenový systém.   

• Odpor a námitky obyvatel Pasteurovy ulice a úspěšné odvolání k ministru 

spravedlnosti způsobily, že nakonec nebylo vydáno stavební povolení k dlouho 

plánovanému rozšíření Věznice Znojmo.  

 

Výstavba a zprovoznění Městské plovárny Louka  
Velký zájem celostátních médií v únoru 2003 vyvolala demolice historické ohradní zdi někdejší 

jižní zahrady louckého kláštera, podél Melkusovy ulice. Rozhořčení nad touto akcí zaslal na 

adresu znojemské radnice osobně i ministr kultury Pavel Dostál. Radnice si však tímto krokem 

připravovala již staveniště pro zamýšlenou louckou plovárnu. Stavební povolení tou dobou 

však bylo ještě nepravomocné, protože krajský úřad řešil odvolání Okrašlovacího spolku ve 

Znojmě a Ekologického právního servisu. Zatímco spolek argumentoval dopisem náměstka 

ministra kultury Ing. Nováka o památkové ochraně zdi, výkonný orgán státní památkové péče 

(nově MěÚ OPP) zeď za památku nepovažoval, což o rok později potvrdilo nakonec 

i ministerstvo. Přivolaný archeolog Mgr. Zdeněk Čižmář nicméně potvrdil barokní stáří zdi 

a druhotně použité fragmenty starších částí kláštera. V červnu krajský úřad v Brně odvolání 

spolku zamítl a stavba plovárny mohla být zahájena. V rámci demolic nenávratně zmizela 

dřevěná jízdárna, o které se nejprve uvažovalo, že bude opět postavena na jiném vhodném 

místě. Město si na realizaci stavby plovárny muselo v srpnu vzít úvěr ve výši 150 mil. Kč od 



ČSOB a.s., který městskou pokladnu zatížilo úroky ve výši 30 mil. Kč. Ke splacení úvěru došlo 

v roce 2013.   

Plovárna byla zkolaudována dne 22. 6. a slavnostně otevřena 30. 6. 2004 za přítomnosti 

jihomoravského hejtmana Ing. Juránka. Její celkové pořizovací náklady se vyšplhaly na 220 mil. 

Kč. Za první ucelený kalendářní rok 2005 navštívilo plovárnu 77 tis. osob, provozní ztráta 

dosáhla 2,8 mil. Kč.  

Kauza výstavby měla nepříjemnou dohru. Rozsudkem Krajského soudu v Brně z 19. 8. 

2005 bylo po dvouletém procesu zrušeno stavební povolení z léta 2003. Plovárna tou dobou 

fungovala již více než rok. Soud vyhověl argumentaci Ekologického právního servisu 

a Okrašlovacího spolku ve Znojmě. Zpráva o tom vyvolala ve městě rozruch a byla morální 

satisfakcí pro odpůrce plovárny. Město podalo proti rozsudku kasační stížnost, ta byla ale  

v červnu 2007 zamítnuta. Nikdo, ani samotní žalobci, si však nedokázal představit, že by 

plovárna měla být zbourána. Stavební úřad posléze podle zákonných postupů a s doplněním 

chybějících dokumentů plovárnu dodatečně povolil.  

 

Demolice a nová výstavba v areálu Žižkových kasáren (2003–2006; 2021–2022) 
V polovině března 2003 byla zahájena demolice 110 let starého areálu budov Žižkových 

kasáren. Veřejnost se s areálem mohla rozloučit na dni otevřených dveří dne 31. 3. 2003. Byla 

zde prezentována urbanistická studie výstavby v horní části areálu, tj. mezi ulicí Kosmákova 

a školou, kde byly posléze postaveny směrem do Jarošovy ulice tři nové bytové domy s celkem 

111 byty a směrem k Palliardiho ulici 30 rodinných domků.  Po celý rok byla vyřizována 

příslušná povolení, firmy musely vyřešit problém se soukromými garážemi. Demolici 54 tisíc 

kubíků zdiva provedlo Agrodružstvo Jevišovice, které získanou sutí zpevní až 30 km polních 

cest na svých pozemcích. Demolice nadzemních částí budov byla skončena do konce června 

2003.  

Prodej kasáren v roce 2002 a následný vývoj se na počátku roku 2004 stal předmětem 

šetření ministerstva vnitra, kam se obrátila jeden z neúspěšných zájemců o koupi. Hlavním 

argumentem byla skutečnost, že samo město v roce 2002 doporučovalo část kasáren 

zachovat, což ale vítězný kupec nakonec nedodržel. A nyní (2004) město začalo řešit navíc 

žádost vítězného kupce o změnu územního plánu za účelem zvýšení plochy pro komerci: padl 

návrh postavit v dolní části bývalého kasárenského areálu velký supermarket Kaufland, byť se 

argumentace na zasedání zastupitelstva skrývala pod pojem „polyfunkční dům“. Projednání 

žádosti bylo velmi rychlé. Změna územního plánu (č. 3.08) v prospěch nového supermarketu 

na ploše 1,3 ha byla schválena většinou 18 zastupitelů dne 21. 6. 2004. 

Ve stejný čas (červen 2004), po vydání stavebního povolení, začalo konsorcium Vize 3D 

s výstavbou obytných domů. Následně byla s velkým finančním ziskem pro uvedené 

konsorcium dolní část areálu Žižkových kasáren odprodána firmě Intercora Plzeň s.r.o., která 

zde v průběhu roku 2005 vystavěla druhý znojemský supermarket Kaufland, otevřený 

v prosinci 2005. V souvislosti s tím byl na křižovatce Jarošovy, Coufalovy, Písečné a nám. 

Armády zřízen malý kruhový objezd (první svého druhu ve Znojmě, nepočítáme-li Mariánské 

náměstí).  

Okolnosti celého případu byly v lednu 2006 celostátně medializovány reportéry České 

televize, kteří dospěli k závěru, že prodej areálu konsorciu firem byl pro město nevýhodný a že 



zastupitelé bývali mohli městu výhodnějším nastavením podmínek předem přinést mnohem 

větší finanční prostředky. Jak ale potvrdilo vyšetřování policie i přezkum soudu, trestný čin se 

nestal.  

Výstavba obytného bloku při ulici Kosmákova a Jarošova, naproti Žižkovu náměstí, se 

z ekonomických důvodů pozdržela až do let 2021–2022. 

 

Rekonstrukce kanalizace (2005–2007) 
Město Znojmo a Zájmové sdružení obcí Vodovody a kanalizace Znojemsko získaly v únoru 

2004 na ministerstvu financí v Praze příslib velké finanční dotace z evropského programu ISPA. 

Kanalizační síť byla více než sto let stará. Stavební povolení bylo vydáno v říjnu 2004.  

Slavnostní poklep se odehrál na Máchově náměstí ve Znojmě za asistence starosty města 

Pavla Balíka a ministra životního prostředí Libora Ambrozka v září 2005. Generálním 

dodavatelem stavby se stala firma STRABAG a.s., subdodavatelem VHS plus. Celkové náklady 

611,3 mil. Kč pokryla dotace z EU ve výši 70 %, dotace ze státního Fondu životního prostředí 

10,41 % a příspěvku města Znojma 19,59 %. Stavební práce probíhaly až do května 2007. 

Celkem bylo rekonstruováno 25,5 km stok, z toho 5,4 km bezvýkopovou technologií. Mimo 

projekt zůstalo 10 km kanalizace, který bude muset být opraven v budoucnosti. Akce byla 

později (2008) Svazem vodního hospodářství ČR oceněna jako Vodohospodářská stavba roku. 

Dodnes připomíná bronzová deska na bývalém jezuitském semináři, na nároží Horního 

a Divišova náměstí, odhalená 18. 6. 2007.  

 

Rekonstrukce Karolíniných sadů (2003–2006) 
Z důvodů finančních a stavebních byla akce rozčleněna do čtyř etap. První etapa byla zahájena 

v říjnu 2003. Byly vykáceny rozsáhlé porosty šeříkových keřů, zedníci začali zpevňovat 

serpentinovou cestu, opravovat zídky, instalovali nové zábradlí a osvětlení. V roce 2004 byly 

práce protaženy dolů až do Dyjské Vsi. V roce 2005 přišla na řadu Rajská zahrada a „Špinďák“, 

na příkrých stráních provedena nová výsadba. Konečně v roce 2006 se pracovalo pod Jámou 

až k počátku Muckovy cesty. Celá akce byla završena v říjnu 2006 a o rok později získala 

ocenění 3. místo jako Stavba roku Jihomoravského kraje.  

 

Významné návštěvy Znojma, partnerství, vyznamenání a ocenění 
Město Znojmo roku 2003 navázalo partnerství s bratislavskou městskou částí Ružinov na 

Slovensku. O rok později bylo uzavřeno partnerství se slovenským městem Nové Zámky. 

Zastupitelé dne 20. 9. 2004 souhlasili s udělením čestného občanství města Znojma in 

memoriam dvěma osobnostem, které kdysi působily ve Znojmě: plukovníkovi generálního 

štábu Františku Coufalovi (1892–1941), rodákovi z Radotic u Jemnice, za jeho celoživotní 

zásluhy o československý stát i nejvyšší oběť během protinacistického odboje a PhDr. Karlu 

Polesnému (1880–1971), rodákovi z Pelhřimova, prvnímu řediteli českého gymnázia ve 

Znojmě a autorovi několika historických publikací o Znojmě.  

Dne 25. 3. 2005 navštívil Znojmo velvyslanec USA v Praze William J. Cabaniss. Byl 

slavnostně přivítán na znojemské radnici. 



Na začátku prosince 2005 přijela do Znojma na oficiální návštěvu rakouská velvyslankyně 

v Praze Margot Klestil-Löfflerová, kterou poutal k Podyjí osobní zájem, neboť se narodila 

v Bejdově (Waidhofen) nad Dyjí. Stejná velvyslankyně pak navštívila Znojmo ještě jednou 

v říjnu 2006. Této akce se zúčastnil i místopředseda Senátu PČR Petr Pithart.  

Zastupitelstvo města dne 18. 9. 2006 rozhodlo o udělení čestného občanství dvěma 

osobnostem – plk. Adolfu Zelenému za podíl při osvobození ČSR v britském královském 

letectvu a Viktoru Andreasi Schneiderovi, bývalému rakouskému velvyslanci v Praze, za pomoc 

při navázání partnerských vztahů s rakouskými městy. 

 

Doprava 
Od 1. 7. 2003 nastala ve veřejné autobusové dopravě znojemského okresu poměrně 

nepřehledná situace. Firma ČAS-Service, které po chybě v privatizaci v roce 1992 připadlo 

staré autobusové nádraží a která dosud dopravní obslužnost na Znojemsku zajišťovala, 

odmítla přistoupit na snížení krajské dotace. Přitom tato firma vlastnila licenci na provozování 

veřejné dopravy až do roku 2005. Jihomoravský kraj argumentoval tím, že může ušetřit veřejné 

prostředky a závazek veřejné dopravy svěřit konkurenčním firmám Psota a Břežanská 

dopravní společnost. To se také stalo. Problém ale nastal, když vedení města se zastalo firmy 

ČAS a odmítlo zřídit provizorní zastávky na chodnících při severní straně ul. Milady Horákové.    

Odpor části občanské veřejnosti ve Znojmě vzbudil roku 2003 záměr vedení města 

vybudovat v hradebním příkopu pod Kočičí věží a nově zbudovanou severní přístupovou 

cestou parkoviště pro 76 aut. Nakonec byl záměr roku 2004 přehodnocen. 

Jihomoravský kraj se ústy hejtmana Ing. Juránka v roce 2003 vyjádřil, že zkapacitnění 

silnice E/59 ze Znojma na Jihlavu není prioritou kraje. 

 

Majetek města 

Město se roku 2003 stalo zakládajícím členem dobrovolného svazku obcí „Kanalizace 

severozápadní větev – Znojmo, Plenkovice, Kravsko, Žerůtky“.  

Město v roce 2004 prodalo soukromým osobám následující domy i s pozemky: 

Přemyslovců 3, Fischerova 5 a 14, Velká Mikulášská 4 a 14, Mikulášské nám. 9 a Dyjská 6 

(„Masarykova liga proti tuberkulóze“). Odprodalo rovněž byty v domě Mlýnská 2. 

 V prosinci 2005 si zastupitelé města důkladně prohlédli areál louckého kláštera, který byl 

ve vlastnictví státu. V lednu 2006 požádali stát o bezúplatný převod na město. (K tomu 

nakonec došlo skoro o 5 let později.)  

 

Územní plánování 
Platný územní plán byl v prosinci 2002 dotčen změnou č. 1, v prosinci 2004 změnou č. 2, 

v červnu 2004 dílčí změnou 3.08 a v březnu 2005 změnou č. 3. Konečně v březnu 2006 byla 

schválena změna č. 4.  

Na podzim 2005 byl zveřejněn a projednán návrh prvního Strategického plánu rozvoje 

města Znojma na období 2006–2015. Schválen byl zastupitelstvem 6. 1. 2006.  

 

Kultura, sport, média  



V prosinci 2002 zahájila Římskokatolická farnost u sv. Mikuláše ve Znojmě oslavy jubilejního 

roku 900 let chrámu sv. Mikuláše (1103–2003). Kostel dostal vzácný dárek – dva nové zvony. 

Vyrobili jej v roce 2003 v bavorském Pasově v dílně Rudolfa Pernera. První o hmotnosti 1027 

kg se jmenuje „Svatý Mikuláš“ a byl vyzdvižen na věž kostela při slavnosti dne 28. 9. 2003. 

Druhý „ Panna Maria Chlebová“ váží 586 kg. Jeho dodání a zavěšení proběhlo v předjaří 2004.  

Město Znojmo v červnu 2003 hostilo již druhou historickou konferenci na téma hradní 

rotundy Panny Marie a sv. Kateřiny, tentokrát zaměřenou na malby a výsledky posledních 

výzkumů. Sborník příspěvků z konference město v redakci Městské knihovny Znojmo vyšel na 

sklonku roku 2004.   

V létě 2003 vznikla taneční country skupina Zuzana Znojmo, vedená Ivonou Křivanovou 

a Jiřím Blažkem.  

Řád premonstrátů převzal v srpnu 2003 po 219 letech od zrušení louckého kláštera opět 

správu nad farností v Louce. Novým farářem se stal P. Marian Husek, kaplanem P. Jeroným 

Hofmann.  

Město roku 2004 začalo ve formě roční dotace podporovat turistický kolový vláček firmy 

ČAS, který vozí návštěvníky mezi historickým jádrem města a louckým klášterem. Později 

provoz vláčku převzala firma PSOTA.  

Dne 20. 3. 2004 byla na soukromém domě Václavské náměstí 3 slavnostně opět odhalena 

deska svatému Klementu Maria Hofbauerovi, rodákovi z Tasovic u Znojma, který se ve Znojmě 

učil pekařem. Bronzovou desku nechalo již v roce 2001 zhotovit město Znojmo za podpory 

německé nadace Ackermann-Gemeinde. Deska na domě byla poprvé umístěna již v roce 1910, 

po roce 1945 byla odstraněna. V březnu 2006 bylo v jedné místnosti v přízemí otevřeno malé 

muzeum, které však nevydrželo v provozu dlouho. Expozici sv. Klementa M. Hofbauera, na 

které se podílelo Jihomoravské muzeum ve Znojmě, převzala později firma Znovín pro své 

návštěvnické centrum v louckém klášteře. Nutno na tomto místě ještě podotknout, že 

výzkumem znojemského badatele Otto Boudy v roce 2018 se podařilo prokázat, že sv. Klement 

M. Hofbauer se učil nikoli v tomto domě, nýbrž na Velké Michalské 11.  

Městská knihovna roku 2004 zprovoznila novou pobočku v Načeraticích a otevřela nové 

prostory v podkroví centrální budovy na Zámečnické ulici po dětskou knihovnu a internetové 

přípojky.  

Díky aktivní práci znojemské pobočky Ústavu pro archeologickou a památkovou péči Brno 

pod vedením archeologa Mgr. Zdeňka Čižmáře bylo prohloubeno naše poznání o počátcích 

města Znojma. Na Horním náměstí, v Starhemberském paláci, který procházel rekonstrukcí, 

byla roku 2004 objevena byzantská mince císaře Manuela Komnena z doby křížových výprav. 

Při rekonstrukci penzionu Zvon na Mikulášském náměstí bylo brzy nato prozkoumáno mocné 

souvrství starého znojemského pohřebiště, datovaného nálezy až k roku 1100. Na jaře 2006 

bylo pak při výstavbě nového obytného domu s obchodem a službami na nároží nám. Svobody 

a Pražské třídy objeveno pohřebiště a základy kostela sv. Alžběty, který byl součástí 

měšťanského špitálu na Horním předměstí Znojma. 

Vznikl Spolek přátel Hroznové kozy, který si vzal za cíl oživování zapomenutých vinařských 

tradic znojemského regionu. Jeho prezidentem byl zvolen znojemský učitel a spisovatel Jiří 

Svoboda. 



Okrašlovací spolek ve Znojmě v lednu 2005 představil novou publikaci „200 let městských 

alejí a parků ve Znojmě. Zrození znojemské občanské společnosti“. Autorem je PhDr. Jan 

Kozdas. Publikace byla vydána za podpory Jihomoravského kraje. Dne 28. 10. 2005 byl na Kraví 

hoře slavnostně odhalen nový Vrbkův kámen, který má být připomínkou původního kamene, 

zničeného Československou lidovou armádou po roce 1948. V květnu 2006 byla zahájena 

tradice udělování Ocenění Okrašlovacího spolku a v závěru roku 2006 vyšel knižně český 

překlad povídek „20 obrázků z Kraví hory“ od Antona Vrbky s ilustracemi znojemských 

výtvarníků.   

Publicista Vlastimil Janků v roce 2005 na zakázku města Znojma připravil k vydání knihu 

„Historie Znojma v obrazech“.  

V dubnu 2006 byly po více než 10 letech zpřístupněny prostory nově zrekonstruované 

trvalé expozice Jihomoravského muzea ve Znojmě v objektu minoritského kláštera – „Živá 

příroda Znojemska“. Byla to první muzejní expozice, jež využívala multimediální prvky.   

V dubnu 2006 byl na Václavském náměstí otevřen vysokoškolský klub „Harvart“. 

V roce 2005 se konal první ročník Hudebního festivalu Znojmo, který se až dodnes 

postupně vypracoval k prvotřídním kulturním událostem svého druhu. Byla tím založena velmi 

úspěšná kulturní akce, navštěvovaná milovníky hudby z celé České republiky a potažmo 

střední Evropy. První ročník se nesl ve znamení dvou skladatelů Johanna Sebastiana Bacha 

a Georga Friedricha Händela. Druhý ročník v létě 2006 byl věnován 250. výročí narození 

Wolfganga Amadea Mozarta. Prezidentem a duší celého festivalu je od jeho počátků 

znojemský hudebník a učitel Mgr. Jiří Ludvík.    

 

Transformace znojemských škol 
Zastupitelstvo města rozhodlo dne 3. 11. 2003 o reorganizací znojemských základních 

i mateřských škol (ZŠ, MŠ) ke dni 1. 7. 2004: ZŠ Jubilejní park 23 bude začleněna pod ZŠ 

Václavské nám. 8; ZŠ TGM Slovenská 33 bude začleněna pod ZŠ Pražská 98; ZŠ i MŠ Mramotice 

nebude již přičleněna k ZŠ Jubilejní park, nýbrž k ZŠ P. Diviše Přímětice; ZŠ Loucká 21 a ZŠ 

Vídeňská 84 budou sloučeny v novou „ZŠ JUDr. Josefa Mareše“ na nově pojmenované ulici 

Klášterní 2 (zaslepená ulice mezi Brněnskou a Louckou ulicí). Pod tuto novou školu bude jako 

odloučené pracoviště nově převedena ZŠ i MŠ Konice, které byly dosud součástí ZŠ TGM 

Slovenská. Důvodem byl klesající počet dětí. Bývalá školní budova čp. 348 v Příměticích byla 

prodána. Další ze změn – zrušení mateřské školky na Mikulášském nám. – se setkal s velkým 

odporem rodičovské veřejnosti. Nic to nepomohlo.  

Od 1. 7. 2004 došlo k reorganizaci středních škol ve Znojmě. Státní jazyková škola byla 

sloučena s Obchodní akademií Znojmo. Střední zemědělská škola na Alšově ulici byla sloučena 

se Středním oborným učilištěm na Dvořákově ulici.  

Na konci září 2004 složili ve Znojmě imatrikulační slib první vysokoškolští studenti. Jednalo 

se o studenty bakalářského oboru sociální práce Filozofické fakulty Univerzity Palackého 

v Olomouci. Možnost studovat ve Znojmě vysokou školu na adrese Václavské náměstí 6 vznikla 

ve spolupráci s Vzdělávacím střediskem Ing. Pavla Štohla.  

V září 2005 byl zahájen první akademický rok v Soukromé škole ekonomické ve Znojmě 

Její duší byl zřizovatel a prorektor Ing. Pavel Štohl. Rada města pronajala nové vysoké škole 

objekt opuštěné Jubilejní školy na Loucké ulici 21.  



 

Znojemský průmysl, obchod, státní úřady 
Stránky novin v roce 2003 plnila pravidelně smutná kauza úpadku firmy Znojmia, nově „Fruta 

a.s.“, kterou začala šetřit hospodářská kriminálka. V červnu po pěti letech ve funkci ředitele 

opustil firmu Mgr. Jiří Moravec. Dne 25. 3. prohlásil Krajský soud v Brně nad firmou konkurz. 

Agonie firmy trvala od listopadu 2001, kdy přišel první návrh ze strany Komerční banky kvůli 

nespláceným úvěrům.    

V přízemním objektu služeb u panelových domů na začátku Pražské ulice byla roku 2003 

otevřena cukrárna, kavárna a sportbar „Praha“.  

Okresní státní zastupitelství se roku 2004 přestěhovalo z budovy okresního soudu na nám. 

Republiky do státní budovy Rudoleckého 14 (bývalý Kottekův dům), kterou dosud využíval 

Český statistický úřad. Budova prošla rekonstrukcí.   

 

Kauza zkrachovalých městských jatek (2004) 

Velký mediální ohlas zaznamenala kauza zkrachovalých znojemských městských jatek na 

Průmyslové ulici. Městská jatka byla vybudována již za první republiky a do majetku města se 

ze zákona vrátila v roce 1990. Zastupitelstvo města Znojma v roce 1993 souhlasilo se vstupem 

města do společnosti ITL Masokombinát a „pověřilo majetkový odbor ručením majetku cenou 

do výše majetku, který činí městské jatky“. V dubnu 2004, v souvislosti s požadavkem správce 

konkurzní podstaty na vydání areálu jatek, začal nezávislý týdeník Znojemský týden a společně 

s ním i někteří zastupitelé za ODS probírat otázku, zda byl starosta Ing. Pavel Balík oprávněn 

dne 11. 7. 1995 podepsat zástavní smlouvu k tíži města, na jejímž základě firma ITL 

Masokombinát získala od banky úvěr 25 mil. Kč na stavbu nových jatek na poli u obce Dyje. 

Zastupitelstvo tehdy navíc schválilo peněžitý vklad do zmíněné firmy ve výši 671 tis. Kč. Teprve 

v roce 1997 vedení město rozpoznalo, že vše neběží tak, jak bylo slíbeno a podalo trestní 

oznámení. Výsledkem byl v roce 2001 vyhlášený úpadek a ke všemu navíc další chaos vlivem 

špatného rozhodnutí správce konkurzní podstaty. V roce 2003 byl areál již značně devastován. 

Zastupitelstvo města nyní dne 3. 5. 2004 podrželo starostu Ing. Balíka schválením usnesení, že 

zastupitelstvo bere na vědomí, že starosta všechny kroky podnikl v souladu se 

zastupitelstvem, a zamítnutím návrhu opozice na zřízení vyšetřovací komise.  

 

Modernizace a rozšíření Nemocnice Znojmo (2006–2016) 

Vedení Nemocnice Znojmo v čele s MUDr. Miroslavem Kavkou ve spolupráci se zřizovatelem 

Jihomoravským krajem připravilo rozsáhlou rekonstrukci a modernizaci areálu nové 

nemocnice na ul. MUDr. Jánského. Cílem investic v úhrnu za asi 1,5 miliardy korun byl 

modernější nemocniční provoz a postupné uzavírání budov v areálu staré nemocnice na 

Vídeňské třídě. V lednu 2006 kvůli tomu nemocnici navštívil ministr zdravotnictví MUDr. David 

Rath. První etapa stavebních prací měla být zahájena již v prosinci 2004, nakonec se tak stalo 

až v říjnu 2006. Do roku 2011 byla realizována zhruba polovina prací, v lednu 2012 bylo 

krajským zastupitelstvem odsouhlaseno pokračování druhou částí II. etapy prací.  

 



Bilance první vlny privatizace městských bytů (1991–2005) 
Za období od roku 1991 do listopadu 2005 nechalo město postavit 203 nových bytů. Za stejný 

čas město privatizovalo celkem 663 bytů individuálním zájemcům a 591 bytů v rámci 

odprodávaných domů. Podmínky privatizace byly zpřesněny v roce 1995. Velmi nízké ceny 

výrazně pomohly nájemníkům–kupcům, zatímco město tratilo. Prodejem za standardnější 

ceny by bývalo mohlo získat mnohem více finančních prostředků na svůj potřebný rozvoj. Na 

druhou stranu bylo nutno zohlednit značnou zanedbanost bytového fondu. V listopadu 2005 

vlastnilo město stále ještě 4.127 bytů a nakonec rozhodlo zveřejnit záměr prodeje dalších 300 

bytů.  

  



Volební období 2006–2010 

Samospráva 
Komunální volby v říjnu 2006, kterých se zúčastnilo 40,99 % voličů, byly vyvrcholením 

poměrně vypjaté konfrontační kampaně. Vítězství sice obhájila kandidátní listina KSČM 

dosavadní místostarostky Marty Bayerové (24,86 %) s 9 mandáty, s malým odstupem ji však 

téměř dotáhla značně omlazená znojemská ODS (23,49 %) rovněž s 9 mandáty. Strana 

dlouholetého starosty Pavla Balíka KDU-ČSL skončila na třetí pozici (13,98 %) s 5 mandáty, 

následovaná ČSSD (12,46 %) s 4 mandáty, Unií pro Znojmo (7,06 %) s 2 mandáty a Sdružením 

nezávislých kandidátů – Evropskými demokraty dosavadního místostarosty Josefa Molína 

(6,47 %) rovněž s 2 mandáty.  

Sdružení nestraníků vedené mladým hudebníkem Jiřím Ludvíkem zůstalo těsně před 

branami zastupitelstva (4,99 %) a podalo k soudu žádost o přepočítání hlasů. Ustavující schůze 

zastupitelstva se tudíž konala až 6. 12. 2006. Starostou města byl zvolen Ing. Petr Nezveda, lídr 

ODS, který získal 2885 preferenčních hlasů. Podařilo se mu poslat vítězné komunisty do 

opozice, neboť si ke spolupráci přizval KDU-ČSL a ČSSD. Statutárním místostarostou byl zvolen 

Ing. Pavel Balík (KDU-ČSL, 3582 hlasů), jemuž byla svěřena gesce sociálních věcí, dalším 

místostarostou Mgr. Marian Keremidský (ČSSD, 1850 hlasů) s gescí školství, kultury 

a památkové péče a poslední místostarostou Jan Blažíček (ODS, 2705 hlasů) s gescí dopravy 

a organizačního odboru. Dalšími, neuvolněnými členy rady města byli zvoleni MUDr. Zbyšek 

Kaššai, Jan Valášková (oba za ČSSD), Mgr. Vladimír Finda, Ota Mašek (oba za KDU-ČSL) a PhDr. 

Jiří Kacetl (ODS). Předsedou finančního výboru se 18. 12. 2006 stal opět Ing. Pavel Kaman (Unie 

pro Znojmo), předsedou kontrolního výboru 8. 1. 2007 Jan Kárník (KSČM).  

Dne 19. 11. 2007 odstoupil z důvodu vnitrostranických neshod uvnitř ČSSD z funkce 

radního MUDr. Zbyšek Kaššai. Zbývající dva členové rady za ČSSD (Mgr. Keremidský, J. 

Valášková) byli po nějakém čase vyloučeni z ČSSD. ČSSD se tak začala profilovat jako opoziční 

strana. Na uvolněné místo byl dne 17. 6. 2008 zvolen Ing. Pavel Kaman (Unie pro Znojmo). 

Na jaře 2007 začalo město Znojmo při své propagaci používat slogan „Znojmo – město 

s přívlastkem“ (autor Mgr. Jaroslav Šufajzl, novinář) a také grafické logo, odlišné od oficiálního 

městského znaku. Logo vzešlo jako vítěz z ideové soutěže, jeho autorem je znojemské grafické 

studio Herbert & Theodor s.r.o.    

 

 
 

 



 

Volby do Senátu Parlamentu ČR 2008 
V řádných volbách do Senátu v říjnu 2008 byla novou senátorkou za Znojemsko zvolena 

znojemská opoziční zastupitelka a bývalá místostarostka RNDr. Marta Bayerová (KSČM), která 

v reakci na to rezignovala na dosavadní mandát poslankyně. V druhém kole na celém okrese 

získala 69,24 % hlasů. Podobně silný výsledek dosáhla M. Bayerová i ve městě Znojmě (48,7 % 

1. kolo; 70,06 % 2. kolo). Její protikandidát v 2. kole byl znojemský starosta Ing. Petr Nezveda 

(ODS; ve Znojmě 19,48 % 1. kolo, 29,93 % 2. kolo). Voleb se zúčastnilo ve Znojmě 44,51, resp. 

40,81 % voličů.  

 

Volby krajské 2008 
V říjnu 2008 také proběhly volby do jihomoravského krajského zastupitelstva. Ve Znojmě se 

jich zúčastnil oproti volbám v roce 2004 skoro dvojnásobek voličů – 44,4 % oprávněných 

voličů. Nejúspěšnější ve Znojmě byla kandidátka ČSSD s 31,10 %, KSČM s 22,67 %, KDU-ČSL 

s 20,02 % a ODS s 17,12 % hlasů. Ze Znojma se zastupiteli stali opět Ing. Pavel Balík (KDU-ČSL) 

a nově Ing. Petr Krátký (KSČM). 

 

Volby do Evropského parlamentu 2009 
V červnu 2009 proběhly historicky druhé volby do Evropského parlamentu. Zúčastnilo se jich 

26,15 % znojemských voličů. Největší podporu dostala kandidátka ODS (25,04 %), dále pak 

ČSSD (22,77 %), KSČM (20,91 %) a KDU-ČSL (8,56 % hlasů). 

 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 2010 
Ve volbách do sněmovny parlamentu v květnu 2010 uspěla ve městě Znojmě při účasti 59,88 % 

voličů opět nejlépe ČSSD (24,68 %), následovaná ODS (18,37 %), KSČM (15,68 %), TOP09 (14,01 

%) a Věcmi veřejnými (10,01 %). Výrazně si pohoršila KDU-ČSL (4,97 %). Mandát poslance za 

Znojemsko opět obhájil Ing. Ladislav Skopal (ČSSD). 

 

Stavební kronika 2007–2010 
2007 

• Jihomoravské muzeum ve Znojmě otevřelo v dubnu nově zrekonstruovanou vrátnici 

v objektu minoritského kláštera, Přemyslovců 6.  

• V srpnu byl zbourán pomník „Budovatel“ z roku 1985, který stál na náměstí Svobody 

na volné ploše mezi železářstvím Fiala a tzv. bílým domem. Kamenné reliéfy Miloše 

Axmana z pomníku byly uloženy do muzea.  

• Na Přímětické ulici byl v listopadu 2007 demolován historický dům s dvěma věžičkami, 

kdysi vstup na znojemský velodrom z konce 19. století. Budova musela ustoupit 

výstavbě nového supermarketu LIDL. Započatý proces prohlášení stavby za památku 

bouracím pracím již žel nezabránil.  

• V sousedství fotbalového stadionu, blíže Sokolovně, bylo dne 22. 12. 2007 otevřeno 

mobilní venkovní kluziště pro širokou veřejnost o velikosti 16x40 m. 

 



2008 

• Developer Petr Štěrba s.r.o. dostavěl na Aninské ulici celkem 5 bytových domů. Projekt 

připravilo město Znojmo již v roce 2003 na pozemcích získaných od státu.   

• V červenci byl zahájen provoz nové třídící linky na papír a plasty v odpadovém areálu 

na Dobšické ulici, který provozovala firma A.S.A. Znojmo. 

• V ulici Nová Přímětická byla provedena rekonstrukce vodovodu a kanalizace.   

• Kompletní rekonstrukcí prošly ulice Bolzánova a Riegrova. Nový asfaltový povrch 

dostaly také vozovky ulic Pasteurova a Dyjská, kde byly navíc sanovány skalní masivy. 

Nový chodník spojil nemocnici s domovem seniorů přes Městský lesík.   

• V letech 2002–2008 proběhla modernizace Dětského centra na ulici Mládeže / Alšova. 

Stavební úpravy přišly na více než čtvrt milionu korun. Ředitele Bohumila Sochora 

v roce 2008 vystřídal v čele ústavu bývalý senátor Milan Špaček. 

• V sezóně 2008 bylo v objektu bývalé městské vodárny / vodní elektrárny „Pod Skalou“ 

v Dyjské Vsi otevřeno první velké soukromé muzeum ve Znojmě – Muzeum motorismu. 

Funguje dodnes. Jeho autorem a majitelem je znojemský zámečnický mistr Jan Drozd.  

• V sousedství budovy Okresního soudu ve Znojmě na nám. Republiky nechalo město 

zřídit kamenný památník k výročí 90 let od vzniku Československa. Jeho autorem byl 

Ing. arch. Martin Navrkal, Ph.D.  

• Karolíniny sady ozdobilo sem nově přemístěné a restaurované barokní sousoší Kalvárie 

z počátku 18. století. Dosud stálo na Vídeňské ulici před kostelem sv. Alžběty. 

• V závěru roku byla po rekonstrukci prostor zprovozněna nová restaurace U Zlaté konve 

v městském domě na Dolním / Masarykově nám. 9.   

• V prosinci zastupitelstvo rozhodlo o pojmenování dosud bezejmenných 54 ulic 

a náměstí v Příměticích.  

2009 

• Na Sokolské třídě byl postaven tzv. Sluneční dům s 12 byty. Investorem byl stavitel 

Roman Arbeiter z Hodonic.  

• Od srpna 2008 do června 2009 byl vystavěn nový silniční most přes Gránický potok na 

hlavní komunikaci mezi Znojmem a Hradištěm. Nahradil původní most z roku 1905. Při 

stavebních pracích byla nalezena zakopaná munice z druhé světové války. Stavba stála 

přes 21 milionů korun a z velké části ji financoval Státní fond dopravní infrastruktury.   

• Kvůli havarijnímu stavu nechalo město v dubnu zbourat jednopatrový obytný dům 

z 19. století na rohu Pražské a Přímětické ulice. Lidé mu říkali „dům hrůzy“, 

v posledních letech v něm bydlely pouze sociálně slabé rodiny. 

• Město vyřešilo problém s tenisovými kurty v Lesce. Dosavadní dlouhodobý nájemce 

dlužil na nájmu asi čtvrt milionu korun a areál, po podivném hospodaření ve značně 

zuboženém stavu, předal až na základě soudního rozsudku. Město nyní do oprav 

investovalo přes 5 milionů korun: opravila se příjezdová cesta, střecha, oplocení, 

investovalo se do vybavení, aby mohly kurty opět fungovat jako jedno z městských 

sportovišť. 

• Rekonstrukcí povrchů prošly chodníky na ulicích Fibichova, Bratrstva, Zborovská, Bratří 

Čapků, Pražská (starý Mansberk) od Legionářské po Hvězdovou, dále Janáčkova, 



Loucká a na Mariánském náměstí. Výraznou změnou k lepšímu prošly četné zelené 

plochy.  

• V Popicích byla se státní dotací opravena brána a ohradní zeď u kostela sv. Zikmunda.  

• Proběhla rekonstrukce 120 m dlouhé pěší lávky z Horního předměstí přes údolí Lesky 

k nemocnici. Do původní betonové a plechové konstrukce zatékalo, což zapříčinilo řadu 

havárií. Nová konstrukce byla nyní navržena tak, aby již voda nemohla lávku poškodit. 

Instalováno bylo též nové osvětlení. 

• Rekonstrukcí prošly interiéry sportovní haly na ul. F. J. Curie. 

• Byla vybudována nová cyklostezka na Vídeňské ulici v úseku mezi čerpací stanicí Shell 

a Louckou.  

• Most U Zeleného stromu, pod přehradou, dostal novou dřevěnou vozovku. 

• Proběhla oprava budovy Městské policie na rohu ulice Jana Palacha a Komenského 

náměstí. Budova získala opět decentní historizující bleděmodrou fasádu, vyměněna 

byla také okna. Uvnitř vznikl otevřený prosklený prostor i další místnosti, sloužící 

k vyřizování podání občanů. 

• Znojemské podzemí ve správě Znojemské Besedy bylo učiněno návštěvnicky 

atraktivnějším díky druhému prohlídkovému okruhu s pohádkově až hororově 

laděnými expozicemi a nasvícením. První návštěvníci sem zavítali v polovině března. 

• Ve dvoře hlavní budovy ZŠ náměstí Republiky se díky dotaci Evropské unie (6,6 mil. Kč) 

podařilo vybudovat nové sportovní hřiště. Učebny byly také vybaveny výpočetní 

technikou.  

• Na Dolním / Masarykově nám. 21 byl otevřen Klub Coolna, nízkoprahové zařízení pro 

děti a mládež od 11 do 26 let. Poskytuje dodnes podporu a pomoc mladým lidem, často 

v nepříznivých životních situacích, často ale i podporu v tom, co je baví. 

• Průčelí Horní brány do náměstí Svobody ozdobila v červnu kovaná orlice, symbol města 

Znojma. Nahradila firemní označení pohřebního ústavu.   

2010 

• S využitím evropské dotace více než 11 mil. Kč vybudovalo město v letech 2009–2010 

v areálu ZŠ Přímětice krytý bazén o velikosti 6 x 12,5 metrů a hloubkou 80–130 cm, pro 

20 až 30 osob, zejména pro výuku plavání předškolních a školních dětí nebo pro plavání 

maminek s dětmi. Celkové náklady byly 18 mil. Kč. Otevřen byl bazén v září 2010.  

• V červnu zastupitelé schválili pojmenování dvou nových ulic, kde byla plánována nová 

výstavba: ulice Menšíkova v Příměticích (v areálu bývalého školního statku, na místě 

zrušeného ovocného sadu) a ulice K Náhonu ve Starém Šaldorfu, od křižovatky ulice 

Krapkova směrem k mlýnu (za supermarketem Kaufland). 

• V září byla zakončena 10 let trvající generální rekonstrukce bývalého špitálního kostela 

sv. Alžběty na Vídeňské třídě. Stavební práce provedla firma Pozemní stavby Znojmo.  

• Po úklidu a drobných úpravách byla jako nový odpočinkový prostor zpřístupněna 

veřejnosti bývalá kapucínská zahrada v sousedství Vlkovy věže, s možností průchodu 

podél hradeb do ulice Pasteurovy. Prostor zahrady doplnilo nové dětské hřiště.  

• Na „Trenkperku“ (ul. Napajedla) bylo na podzim instalováno nové historizující 

osvětlení.  



• V letech 2009 až 2010 proběhla rekonstrukce renesančních arkád, dvora a průjezdu 

nové radnice, tzv. Golčova paláce, mezi Obrokovou a Zelenářskou ulici. Vznikla zde 

malá „Radniční pasáž“ s obchůdky a kavárnou.  

• Město nechalo během léta podle nového architektonického návrhu opravit 

odpočinkové a herní prostranství ve vnitrobloku na ulici 17. listopadu. Upraveno bylo 

též okolí kostela sv. Rostislava na nám. Otmara Chlupa. 

• Na ulici Jindřicha Hořejšího, na asfaltové ploše zamýšlené roku 2005 pro skatepark, 

bylo vybudováno a v září 2010 zprovozněno provizorní dětské dopravní hřiště. 

• Ve spolupráci města Znojma a obce Dobšice byla od září do listopadu vybudována 

nová, 1200 m dlouhá cyklostezka podél Brněnské ulice, od obchodního domu Interspar 

až na okraj Dobšic. Celkové náklady činily přes 9 mil. Kč, pokryly je z větší části opět 

dotace. K otevření stezky došlo 7. 5. 2011.  

• Opraven byl dlouhý chodník podél Suchohrdelské ulice. 

• Nový kruhový objezd byl vybudován na křižovatce Dobšické a Družstevní ulice.  

• Do střední plochy opraveného Horního náměstí byl instalován stánek s občerstvením. 

• U zdi kapucínského kláštera na Dolním / Masarykově náměstí byla opravena barokní 

socha sv. Jana Nepomuckého. Náklady si mezi sebe rozdělilo město Znojmo 

a Adámkovo vinařství z Višňového.   

• Město nechalo opravit velkou pozdně barokní poklonu na Cínové hoře, při staré cestě 

do Citonic. Podobně byla opravena klasicistní poklona na návsi v Oblekovicích.  

• Městu se podařilo získat dotaci 1,25 mil. Kč na vybavení velkého sálu kina digitálním 

projektorem. Instalována byla i technologie pro promítání 3D filmů.  

• Do ulic památkové rezervace byly na podzim instalovány nové rozcestníky v rámci 

nového navigačního systému pro návštěvníky města. Informace o hlavních 

pamětihodnostech města na vyhlídkových bodech nově přinášely zvukové panely 

s ručním generátorem. Nové byly i označníky budov. Na nejdůležitějších přístupových 

trasách v MPR směřujících k znojemskému hradu byly přímo do dlažby chodníků 

osazeny bronzové znaky znojemské rotundy.  

• Ve spolupráci města a znojemského Rotary klubu byl na Městském hřbitově na 

Suchohrdelské ulici opraven polozapomenutý pomník na památku 108 občanů 

zemřelých za náletů v roce 1945. 

• V přízemí radničního Golčova paláce, s přímým vstupem z Obrokové ulice, byla 

v rekonstruovaných prostorách otevřena nová kavárna.  

  

Elektrifikace železniční trati Znojmo – Retz (2005–2009) 
Díky spolupráci mezi českou a rakouskou stranou byla po velkém úsilí v roce 2005 zahájena 

modernizace a elektrifikace Severozápadní dráhy v traťovém úseku Retz (km 81,4) – Znojmo 

(100,0 km). Na úseku z Recu do Šatova byly práce zakončeny již v prosinci 2006. Následná 

etapa z Šatova do Znojma byla zahájena v červnu 2008 a dokončena 12. 11. 2009. Tato etapa 

přinesla novou zastávku v polích nad Novým Šaldorfem, v docházkové vzdálenosti 2 km od 

centra Konic. Především však proběhla investičně velmi náročná rekonstrukce znojemského 

viaduktu přes údolí Dyje, který se od výměny původní konstrukce v roce 1993 musel dosud 



spoléhat na provizorní vojenskou mostovku. Definitivní mostovka z roku 2009 dodala 

dálkovým pohledům na Znojmo opět na kráse, a to včetně nočního nasvětlení. Rovněž 

železniční nadjezd Vídeňské třídy nahradila v červnu 2009 nová, štíhlejší konstrukce. Znojmo 

s Vídní spojilo od 13. prosince 2009 šest párů přímých vlakových spojů denně. 

 

Rekonstrukce Horního a Václavského náměstí a ul. Vlkovy  a Přemyslovců (2008–2009) 
Projekt vznikl již v předchozím volebním období (2004–2005) a jeho vypracováním byl pověřen 

brněnský architekt Ludvík Grym. Financování se nakonec podařilo získat až v létě 2008, kdy 

byla z Regionálního operačního programu NUTS 2 Jihovýchod získána dotace ve výši 47,5 mil. 

Kč. Stavební práce začaly v listopadu 2008. Během nich bylo na Václavském náměstí odkryto 

pohřebiště z počátků města Znojma (11.–12. stol.), základy zbořeného kostela sv. Petra 

a Pavla, na ul. Přemyslovců byly zas archeologicky prozkoumány pozůstatky kláštera klarisek 

a minoritů / františkánů. Na začátku července 2009 byla rekonstrukce v zásadě dokončena 

v prostoru Horního náměstí, další práce pokračovaly do prosince. Poprvé byly při této 

investiční akci použity multikanály, plastové boxy, jimiž lze vést optická vlákna. Požadavky 

soukromých investorů na nové sítě lze řešit bez nutnosti zásahu do vozovky. Na ulici 

Přemyslovců a na Horním náměstí byly poprvé ve Znojmě instalovány moderní podzemní 

kontejnery na odpad. Restaurována byla také historická kašna se sochou sv. Václava na 

Václavském náměstí. Na Horním náměstí byly vybudovány podzemní veřejné toalety. Mobiliář 

a osvětlení byly koncipovány v ryze soudobém tvarosloví. Celkové náklady rekonstrukce 

dosáhly více než 73 mil. Kč.   

 

Revitalizace hradebního pásu Dolní park – Dolní Česká – Kollárova (2008–2011) 
Na základě projektu Ateliéru GNS (Ing. arch. Martin Navrkal, Ph.D.) a ideového zadání městské 

rady došlo k revitalizaci areálu městských hradeb při Dolním parku. Na jaře a v létě 2008 byla 

demolována nevzhledná budova staré truhlářské manufaktury a následně, v průběhu roku 

2009, vyčištěn prostor někdejšího hradebního příkopu. Celý areál byl upraven pro odpočinek, 

dětské hry i příležitostné kulturní akce. Na svahu příkopu byly osazeny dřevěné rošty, které 

slouží k odpočinku nebo jako hlediště. Po náročné směně pozemků se soukromými majiteli 

bylo možné v lednu 2011 otevřít propojovací uličku do ulice Kollárovy. K finálním pracím 

a slavnostnímu otevření celého areálu došlo v září 2011. Opravena a nakonec po interiérových 

úpravách roku 2014 zpřístupněna také byla hranolová Střelniční věž. Původní záměr opatřit 

věž replikou ochozu a gotické střechy neprošel přes orgány památkové péče. Celkové náklady 

na investici dosáhly 14 mil. Kč.    

 

Revitalizace Jámy / Starého města (2007–2010)  

Město v letech 2007–2009 opravilo pozdně středověkou hradební zeď, spojující opevnění 

hradu a svatováclavskou kapli. Následovaly opravy schodišť a křivolakých stezek ve Starém 

Městě / Jámě. Obnovily se branky, ploty zahrad s kamennými zídkami a cihelnými sloupky. 

Stezky pokryl mlatový povrch a byly odvodněny. Na jaře 2010 se vysadila zeleň a vše dotvořil 

historizující mobiliář.  

 



Fond revitalizace MPR Znojmo (2007–2010) 
Zastupitelstvo města v roce 2007 vytvořilo Fond revitalizace MPR Znojmo, kam plynuly 

mimořádné příjmy města z prodejů městských nemovitostí. Do roku 2010 z tohoto fondu 

podpořili zastupitelé opravy desítek soukromých nemovitostí v památkové rezervaci. Tvář 

historického jádra města prošla i díky tomuto fondu viditelnou proměnou. Fond byl v následné 

ekonomické krizi po roce 2011 zrušen.   

 

Nový autobusový terminál a oprava ulice Dr. Horákové (2009–2010) 
Kvůli letitému problému zablokovaného starého autobusového nádraží ve vlastnictví 

soukromé firmy se město Znojmo rozhodlo vybudovat nové autobusové nádraží, a sice 

v prostoru před hlavní budovou vlakového nádraží (pro městskou dopravu) a vedle budovy 

pošty na místě starých uhelných skladů. Z tohoto důvodu zastupitelstvo v dubnu 2007 schválilo 

zadání změny územního plánu města. Situaci se podařilo vyřešit v roce 2009 po náročných 

jednáních mezi vedením města a zástupci Českých drah a.s. Pozemky za 1,5 mil. Kč město 

odkoupilo v prosinci 2009, muselo se nicméně vypořádat s několika nájemci, kteří v daných 

místech měli od drah pronajaté stánkové prodejny. Stavební práce na novém terminálu začaly 

v květnu 2010, městu se podařilo náklady na něj pokrýt ze státní dotace ve výši téměř 42 

milionů korun. Ke zprovoznění došlo dne 1. 9. 2010, dva měsíce po přistoupení Znojemska do 

Integrovaného dopravního systému Jihomoravského kraje (1. 7. 2010). Dokončovací práce 

proběhly do konce října 2010. Nový terminál nabídl 10 nástupních a 6 výstupních stání pro 

meziměstské autobusy. Před budovou nádražní haly, naproti ústí ulic Rudoleckého a 17. 

listopadu, vznikla 4 stání pro městské autobusy. V návaznosti na výstavbu terminálu město 

nechalo z vlastních peněz kompletně opravit ulici Dr. Milady Horákové: povrch z hlučných 

žulových kostek nahradil asfalt a přibyla také cyklostezka navazující na stezku na ulici Vídeňská 

/ 28. října. Celkové náklady investiční akce byly nakonec 81 mil. Kč.   

 

Oprava Kopalova pomníku, Komenského nám. a ulic Studentská a Jana Palacha (2009–

2010; 2021) 
Vedení radnice připravilo u brněnského architektonického ateliéru Tišnovka (architekti M. 

Říčný a P. Todorov) v letech 2007–2008 projekt generální rekonstrukce i nového 

architektonického pojetí Komenského náměstí a z něj vybíhajících ulic Studentské, Kovářské 

a Jana Palacha. Finance byly shromážděny z vlastních prostředků a posléze kritizovaného 

bankovního forfaitingu. Nejprve byl v roce 2008/2009 opraven Kopalův pomník s bronzovou 

sochou bohyně Viktorie. V základech pomníku byl na jaře 2009 objeven kamenný kvádr 

s porušeným skleněným pouzdrem a torzem původní pamětní listiny z roku 1853. 

V říjnu 2009 začala samotná rekonstrukce veřejných prostranství opravou inženýrských 

sítí a instalací multikanálů pro budoucí snazší vedení nových kabelů. V březnu 2010 se 

pracovalo na odvodnění a veřejném osvětlení. Od dubna do srpna probíhalo rozsáhlé dláždění. 

Po jeho dokončení bylo vysazeno celkem 77 nových vzrostlých dřevin. Komenského náměstí, 

slavnostně otevřené 27. 8. 2010 zároveň s uložením nové pamětní listiny do základního 

kamene Kopalova pomníku, se stalo klidnějším, „studentským“ náměstím, s množstvím zeleně 

a lavičkami k odpočinku.  



Schválená renovace Kopalova pomníku do původní podoby z doby jeho vzniku však 

nakonec narazila na odpor části levicově a nacionálně smýšlející veřejnosti. Kompromisním 

řešením v roce 2012 byly na pomník instalovány již dříve vyrobené atributy zbraní c. k. polních 

myslivců a do dlažby byly umístěny české překlady nápisů. Teprve v roce 2021 byla obnova 

pomníku dokončena přichycením dávno vyrobených pamětních nápisů v němčině.  

 

Oprava oken a střech deblínského zámku (2008–2017) 
Město Znojmo díky dotaci Jihomoravského kraje (protiplnění za darování budovy 

minoritského kláštera z města na kraj) provedlo v letech 2008–2017 výměnu všech oken 

a rekonstrukci všech krovů a krytiny střechy deblínského zámku na hradě.  

Trvalá expozice „Z dějin Znojemska“ z roku 1995 byla při této příležitosti na sklonku 

sezóny 2008 trvale demontována. Nejprve byla kompletně vyměněna dožilá okna, následovala 

oprava střechy nad západním a posléze jižním křídlem. Vedle krovů a stropů byla opravena 

střešní krytina a římsy. Na sezónu 2012 bylo možné v hlavním patře zámku opět zpřístupnit 

dočasnou muzejní expozici, nově doplněnou o sál s díly sochaře Hugo Lederera.  

Oprava střechy nad nejvyšším středním traktem zámku proběhla roku 2015/2016, 

poslední etapa nad severovýchodním traktem úplně nakonec roku 2017. Celkové náklady 

těchto etap přesáhly 5 mil. Kč. Město získalo státní podporu z Programu regenerace městské 

památkové rezervace i Jihomoravského kraje. 

 

Regenerace panelového sídliště v Příměticích (2009–2014) 
Jedno z největších znojemských sídlišť prodělalo v letech 2009 až 2014 kompletní změnu 

vzhledu. Společně s bytovým družstvem Znojemčan, vlastníkem některých bytových domů, 

získalo finanční injekci ve výši přes 3,84 mil. eur. z Integrovaného operačního programu EU, 

dalších 5,9 mil. Kč poskytl stát. Z dotace bylo možné financovat celý balík nákladných projektů, 

které by město z vlastního rozpočtu nikdy najednou nemohlo utáhnout: kamerový systém 

(2010), víceúčelové hřiště, streetová plocha pro mládež a dětské hřiště (2011), revitalizace 

chodníků, vozovek, zeleně (2012–2014, firma COLAS CZ), regenerace a zateplení panelových 

domů (2011–2014). Jako poděkování občanům za jejich trpělivost a spolupráci na závěr 

realizace uspořádalo vedení města slavnostní odpoledne dne 5. 9. 2014 v prostorách vedle 

nového dětského hřiště mezi ulicemi Krylova a Werichova. 

 

Adaptace staré vodárny na vodácké centrum (2007–2010) 

V červnu 2007 město od státu vykoupilo zchátralý objekt staré vodárny (filtračních nádrží) na 

ul. U Obří hlavy. Během tří let se objekt proměnil ve volnočasové centrum. Venku bylo 

vybudováno víceúčelové hřiště s umělých povrhem a hřiště na plážový volejbal, v budově pak 

vznikly klubovny, úschovna kol, informační centrum i společenská místnost s audiovizuální 

technikou. Vzniklo tak ideální zázemí pro Vodácký oddíl Neptun. Celkové náklady ve výši 20 

mil. Kč město pokrylo dotacemi z evropských fondů, z městské pokladny bylo vynaloženo 6,5 

mil. Kč. Slavnostní otevření se uskutečnilo na začátku září 2010 za přítomnosti starosty Petra 

Nezvedy, místostarosty Jana Blažíčka a vedoucího vodáckého oddílu Davida Grosse.  

 



Obnova vinice Rajské zahrady (2010–2011) 
Rada města schválila v březnu 2007 záměr obnovy viničních teras v prostoru historické Rajské 

zahrady, v sousedství Karolíniných sadů. Stavební práce byly zahájeny roku 2010 a dokončeny 

o rok později. „Rajskou vinici“ získalo následně do pachtu Vinařství Lahofer.      

 

Významné návštěvy Znojma, vyznamenání a ocenění 
Dne 8. 2. 2007 Znojmo navštívil ministr Vlády ČR a předseda legislativní rady Cyril Svoboda, 

dne 16. 4. 2007 pak vicepremiér a ministr životního prostředí Martin Bursík.  

Zastupitelé dne 16. 4. 2007 udělili čestné občanství města in memoriam Herbertu Felixovi 

(1908–1973), rodákovi ze Znojma, který proslavil ve světě znojemské okurky. Kvůli nacistické 

okupaci musel Znojmo opustit. Své podnikání později obnovil ve Švédsku. Právě ve dnech 26.–

28. dubna přijela na návštěvu Znojma delegace samosprávy švédského města Eslöv, kde 

Felixův závod působí dodnes.   

Dne 6. 11. 2007 navštívil Znojmo velvyslanec USA v Praze Richard W. Graber.  

Dne 27. 11. 2007 Znojmo krátce navštívil prezident republiky Václav Klaus v rámci své 

předvolební cesty po jižní Moravě. Na Horním náměstí byl uvítán davy občanů.  

Dne 24. 7. 2008 si z rukou starosty Ing. Nezvedy na znojemském hradě převzal čestné 

občanství města archeolog Prof. Dr. Vladimír Podborský, DrSc., velký popularizátor 

archeologie na Znojemsku (zemřel v září 2022).      

Dne 12. 6. 2008 Znojmo navštívila bavorská vicepremiérka Christa Stewensová, dne 16. 8. 

2008 pakistánský velvyslanec Athar Mahmood, den nato estonský velvyslanec Mati Vaarmann 

a o další dva dny později lotyšská velvyslankyně Argita Daudzeová.  

Dne 6. 10. 2008 se ve Znojmě sešli ministři zdravotnictví ČR a Rakouska Tomáš Julínek 

a Andrea Kdolsky; za doprovodu hejtmana kraje Stanislava Juránka a ředitele Miroslava Kavky 

navštívili znojemskou nemocnici. 

Rodný dům známého malíře Oskara Pafky na Kollárově ulici ozdobila 4. 5. 2009 pamětní 

deska, jejímž autorem je medailér Dalibor Dolejší. 

Dne 7. 8. 2009 Znojmo navštívil americký astronaut Andrew Feustel, jehož tchýně (matka 

Feustelovy manželky Indiry) pocházela ze Znojma.  

 

Doprava 

Od 1. 7. 2007 byl zaveden nový systém vjezdu do městské památkové rezervace. Dosud byl 

zpoplatněn (za každé auto a vjezd 20 Kč). Nyní byl vjezd volný. Upraveny byla i jednosměrnost 

či obousměrnost komunikací v centru města, pravidlem přednosti zprava se odstranilo 

množství dopravních značek.   

V dubnu 2009 bylo z popudu městské rady podepsáno memorandum celkem 45 starostů 

jihomoravských i dolnorakouských obcí a měst, požadující po státních orgánech rekonstrukci 

a modernizaci železničních tratí ze Znojma do Brna a obnovu propojení železnice mezi 

Hevlínem a Lavou nad Dyjí (Laa a.d. Thaya). V návaznosti proběhlo několik jednání se Správou 

železniční dopravní cesty, Ministerstvem dopravy ČR a Jihomoravským krajem. Plánování 

investičních akcí nakonec přerušila nastupující hospodářská krize a vlažnost odboru dopravy 

krajského úřadu. 



V červnu 2009 odsouhlasili zastupitelé města nový systém parkování, který mělo město 

vybudovat jako projekt PPP (spolupráce veřejného a soukromého sektoru). Španělská firma 

FCC měla za 120 milionů korun vybudovat nový parkovací dům a zavést regulované zóny 

parkování ve vnějším centru města. Projekt avšak nakonec nebyl realizován kvůli zásahu Úřadu 

pro ochranu hospodářské soutěže.    

Ve veřejné soutěži na provozovatele městské autobusové dopravy ve Znojmě od 1. ledna 

2010 zvítězila Znojemská dopravní společnost Psota s.r.o. Důležitou podmínkou bylo obnovení 

a doplňování vozového parku a jeho ekologický provoz. Autobusy musely nově splňovat 

nejpřísnější evropskou emisní normu. Navýšena byla četnost spojů, vznikly nové panely 

s informacemi pro cestující.   

 

„Nekonečný“ projekt silničního obchvatu Znojma – 1. část (1972–2009) 

Projekt trasy obchvatu silnice I/38 kolem Znojma pochází v prvním náčrtu již z roku 1956, 

definitivně zakreslen byl v roce 1972. V polovině 80. letech se stavbou počítalo v návazných 

stavbách, jakým byl nový široký silniční most přes potok Lesku na výpadovce na Suchohrdly 

a Moravský Krumlov (II/413) a v sousedství nová silnice mezi Hájkem a Dobšicemi směrem na 

Lechovice a Brno (I/53). Územní plán velkého územního celku okresu Znojmo z roku 1989 

stavbu rovněž definoval koridor obchvatu, podrobněji pak návazný Územní plán sídelního 

útvaru Znojmo z roku 1990. Na začátku 90. let bylo na úrovni vlády stanoveno, že první část 

obchvatu bude zahájena v roce 1992 a dokončena do 4 let. To se však nestalo. V roce 1993 

bylo změnou územního plánu vedení trasy upraveno do dnešní podoby, současně byl obchvat 

prohlášen veřejně prospěšnou stavbou.  

Město Znojmo dokonce nabízelo 5 milionů korun na výkupy pozemků, aby stavbu v 90. 

letech popohnalo. Státní organizace Ředitelství silnic a dálnic byla nicméně značně liknavá. 

V dubnu 1999 bylo vydáno první etapové územní rozhodnutí. Výkup pozemků se ale 

protahoval kvůli odporu několika zahrádkářů, kteří licitovali o ceně a nakonec založili 

i občanské sdružení (spolek) Obchvat. Aby uspíšili státní výkup pozemků, souhlasili znojemští 

zastupitelé roku 2000 s tím, že město z vlastní pokladny dorovná výkupní ceny na katastrálních 

území Dobšic a Kuchařovic na úroveň cen na katastru Znojma. Dále se zavázali vykoupit od 

dotčených občanů–vlastníků zbytkové pozemky.  

V roce 2000 byl schválen Územní plán města Znojma a obcí Dobšice, Kuchařovice, Nový 

Šaldorf–Sedlešovice a Suchohrdly, který trasu obchvatu převzal z předchozího územního 

plánu. 

V roce 2003, z přibližně 300 soukromých majitelů, kteří odprodali své zahradní pozemky 

státu za účelem výstavby obchvatu, zbývalo posledních 11 občanů. Ti již roku 2002 založili 

občanské sdružení Obchvat a kladou dodnes státu další podmínky či upozorňují na chyby 

v správních řízeních. Stát přikročil v předjaří 2006 k prvním vyvlastňováním. 

Dne 7. 2. 2007 byla úředně zahájena výstavba první části silničního obchvatu, a sice 

2. etapy I. stavby, konkrétně mezi zahrádkami poblíž oblouku železniční trati severně od 

Červeného mostu a Únanovskou ulicí nad nemocnicí (mimo křižovatku). Slavnostního 

poklepání na základní kámen se zúčastnili starosta města Ing. Petr Nezveda, místostarostové 

Ing. Balík a J. Blažíček, ředitel ŘSD Brno Ing. Jiří Rupp a vedoucí odboru dopravy 

Jihomoravského kraje Ing. J. Pospíšil. Realizovaný úsek měří 1560 m, obsahuje dva mosty (přes 



nadregionální biokoridor a přes silnicí III. třídy Znojmo–Kuchařovice). Stavbu za 180 mil. Kč 

prováděla firma Colas. Smutnou skutečností zůstává, že tento první, roku 2009 dokončený 

úsek zůstává kvůli absenci propojení na křižovatku na Suchohrdelské ulici dodnes (2023) 

nezprovozněn. 

 

Majetek města 
Radniční koalice, která nastoupila v prosinci 2006, zdědila z předchozích funkčních období 

dluh ve výši okolo 300 mil. Kč (zejména kvůli opravě kanalizace a výstavbě plovárny Louka). 

Během následujících 4 let se díky příznivé politické konstelaci podařilo získat na městské 

investice téměř jednu miliardu korun z evropských a státních dotací. Nastupující celosvětová 

hospodářská krize znamenala propad v příjmech města (v roce 2009 činil výpadek daňových 

příjmů 65 mil. Kč). Město si nakonec vzalo u České spořitelny revolvingový úvěr ve výši 300 

mil. Kč, ze kterého v roce 2010 vyčerpalo 174 mil. Kč.  

V otázce další privatizace městských bytů, kdy předchozí městská rada rozhodla o záměru 

prodeje dalších 300 bytů, nebylo za celé volební období 2006–2010 výrazně pokročeno. 

V květnu 2007 pouze zastupitelé prodali 49 bytů,  v září 2007 pak dalších 44 bytů na Pražské – 

sídlišti 3 A/B, 10B/C, na ul. 17. listopadu 4, 6, 8 a 10, na nám. Svobody 9, na Rooseveltově 32 

a na Růženy Svobodové 26. V březnu 2008 bylo rozhodnuto, že další byty se zatím prodávat 

nebudou. Město dosáhlo stavu, že zbytek bytového fondu (asi 4 tisíce bytů) se tehdy nacházel 

v ucelených domech, což umožňovalo efektivní správu. Pokračovala každopádně diskuse 

o jednotlivých variantách prodeje – buď a) jednomu zájemci, nebo b) rozprodej po domech, 

anebo c) rozprodej po jednotlivých bytech. Problematika vyvolávala velkou veřejnou diskusi 

a nervozitu.   

Zastupitelé v březnu 2007 schválili výkup bezejmenné uličky mezi Zelenářskou 

a Obrokovou ulicí, která až do tehdy byla součástí areálu Obchodního domu Dyje v majetku 

firmy CENTOS a byla zaplněná stánky vietnamských obchodníků. Výkupní cena činila 4,5 mil. 

Kč, z níž se firma zavázala vyčlenit 0,8 mil. na opravu fasády obchodního domu. Ulička byla 

vyčištěna a otevřena veřejnosti na konci jara 2008.  

Od července 2008 město Znojmo od státu bezúplatně převzalo budovu bývalého 

okresního úřadu na nám. Armády.  

Město Znojmo v roce 2008 získalo zpět dlouhodobě pronajatý prostor svatováclavské 

kaple. Pravoslavné bohoslužby, které se tam konaly od poválečného období, se přesunuly do 

nově opravovaného (kdysi evangelického) kostela sv. Rostislava na nám. Otmara Chlupa.  

Město začalo připravovat projekt revitalizace Městského parku. V září 2007 byl 

dosavadním Husovým a Benešovým sadům vrácen tradiční název Městský park s členěním na 

Horní, Střední a Dolní.  

V prosinci 2007 město za 3,2 mil. Kč odprodalo objekt Spáleného mlýna v Gránicích. 

Důvodem byla nízká poptávka po pronájmu. Kupcem se stal majitel stavební firmy Ing. Václav 

Šalomoun.  

Město na jaře 2007 zavedlo nový systém ke zlepšení čistoty veřejných prostranství: Nově 

například musel každý majitel nemovitosti zajistit, aby mimo časy svozu odpadu zmizely 

z chodníků mnohdy nevzhledné a páchnoucí popelnice. Svoz odpadů se od té doby děje přes 

noc. Kontejnerová stání na sídlištích byla skryta do zelených plotů z tújí. Zjednodušeny byly 



podmínky pro umisťování předzahrádek hospod a restaurací. Výrazně regulován byl „reklamní 

smog“, nepovolené nevzhledné reklamy na domech musely být odstraňovány. 

Město na jaře 2007 vážně zvažovalo pronajmout 3 tisíce hektarů lesů, které v širokém 

okolí jako svůj historický majetek vlastní. Důvodem bylo zvýšení příjmů z lesů do městské 

pokladny. Nakonec však od záměru pachtu ustoupilo.  

Město se s Jihomoravským krajem coby zřizovatelem Jihomoravského muzea ve Znojmě 

v roce 2008 dohodlo na darování objektu minoritského kláštera (Přemyslovců 6). Kraj se za to 

zavázal udělit městu dotace na opravu oken a střechy deblínského zámku na hradě.  

Teprve roku 2008 město oficiálně nabylo státní pozemky pod areálem Městské plovárny 

Louka, které byly dlouhodobě ve výpůjčce.  

Od června 2008 si Městská policie rozdělila Znojmo na tzv. okrsky. Každý z 12 okrsků má 

na starosti vždy jeden strážník, zvaný „okrskář“. 

V lednu 2009 byla příspěvková organizace města Víceúčelové sportovní zařízení sloučena 

se Správou nemovitostí města Znojma. 

 

Bezplatný převod louckého kláštera do majetku města (2010) 
Od roku 2006 do roku 2008 probíhala zdlouhavá jednání o převodu areálu louckého kláštera 

z majetku státu na město Znojmo. Neboť město nechtělo přistoupit na tvrdé podmínky státu, 

který si původně vymiňoval, aby město během deseti let investovalo do opravy kláštera 

miliardu korun, byla jednání přerušena. Obnovena byla na podzim 2009. Smlouvu 

o bezúplatném převodu schválili zastupitelé na svém posledním zasedání dne 14. 9. 2010. 

Město nakonec souhlasilo s omezující podmínkou, že klášter bude využíván v souladu 

s veřejným zájmem a nebude městem po dobu 20 roků dále odprodán. Smlouva však 

neobsahuje termín, do kterého by město mělo areál kláštera opravit. K fyzickému předání 

areálu došlo v polovině října 2010.   

  

Koupě hradního pivovaru (2010) 
Firma Heineken ČR na podzim 2009 nabídla městu Znojmu k prodeji budovy i pozemky 

bývalého hradního pivovaru. Město nabídku schválilo v prosinci 2009. Proces koupě pak byl 

v říjnu 2010 završen zaplacením kupní ceny 26 milionů korun. K fyzickému předání areálu 

došlo 21. 12. 2010. Součástí smluvních podmínek bylo, že po dobu 5 let nesmělo město 

v areálu pivovaru nabízet jiné pivo než z produkce Heineken.     

 

Územní plánování 
Platný územní plán z roku 2000 byl v březnu 2008 dotčen vydáním změny č. 5 a č. 7, v roce 

2009 pak vydáním změny č. 6 a č. 8, konečně v roce 2010 vydáním změny č. 9. V roce 2010 

bylo ještě schváleno zadání změny č. 12 (změna č. 11 byla zamítnuta) za účelem omezení 

technických a výrobních zařízení v plochách pro bydlení.  

Bližší komentář si zaslouží zejména změna č. 6. V letech 2007–2008 se vedení města 

snažilo řešit dosud velmi živelný až chaotický vývoj výstavby rekreačních domů v zahrádkách 

Cínové hory, a vyhlásilo zde dokonce několikaměsíční stavební uzávěru. Zahrádek v dané 

lokalitě bylo sedm stovek a regulativ zde umožňoval výstavbu rekreačních domů o půdorysu 



až 80 m2. Část zahrádkářů požadovala možnost postupné přeměny lokality v rezidenční čtvrť. 

Jiní zahrádkáři protestovali a trvali na zachování režimu zahrádek. V roce 2009 byla pro danou 

lokalitu stavebním úřadem zaregistrována a změnou územního plánu pojištěna územní studie 

Ing. arch. Poláčka, která vnesla do umisťování nových staveb jistý řád.   

Roku 2007 se město rozhodlo pro zásadní revizi územního plánu města a nechalo pro 

tento účel vypracovat územně analytické podklady. Nakonec se rozhodlo pro zadání zcela 

nového územního plánu, které bylo zastupitelstvem schváleno v prosinci 2009.  

V roce 2009 vyhlásilo město veřejnou anonymní urbanisticko-architektonickou soutěž 

o návrh úprav náměstí Svobody. Hlavním cílem bylo navrhnout koncepci náměstí Svobody 

a bezprostředního okolí tak, aby vzniklo kvalitní městské prostředí, navazující na kompaktní 

zástavbu historického jádra. Účelem bylo získat nové náměty na společensky, technicky 

a ekonomicky nejefektivnější způsob přestavby vymezeného území. V červenci 2009 porota 

vybrala vítězný návrh od kolektivu autorů pod vedením Ing. arch. Petra Hurníka.   

 

Kultura, sport, cestovní ruch, média 

Na začátku září 2007 osiřela budova proboštství na Hradišti. Po více než půl století ji opustily 

sestry boromejky, které se přesunuly do Moravských Budějovic. Společně se sestřičkami 

opustil Znojmo i mechanicky pohyblivý betlém, který vždy ve vánoční čas obdivovali znojemské 

děti i jejich rodiče.   

Kulturní nabídku města kromě Hudebního festivalu Znojmo či tradičního Znojemského 

vinobraní v červnu 2007 doplnil 1. ročník rockového festivalu Wake Up, který se konal v areálu 

louckého kláštera. 

V únoru 2007 vznikl pod vedením Jitky Kubíkové Patchworkový klub Znojmo.  

V říjnu 2007 bylo na západním okraji Hradiště objeveno veliké velkomoravské pohřebiště. 

Výzkum vedl doc. Dr. Bohuslav Klíma z Pedagogické fakulty Masarykovy univerzity v Brně. 

V říjnu 2007 byla v první patře Domu umění (Slavíkovského paláce) slavnostně otevřena 

trvalá expozice sbírky mincí a medailí Dr. Josefa Květoně, nazvaná „Mince zemí Koruny české“. 

Její kurátorkou byla Květoslava Poláková.  

V listopadu 2007 město Znojmo vystoupilo z obecně prospěšné společnosti Znojemský 

regionální rozvoj a pověřilo svoji organizaci Znojemská Beseda, aby propagaci města Znojma 

na poli cestovního ruchu dále vedla ona.  

V prosinci 2007 byl tiskem vydán český překlad starší publikace Hanse Zuckriegla 

„Znojemská okurka“.   

Okrašlovací spolek ve Znojmě roku 2008 obnovil za minulého režimu demolovaný 

Kernekerův kámen v Gránicích, vydal mapu Gránického údolí a dne 1. 12. slavnostně za 

přítomnosti vedení města odhalil pamětní desku na místě zbořené židovské synagogy na nám. 

Svobody. 

Znojemská Beseda roku 2008 vydala v české, anglické a německé mutaci publikaci „77 

divů Znojma“. Autorem textů byl Dr. Jiří Kacetl.  

Spolek přátel Hroznové kozy vydal v roce 2008 český překlad básní Josefa Bergmanna 

o Znojmě a Hradišti. Překlad pochází z pera Josefa Svobody.  

V létě 2008 byla na znojemském hradě uspořádána mimořádná výpravná výstava „Život 

a smrt v mladší době kamenné“, jejímž hlavním kurátorem byl znojemský archeolog Mgr. 



Zdeněk Čižmář, který se o rok dříve proslavil nálezem velké neolitické ženské sošky, tzv. 

Hedviky, u Mašovic. Výstavu doprovodil vícejazyčný katalog v tvrdé vazbě. 

V létě 2008 pořádalo město Znojmo první ročník Okurkových dnů.   

V létě 2008 reprezentovali město Znojmo na letních olympijských hrách v Pekingu 

znojemští plavci Michal Rubáček (nový český rekord na 100 m motýlek) a Květoslav Svoboda 

(český rekord na 200 m volným způsobem). Další plavec Tomáš Melichárek vytvořil český 

juniorský rekord na 5 km a získal tři tituly mistra ČR. Rovněž plavec Marek Polach vybojoval 

titul mistra republiky na 200 m znak. Gymnasta Michal Duda získal titul mistra republiky 

v kategorii starších žáků. Boxer Dominik Musil vybojoval jako junior titul mistra ČR.          

V srpnu 2008 si město Znojmo a občanská iniciativa přednáškovým pásmem a zádušní 

bohoslužbou připomnělo 780 let od úmrtí krále Přemysla Otakara II. Jihomoravské muzeum 

ve Znojmě zajistilo vzácnou výpůjčku z Pražského hradu – pohřební insignie krále z konce 13. 

století.   

Znojemský kulturní kalendář doplnil od roku 2009 každoročně pořádaný Festival vín VOC. 

Třídenní slavnost vína a lidové hudby je vázána na vůbec první apelační systém označování vín 

v České republice, vín s označením zaručeného původu a kvality. Místem konání bylo a stále 

je Horní náměstí, vždy na začátku května.   

V roce 2009 podpořilo město vydání knihy starých pohlednic ze sbírky Bohumila Ševce 

„Pozdrav ze Znojma“. 

Na ohradní zdi Věznice Znojmo byla dne 9. 5. 2009 odhalena pamětní deska 

protikomunistického odboje. Desku nechalo vyrobit Sdružení bývalých politických vězňů ČR 

1948–1989. 

Památku Karla Zobala, výrazné osobnosti Znojma, který se za první republiky zasloužil 

o rozvoj turistiky, od září 2009 trvale připomenula pamětní deska na domě Mariánské 

náměstí 8. 

Michal Rubáček získal v březnu 2010 titul Plavec roku 2009 a na Mistrovství Evropy 

v plavání s ploutvemi vytvořil dva světové rekordy a získal 3 zlaté medaile. 

V roce 2010 byly péčí Okrašlovacího spolku ve Znojmě vytvořeny dvě pamětní desky 

zakladatele genetiky Johanna Gregora Mendela, který v roce 1849-1850 ve Znojmě bydlel 

a učil. Jedna na domě v Horní České č. 42, druhá na budově dnešní Obchodní akademie na ul. 

Přemyslovců.  

 

Z osobností, se kterými se Znojmo muselo v popisovaném období navždy rozloučit, 

vybíráme: 2007 – bývalý znojemský radní Antonín Hanzálek, bývalý místostarosta MUDr. 

Oldřich Kraipl, známý znojemský hodinář a pamětník Eman Macoun, lékař a amatérský historik 

a filatelista MUDr. Karel Fila; 2008 – bývalý znojemský zastupitel a předseda úspěšného 

zemědělského družstva v Práčích Ing. Alois Švrček, dlouholetá předsedkyně Okresního soudu 

ve Znojmě JUDr. Ludmila Donátová a mořeplavec Petr Pátý; 2009 – znojemská památkářka 

Ing. arch. Blanka Rudolfová; oční lékař a primář MUDr. Oldřich Potoček; 2010 –   

 



Průmysl 
V listopadu 2007 byla zprovozněna nová výrobní hala přímětické firmy Pegas, která umožnila 

zvýšit výrobní kapacitu závodu téměř o třetinu. Celkové náklady se pohybovaly okolo 

1 miliardy korun. 

 

Korupční kauza tajemníka Městského úřadu Znojmo V. Krejčíře (2010–2022) 
Dne 22. 9. 2010, tři týdny před komunálním volbami, vtrhli do prostor Městského úřadu 

Znojmo příslušníci protikorupční policie ve věci podezření z manipulace s výběrovými řízeními 

na veřejné zakázky města Znojma. Zadrženým podezřelým byl tehdejší tajemník úřadu Ing. 

Vladimír Krejčíř. Představitelů samosprávy se zásah netýkal. Vyšetřování případu trvalo 16 

měsíců a pokračovalo u soudu. Kromě tajemníka, který brzy z vazební cely zaslal svoji rezignaci, 

byli mezi podezřelými ještě čtyři podnikatelé. V roce 2013 uložil Krajský soud v Brně V. 

Krejčířovi rok vězení a pokutu 100 tisíc korun, avšak nepravomocně. Případ totiž pokračoval 

u Vrchního soudu v Olomouci, který uvedený verdikt zrušil a nechal případ znovu projednat. 

V roce 2015 vydal krajský soud druhý rozsudek, kterým Krejčíře odsoudil za podvod 

a zpronevěru na dva roky s podmíněným odkladem na 4 roky, s pokutou čtvrt milionu korun. 

I tento rozsudek vrchní soud zrušil. V roce 2017 krajský soud vynesl třetí rozsudek: dvouletý 

trest vězení s odkladem na 3,5 roku a peněžitý trest čtvrt milionu korun. Konečně v listopadu 

2022 Vrchní soud v Olomouci udělal za celou kauzou po 12 letech finální tečku: Za prokázané 

přijetí úplatku (ve výši 40.000 korun) byl V. Krejčířovi uložen peněžitý trest 50 tisíc Kč. Navíc 

mu byl prokázán přestupek proti majetku, neboť pětitisícový sponzorský dar, jenž měl 

odevzdat do účetnictví města, si ponechal. Nutno dodat kuriozní skutečnost, že tajemník 

Krejčíř byl pravomocně odsouzen ještě v jiné věci – v roce 2016 mu byl uložen podmíněný trest 

10 měsíců vězení a pokuta 150 tisíc korun za zneužití pravomoci při pokusu zahladit dopravní 

přestupek. Kuriozní je, že o zahlazení ho v září 2010, krátce před policejním zásahem na 

radnici, požádal tehdy opoziční zastupitel Dr. Kaššai, který pár týdnů nato v ovzduší Krejčířova 

skandálu triumfoval jako nově zvolený starosta Znojma.  

  



Volební období 2010–2014 

Samospráva 
Komunální volby v říjnu 2010, kterých se zúčastnilo 46,47 % voličů, proběhly ve stínu 

korupčního skandálu zadrženého a později odsouzeného tajemníka Městského úřadu Znojmo 

Ing. Krejčíře (viz výše). Vítězství dosáhla mladá kandidátka ČSSD (23,47 %) s 9 mandáty. 

Kandidátka ODS v čele s dosavadním starostou Petrem Nezvedou, na kterého rovněž dopadl 

mediální stín Krejčířovy kauzy, skončila na druhém místě (19,41 %) s 8 mandáty. Vítěz 

minulých voleb KSČM propadl na třetí pozici (13,41 %) s 5 mandáty. Bylo to způsobeno 

rozkolem, kdy ze strany odešla Dr. Marta Bayerová, jejíž samostatná kandidátka Občané 

městu, město občanům (7,97 %) získala 3 mandáty. Ztratili citelně i lidovci (KDU-ČSL, 8,37 %) 

s 3 mandáty, které předběhlo Sdružení nestraníků (9,36 %) rovněž s 3 mandáty. 

Stín skandálu poslal občanské demokraty do opozice. Na radniční koalici s označením „Tři 

plus jedna“ se dohodli nově zvolení zastupitelé za ČSSD, KDU-ČSL a Sdružení nestraníků se 

smluvní podporou KSČM. Starostou města byl dne 8. 11. 2010 zvolen MUDr. Zbyšek Kaššai, 

lídr ČSSD, který získal 3700 preferenčních hlasů. Statutárním místostarostou byl zvolen Ing. 

Pavel Balík (KDU-ČSL, 2333 hlasů), jemuž byla svěřena opět gesce sociálních věcí. Neboť byl 

tou dobou plně placen jako krajský radní pro kulturu, vykonával úřad místostarosty dočasně 

(do r. 2012) za poloviční plat. Druhým místostarostou se stal Jan Grois (ČSSD, 3097 hlasů) 

s gescí školství, kultury a památkové péče a dopravy a organizačního odboru. Novinkou byl 

plně placený post předsedy finančního výboru pro komunistického zastupitele Ing. Ludvíka 

Hekrleho (2357 hlasů), neboť nová radniční koalice k většině potřebovala komunistické hlasy. 

Dalšími, neuvolněnými členy rady města byli zvoleni Mgr. Jiří Ludvík, Ing. Pavel Štohl, MUDr. 

Miroslav Kavka (všichni tři za Sdružení nestraníků), MUDr. Pavel Jajtner (KDU-ČSL), MUDr. 

Ludmila Šikýřová a Ing. Vlastimil Gabrhel (oba za ČSSD). Neuvolněným předsedou kontrolního 

výboru byl zvolen Ing. Petr Krátký (KSČM). Radniční koalice odmítla vpustit do výborů 

zastupitelstva zástupce nově opoziční ODS.  

K 30. 6. 2011 z pracovních důvodů rezignoval na post radního i zastupitele města Ing. 

Pavel Štohl, prorektor Soukromé vysoké školy ekonomické Znojmo. Dne 30. 8. 2011 složil slib 

zastupitele a zároveň do funkce radního zvolen MUDr. Jan Simonides za Sdružení nestraníků. 

Na stejném zasedání zastupitelstva z osobních důvodů i z důvodů stranických sporů rezignoval 

na funkci starosty města MUDr. Zbyšek Kaššai. Zastupitelstvo následně dne 7. 9. 2011 zvolilo 

novým starostou města třiatřicetiletého Ing. Vlastimila Gabrhela (ČSSD, 2986 hlasů). Na 

uvolněný post radního byl zvolen Tomáš Buršík (ČSSD). 

Dne 19. 12. 2012 rezignoval na post radního Mgr. Jiří Ludvík. Rada města poté zůstala do 

konce volebního období osmičlenná. Důvodem rezignace byl nesouhlas s postupem vedení 

města při vypsání soutěže na firmu, která měla pro město a jeho příspěvkové organizace 

zajišťovat organizaci veřejných zakázek. Sporná soutěž byla nakonec v polovině roku 2013 

zastavena. 

Všeobecná elektronizace státní správy zasáhla i do procesu hlasování městských 

zastupitelů. Dne 19. 6. 2012 zastupitelé poprvé hlasovali pomocí elektronického hlasovacího 



zařízení. Výsledky hlasování se díky tomuto zařízení začaly zveřejňovat na webových stránkách 

města. Občan si tak může kontrolovat, jak jeho zastupitel v dané otázce hlasoval. 

 

Volby krajské 2012 

V říjnu 2012 proběhly volby do jihomoravského krajského zastupitelstva. Ve Znojmě se jich 

zúčastnilo 35,42 % oprávněných voličů. Nejúspěšnější ve Znojmě byla kandidátka ČSSD 

s 33,25 %, KSČM s 25,26 %, KDU-ČSL s 10,07 % a ODS s 9,7 % hlasů. Ze Znojma se zastupiteli 

stali opět Ing. Petr Krátký (KSČM), nově Bohumila Beranová a Ing. Vlastimil Gabrhel (oba za 

ČSSD). 

 

První volby prezidenta ČR (2013) 
V historicky prvních volbách prezidenta České republiky v lednu 2013 zvítězil ve městě Znojmě 

při volební účasti 60,3 % voličů Ing. Miloš Zeman (26,98 %). Jako druhý skončil Jiří Dienstbier 

(20,24 %), teprve na třetím místě Karel Schwarzenberg (19,39 %). V druhém kole voleb při 

účasti 59,85 % porazil Miloš Zeman (62,23 %) s přehledem Karla Schwarzenberga (37,76 %).     

 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 2013 
V předčasných volbách do sněmovny parlamentu ve městě Znojmě v říjnu 2013 při účasti 

58,06 % voličů uspěla opět nejlépe ČSSD (27,09 %), následovaná hnutím ANO 2011 (17,68 %), 

KSČM (17,06 %), TOP09 (8,25 %), ODS (7,13 %), KDU-ČSL (6,46 %) a Úsvitem přímé demokracie 

Tomio Okamury (6,34 %). Znojmo zůstalo těsně po volbách bez poslance. Teprve v dubnu 2014 

jako první náhradník za odstoupivšího jihomoravského hejtmana Michala Haška nastoupil do 

sněmovny znojemský starosta a krajský zastupitel Ing. Vlastimil Gabrhel (ČSSD). 

 

Volby do Evropského parlamentu 2014 

V květnu 2014 proběhly volby do Evropského parlamentu. Zúčastnilo se jich pouze 16,95 % 

znojemských voličů. První dvě místa obsadila kandidátka ANO 2011 (16,53 %) a ČSSD (16,23 

%), dále uspěly KSČM (15,44 %), KDU-ČSL (10,81 % hlasů) a koalice TOP 09 a STAN (10,62 %). 

ODS si pohoršila (6,6 % hlasů).  

 

Stavební kronika 2011–2014 
2011 

• Na ZŠ Klášterní a ZŠ Pražská došlo k výměně původních dřevěných a kovových oken i 

vstupních dveří. Zatepleny byly i vnější stěny a střecha (plášť budovy). Panelákové typy 

staveb prokoukly novými barvami fasád. Financování stavby bylo možné z dotace EU, 

získané v roce 2010.     

• Město se dohodlo s Nadačním fondem sv. Hypolita (archeolog doc. B. Klíma) na 

spolupráci při přípravě trvalé expozice o velkomoravské historii v areálu křižovnického 

hospodářského dvora na Hradišti.  

2012 

• V blízkosti výrobního areálu firmy Pegas v Příměticích vyrostlo moderní sběrné 

středisko odpadů. Cílem bylo snížit množství komunálních odpadů ukládaných na 



skládkách a ulevit sběrnému dvoru na Dobšické ulici. Stavět se začalo v srpnu 2011, 

otevřeno pro veřejnost bylo středisko 7. 5. 2012. Náklady na stavbu činily 10 mil. Kč. 

Státní dotace pokryla 90 % nákladů, dalšími 5 procenty přispěl Jihomoravský kraj. 

Projektantem stavby byl EkoINPROS spol. s r.o. Brno a zhotovitelem STRABAG a.s. 

Praha. 

• Město provedlo opravy uvnitř Městských lázní (nové toalety, sprchy, sauny, parní lázeň 

aj.). Důvodem byl jejich téměř havarijní stav. 

• Kuchyň Gymnázia a Střední odborné školy pedagogické školy na ul. Alšově / Mládeže 

byla opravena a nově vybavena. Jihomoravský kraj zde investoval 8,7 mil. Kč.  

2013 

• Po první etapě z let 2002–2005 vstoupil do finální fáze projekt Dobrovolného svazku 

obcí Kanalizace severozápadní větev s cílem napojení zbývajících domácností na 

páteřní řad veřejné kanalizace. Město Znojmo uvolnilo pro zbývající domácnosti 

v Kasárnách a Plenkovicích celkem 6 mil. Kč.   

• Město nechalo opravit sportovní stadion Čafka mezi Rooseveltovou ulicí a nám. 

Otmara Chlupa. Opraveny byly šatny, sociální zařízení i tribuny. Nevzhledné plechové 

oplocení kolem hřiště bylo demontováno a nahrazeno novým, kovaným, umožňujícím 

průhledy. Celkové náklady činily 9,4 mil. Kč. 

• Město Znojmo se stalo úspěšným žadatelem o dotace z prostředků SFŽP ČR v rámci 

Operačního programu životní prostředí. V rámci dvou projektů bylo zrealizováno 

zateplení čtyř objektů znojemských mateřských škol na nám. Armády, ul. Dělnické, ul. 

Pražská a ul. Holandská. Práce spočívaly v zateplení obvodových stěn, výměně 

otvorových výplní a zateplení střechy. Výdaje dosáhly 22 mil. Kč, dotace činila 43 %. 

• Mezi budovou zázemí zimního kluziště a Sokolskou ulicí byla realizována stavba 

víceúčelového sportovního zařízení, které zahrnovalo dvě volejbalová hřiště (jedno 

tartan, druhé beach), tribuny k stání a  pokladnu. Náklady byly 1,75 mil. Kč.  

• Vinařství LAHOFER vysázelo v letech 2011 a 2012 na Rajské vinici pod chrámem sv. 

Mikuláše odrůdy vinné révy Sauvignon, Veltlínské zelené a Ryzlink rýnský. Na jaře 2013 

zpřístupnilo na rondelu na skále pod prostranstvím „Špinďák“ degustační stánek. 

• Před hlavní poštou na ul. Milady Horákové postavila radnice na sklonku léta prodejní 

dvojstánek květinářství a taxislužby. Splnila tak závazky vzniklé z dohody v roce 2010, 

kdy se město kvůli stavbě autobusové terminálu zavázalo živnostníkům na pozemcích 

Českých drah platit ušlý zisk a zbudovat jim na svém pozemku stánek nový. Dané místo 

před poštou vyvolalo mezi občany kvůli estetickému nesouladu rozladění. Bohužel jiné 

místo poblíž nádraží nemělo město k dispozici. 

• Proběhla oprava obecní kaple v Mramoticích.  

• Ve Vlkově věži bylo v dubnu otevřeno Informační centrum VOC (Vín originální 

certifikace) Znojmo. Zřízeno bylo pod dohledem Františka Koudely, předsedy spolku 

VOC Znojmo, a za podpory Znojemské Besedy, města Znojma i Jihomoravského kraje. 

Návštěvníci zde dodnes najdou informace o vinařstvích a vinařských akcích, mohou 

také zažít ochutnávku vín VOC Znojmo na ochozu věže.  



• Ve velkém sále znojemského Kina Svět byla v závěru roku instalována pohodlná velká 

sedadla. Počet míst se snížil z původních 170 na 161. Společně s novou podlahovou 

krytinou bylo na tuto investici z městské pokladny vynaloženo 1,1 mil. Kč.  

• Restaurátoři objevili v prvním patře radniční věže kresby a nápisy z 15.–17. století.  

2014 

• Na jižním okraji Znojma vznikla při zástavbě rodinnými domy nová ulice, kterou 

zastupitelé pojmenovali Klínek.  

• Rozvojovou lokalitu na východě nových Přímětic, za bývalým dopravním hřištěm, 

developer o vlastní vůli marketingově pojmenoval „Mansberk“, což bylo vůči 

historickému Mansberku na Pražské třídě velmi zmatečné rozhodnutí. Zastupitelé 

města proto schválili v červnu 2014 názvy tří nových ulic: Černého, Růžičkova 

a Smutného.  

• V letech 2013/2014 vyrostl na místě zbourané sodovkárny Mona ve vnitrobloku 

Rooseveltova / Lužická 4podlažní rezidenční dům s 39 byty a podzemními garážemi. 

Developerem byla firma ALPENLAND Wohnbau- und Wohnbetreuunggesellschaft 

m.b.H. ze Sv. Hyppolita (St. Pölten).  

• Město opravilo vnější vzhled bývalé jízdárny a konírny pod klášterem v Louce, která 

sloužila v minulých desetiletích jako výstrojní sklad armády. Asi 3 mil. Kč byly vloženy 

do oprav střechy a nových komínů. Objekt se dočkal nové fasády a oken.  

• Město investovalo 3,5 mil. Kč do terénních, stavebních a sadových úprav v okolí 

národní kulturní památky, románské hradní kaple Panny Marie a sv. Kateřiny, 

„znojemské rotundy“. Kraj přispěl 600 tis. Kč.  

• Dlouhodobě nevyhovující prostory někdejšího zájezdního hostince U Modré hvězdy na 

Pražské třídě, ve kterých sídlila příspěvková organizace města Znojma Městská zeleň, 

nahradila nová správní budova na Dobšické ulici. Stavitelem byl znojemská firma S-A-S 

Stavby spol. s r.o., která zakázku vysoutěžila za cenu 6 mil. Kč. Budova byla předána do 

užívání v dubnu.   

• Dne 22. 4. byla slavnostně otevřena nová cyklostezka vedoucí podél řeky Dyje, mezi 

znojemskou ulicí Na Hrázi a dobšickou ulicí Za Sokolovnou. Zhotovitelem stavby za 

zhruba 5 mil. Kč byla firma Colas CZ. Finance byly uhrazeny z větší části z dotace 

Evropské unie.   

• Od února skončil provoz hotelu Dukla v dolní části Znojma. Nový majitel upravil 

následně hotelové pokoje na více než sto garsonek k pronájmu. Prostory velkého sálu 

jsou dodnes využívány ke společenským či kulturním akcím jen příležitostně. 

• Oprava a restaurátorské práce proběhly ve svatováclavské kapli na Mikulášském 

náměstí. Město zde utratilo 2 mil. Kč.   

• Dlouhá desetiletí chátrající smuteční síň městského hřbitova byla nákladem téměř 10 

mil. Kč generálně opravena. Kromě nové fasády došlo zejména v interiéru: nové 

uspořádání, podlahy, nábytek, dřevěné obložení stěn, příhodné osvětlení i nové okenní 

vitráže. Zároveň byla opravena i fasáda márnice. K zprovoznění smuteční síně došlo na 

Dušičky 2. 11.  

• Citlivá oprava historizujícího domu na Rooseveltově ulici 6 od znojemského stavitele 

Johanna Ungera z konce 19. století přitáhla všeobecnou pozornost. Prokoukla nejen 



fasáda, ale i obnovené interiéry. Její autoři, mladí znojemští architekti Jan Hora 

a Barbora Zmeková, za ni obdrželi v roce 2015 2. místo v soutěži Nejlépe opravená 

kulturní památka Jihomoravského kraje 2014.  

• V Oblekovicích byl za 3 mil. Kč vybudován 350 m dlouhý chodník. Dále nechala radnice 

opravit chodníky na ul. Pražská (od č. 7 po ulici Legionářskou), na ul. Pražská sídliště 

1A, B až 10A, B, C, na ul. Pražská sídliště 6A – G, na ul. Třebízského, na ul. Přímětická, 

na ul. Vrchlického, na ul. Smetanova, na ul. Rooseveltova od ul. Mládeže a Lužické po 

Palackého, na ul. Rudoleckého od Lidické a Bezručovy po ul. M. Horákové, na ul. 

Dvořákova od č. 19 po ul. Na Valech, na ul. Vídeňská od Průmyslové po vjezd z do 

Colasu, na ul. Holandská a na ul. Růženy Svobodové. 

• Novou fasádu, okna i vstupní dveře získala i budova Znojemské Besedy na Dolním nám. 

22. Kompletní opravy uličních a dvorních fasád také probíhaly na Kollárově ulici 27, 

Horní České 28, Zelenářské 3, Kovářské 4 a 15, Zámečnické 11, Divišově náměstí 1, 

Havlíčkově ulici 7 a na Pontassievské 12 stály městskou pokladnu téměř 22 mil. Kč. 

• Novou úpravou prošel malý parčík před hlavní budovou nádraží a celnice, naproti ústí 

ul. 17. listopadu. Práce provedla firma Ekostavby Brno a.s. Celkové náklady ve výši 

téměř 2 mil. Kč kritizovali opoziční zastupitelé. 

• Město Znojmo ve spolupráci s vodáckým oddílem Neptun investovalo zvýšení 

komfortu vodáků na řece Dyji. Byly vybudovány tři skluzavky na řece Dyji – přes 

sedlešovický splav, oblekovický splav a také v Krhovicích.  

• Pasport veřejného osvětlení byl impulzem pro přípravu rekonstrukce veřejného 

osvětlení v lokalitě Aninské ulice a Dukelských bojovníků. Komplexní rekonstrukce 

zahrnovala výměnu rozvaděče, kabelového vedení, sloupů a svítidel. Nově začala být 

instalována svítidla LED (namísto halogenových žárovek) s nastavitelným výkonem 

33,5 až 37,5 W. 

• Výrazně prosvětlené prostory, praktičtější a  přehlednější regály na knihy našli čtenáři 

v září v nově zrekonstruované půjčovně pro dospělé v Městské knihovně ve Znojmě. 

Úpravy stály více než 2 mil. Kč.  

 

Nový pavilon domova pro seniory U Lesíka (2011–2013)  
Projekt byl připravován již od roku 2005 Ing. arch. Martinem Navrkalem. V roce 2010 byl 

vysoutěžen dodavatel stavby (firma IMOS Brno), na jaře 2011 pro něj město po dlouholetých 

jednáních získalo finanční podporu od Ministerstva práce a sociálních věcí ve výši 2/3 nákladů. 

Rozpočet stavby se nakonec podařilo snížit z 163 na 147 mil. Kč. K poklepání základního 

kamene za přítomnosti starosty Dr. Kaššaie, místostarostů Ing. Balíka a J. Groise došlo dne 

10. 5. 2011. Moderní dvoupatrová stavba domova důchodců vznikla v těsné návaznosti na 

stávající domov pro seniory U Lesíka, s nímž byla propojena nadzemní chodbou. Původní 

kapacita 85 lůžek pro seniory, kteří potřebují komplexní péči, byla přístavbou navýšena 

o dalších 99. Vybudovala se nová kuchyně s kapacitou 500 obědů, důraz byl kladen na 

rehabilitační a jiné služby. K slavnostnímu otevření došlo v červnu 2013.  

 



Oprava a přístavba azylového domu na Přímětické ulici 
Azylový dům pro bezdomovce ve Znojmě na Přímětické ulici, bývalý městský sirotčinec z roku 

1911, později mateřská školka, funguje od roku 1995. Rekonstrukce a přístavba nového křídla 

azylového domu začala na jaře 2011 podle projektu připravovaného od roku 2007. Celkové 

náklady činily 4,3 mil. Kč. Stavební práce provedla firma VS-build, s.r.o. Brno. K zprovoznění 

došlo nové části na začátku roku 2012. Vzniklo 24 nových míst, kapacita tak vzrostla na více 

než dvojnásobek, na 44 lůžek. Přibyla i nová kulturní místnost s televizí a internetem. 

 

Rekonstrukce znojemské úpravny pitné vody a hlavního vodovodního řadu (2013–

2015) 
V roce 2013 začala ve Znojmě rekonstrukce úpravny pitné vody a vodojemu na Pražské ulici 

(u Lerchova lesíka, Marákov). Areál byl vybudován v návaznosti na dokončení znojemské 

přehrady v roce 1970 a kromě drobných oprav nebyl výrazněji modernizován. Již v předchozím 

volebním období byla zpracována projektová dokumentace, díky které byla získána podpora 

z EU ve výši 409 mil. Kč. Investorem bylo Zájmové sdružení obcí Vodovody a kanalizace 

Znojemsko. V roce 2012 poté, co původní soutěž ve formě losování byla zrušena (v roce 2015 

antimonopolní úřad toto zrušení „losovačky“ označí za protizákonné), bylo vypsáno nabídkové 

řízení. Tendr v objemu 531 miliard korun vyhrála firma IMOS Brno a i tento výsledek 

přezkoumával antimonopolní úřad. Stavební práce byly zahájeny v dubnu 2013, ve větší části 

pak dokončeny do konce roku 2014. Za pomocí moderních technologických procesů bylo 

v úpravně dosaženo lepších chuťových i pachových vlastností vody. Důkladnou opravou také 

prošly vodojemy na Znojemském návrší (kasárenská křižovatka), na nám. Republiky, 

v Suchohrdlech, Konicích, Kasárna I, Kasárna II, Plenkovice a Kravsko a hlavní vodovodní řad 

(přivaděč surové vody z přehrady do úpravny , výtlak do vodojemů Návrší a Kasárna, 

zásobovací řad z vodojemu Návrší pro II. tlakové pásmo, sanace potrubí DN 250 do I. tlakového 

pásma, přivaděč do obce Dobšice a do vodojemu Suchohrdly). Ke kolaudaci došlo v roce 2015.  

 

Revitalizace Městského parku ve Znojmě:  

Střední park (2012–2013) a první části Dolního parku (2014–2015) 
Žalostný stav Městského parku (do roku 2007 „Husových sadů“) byl důvodem apelu několika 

znojemských ekologických sdružení na adresu vedení města již v roce 2006. Základní koncepce 

revitalizace Městského parku ve Znojmě byla přijata městskou radou již v roce 2007. Na 

základě ideové soutěže byl k řešení úkolu vybrán Ateliér Tišnovka Brno (Ing. arch. Michal Říčný, 

Ing. arch. Petr Todorov, Ing. Eva Wágnerová). Celkový objem projektu byl rozpočtován na 100 

mil. Kč a do dnešního se z něj podařilo realizovat revitalizaci Středního parku a většiny Dolního 

parku, vyjma okolí Ringlšpílu (školního objektu) a záboru pekárny. Rehabilitována byla všechna 

zeleň, cesty, stavební objekty, vznikla nová drobná architektura v soudobém architektonickém 

výrazu a mobiliář.  

V letech 2007 – 2010 vznikala projektová dokumentace, od studie po dokumentaci pro 

provedení stavby. Bylo nutné vyřešit majetkoprávní vztahy, umístění nových multikanálů 

a přeložení některých stávajících inženýrských sítí v parku. Z havarijních důvodů bylo v roce 

2011 pokáceno 32 ks stromů. 



V listopadu 2012 byla zahájena revitalizace Středního parku. Došlo zde k vykácení všech 

stromů, což způsobilo velké emoce mezi občany. Tři znojemská ekologická sdružení pod 

vedením Petra Lazárka proto v lednu 2013 sepsala petici, aby radnice při kácení postupovala 

šetrněji a aby provedla úpravy v projektu, zejména pokud jde o kultivary nových stromů 

a historický vzhled mobiliáře parku. Petici, kterou podepsala tisícovka občanů, dostali městští 

radní na stůl v březnu 2013. V dubnu byl nicméně vybrán zhotovitel – firma Sates Čechy. 

Zároveň v sále kina Svět proběhla veřejná prezentace projektu. V květnu byly vysazeny mladé 

stromky, jenže ty kvůli pohybu stavební techniky a suchu odumřely. V červenci bylo tudíž 

provedeno nové sázení. Celkem nová výsadba zahrnovala 51 stromů, 120 keřů, 280 trvalek 

a 800 cibulovin. Dne 22. 8. byly práce v úhrnu za 6 mil. Kč hotovy, dne 6. 9. 2013 zástupci 

vedení města Střední park slavnostně otevřeli pro veřejnost.  

Zmíněná petice občanů měla dohru dne 17. 10. 2013, kdy spolky svolaly protestní 

shromáždění do sálu kina Svět a přijali směrem k městské radě společnou rezoluci. Ta vyústila 

nakonec v setkání zastupitelů spolků s městskými radními a vytvoření dvou pracovních skupin. 

Jednání skupin však nepřinesla žádná kompromisní či smírná řešení. Vedení města prosadilo 

svoji vizi. 

Revitalizace první části Dolního parku, v okolí kašny a při Čermákově ulici, započala 

v lednu 2014. Kácení bylo tentokrát mírnější, ze 108 stromů muselo jít pryč 34 stromů. 

Dodavatelem stavby bylo sdružení firem Park Znojmo (Ekostavby a Firesta). Smluvní náklady 

činily 14,7 mil. Kč. Hlavní práce byly dokončeny na začátku léta 2014. Obnovena byla brána 

s litinovým obloukem směrem k Rudoleckého ulici. Generální sanace keramické kašny 

s bazénkem v blízkosti Domečku se protáhla do září 2015. 

 

Rekultivace kuchařovické skládky (2010–2011) 
Skládka na Nové hoře, již na katastru obce Kuchařovice, vznikla v 60. letech 20. století a byla 

provozována do roku 1992. Pro rekultivaci byl v roce 2008 založen dobrovolný svazek města 

Znojma a obce Kuchařovice. Rekultivace skládky probíhala od června 2010 do července 2011. 

Rekultivovaná plocha měla rozlohu 23 355 m2. Objem skládky byl asi 500 tisíc kubíků, 

maximální mocnost 14 až 15 metrů. Díky investici za 51,8 mil. Kč se podařilo odstranit jednu 

z velkých ekologických zátěží bezprostředního okolí města. Podíl svazku na investici byl pouze 

10 %, zbytek pokryla dotace z EU a kraj. 

 

Adrenalinové trasy v podzemí (2012–2013) 

Podle projektu z roku 2009 vybudovalo město od dubna 2012 do září 2013 tři „adrenalinové“ 

prohlídkové trasy znojemským podzemím. Rozpočet byl ve výši 13 mil. Kč, přičemž 85 % 

pokryla dotace z Evropské unie. Při vstupu do adrenalinového podzemí obdrží návštěvníci 

ochranný oděv a přilbu se světlem. Na cestě po nových trasách návštěvníci překonávají různé 

překážky – např. brodění chladnou vodou, šplhání po žebřících, protahování se úzkými profily 

apod. Součástí každé trasy je také naučná stezka a stálá expozice při východu z podzemí. 

Východy byly vybudovány v Domě umění, v nové radnici na Obrokové ulici, v bývalé kavárně 

Molitor na rohu Václavského a Horního náměstí a v bývalém jezuitském semináři na Divišově 

náměstí. 

 



Revitalizace vnějšího hradu: úvahy a plánování  
Od června 2011 byla opět trvale veřejnosti otevřena Hradní ulice. Kvůli dřívějšímu provozu 

pivovaru museli občané při cestě k rotundě používat pouze jižní cestu. V roce 2011 také město 

nechalo u Ing.arch. Jaroslava Poláčka vypracovat obecný urbanisticko-architektonický 

průzkum areálu, který vyhodnotil jednotlivé objekty bývalého pivovaru z hlediska jejich 

stavebního stavu, historie a památkové hodnoty. V lednu 2012 se s průzkumem seznámila 

znojemská veřejnost.  

V průběhu roku 2013 radnice jednala o možnosti vybudovat v objektu bývalého pivovaru 

na hradě špičkový pětihvězdičkový hotel. Nakonec investor vzhledem ke složité situaci na trhu 

turistického ruchu z jednání odstoupil. 

 

Muzeum Charlese Sealsfielda v Popicích (2013) – dar Eduarda Haranta (2017) 
Za vznikem muzea světoznámého literáta Karla Postla alias Charlese Sealsfielda v jeho rodném 

domě v Popicích čp. 54 stál majitel domu, zakladatel Rakousko-české společnosti ve Vídni 

Eduard Harant. Spolupracoval přitom s členy komise Rady města Znojma pro městskou část 

Popice Ing. Evou Bogdanovou a Markem Venutou. Dům za své vlastní prostředky (7,7 mil. Kč) 

opravil. Slavnostního otevření dne 28. 6. 2013 se kromě představitelů města zúčastnili také 

prezident Rakousko-české společnosti, hejtman a primátor Vídně Michael Häupl, dále  

prapraneteř Charlese Sealsfielda a prezidentka Mezinárodní společnosti Charlese Sealsfielda 

Helga Löberová. Dům navíc začal sloužit jako místo pro setkávání popických občanů a různé 

kulturní a společenské akce.  

Po čtyřech letech, v prosinci 2017, věnoval Eduard Harant dům městu Znojmu. Eduard 

Harant byl v roce 2014 vyznamenán Řádem T. G. Masaryka I. třídy za vynikající zásluhy o rozvoj 

demokracie, humanity a lidská práva. Poděkovat osobně za velkorysý dar Sealsfieldova domu 

se do Vídně vydali místostarostové Ludvík Hekrle a Jan Blaha v lednu 2018.   

 

Rekonstrukce dolní části Divišova náměstí (2014) 
V roce 2012 začalo vedení města na základě ideové studie brněnského Ateliéru Tišnovka z roku 

2009 připravovat projekt rekonstrukce Divišova náměstí a ulice Velké Michalské, a sice 

rekonstrukci komunikací, chodníků, veřejného osvětlení, infrastruktury a vybudování 

metropolitní sítě. Dne 24. 1. 2014 proběhla veřejná prezentace projektu na místě a následně 

v suterénu hotelu Lahofer na Veselé ulici. Přítomní zástupci občanských sdružení projekt 

přivítali, výhrady pouze uplatnili k modernisticky řešenému parčíku před jezuitskou kolejí 

(archivem), který měl být podle představ architektů zahlouben. Sporný parčík na Divišově 

náměstí byl nakonec z realizace vyňat.  

Stavební práce na Divišově náměstí začaly na konci května 2014. Tendr na stavební práce 

vyhrály sdružené firmy FIRESTA a Ekostavby za necelých 20 mil. Kč. V červenci byla na 

přechodu Velké a Malé Michalské ulice objevena dosud neznámá středověká studna. 

Archeologové pod vedením Bc. Humpoly objevili také původní zadláždění průjezdní cesty od 

Horní brány k Hornímu náměstí a datovali jej do 16. až 17. století. Do září bylo Divišovo náměstí 

téměř hotovo. 

 



Parkování 
Namísto plochy pro trhové stánky před kapucínským kostelem bylo na podzim 2012 

vybudováno parkoviště pro 31 vozidel. Trhové stánky se přesunuly k obchodnímu domu Dyje. 

V létě 2013 město vybudovalo velkou asfaltovou plochu na stávajícím nezpevněném parkovišti 

na nároží ulic Jana Palacha a Sokolská. Původně zde byl plánován parkovací dům. Vedení města 

však od záměru ustoupilo. Na začátku roku 2014 městská rada schválila záměr odkoupit od 

státní společnosti České dráhy a.s. za cenu 11,5 mil. Kč pozemky v těsné blízkosti vlakového 

nádraží, za celnicí, za účelem výstavby velkého záchytného parkoviště.   

 

Významné návštěvy Znojma, vyznamenání a ocenění 
Prestižní ocenění HISTORICKÉ MĚSTO ROKU 2010 spolu s křišťálovými uměleckými předměty 

a šekem na 1 mil. Kč převzal u příležitosti Mezinárodního dne památek a historických sídel dne 

19.4.2011 ve Španělském sále Pražského hradu z rukou ministra kultury České republiky Jiřího 

Bessera starosta města Znojma Zbyšek Kaššai. Za vítězství v krajském kole město získalo 

dalších sto tisíc korun. Cena se uděluje od roku 1995 a Znojmo bylo prvním městem 

v Jihomoravském kraji, které toto ocenění  získalo. 

Dne 27. 1. 2011 proběhlo na znojemské radnici výjezdní zasedání Rady Jihomoravského 

kraje. Hejtman Michal Hašek a jeho náměstek Stanislav Juránek poté zavítali do znojemské 

nemocnice a dalších krajských zařízení ve městě. 

V září 2011 se 13. ročníku kulturně gastronomického festivalu Znojemský hrozen zúčastnil 

nizozemský velvyslanec Jan C. Henneman s manželkou. 

Dne 16. 3. 2012 se na znojemské radnici setkali představitelé partnerských měst Znojma 

a holandského Harderwijku. Harderwijský starosta John Berends bohužel oznámil 

znojemskému místostarostovi Pavlu Balíkovi ukončení 20 let trvající spolupráce. Cíle, které si 

obě města vytyčila ve smlouvě o partnerství v roce 1991, byly podle názoru harderwijské 

strany naplněny. K hlavním cílům patřily výměny zkušeností v oblasti samosprávy měst, 

poznání jiné kultury a propojení aktivit v oblasti vzdělávání, sportu a kultury. V neoficiální 

rovině vyjádřili harderwijští zástupci zklamání nad skutečností, že město Znojmo kvůli velkému 

počtu jiných partnerských měst nemá dostatek času a kapacit k naplnění efektivní spolupráce. 

Na konci září 2012 navštívil Znojmo velvyslanec Kubánské republiky v České republice 

Fermin Gabriel Quinones Sánches s chotí. Byl přijat starostou Ing. Gabrhelem, se kterým 

hovořil zejména o cestovním ruchu a víně. 

Smlouvu o dalším vzájemném přátelství po 50 letech (1963–2013) podepsali v květnu 

2013 na znojemské hradě starostové Pontassieve a Znojma, Marco Mairaghi a Vlastimil 

Gabrhel. 

Na podzim 2013 navštívili Znojmo nejvyšší ústavní činitelé ČR: Dne 26.9.2013 prezident 

ČR Miloš Zeman, dne 9.10.2013 předseda úřednické vlády Jiří Rusnok.  

Dne 3. 5. 2014 navštívil Znojmo předseda vlády ČR Bohuslav Sobotka.  

Na začátku června 2014 přijal starosta Vlastimil Gabrhel vietnamského velvyslance 

v České republice, Truong Manh Sona, který zavítal i se svou delegací na návštěvu do Znojma. 

Přijel na pozvání znojemské senátorky Marty Bayerové. 



Dne 5. 8. 2014 hostila znojemská radnice ministra dopravy ČR Antonína Prachaře 

a hejtmana Jihomoravského kraje Michala Haška. Jednání se dotýkala pokračování stavby 

znojemského obchvatu.  

Dne 9. 9. 2014 přijel do Znojma ministr vnitra ČR Milan Chovanec. V doprovodu starosty 

Znojma Vlastimila Gabrhela a hejtmana Jihomoravského kraje Michala Haška navštívili mimo 

jiné zdejší hasiče a policisty. Diskutovalo se o projektu na výstavbu nové hasičské stanice. 

 

Odchod dominikánů a dominikánek ze Znojma (2014, resp. 2019) 

Téměř 800 let fungoval ve Znojmě Řád bratří kazatelů či dominikáni. Rušení malých komunit 

se ale dotklo i zdejšího kláštera. Dominikáni skončili také v Uherském Brodu. V klášteře totiž 

žili jen dva poslední mniši a minimum pro komunitu mělo být alespoň šest duchovních. Ačkoliv 

za poslední roky počet návštěvníků farnosti vzrostl o polovinu, klesl počet řádových mnichů: 

v celé republice v roce 2014 působilo 41 dominikánů, ve Znojmě byli poslední 2 bratři. Proti 

odchodu dominikánů ze Znojma podepsaly stovky lidí výzvu, to však nic nezvrátilo. Bratři 

znojemský klášter opustili v srpnu 2014. Ve Znojmě prozatím zůstaly sestry dominikánky. I ty 

však v listopadu 2019 klášter opustily a odešly do Uherského Brodu. V roce 2021 oznámil řád 

záměr prodeje budov kláštera. Kupce se zatím nepodařilo najít.   

 

Nenaplněný záměr rekonstrukce železniční trati Znojmo–Hrušovany nad Jevišovkou 
V říjnu 2013 oznámila Správa železniční a dopravní cesty, že v letech 2014 a 2015 bude 

investovat asi miliardu Kč do první etapy rekonstrukce zastaralé trati z Břeclavi do Znojma. Na 

Znojemsku mělo být investováno asi 400 mil. Kč do úseku mezi Znojmem a Dyjí, další peníze 

na druhém konci tratě mezi Břeclaví a Valticemi. Znojemsko však nakonec bylo na návrh 

Krajského úřadu Jihomoravského kraje z projektu prozatím vypuštěno. Podle plánů 

ministerstva a SŽDC z roku 2016 měla sice modernizace celé trati být hotová již na přelomu let 

2018/2019. Zůstalo pouze u přání. Trať v úseku ze Znojma po hranice okresu a dále až po 

Mikulov zůstává dodnes (2023) bohužel neopravená.  

 

Majetek města 

Nová radniční koalice začala pracovat v listopadu 2010, v době vrcholící světové hospodářské 

krize, která znamenala snížení příjmů pro městskou pokladnu (v roce 2011 o 30 mil. Kč 

meziročně nižší daňové příjmy), a končících velkých investičních projektů města (autobusové 

nádraží, oprava Komenského nám. s okolím, hradební příkop u Střelniční věže aj.). Bylo proto 

rozhodnuto, že všechny další plánované investice v řádu desítek milionů korun budou 

seškrtány. Mezi projekty minulého vedení města, které nebyly dosud realizovány, patří např. 

rozšíření městského hřbitova na Suchohrdelské ulici. Byl také proveden ekonomický a právní 

audit Městského úřadu Znojmo. Revolvingový úvěr u České spořitelny s datem splatnosti 

k 31.12.2011 byl v srpnu 2011 refinancován novým, výhodnějším úvěrem u Komerční banky. 

Prohloubení zadlužení (celková výše dluhu města na jaře 2011 činila okolo 400 mil. Kč) bylo 

jedním z argumentů nového vedení města pro rozhodnutí o privatizaci městských bytů.  



Město Znojmo začalo ve vybraných lokalitách (ul. Kuchařovická, U Potoka, ulice Pod 

Soudním vrchem, ulice Hradišťská v Gránickém údolí a podél staré cesty pod Mansberkem, 

Pražská – Soudní vrch) prodávat pozemky pod garážemi soukromých vlastníků.  

Na podzim 2012 město prodalo stavební pozemky o výměře skoro 6 tisíc metrů 

čtverečních v starošaldorfské lokalitě Léry, na východním okraji sídliště Dukelských bojovníků. 

Neprodalo je jednomu developerovi, nýbrž lokalitu rozdělilo mezi více zájemců.  

V únoru 2013 privatizovalo město tři tisíce metrů čtverečních pozemků v okolí Spáleného 

mlýna. Opozice požadovala zachování pozemků v majetku města a nabídnout soukromému 

zájemci pouze pronájem. 

V květnu 2013 vyvolal mediální rozruch prodej obchodní prostory na Vídeňské třídě 13. 

Město za ni utržilo pouhého 0,5 mil. Kč. Opozice i nezávislí realitní experti namítali, že znalecký 

posudek byl vypracován zkresleně, a město tak přišlo minimálně o půl milionu korun. Kontrolní 

výbor se však odmítl šetřením ceny zabývat, policejní orgány trestní oznámení odložily. Další, 

z hlediska prodejní ceny kontroverzní privatizace se týkala hájenky s přilehlou zahradou na 

Kuchařovické ulici, v sousedství řečiště Lesky. 

V roce 2013 začalo město ve větší míře využívat elektronických aukcí.  

Svatováclavská kaple byla usnesením městské rady na začátku září 2013 pronajata 

Římsko-katolické farnosti u sv. Mikuláše. Dosavadní nájemce Asociace Iuvenes Znoyem 

(Antonín Barák) se musel smířit s ukončením 4 roky trvajícího nájmu. Farnost v kapli následně 

vybudovala trvalou expozici duchovních míst na Znojemsku.   

Na podzim 2013 se městská rada domluvila s podnikatelem Vítězslavem Křeneckým na 

desetiletém pronájmu bývalé kavárny Corso. Podnikatel zde v září 2014 otevřel dobovou 

kavárnu s restaurací, propojenou se zadní částí, která mu majetkově patřila.  

 

Privatizace městských bytů „Klíč 2018“ – 1. část 2012–2014 
V květnu 2011 oznámilo vedení města záměr přednostního prodeje větší části městských bytů 

jejich nájemníkům. K prodeji bylo určeno celkem 2056 bytů z celkového počtu asi 3800 bytů. 

Důvodem prodeje kromě zadlužení města byla také velká ztrátovost správy bytů (roční rozdíl 

mezi příjmy z nájemného a výdaji na opravy činil 45 mil. Kč). Proces prodeje se protáhl na 

následujících šest let 2012–2018. Původní návrh sociálních demokratů prodávat byty za 35 % 

odhadní ceny byl koaličními partnery korigován na 40 %. Opozice i tuto výši kritizovala za 

nehospodárné jednání a trvala na odhadní ceně, aby město mělo dostatek prostředků na 

nutné investic (namísto půl miliardy korun mohlo město utržit miliardu a čtvrt). Na návrh 

referenda o prodeji bytů vedení města nepřistoupilo. Klíčové rozhodnutí padlo na zasedání 

zastupitelstva dne 16. 6. 2011, kdy byly schváleny zásady prodeje. Radnice deklarovala, že si 

ponechá jistý počet sociálních bytů, domy v městské památkové rezervaci a ty byty, kde 

dřívější dotační podmínky k jejich postavení privatizaci neumožňovaly. V květnu 2012 radnice 

vybrala jako organizátora prodeje pražskou firmu Murom, která pak během následujícího roku 

zajistila mimo jiné znalecké posudky ke všem bytům. Prodej prvních bytů proběhl v závěru 

roku 2012. V roce 2013 příjmy z prodeje přinesly do rozpočtu města částku 180 mil. Kč. 

V březnu 2013 také město začalo v domech, které byly určeny k prodeji, prodávat volné byty 

prostřednictvím obálkové metody.  



Na podzim 2014 byl prodej z větší části dokončen: prodáno bylo 1778 bytů stávajícím 

nájemníkům za 40% odhadní ceny a 224 volných bytů v nabídkovém řízení. Do městské 

pokladny za ony dva roky přiteklo celkem 450 mil. Kč; z této částky byla polovina použita na 

investiční projekty radnice, zbytek na umoření dluhů z minulosti.  

  

Prodej a návrat městských jatek (2013–2021) 
Areál bývalých jatek na ulici I. P. Pavlova byl po peripetiích nepodařené privatizace v 90. letech 

zatížen dvěma bankovními zástavami. Na ploše 8155 čtverečních metrů stály tři budovy, vše 

v dezolátním stavu. Obě zástavy byly zrušeny teprve v roce 2012. V únoru 2013 proto město 

nabídlo areál do prodeje za 8,2 mil. Kč. Neboť se nikdo nepřihlásil, nabídla radnice objekt 

k prodeji v srpnu 2013 znovu. Cena nebyla stanovena, nový majitel se měl městu zaručit, že 

nabyté pozemky využije ke komerčním účelům a nově zaměstná ve městě aspoň 30 

Znojemčanů. Jediný zájemce, který se přihlásil, byla firma K-Produkt Holding s.r.o. Jeho 

nabídka kupní ceny byla 3.150.000 Kč, zastupitelé ji v prosinci 2013 akceptovali. Jednatel firmy 

Jiří Kún se do dvou let od koupě pozemků zavázal zahájit výstavu výrobního areálu pro lehký 

dřevozpracující průmysl a zpracování plastů a také skladovací haly s administrativní budovou.  

V průběhu následujících let se však ukázalo, že kupující nesplnil ani jednu z podmínek 

definovaných kupní smlouvou (výstavba továrny a vytvoření 30 pracovních míst), přestože mu 

byla smlouva zastupitelstvem dvěma dodatky prodloužena o několik let. V roce 2020, kdy se 

mělo hlasovat o třetím prodloužení, neměl vlastník K-Produkt Holding s.r.o. ani stavební 

povolení. Třetí dodatek zastupitelstvo proto neschválilo a v březnu 2021 pověřilo starostu, aby 

uplatnil smluvní klauzuli o neplatnosti kupní smlouvy. Kauza skončila u soudu, který dal v létě 

2022 za pravdu městu. Zatím nepravomocně. Firma chce být odškodněna alespoň za 

provedené demoliční práce.  

 

Územní plánování 

V srpnu 2011 zahájil Městský úřad Znojmo projednávání konceptu nového územního plánu, 

který vypracoval urbanistický ateliér ArchDesign Brno. Ze strany veřejnosti bylo podáno 201 

námitek a připomínek. Všechny byly vypořádány. V únoru 2012 zastupitelé schválili pokyny 

pro zpracování návrhu územního plánu. V červenci 2013 byl zveřejněn k připomínkám finální 

návrh, jehož veřejné projednání se pak uskutečnilo na sklonku roku. Úřad zaevidoval 62 

připomínek a námitek od občanů a organizací. Nový územní plán zastupitelstvo vydalo dne 

23. 6. 2014. Účinnost nabyl 31. 7. 2014. Završila se tím sedmiletá práce na jeho přípravě.   

V září 2014 zastupitelé schválili závazný regulační plán pro zástavbu rozvojové lokality 

Malá Louka, mezi Vídeňskou, Brněnskou a Kotkovou ulicí. 

 

Kultura, sport, média  

Dne 20. 8. 2011 byl společností Telčské místní dráhy a Spolkem pro veřejnou dopravu na 

jihozápadní Moravě uspořádán občanský happening na znojemském vlakovém nádraží jako 

oslava 140 let provozu na Severozápadní dráze z Vídně přes Znojmo do Děčína. Na znojemské 

nádraží přijela od Okříšek vlaková souprava tažená parní lokomotivou, která posléze zajela i 

na návštěvu do Dolních Rakous a zpět.  



Znojmo bylo dne 24. 9. 2011 hostitelem závodu Mistrovství České republiky v biketrialu. 

Závodištěm bylo Gránické údolí.  

Hokejisté Orli Znojmo vstoupili do mezinárodní hokejové ligy EBEL (Erste Bank Eishockey 

Liga). Soutěž hrají převážně rakouské týmy, ale působí v ní vedle Orlů také slovinská Lublaň 

a Jesenica, chorvatský Záhřeb a maďarský Székesfehérvár. 

Střední odborná škola a Střední odborné učiliště na Dvořákově ulici uspořádalo v říjnu 

2011 druhý ročník První česko-rakouské zemědělské výstavy. Výstava byla zaměřena na 

výpěstky polní výroby, ovoce, zeleninu a hrozny vinné révy. Dále na zpracované produkty 

těchto plodin jako jsou pekařské a cukrářské výrobky, konzervovanou zeleninu, ovoce a víno. 

Partnerem školy byla Landwirtschaftliche Fachschule Poysdorf v Dolním Rakousku. 

V roce 2011 byla vydána nákladem Asociace Iuvenes Znoyem kniha „František Koukal, 

čestný občan města Znojma“. Okrašlovací spolek ve Znojmě vydal hned 2 publikace: „100 let 

evangelického kostela na novém městě“ z pera Silvestra Kozdase a „Kronika Hradiště 

u Znojma“ od Jiřího Kacetla.   

Na rodném domu světově proslulého neoklasicistního sochaře Hugo Lederera byla 6. 9. 

2011 odhalena pamětní deska tomuto sochaři u příležitosti 140. výročí jeho narození. 

Do skály pod znojemským hradem, naproti staré vodárně, asi 600 metrů východně od 

původního, dnes zatopeného kamene, nechal Okrašlovací spolek také vytesat repliku nápisu 

upomínajícího na pobyt uprchlých polských důstojníků ve Znojmě v roce 1831. Nápis byl 

slavnostně odhalen dne 5. 11. 2011 za účasti generální konzulky Polské republiky paní Anny 

Olszewské a s požehnáním polského redemptoristy z Tasovic Piotra Nowického.    

Úmrtí bývalého prezidenta ČSFR a ČR Václava Havla (18.12.2011) Znojemčané prožili při 

společných smutečních akcích v den státního smutku 23. 12. 2011, a sice zápisem do 

kondolenční knihy umístěné ve vestibulu staré radnice, oficiálním shromážděním s proslovem 

starosty města Ing. Gabrhela a také nezávislým občanským shromážděním na Dolním náměstí 

u mariánského sloupu, při kterém bylo zapáleno z mnoha svíček velké srdce, symbol Václava 

Havla. 

Od března 2012 probíhá v znojemském kině Svět každoročně zdejší odnož festivalu „Jeden 

svět“. Jedná se o mezinárodní festival dokumentárních filmů s lidskoprávní tematikou, 

organizovaný společností Člověk v tísni již od roku 1999. Organizaci kromě aktivních občanů 

zajišťuje tým Znojemské Besedy. 

V dubnu 2012 se ve Znojmě odehrál velký hokejový svátek. Znojemský zimní stadion 

přivítal účastníky Mistrovství světa v ledním hokeji hráčů do 18 let. 

V roce 2012 pokračoval Okrašlovací spolek s instalacemi pamětních desek významných 

osobností: Sochař a medailér J. T. Fischer je od 2. 12. 2012 trvale připomenut na domu č. 17 

na Dolním náměstí, kde žil. Významný moravský básník Jan Zahradníček je zase od 16. 5. 2012 

připomenut na zdi Věznice Znojmo, kde byl držen v letech 1951–1952 ve vazbě. Akt odhalení 

provedla ředitelka věznice plk. Mgr. Lenka Smutná, znojemský děkan Mons. Bartoš a básníkův 

syn Jan Jakub Zahradníček, bývalý poslanec a senátor Parlamentu ČR.  

V lednu 2013 vydalo brněnské nakladatelství K-public Brno na zakázku města Znojma ve 

dvou dvojjazyčných variantách reprezentativní publikaci „Znojmo od  středověku po moderní 

dobu“. Pracoval na ní autorský kolektiv Jan Kozdas, Bohuslav Klíma, Jana Stará-Oberreiterová, 

Iveta Černá-Ševčíková a Aleš Filip. 



Opuštěné prostory zrušeného pivovaru na znojemském hradě posloužily jako originální 

kulisa prvního ročníku nové akce Garage Design Znojmo, kterou v květnu 2013 uspořádala 

Znojemská Beseda. Během dvoudenní autorské tvorby se představila asi padesátka mladých 

návrhářů a  designérů z celé republiky. Akce se v roce 2014 opakovala. 

Dne 16. 6. 2013 se několik stovek lidí zúčastnilo na Hradišti oslavy cyrilometodějského 

jubilea (863–2013). Při ní byla odhalena socha staromoravského knížete Rostislava, vysoká 

i s podstavcem 3 metry. Jejím autorem je akademický sochař Josef Kadlčík. Z hořického 

pískovce ji vytesal akademický sochař Petr Horák.  

Na louckém hřbitově byly již v roce 2009 do hromadného hrobu uloženy ostatky 53 obětí 

bitvy u Znojma 1809, které byly nalezeny r. 2004 při výstavbě supermarketu Interspar (dnes 

Albert) na Brněnské ulici. Jednalo se o 52 mladíků ve věku 16–18 let a jedné ženy. V létě 2014 

byl tento hrob označen symbolickým dřevěným křížem. Restaurátor Robert Tuček ho vyrobil 

z více jak 300 let starého jedlového dřeva, které pochází z krovů kostela sv. Havla 

v Dřevosticích na Přerovsku, kde byl za napoleonských válek taktéž vojenský lazaret.  

V rámci druhého ročníku GarageDesign v květnu 2014 uspořádal spolek Umění do Znojma 

po vzoru jiných měst tzv. Férovou snídani. Místem společného setkání byla zadní část ulice 

Přemyslovců. 

V roce 2014 vydalo Jihomoravské muzeum ve Znojmě katalog k úspěšné výstavě „5x100“ 

o pěti „stoletých“ znojemských umělcích K. V. Černém, J. T. Fischerovi, E. Kotrbovi, J. Růžičkovi 

a M. Smutném. Katalog připravili Jaroslav Frecer a Jiří Kacetl.  

 

Průmysl 
Znojemská továrna TAMURA EUROPE LIMITED je součástí nadnárodního koncernu Tamura 

Corporation. Vyrábí výkonové transformátory a další navíjené indukční prvky pro průmysl 

a distribuci elektrické energie. V létě 2012 zaměstnávala přibližně 300 pracovníků a realizovala 

projekt výstavby nové výrobní haly o velikosti asi 3.000 m2 a sousedního objektu na výrobu 

indukčních prvků. Výrobní plocha znojemské továrny se rozšířila celkem na 7.500 m2. Investice 

přesáhla 100 mil. Kč.  

  



Volební období 2014–2018 

Samospráva 
Komunální volby v říjnu 2014 poznamenala nižší volební účast – 35,29 %. S rekordním ziskem 

31,29 % zvítězila opět znojemská kandidátka ČSSD, jež získala 11 mandátů. Na druhém a třetím 

místě s velkým odskokem skončily kandidátky KSČM (12,47 %) a nového celostátního hnutí 

ANO2011 (12,38 %), které získaly po 4 mandátech. Do zastupitelstva se ještě dostala čtveřice 

občanských kandidátek, které dostaly shodně po 3 mandátech: ODS (8,85 %), KDU-ČSL (8,6 %), 

Změna Znojmo s podporou nezávislých kandidátů a Pirátů (8,58 %) a PRO ZNOJMO (8,48 %). 

Dne 10. 11. 2014 byl na ustavujícím zasedání zastupitelstva ve funkci starosty města 

potvrzen Ing. Vlastimil Gabrhel (ČSSD), který od voličů získal 3613 preferenčních hlasů. 

Statutární, leč neuvolněnou místostarostkou byla zvolena JUDr. Olga Štefaniková (ANO2011) 

s 1487 hlasy, dalším místostarostou Jan Fiala (ANO2011) s 1239 hlasy a posledním 

místostarostou potvrzen Jan Grois, MBA (ČSSD) s 3301 hlasy. Neuvolněnými členy rady města 

byli zvoleni MUDr. Ludmila Šikýřová, Tomáš Buršík, Vlastimil Tima (všichni tři za ČSSD), Mgr. 

Jan Blaha (ANO2011) a Jan Kárník (KSČM). Neuvolněným předsedou kontrolního výboru byl 

zvolen MUDr. Jan Kervitzer (KDU-ČSL). Uvolněn pro výkon předsedy finančního výboru byl 

opět Ing. Ludvík Hekrle (KSČM), který získal 1550 hlasů, a také předseda nově zřízeného 

strategického výboru, kterým byl po průtazích ve volbě zvolen 27. 4. 2015 Mgr. Karel Podzimek 

(ODS) s 1042 hlasy. 

Z důvodu mediální štvanice ohledně osobních dluhů rezignoval dne 22. 1. 2015 Jan Fiala 

na post místostarosty i zastupitele. Novým místostarostou se 23. 2. 2015 stal Mgr. Jan Blaha 

(ANO2011), který ve volbách 2014 získal 1304 voličských hlasů. Jeho místo v radě města 

obsadil David Štolpa (ANO2011). Dne 27. 4. 2015 rezignovala na post místostarostky i JUDr. 

Olga Štefaniková. Jako důvod uvedla poměry uvnitř radniční koalice. Zastupitelstvo města 

tentýž den zvolilo novým statutárním místostarostou Ing. Ludvíka Hekrleho (KSČM). Jeho 

dosavadní post předsedy finančního výboru získal po více než 4měsíční sedisvakanci dne 14. 9. 

2015 jako neuvolněnou funkci Ing. Jakub Malačka (ČSSD).        

V roce 2017 zemřeli hned dva někdejší starostové města. Dne 5. 9. 2017 zemřel ve věku 

67 roků Ing. Pavel Balík, který vykonával v letech 1994–2006 funkci starosty a v letech 2006–

2014 funkci místostarosty. V roce 2014 pro zhoršený zdravotní stav již nekandidoval. Dne 25. 

10. 2017 zemřel ve věku 78 let Jan Hart, který řídil město v letech 1990–1994. 

Dne 29. 1. 2018 z osobních důvodů rezignoval na funkci starosty města Ing. Vlastimil 

Gabrhel. Novým starostou města byl dne 12. 2. 2018 zvolen Jan Grois, MBA (ČSSD), dosavadní 

místostarosta. Novým místostarostou byl záhy zvolen Ing. Jakub Malačka (ČSSD), který v roce 

2014 získal od voličů 2822 hlasů. Jeho dosavadní funkci předsedy finančního výboru převzal 

Bc. Jan Růžička.   

 

Městské referendum o hazardu (2014) 

Sdružení aktivistů „Znojmo bez hazardu“ v čele s Bc. Jakubem Krainerem, usilující o úplný 

zákaz heren ve městě, předložili v létě 2014 městskému úřadu žádost o uspořádání referenda, 

podpořenou třemi tisícovkami podpisů. Termín referenda vyhlásili zastupitelé na 25. 10. 2014, 



o týden později než druhé kolo senátních voleb, dva týdny po komunálních volbách. 

K referendu se proto dostavil menší počet voličů – pouze 11 %, nutných bylo 35 %. 

Referendum tudíž nebylo platné, ani závazné. Nicméně ti, kteří k němu dorazili, dali najevo, že 

si regulaci rozhodně přejí. Pro zákaz heren se vyslovilo 2.962 občanů. Nezakazovat herny 

chtělo pouze 109 lidí. Herny a hrací automaty tak ve Znojmě zůstaly omezené pouze vyhláškou 

města. 

 

Volby do Senátu Parlamentu ČR 2014 

V řádných volbách do Senátu v říjnu 2014 byl novým senátorem za Znojemsko zvolen bývalý 

znojemský městský radní a prorektor Soukromé školy ekonomické Znojmo Ing. Pavel Štohl 

(ČSSD). V druhém kole na celém okrese získal 53,87 % hlasů, jeho protikandidát Ing. Jiří Němec 

(KDU-ČSL) 46,12 %. Ve městě Znojmě byly výsledky následující: Pro Ing. Štohla hlasovalo v 1. 

kole 32,5 %, v 2. kole 64,37 % voličů, zatímco pro Ing. Němce 12,23 %, resp. 35,62 % voličů. 

Účast ve Znojmě byla oproti minulým volbám (2008) o poznání slabší: 34,82 %, resp. pouze 

18,45 % voličů.  

 

Volby krajské 2016 
V říjnu 2016 proběhly volby do jihomoravského krajského zastupitelstva. Ve Znojmě se jich 

zúčastnilo 34,26 % oprávněných voličů. Nejúspěšnější ve Znojmě byla kandidátka ANO 2011 

s 22,26 %,  ČSSD s 21,97 %, KSČM s 12,67 %, KDU-ČSL s 9,19 %, Koalice SPD a SPO s 8,44 %, 

ODS s 7,81 % hlasů a Starostové pro Jižní Moravu s 5,76 %. Ze Znojma se zastupitelem stal opět 

Ing. Petr Krátký (KSČM) a nově Ing. arch. Jana Kochová (ANO 2011), Jan Grois MBA (ČSSD) 

a Mgr. Marian Keremidský (SPD + SPO). 

 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 2017 

Ve volbách do sněmovny parlamentu ve městě Znojmě v říjnu 2017 uspěla při účasti 59,78 % 

voličů opět kandidátka ANO 2011 (31,04 %), následovaná SPD (14,31 %), ČSSD (10,66 %), ODS 

(10,16 %), KSČM (8,84 %), Česká pirátská strana (7,75 %) a KDU-ČSL (5,53 %). Mandát poslance 

za Znojemsko získal pouze David Štolpa (ANO 2011).  

 

Iniciativa k osamostatnění Oblekovic (2017) 
Na jaře 2017 sepsali obyvatelé Oblekovic petici za odtržení od Znojma a vytvoření samostatné 

obce. Žilo zde tehdy asi 1240 osob. Signatářům petice vadilo, že je znojemská radnice 

zanedbává a že do jejich městské části se málo investuje. Oblekovice spolu s Bohumilicemi 

a Nesachleby se staly trvalou součástí Znojma již v roce 1976. Petici zaštítila Bohumila 

Beranová, předsedkyně komise pro Oblekovice. Žádost o svolání referenda v dané otázce ale 

zastupitelé nakonec v červnu 2017 odmítli, a sice ze zákonných důvodů. Odtrhnout od města 

by se totiž musely spolu s Oblekovicemi také Načeratice a Derflice. Případným odtržením 

pouze Oblekovic by se Načeratice a Derflice staly nezákonnými exklávami města.   

 



Volby prezidenta ČR (2018) 
V druhých volbách prezidenta České republiky v lednu 2018 zvítězil ve městě Znojmě při 

volební účasti 59,4 % voličů Ing. Miloš Zeman (47,42 %). Jako druhý skončil Prof. Jiří Drahoš 

(22,64 %), na třetím místě Mgr. Pavel Fischer (9,26 %). V druhém kole voleb při účasti 65,52 % 

porazil Miloš Zeman (60,12 %) Jiřího Drahoše (39,87 %).     

 

Stavební kronika 2015–2018 
2015 

• V ulici U Brány, v zadním traktu Znojemské Besedy, vznikla nová pivní restaurace 

„HoZpoda“. Jejím provozovatelem se stal Znojemský městský pivovar. Dříve se tu od 

90. let nacházela restaurace Country.  

• Generálně opravena byla průtahová silnice Mramoticemi.  

• V červnu byl otevřen areál nových stavebnin DEK na Družstevní ulici.  

• Jihomoravský kraj provedl generální opravu obou mostů přes kolejiště u hřbitova 

a rekonstrukci celé Rooseveltovy ulice. 

• Město nechalo opravit Hálkovu ulice. Byly sem instalovány rošty na zachytávání 

a odvod dešťové vody, která dříve zaplavovala níže položenou ulici U Potoka. Opraven 

byl asfalt vozovky a dlažba chodníků. Správa železnici zároveň opravila železniční 

přejezd tamtéž. 

• Podle projektu Ing. arch. Josefa Kolmana ze znojemského ateliéru A-Projekt byl 

v letech 2014–2015 komplexně obnoven uliční plášť a celý parter Dělnického domu na 

Havlíčkově ulici s kinem Svět. Zrušil se vstup do videopůjčovny z Havlíčkovy ulice, 

přibyly čtyři nové výkladce jednotného rozměru v hliníkových rámech, fasáda v parteru 

byla obložena sklocementovými deskami. Po celé délce čelní stěny se ve výšce 3,6 

metru nad chodníkem byla vybudována stříška, chránící návštěvníky kina proti 

nepříznivému počasí. Byla vyměněna okna a opravena fasáda horních pater na režné 

cihle s probarvením. Dodavatelem prací za téměř 5 mil. Kč byla firma K.S.H. Group s.r.o. 

Hostěradice. Provedeny byly také technické úpravy malého sálu kina Svět: nová 

sedadla a digitální projekce. 

• Město za 3 mil. Kč provedlo revitalizaci azylového domu na Přímětické ulici (zateplení 

fasády, oprava střechy, zateplení půdy, nová střecha nad vchodem, oprava sociálního 

zařízení a venkovního oplocení). Práce provedla znojemská firma Renov. 

•  Areál bývalého gránického kamenolomu v sousedství Hradišťské ulice byl převeden 

z majetku Policie ČR do majetku Vězeňské služby ČR.  

2016 

• Z technických důvodů bylo v předjaří na delší dobu uzavřeno kluziště pro veřejnost 

v sousedství Sokolovny a fotbalového stadionu.  

• Město a Jihomoravský kraj provedly rekonstrukci průtahové komunikace, dešťové 

kanalizace a chodníků na Hradišti. Stavba byla rozdělena do tří etap: Nejprve byla od 

srpna 2015 opravována silnice od Gránického potoka až po hradišťskou sýpku, kde 

vznikl nový kruhový objezd. Následovala oprava úseku od sýpky před křižovatku ulic Za 



Humny a Nová a jako poslední po okraj Hradiště ve směru na Mašovice. Finanční účast 

města dosáhla 13 mil. Kč.  

• Vlivem hodně dešťů se v předjaří zřítila část hradební zdi znojemského hradu, 

v blízkosti domu Úvoz 13. Sanace se protáhla do závěru roku 2017. Podobně na začátku 

června 2016 se sesunula opěrná zeď v horní, pěší části ulice Žleby, při ústí do ulice 

Napajedla. 

• V létě proběhla sanace skal nad ulicí U Obří hlavy. Náklady akce ve výši téměř 2,5 mil. 

Kč byly pokryty z dotace z evropských fondů.  

• Ulice U Bílé hlíny v Příměticích a část ulice Loucké (u domů č. 38, 40 a 42) získaly nový 

asfaltový povrch. 

• Město za 10,5 mil. Kč nechalo opravit střechu zimního stadionu na Dvořákově ulici. 

Původní střešní plášť nebyl odstraněn, ale posloužil jako podkladní vrstva pod nově 

přidané tepelně a hydroizolační vrstvy. 

• Středisko zahradnictví Městské zeleně na Kuchařovické ulici prošlo rekonstrukcí. 

Vystavila se nová opěrná zeď, nová kotelna a nový fóliovník. Neplánovanou, avšak 

nutnou stavbou byla výstavba nerezového komína v sociálním zařízení. V rámci 

rekonstrukce sociálního zařízení byla provedena i nová elektroinstalace, rozvody vody 

a kanalizace, změna dispozičního řešení budovy a výměna výplní otvorů. Dále musela 

být provedena sanace sklepa. Vše za více než 5 mil. Kč. 

• Nové workoutové hřiště pod širým nebem vzniklo v parku v Kolonce. 

2017 

• Město investovalo do rekonstrukce výtahů ve svých domech: Do domu s pečovatelskou 

službou na ul. Vančurova 17 (6 výtahů), v panelových domech v Příměticích na ul. 

Krylova 7, 9 a 14 a v domě s pečovatelskou službou na ul. Dukelských bojovníků. 

U seniorského domu na ulici Vančurova proběhla vzápětí i výměna oken. 

• Rekonstrukcí a spojením dvou přízemních místností ve Znojemské Besedě vznikl nový 

sál, vhodný pro semináře či přednášky s kapacitou až 120 osob. 

• Altán na rondelu Rajské zahrady byl opraven nákladem 0,5 mil. Kč. 

• Nákladnou opravou interiéru prošel zimní stadion ve Znojmě. Více než 5 mil. Kč bylo 

utraceno za novou izolaci nádrže se čpavkem a nové čerpadlo a zejména za kompletní 

výmalbu interiéru do šedočervené barvy. 

• Bývalý areál Městské zeleně na Pražské ulici (starý zájezdní hostinec U Modré hvězdy) 

byl v říjnu ve své zadní části (při ulici Dvořákova a Boční) demolován. Město na ploše 

provizorně zřídilo veřejné parkoviště. 

• Město zpevnilo dosud nezpevněné komunikace v ulici Klínek a v postranní ulici 

v Konicích (za kostelem, k hřbitovu). Opravou prošla vozovka ulice Leska Horní.  

• Pro rozvojové lokality zastupitelé v červnu schválili pojmenování nových ulic. Dvě ulice 

na východě Přímětic se jmenují ulice Kotrbova a Koukalova, jedna ulice na jižním okraji 

Znojma pak nově U Letiště. Názvy budoucích ulic v Malé Louce byly stanoveny jako 

Malá Louka, Vrbkova a Treterova. 

• V Mramoticích nechalo město za 2 mil. Kč opravit hasičskou zbrojnici. 



• Město vybudovalo novou stezku pro pěší a cyklisty v délce 343 metrů, od náměstí 

Republiky, kolem soudu, podél Vídeňské třídy až po čerpací stanici Shell. Na většině 

stezka nahradila dosavadní chodník, který byl o malý kus rozšířen. Celkové náklady 

dosáhly 0,5 mil. Kč.   

• Na začátku prosince bylo na Horním náměstí otevřeno nové venkovní kluziště pro 

veřejnost. Radnice jej zakoupila s cílem zimního sezónního provozu a oživení centra 

města. Problematickým se ukázal plastový povrch kluziště. Mnoho bruslařů si začalo 

stěžovat na nedobré vlastnosti a preferovalo i nadále klasický led.  

• Město za 0,5 mil. Kč opravilo školní jídelnu ZŠ Pražská. 

2018 

• Zastupitelé na únorovém zasedání schválili názvy 22 dosud bezejmenných ulic 

v Oblekovicích, Bohumilicích a Nesachlebech, které na podzim 2017 projednávala 

pracovní skupina. K návrhům se následně vyjadřovali i samotní občané. V září pak 

zastupitelé schválili název nové ulice v Příměticích – Levandulová.  

• Na ulici Vídeňská, v areálu Malé Louky (kdysi Schweighoferova cihelna), byla na 

začátku prosince otevřena druhá znojemská prodejna LIDL. Prodejna je dvoupatrová, 

přičemž druhé patro slouží jako zázemí pro zaměstnance, kanceláře a školicí prostory. 

Budova má prosklenou fasádu. Firma LIDL získala klíčové pozemky pro dopravní 

napojení prodejny z Vídeňské ulice směnou pozemků s městem Znojmem již v září 

2015.  

• V letech 2017 a 2018 proběhla obnova barokní krovové konstrukce z roku 1665 

a střešní krytiny kostela Nalezení sv. Kříže v majetku církve. Město Znojmo na akci 

přispělo celkovou částkou 1 mil. Kč. 

• Od října 2017 do srpna 2018 probíhaly stavební práce na  rekonstrukci vybraných úseků 

silnic průtahu Suchohrdly – Kuchařovice – Znojmo/Přímětice. Investorem byla Správa 

a údržba silnic Jihomoravského kraje (SÚS JMK) spolu s dotčenými obcemi. Města 

Znojma se dotkl průtah Příměticemi. Celkem kraj vynaložil 87 mil. Kč, město 6 mil. Kč.   

• Město nákladem 6,2 mil. Kč opravilo příjezdovou ulici k nové hasičské stanici na 

Pražské třídě. Opraveny byly chodníky i parkovací stání.  

• Další balík v objemu 17 mil. Kč byl vynaložen na opravu chodníků na ul. Hálkova (jedna 

strana), Dukelských bojovníků (u bytových domů před DPS), na Loucké, na Klášterní, 

na ulici Palackého (pravá strana ve směru k hřbitovu) a dále na ulicích Benjamína Kličky, 

Puškinova a Gagarinova. 

• Na ulici Příční proběhla velká oprava parkoviště pro bydlící na přilehlém sídlišti. 

Betonové panely nahradila dlažba, nová silnice a i zeleň. Parkovacích míst tu je celkem 

62. Městskou pokladnu investice přišla na 5 mil. Kč. 

• Specializovaná firma provedla kompletní technologickou obměnu chladícího zařízení 

na zimním stadionu. 

• Podobně jako v minulých letech pokračovala i v roce 2018 sanace skalních masivů 

v Karolíniných sadech a na ulici Napajedla za zhruba 3 mil. Kč. Státní dotace pokryla 

85 % nákladů.  

• Vedení radnice vyhlásilo první ročník projektu Tvoříme Znojmo, který spočívá 

v participativním rozpočtování. Aktivní občané mohou předkládat projekty  následně 



sami rozhodnout, za jaké projekty ve městě budou utraceny 3 mil. Kč z městské 

pokladny a za jaké projekty v městských částech další 3 mil. Kč. Hlasování se děje při 

veřejné prezentaci navrhovaných projektů a poté elektronickým hlasováním. 

 

Nová centrální stanice hasičů a nová stanice zdravotnické záchranné služby (2016–

2018)  
Nová centrální stranice znojemského územního odboru Hasičského záchranného sboru (HZS) 

Jihomoravského kraje byla v úvahách již dlouhé roky. Profesionální hasiči slouží ve Znojmě od 

roku 1953. Do té doby zde měl dlouhou tradici sbor dobrovolných hasičů (zal. 1867) se sídlem 

ve staré zbrojnici na Slepičím trhu v centru Znojma. Roku 1963 byla zahájena výstavba nové 

stanice na ulici Zborovská. Později byla přistavěná budova okresní inspekce požární ochrany 

na ul. Pražská 81. V roce 1995 byla bezúplatným převodem získána budova bývalého štábu 

Civilní obrany na ul. Pražská 83, která pak byla stavebně propojena s budovou č. 81. Vznikl tak 

poměrně nesourodý komplex tří budov, který potřebám zásahové jednotky a současně 

ředitelství územního odboru přestal brzy vyhovovat.  

Na jaře 2014 přispělo město Znojmo 300 tis. Kč na tvorbu studie a projektové 

dokumentace pro novou stanici. Pozemky byly vyhlédnuty na nejvyšší části lokality Bala, 

v zadní části areálu Policie ČR na Pražské třídě.  

Zároveň do těchto míst, do linie uvažovaného prodloužení Jugoslávské ulice, byla 

navržena výstavba nové stanice zdravotnické záchranné služby. Záchranáři ve Znojmě měli 

svoji základnu v již dávno nevyhovujících podmínkách v prostorách staré nemocnice. Od roku 

2009 se připravoval jejich přesun do areálu nové nemocnice. Nakonec však v roce 2014 

zvítězila myšlenka úzkého propojení policistů, záchranářů a hasičů v rámci integrovaného 

záchranného systému na jednom místě.  

Otázka umístění v areálu Policie ČR na Pražské třídě nicméně nebyla prodiskutována 

s veřejností ani v poradních orgánech města. Nabízela se totiž alternativa směny státních 

pozemků (areál Policie ČR) s městem Znojmem, které by bývalo mohlo poskytnout pro obě 

zmíněné krajské stanice své pozemky u Městského lesíka, v těsné blízkosti nemocnice 

a zejména budoucího obchvatu města. Pozemky za areálem Policie bývaly mohly být využity 

k rezidenční zástavbě v intencích zastavovacího plánu z období vlády starosty Mareše v 30. 

letech 20. století. Tato myšlenka nakonec nebyla vůbec vzata v potaz. V roce 2015 byla 

vyřízena potřebná povolení k oběma stavbám a provedeny první demolice.  

V březnu 2016 byly veřejnosti poprvé představeny podrobnosti obou projektů a zároveň 

zahájena stavba budovy zdravotnické záchranné služby. Dvojpodlažní areál, financovaný 

převážně z prostředků Jihomoravského kraje, byl slavnostně otevřen 29. 9. 2016 za účasti 

ministra zahraničních věcí Lubomíra Zaorálka, náměstka jihomoravského hejtmana Romana 

Hanáka a starosty Vlastimila Gabrhela. Náklady na výstavbu činily více než 65 mil. Kč. V budově 

vzniklo zázemí pro aktivity územního oddělení záchranné služby, garáže i datové centrum. 

Střecha slouží jako relaxační plocha. 

Dne 28. 11. 2016 pak byla zahájena výstavba centrální požární stanice v objemu asi 90 mil. 

Kč. Vrcholní představitelé HZS ČR a zástupci Policie ČR, Zdravotnické záchranné služby JMK 

a zástupci města Znojma (místostarostové Jana Grois a Jan Blaha) slavnostně poklepali 

základní kámen.  



Slavnostní otevření proběhlo dne 14. 5. 2018 a zúčastnili se jej generální ředitel HZS ČR 

Drahoslav Ryba, hejtman Jihomoravského kraje Bohumil Šimek a starosta Znojma Jan Grois. 

Posvěcení zvonu sv. Floriana, dar města Znojma, který má své místo u hlavního vchodu, 

provedl Mons. Jindřich Bartoš, římsko-katolický děkan znojemský. 

Výstavba včetně projekčních, bouracích prací a zasíťování stála 110 mil. Kč. Hasičskou 

stanici tvoří garáže pro zásahovou techniku a věcné prostředky požární ochrany, dílna a zázemí 

pro strojní, chemickou a technickou službu a zázemí pro hasiče. Územní odbor zahrnuje zázemí 

pro výkon státní správy, tj. stavební prevenci a kontrolu, dále pak zjišťování příčin požáru, 

krizové řízení a ochranu obyvatelstva a samotné vedení územního odboru. Součástí areálu je 

také hřiště a cvičná věž. Obojí slouží k fyzické přípravě příslušníků. V nové budově začala 

pracovat padesátka hasičů a občanských zaměstnanců. Jen pro ilustraci: v daném roce měli 

znojemští hasiči za sebou 745 zásahů.  

 

Rekonstrukce fotbalového stadionu v Horním parku (2014–2016) 
Na konci července 2014 získalo město státní dotaci (Národní rada pro sport a Ministerstvo 

školství, tělovýchovy a mládeže ČR) na modernizaci tribuny a ochozů fotbalového stadionu 

mezi Horním parkem a Sokolskou třídou. Z celkové částky 47 mil. Kč uhradil stát 85 procent. 

Zbytek financí poskytla znojemská radnice (5,5 mil.) a Jihomoravský kraj (1,5 mil.). Stadion byl 

značně zchátralý, 60 let do něj město moc neinvestovalo. V 3patrové hlavní tribuně u Horního 

parku byly vybudovány nové šatny pro sportovce, antidopingová kontrola, mix zóna, zóna pro 

média včetně televizního studia, klubová zóna pro významné hosty či bezpečnostní řídící 

místnost. Z bezpečnostních důvodů byly nově odděleny jednotlivé divácké sektory. Hlavní 

tribuna po rekonstrukci pojala 974 krytých míst, dalších 1 400 je k dispozici na vedlejší tribuně 

v oblouku a 225 míst vzniklo v odděleném sektoru pro hosty blíže k Sokolské třídě. Místa byla 

osazena novými pohodlnými sedačkami. Dodavatelem stavebních prací se stala firma 

Metrostav. Stavební práce proběhly kvůli volbám v rekordním čase. Den otevřených dveří se 

konal již 4. 10. 2014, nový beton na mnoha místech ještě ani nevyschl.  

Na podzim 2014 pokračovaly modernizační práce pokračovat dobudováním kotelny pro 

vyhřívání trávníku a velkého osvětlení. S ohledem na památková hlediska (panorama 

historického města) byla světla nakonec řešena jako sklopná, hydraulická. Tyto práce v úhrnu 

za dalších 43 mil. Kč financoval přímo fotbalový klub 1. SC Znojmo-mládež a spoléhal na státní 

dotaci. Ta přišla po peripetiích až v dubnu 2015. Mezitím od 21.2. do 12.3. soud na žádost 

stavební firmy obstavil část stadionu kvůli neuhrazené pohledávce. Dotace nakonec pokryla ¾ 

rozpočtu. Zbytek peněz poskytlo město (15,2 mil. Kč), kraj a klub. Hospodárnost a kvalitu 

provedených prací na stadionu řešil na jaře a v létě 2015 Kontrolní výbor Zastupitelstva města 

Znojma. Trestní oznámení podané opozičními zastupiteli ve věci možného pochybení policie 

v létě 2016 po ročním vyšetřování odložila.  

Poslední větší investicí byla v létě 2016 nová tartanová dráha pro atlety za 5,4 mil. Kč 

(převážně ze státní dotace, zbývajících 1,8 mil. z městské pokladny).  

 

Rekonstrukce Velké Michalské ulice (2015) 
V únoru 2015 pokračovala rekonstrukce, zahájená v roce 2014 v prostoru Divišova náměstí, 

dále do ulice Velká Michalská. Archeologové zde měli opět hodně práce. U domu na rohu ulic 



Horní Česká a Velká Michalská byla na začátku března 2015 objevena hluboká podzemní 

cisterna na pitnou vodu, ve které se ve středověku shromažďovala voda přitékající sem 

z pramenišť na Horním předměstí Znojma (cisterna byla následně opět zakryta a opatřena 

v lednu 2016 nápisovou deskou). Při ústí Jezuitské ulice a Velké Michalské do náměstí Svobody 

byly v polovině dubna 2015 podle předpokladů objeveny základy vysoké hranolové věže 

střežící až do poloviny 19. století Horní bránu Znojma. Stavební práce na Velké Michalské ulici 

byly dokončeny v červnu 2015. 

 

Revitalizace Městského parku ve Znojmě: druhá část Dolního parku (2016) 
Na začátku dubna 2015 bylo pokáceno 21 kusů dřevin v Horním parku. Důvodem byl jejich 

havarijní stav. V létě 2015 byl projednáván požadavek architektonické kanceláře Tišnovka na 

pokácení dalších 44 stromů pro plánovanou revitalizaci druhé části Dolního parku v roce 2016. 

Ekologická občanská sdružení požadovala kácení tak velkého množství stromů v časových 

odstupech 5 až 10 let. Tyto požadavky byly úřadem zamítnuty. Následovala protestní petice, 

na jejíž podporu občanští aktivisté svolali 9. 11. 2015 protestní demonstraci na Komenského 

náměstí. V únoru 2016 byla petice s celkem 705 podpisy předána radě města. Petice byla vzata 

na vědomí, nic se však již na projektu nezměnilo. 

Dne 19. 3. 2016 byla alej Dolního parku až na pár jedinců celá vykácena. Tím byla 

revitalizace druhé části Dolního parku definitivně spuštěna. Během ní došlo k prodloužení 

hlavní aleje směrem k náměstí Republiky o 40 metrů, v září k vysázení 88 nových stromů 

(zejména javorů tvořících alej), 180 keřů, mnoho květin a dalších rostlin. Podobně jako ve 

Středním parku i sem byl položen uměle zavlažovaný trávník. Na hlavní křižovatce uprostřed 

parku vznikla nová vydlážděná plocha s pítkem. Přibylo nové veřejné osvětlení i mobiliář. 

Stavební práce v objemu 14,4 mil. Kč dodala firma Calipsum s.r.o. z Pohořelic. V rámci prací 

proběhla též rekonstrukce městského vodovodu, který prochází parkem a plní vodojem na 

náměstí Republiky a zásobuje celou jižní část Znojma. Práce byly zakončeny na začátku 

prosince 2016. 

Navazující revitalizace Horního parku je sice vyprojektována, dosud (2023) však vzhledem 

ke své značné finanční náročnosti nebyla realizována.  

 

Kanalizace Načeratic a Derflic (2014–2015) 
Projekt gravitační splaškové kanalizace pro 450 obyvatel v městské části Načeratice a Derflice 

byl připraven již v roce 2009. V roce 2013 se podařilo získat finanční dotaci Státního fondu 

životního prostředí. Realizace akce probíhala v letech 2014 až 2015 a vyžádala si celkové 

náklady více než 56 mil. Kč.  

Odpadní vody z Derflic jsou odváděny do severovýchodní části obce, kde je umístěna 

centrální čerpací stanice odpadních vod. Z této čerpací stanice jsou odpadní vody čerpány do 

vzdálenosti asi 2,5 km severozápadně do kanalizační sítě obce Načeratice, kde jsou zaústěny 

do čerpací stanice Načeratice. Z této čerpací stanice jsou odpadní vody čerpány do kanalizační 

sítě Oblekovice a dále odváděny navazující stokovou sítí do ČS Oblekovice. Z této čerpací 

stanice jsou odpadní vody z obcí Derflice, Načeratice, Nový Šaldorf–Sedlešovice, Konice 

a Popice čerpány přes řeku Dyji do kanalizační sítě města Znojma a dále odváděny k čištění na 

ČOV Znojmo v Dobšicích. 



 

Loucký klášter národní kulturní památkou a jeho postupná oprava (2016–dodnes) 
Město nabylo areál louckého kláštera od státu bezúplatně v roce 2010 ve velmi špatném 

stavu. V březnu 2015 schválili městští radní žádost o prohlášení Louckého kláštera za národní 

kulturní památku. Žádost podpořil i Jihomoravský kraj (radní Bohumila Beranová) a Národní 

památkový ústav. Žádosti bylo vyhověno. Stalo se tak na oficiální návrh Ministerstva kultury 

na zasedání Vlády ČR dne 20. 2. 2017.  

V roce 2016 město začalo s kompletní výměnou oken barokního konventu kláštera 

v Louce. V první etapě bylo vyměněno 35 oken na jižní fasádě jižního (knihovního) rizalitu za 

2,3 mil. Kč, z toho 1 milion šlo z dotace Ministerstva kultury z Programu záchrany 

architektonického dědictví. Okna jsou kastlová, otvíravá dovnitř s jednoduchým zasklením. 

Materiálem je masivní modřín s povrchovým nátěrem v barvě matné slonové kosti. V interiéru 

jsou doplněna masivními modřínovými parapety.  

Ke konci roku 2016 následovala za 374 tis. Kč oprava průjezdu Loucké ulice skrze trakt 

prelatury. Doplnilo se chybějící zdivo, udělala se nová omítka a vše se opatřilo novým nátěrem 

a antigraffiti. Kraj na to poskytl dotaci 200 tis. Kč.  

V roce 2017 pokračovala na jižní fasádě jižního traktu barokního konventu výměna oken. 

Nových 36 oken vyšlo na 2,5 mil. Kč, přičemž 700 tis. Kč pokryla dotace Ministerstva kultury. 

Tím byla výměna oken na jihu konventu završena. 

V roce 2018 město pokračovalo výměnou 43 oken ve východní fasádě rizalitu 

tzv. císařského traktu konventu. V přízemní sala terreně bylo repasováno i 9 původních oken 

kovových s unikátním pákovým mechanismem. Investice se vyšplhala na 4,8 mil. Kč. 

Na podzim 2018 rozšířili městští radní nájem pro firmu Znovín Znojmo, která již dlouhá 

léta využívá suterénní části nového konventu pro svoje vinařské aktivity a dlouhodobě láká 

veřejnost k návštěvě kláštera. Nájem byl rozšířen o prostory v 3. nadzemním (při pohledu od 

plovárny) patře jižního křídla barokního konventu o celkové výměře 847 m2. Prostory navazují 

schodištěm na patro, které má Znovín již v dlouhodobém pronájmu (sociální zařízení, sály a 

další). Kromě výstav uměleckých předmětů a fotografií zde Znovín organizuje ochutnávky vína 

a jiné kulturně společenské akce. Znovín Znojmo bude užívat prostory do roku 2043 za 

nájemné 20 tis. Kč ročně. Společnost se mj. zavázala, že i v těchto prostorách se pustí do oprav 

na své náklady, a to konkrétně do opravy podlahy a výmalby s ohledem na zachování 

důstojnosti, jaké si národní kulturní památka zaslouží.  

V roce 2019 proběhla 5. etapa výměny oken, tentokrát v levé, jižní části východní fasády 

císařského křídla. Do výměny 36 oken město investovalo přes 3,2 mil. Kč. Došlo též 

k demontáži mříží u oken ve druhém patře a do okenních otvorů ve spodní části budovy byla 

vyrobena okna nová (okna u terroir salonku a technických místností Znovínu Znojmo). Repase 

se dočkaly původní dvoukřídlé venkovní dveře. 

V roce 2019 si město také nechalo zpracovat studii stavu sklepních prostor a podzemí pod 

částí kláštera. 

V roce 2020 byla provedena 6. etapa výměny oken za 3,8 mil. Kč, se státní dotací 700 tis. 

Kč. Z východní fasády císařského křídla bylo obnoveno posledních 38 oken, situovaných 

napravo od rizalitu, tj. k severu. 



V roce 2021 proběhla se stejnou státní dotací 7. etapa za 3,5 mil. Kč. Vyměnilo se 23 oken 

na severní fasádě severního křídla barokního konventu, směrem do Klášterní ulice 

a Důstojnického parku. Hlavní vstup do kláštera z této strany ozdobila nová dřevěná vrata. 

Zatím poslední, osmá etapa výměny oken proběhla v roce 2022. Město se rozhodlo 

prozatím nepokračovat na vnitřních fasádách velkého barokního konventu, nýbrž považovalo 

jako mnohem přednější opravit 26 oken v jižní fasádě raně barokní prelatury, tj. spojovacího 

traktu mezi kostelem a důstojnickým pavilonem. Náklady dosáhly 2,5 mil. Kč.  

 

Prodej areálu staré nemocnice na Vídeňské ulici (2013–2017) 
Prodej areálu staré nemocnice na Vídeňské třídě, s výjimkou léčebny dlouhodobě nemocných 

při Dyjské ulici, schválila Rada Jihomoravského kraje dne 29. 11. 2012. První nabídkové řízení 

na začátku roku 2013 nebylo úspěšné, minimální cena byla více než 72,5 mil. Kč. Úspěšná 

nebyla ani druhá výzva v březnu 2013. Na začátku roku 2014 byla oznámena další výzva, 

tentokrát za sníženou cenu minimálně 45,7 mil. Kč. Jedinou nabídku, jež dorazila, krajská rada 

jako příliš nízkou vyřadila. V prosinci 2014 proto kraj zahájil další kolo prodeje, tentokrát bez 

určení minimální prodejní ceny. Opět se přihlásil jediný zájemce a nabídl 35 mil. Kč. Krajští 

radní nabídku v prosinci 2015 opět odmítli.  

Teprve v březnu 2017 uspěla brněnská společnost Unique Vision s.r.o. s nabídkou ve výši 

46,7 mil. Kč. Nicméně investor ze závažných důvodů od koupě odstoupil. Rada 

Jihomoravského kraje proto z pěti nabídek vybrala nového kupce – společnost NAILIS77 

s nabízenou cenou 40 mil. Kč. Léčebna dlouhodobě nemocných při Dyjské ulici nebyla 

předmětem prodeje. Nový majitel NAILIS77 navíc od města Znojma následně za 1,3 mil. Kč 

odkoupil zchátralou barokní budovu bývalé fary u sv. Alžběty.  

V září 2017 Ministerstvo kultury ČR prohlásilo část staré nemocnice, konkrétně hlavní 

budovu z roku 1906/1908, kulturní památkou. Stalo se tak na návrh architekta Jana Hory 

a historika Jiřího Kacetla.   

Nový developer nechal pro lokalitu staré nemocnice v roce 2018 zpracovat územní studii 

„Znojmo – jižní město“. Ta nakonec změnou územního plánu nahradila původně požadovaný 

regulační plán. V roce 2021 a 2022 byla provedena s výjimkou chráněných památek 

a prádelního komína demolice všech budov.   

 

Revitalizace vnějšího hradu: Znojemský městský pivovar (2014) a Muzeum 

pivovarnictví (2017) 
V červnu 2014 se vedení města dohodlo s privátním subjektem na 30letém pronájmu přední 

části vnějšího hradu (někdejší prvorepubliková administrativní budova pivovaru, stará 

Mauralova zimní pivnice a dvůr směrem k ulici Přemyslovců a ke Gránicím) za účelem 

vybudování menšího pivovaru. Zájemcem byla společnost CEO Management a její manažer 

Miroslav Harašta. Následně byla založena akciová společnost Znojemský městský pivovar. 

Nájemní smlouvu s touto novou společností odsouhlasila městská rada v závěru roku 2014 

poté, co společnost Heineken (bývalý majitel znojemského pivovaru Hostan) nevyužila svého 

přednostního práva na znovuobnovení výroby piva. Toto právo bylo vyhrazeno smlouvou 

o prodeji v roce 2010. Znojemské veřejnosti byla brzy představena vize podoby minipivovaru 

a stylové pivovarské restaurace se zahrádkou s krásným výhledem do Gránického údolí.  



Nový pivovar byl adaptován z bývalé administrativní budovy. Veřejnost se do nově 

opravených prostor mohla poprvé podívat dne 17. 11. 2015. Nové pivo marketingově převzalo 

starou obchodní značku „Znojemské pivo“. Roční objem byl stanoven na 10 tisíc hektolitrů 

piva. Kvůli omezením vyplývajícím ze staré kupní smlouvy z roku 2010 mohl Znojemský 

městský pivovar začít prodávat své pivo přímo v hradním areálu až 5 let po dokončení 

rekonstrukce, tedy v roce 2020. Znojemské pivo se proto začalo nejprve čepovat v HoZpodě 

na ul. U Brány.   

Město Znojmo navázalo na jaře 2016 spolupráci s Národním zemědělským muzeem 

v Praze a vybudovalo v objektu staré pivovarské varny „Muzeum pivovarnictví“. Otevřeno pro 

veřejnost bylo v dubnu 2017. Na jaře 2018 získala expozice ocenění „Nejlépe opravená 

památka Jihomoravského kraje“ v kategorii velkých necírkevních staveb a odměnu 100 tis. Kč. 

Hlavním exponátem muzea je původní technologické zařízení varny, které bylo vyrobeno r. 

1930 ve Škodových závodech v Plzni a od r. 2010 prohlášeno za kulturní památku. Varna je 

přístupná přímo z ulice Hradní. Další část expozice je umístěna v prostoru pod varnou. Expozici 

provozuje Znojemská Beseda. Na podzim 2018 investovalo město ještě 1,35 mil. Kč do 

rekonstrukce dalších prostor v budově varny. Díky tomu byl umožněn celoroční provoz 

expozice (nový systém topení, nová místnost s pokladnou a zázemí pro průvodce včetně 

sociálního zařízení). 

 

Nová železniční zastávka Znojmo–nemocnice (2015) 
Správa železniční dopravní cesty na základě komunikace s vedením města Znojma začalo 

v roce 2012 připravovat na trati Severozápadní dráhy (Znojmo–Okříšky) při ulici Růženy 

Svobodové novou železniční zastávku s pracovním názvem „Znojmo – centrum“. Na celkové 

stavební náklady ve výši 3 mil. Kč město přispělo 0,5 mil. Kč.  

Stavební práce začaly v létě 2015, slavnostní otevření proběhlo dne 14. 10. 2015. Její 

název byl nakonec odsouhlasen v podobě „Znojmo – nemocnice“. Zastávku využívají nejen 

lidé, kteří mají namířeno do nemocnice, ale i bydlící v horní polovině města. Pro ně zastávka 

představuje výhodnou, výrazně rychlejší alternativu k městské autobusové dopravě. 

 

Revitalizace jižního hradebního opevnění (2017–2018) 
Prašná a Nová věž v nejjižnější části znojemské středověké hradební fortifikace, při ulici 

Pasteurova. Dyjská a Žleby, v blízkosti věznice, byly na podzim 2017 a na jaře 2018 podle 

projektu Znojemské Besedy opraveny a zpřístupněny pro veřejnost. V jejich okolí byly 

provedeny terénní úpravy včetně vybudování nových cestiček. Nová věž (válcová 

dělostřelecká věž, nad serpentinou Dyjské ulice) byla adaptována pro expozici replik 

středověké výzbroje, na její rovné střeše byla zbudována nová vyhlídka. V Prašné věži 

(hranolová věž v sousedství Žlebů a V Jirchářích) byl instalován model znojemského 

hradebního opevnění s filmovou prezentací od Ing.arch. Vratislava Zíky.  

Dokončený projekt byl na jaře 2018 impulsem k nabídce nové průvodcovské trasy, která 

návštěvníky města a zájemce seznámí s historií znojemského opevnění v dávné minulosti. 

 



Obnova Jubilejního parku – 1. etapa, horní část (2018) 
Dne 30. 1. 2018 uspořádalo město veřejnou prezentaci projektu revitalizace Jubilejního parku. 

Hlavní myšlenkou projektanta doc. Dr. Šimka z Florartu Brno byl návrat k původnímu konceptu 

parku z roku 1928. Projekt se setkal se všeobecným souhlasem. Pamětní deska z 50. let, 

připomínající přechodné pojmenování „Hybešův sad“, byla přemístěna ke vchodu do parku, 

naproti Lidovému domu, zatímco čestné místo naproti základní škole zaujala nově vyrobená 

replika busty T. G. Masaryka ze sbírek muzea. K slavnostními otevření 1. etapy (horní část 

parku) došlo za velké účasti veřejnosti dne 28. 10. 2018, v den připomínky 100 let od vzniku 

Československa. 

 

Významné návštěvy Znojma, vyznamenání a ocenění 
Dne 30. 11. 2014 navštívil znojemskou radnici ministr financí ČR Andrej Babiš. 

Vinobraní v září 2015 poctili svojí návštěvou předseda vlády ČR Bohuslav Sobotka, dále 

ministryně práce a sociálních věcí Michaela Marksová-Tominová, ministryně školství Kateřina 

Valachová, ministr kultury Daniel Herman, ministr pro lidská práva Jiří Dienstbier 

a místopředseda Senátu Zdeněk Škromach.  

V roce 2015 schválilo zastupitelstvo město statut pro novou „Cenu města Znojma“, nové 

ocenění, které je alternativou ke stávajícímu statutu pro udělování čestného občanství, 

schválenému v roce 1996. Cenu města Znojma je možné udělit fyzickým osobám, kolektivům, 

popřípadě právnickým osobám nebo jejich organizačním složkám za uměleckou, 

hospodářskou, publicistickou, sportovní a jinou činnost, práci nebo díla, která jsou v úzkém 

vztahu k městu Znojmu či jinak přispívající k rozvoji a propagaci města. Cenu se uděluje jednou 

ročně na základě rozhodnutí zastupitelstva na návrh rady města. 

V prosinci 2015 udělilo městské zastupitelstvo dosud poslední čestné občanství, a to 

80letému panu Josefu Vlasákovi za jeho celoživotní sběratelskou činnost na poli historické 

fotodokumentace města Znojma. Díky jeho úsilí byla vytvořena a bude i pro příští generace 

zachována jedinečná a trvalá vzpomínka na Znojmo v dobách minulých. 

Dne 8. 1. 2016 byla ve Znojmě na radnici uspořádána společná česko-rakouská tisková 

konference u příležitosti spuštění nového programu přeshraniční spolupráce ČR–Rakousko, 

který nabídl na společné projekty téměř 100 mil. eur z Evropského fondu pro regionální rozvoj. 

Na programu konference byly informace jak o úspěších z období 2007–2013, tak informace 

o struktuře a obsahu nového programu spolupráce pro období 2014–2020. Podporu vzájemné 

přeshraniční spolupráci přijeli do Znojma vyjádřit zástupci krajských samospráv v čele 

s hejtmanem Jihomoravského kraje Michalem Haškem, náměstkem hejtmana Jihočeského 

kraje Jaromírem Slívou, radním Kraje Vysočina Martinem Hyským a zemskou radní Dolního 

Rakouska Barbarou Schwarz. Pozvání přijali také velvyslanci obou zemí – Martin Gärtner, 

chargé d´affaires Rakouského  velvyslanectví v Praze, a Jan Sechter, velvyslanec České 

republiky ve Vídni. 

Dne 19. 9. 2016 se konalo slavnostní zasedání zastupitelstva města na znojemském hradě. 

Starosta Znojma Vlastimil Gabrhel předal Cenu města Znojma Rudolfu Krautschneiderovi, 

publicistovi, mořeplavecké legendě, který strávil mládí ve Znojmě, a Zdeňku Mrňovi, mecenáši 

v oblasti sociálních věcí, sportu a kultury. Zastupitelé zároveň podepsali pamětní listinu 

u příležitosti 790 let města Znojma, která se stala přílohou kroniky města za rok 2016. 



Zastupitelé města v létě 2017 schválili užší spolupráci s městem Chrudim ve východních 

Čechách. 

Víkend 8.–9. 7. 2017 strávil ve Znojmě a na Znojemsku premiér ČR Bohuslav Sobotka.  

Držitelem Ceny města Znojma za rok 2017 se stal Martin Lichevník, který byl nominován 

za svou uměleckou tvorbu v Gránickém údolí věnovanou městu Znojmu. Cenu převzal z rukou 

starosty Znojma Vlastimila Gabrhela na zasedání zastupitelstva dne 13. 11. 2017. 

Dne 4. 5. 2018 v rámci výjezdního zasedání Vlády ČR v Jihomoravském kraji navštívil 

Znojmo ministr dopravy Dan Ťok. Zajímal především o dostavbu znojemského obchvatu. Za 

doprovodu náměstka hejtmana Romana Hanáka a ředitele Ředitelství silnic a dálnic Brno 

Davida Fialy se ministr setkal se starostou Janem Groisem, místostarostou Janem Blahou 

a radním a poslancem Davidem Štolpou.  

Na začátku září 2018 byly předány další Ceny města Znojma. Získaly ji dva kolektivy –

Hudba Znojmo (Mgr. Jiří Ludvík) a mužské družstvo A oddílu florbalu TJ Znojmo Laufen CZ 

(trenér Jan Šťastník) – oba za dlouhodobou významnou propagaci města Znojma v kultuře, 

resp. sportu.    

 

Doprava 
Vyhláškou Ministerstva dopravy ČR v roce 2015 došlo k degradaci železniční trati č. 246 

Znojmo–Břeclav z dráhy celostátní na dráhu regionální. Tuto změnu nikdo z ministerstva 

neprojednal s orgány městské samosprávy.   

ŘSD začalo na jaře 2015 pro územní rozhodnutí připravovat projekt kruhového objezdu 

na kasárenské křižovatce na Znojemském návrší. Objezd se nicméně do dnešních dnů nezačal 

ani stavět. Úspěšnější byla uvedená státní organizace v přípravě kruhového objezdu na 

křižovatce silnice I/53 na Lechovice s okresní silnicí na Suchohrdly a Dyji (Milfron). Zprovozněn 

zde objezd byl v červnu 2016. 

Dne 14. 3. 2016 navštívil Znojmo ministr dopravy Dan Ťok a zástupci Ředitelství silnic 

a dálnic (ŘSD), Správy dopravní železniční cesty (SŽDC) a Státního fondu dopravní 

infrastruktury (SFDI). Jednání se vedlo o dostavbě obchvatu, o železničním napojení směrem 

na Brno i o převodu silnic do majetku kraje či města ve chvíli, kdy bude obchvat dostavěn. 

  

Majetek města 
Veřejná prostranství v lokalitě zahrad Pražská a Cínová hora získala na základě rozhodnutí 

městského zastupitelstva v listopadu 2015 pojmenování. Cesty mezi zahrádkami na Cínové 

hoře se nově označují jako „Cínová hora A, B, … až U“. V lokalitě u císařské silnice jako „Pražská 

zahr. A,B,C,D“. 

Největší dvě akvizice města ve volebním období přišly v roce 2018. Jednak to byl odkup 

sportovní haly na Dvořákově ulici. Požadavek na novou sportovní halu se ve Znojmě 

opakovaně objevoval na předních místech veřejných anket občanů či při jednáních poradní 

sportovní komise rady města. Sportovní halu na Dvořákově ulici, v sousedství zimního 

stadionu, postavil v 90. letech majitel hokejového klubu HC Znojemští orli Josef Vlasák. Hala 

má velkou tělocvičnou s několika šatnami, spinningovou tělocvičnou, dva squashové kurty, 

prostor pro rehabilitaci se saunami, malý bazén a plně vybavenou restauraci, kterou město 

následně pronajalo. Areál má také vlastní soustavu fotovoltaických panelů, které plně 



pokrývají energetickou potřebu haly. Zastupitelstvo odkoupilo halu v závěru roku 2017 za 

37,5 mil. Kč ve 4 splátkách. 

Druhou akvizicí byl nákup tzv. Domečku, budovy z roku 1882 mezi Pontassievskou ulicí 

a Dolním parkem. Město Znojmo se zúčastnilo výběrového řízení na koupi budovy od České 

spořitelny. Domeček byl totiž ve své historii významným společensko-kulturním centrem, 

které by sem všichni zastupitelé opět chtěli vrátit, neboť takové centrum Znojmu citelně chybí. 

V květnu 2018 město nabídlo za koupi 45 mil. Kč a výběrové řízení vyhrálo. Zastupitelé nákup 

schválili v září 2018. K budoucnosti Domečku coby „Obecního domu města Znojma“ 

vypracoval v roce 2021 dispoziční studii architekt Martin Navrkal. Realizace myšlenky závisí na 

politickém rozhodnutí současného vedení města (2023).  

 

Privatizace městských bytů „Klíč 2018“ – 2. část 2015–2018 

Ministerstvo financí souhlasilo na žádost města se zkrácením doby trvání zástavního práva 

k bytům, které byly vybudovány městem z dotace státního rozpočtu (půdní nástavby, 

vestavby). Tyto byty byly proto po dalších nutných krocích uvolněny pro prodej. 

V červenci 2015 město nabídlo k prodeji byty poprvé v „balíčku“. Jednalo se 

o 98 obsazených bytů, 37 volných bytů a 22 nebytových prostor. Vyvolávací cena byla 

s odvoláním na obsazené byty opět hluboko pod znaleckým posudkem. Nabídka byla vyvěšena 

velmi krátkou dobu, takže se nakonec přihlásil pouze jediný uchazeč. Neboť nedodržel 

minimální kupní cenu, musela rada města prodej zrušit a v září 2015 jej vypsala opětovně. 

Minimální kupní cena za soubor bytů a nebytových prostor byla 45 mil. Kč. Nejvyšší nabídka 

z 4 uchazečů podala firma FK Capital, s. r. o. z Prahy, a sice 62 mil. Kč. Prodej odsouhlasilo 

zastupitelstvo na svém zasedání v listopadu 2015. Realitní experti se vyjádřili, že nabízené 

portfolio by na volném trhu mělo hodnotu minimálně 120 mil. Kč. 

Prodej dalších bytů v domech určených k prodeji, které se postupně v řádu několika 

jednotek ročně uvolňují, probíhá průběžně dodnes.     

 

„Nové Oblekovice“ 
Zastupitelé města v prosinci 2015 prodali rozvojovou plochu pro bydlení mezi Oblekovicemi 

a Bohumilicemi o výměře 27 tisíc čtverečních metrů za 9,53 mil. Kč jedinému zájemci, 

šumperské firmě Lezapari s.r.o. Nabídnutá cena byla nižší než cena odhadní (11 mil. Kč). Město 

pozemky prodalo i se zastavovací studií (původní záměr města již v roce 2006 byl pozemky 

vlastním nákladem zasíťovat a pak je rozprodat zájemcům).  

Oficiální zahájení projektu a pokřtění základního kamene se uskutečnilo dne 19. 9. 2018 

za účasti developera, zástupců města Znojma a partnerů projektu na místě samém. Rezidenční 

bydlení s názvem „Nové Oblekovice“ má sestávat z celkem 83 domů. Svůj domov tu má najít 

stovka rodin. Funkční plochy dotvoří dětské hřiště, stromová alej, odpočinkové zóny 

a dostatečné množství parkovacích stání. Původní termín dokončení měl být v roce 2021. 

Projekt však potkaly těžkosti. Do dnešního dne (2023) zůstává výstavba z větší části 

nedokončena.   

 



Prodej Malé Louky (2015–2018) 
Poslední velký ucelený prostor v majetku města v blízkosti centra Znojma, který byl územním 

plánem určen (a stále čeká) na výstavbu nových bytových domů, byl Malá Louka. Dříve 

Schweighoferova cihelna, od první republiky vojenský areál (rozšíření kasáren v Louce), byl 

přešel po odchodu armády na město Znojmo, které pro něj na začátku 21. století připravilo 

zastavovací studii, nakonec roku 2014 i regulační plán: kromě 7 bytových domů, 5 viladomů 

a 2 terasových domů s celkovým počtem 266 bytů se zde počítá s veřejnou infrastrukturou). 

První pokus o prodej proběhl na přelomu let 2009 a 2010, nebylo však vyřešeno dopravní 

napojení na Vídeňskou třídu, pouze napojení na Kotkovu ulici. Teprve v roce 2015 směnou 

pozemků se společností LIDL byla i tato překážka odstraněna. Za směnu pozemků získalo 

Znojmo doplatek ve výši téměř 10 mil. Kč. Lidl navíc na své náklady vybudoval (v rámci výstavby 

supermarketu) zhruba za 5 mil. Kč dopravní infrastrukturu samotného napojení Malé Louky 

na Vídeňskou třídu.  

Zveřejnění záměru prodeje v souladu s regulačním plánem nebylo v roce 2015 úspěšné. 

Další výzva proběhla v létě 2016. Cena pozemků o celkové výměře 53.059 m2 činila podle 

znaleckých posudků 102,5 mil. Kč. Avšak ani druhý pokus nevyšel. Na jaře 2017 nabídlo město 

pozemky za nižší cenu, a to 65,7 mil. (+ DPH) Kč. Ani to však nepomohlo. Teprve na další výzvu 

na jaře 2018 se našel kupec – znojemská společnost AC Solution s.r.o. Firma se zavázala 

dodržet Regulační plán Malá Louka.  

Do dnešního dne (2023) se však v areálu mnoho neděje. Výjimkou je pouze obytný dům 

na Vídeňské třídě 67, kterou na svém pozemku provedl v letech 2019/2020 developer Dušan 

Kyněra. První obytný dům AC Solution na ul. Vrbkova je od r. 2022 rozestavěn.  

 

Územní plánování a problém s průmyslovou zónou 

Stávající územní plán Znojmo platí od 31. 7. 2014. Pořizovatel posléze obdržel několik návrhů 

na pořízení změny od osob, které mají vlastnická nebo jiná práva k pozemkům na území města, 

další změny navrhl přímo pořizovatel či městská samospráva. Zastupitelstvo města Znojma 

proto dne 23. 2. 2015 a dne 29. 6. 2015 schválilo pořízení změny č. 1 územního plánu Znojmo. 

Diskusi vyvolal zejména návrh firmy Nevoga na umístění zcela nového továrního areálu jižně 

od Oblekovic. Opoziční zastupitelé kritizovali zábor velké plochy prvotřídní orné půdy 

a vyzývali majitele firmy, aby využili své finanční síly a skoupili co nejvíce pozemků ke své 

výrobě v rámci staré průmyslové čtvrti jižně od vlakového nádraží. To se ale nakonec ukázalo 

jako nemožné. Nevoga potřebovala pro svůj rozvoj 10 hektarů výrobních ploch. Navíc jediný 

velký pozemek, který připadal v úvahu, a sice bývalý výrobní areál Fruty při Dobšické ulici, se 

začal přestavovat na nové obchodní centrum. 

Koncept změny č. 1 byl zpracován firmou ArchDesign Brno v dubnu 2016. Soulad řešení 

změny s Politikou územního rozvoje ČR a se Zásadami územního rozvoje Jihomoravského kraje 

konstatoval Krajský úřad Jihomoravského kraje v říjnu 2016 a opět v březnu 2017. Změna 

územního plánu č. 1 byla nakonec vydána zastupitelstvem dne 19. 6. 2017.  

V říjnu a listopadu 2017 proběhla v hale nádraží ojedinělá výstava 14 studentských 

projektů a nápadů, jak by mohl vypadat nový společensko-kulturní sál města Znojma.  

 



Kultura, sport, média  
Jihomoravské muzeum ve Znojmě připravilo v letech 2014, 2015, 2016, 2017 a 2018 cyklus 

výstav a přednášek, připomínající stoleté výročí první světové války a její dopady na 

obyvatelstvo Znojemska. Speciální facebooková stránka seznamovala čtenáře každý den 

s událostmi, které se ve Znojmě a okolí i ve světě staly přesně před sto lety (1914–1918). 

Rozsáhlý výzkumný projekt provedl historik muzea Jiří Kacetl.   

V předjaří 2015 byla v Jihomoravském muzeu ve Znojmě zastávku mezinárodní putovní 

výstava „Pomalu začalo být zase dobře“. Připomněla osudy jihomoravských Němců, kteří po 

květnu 1945 museli nuceně opustit své domovy a hledat si nové živobytí v Německu či 

Rakousku. 

Další pamětní deska, která oživuje historickou paměť města Znojma, byla dne 9. 12. 2015 

odhalena na domě vedle vchodu do dnešní drogerie Rossmann na Kovářské ulici. Upomíná na 

sládka Hostana, který podle dědických knih z 2. poloviny 14. století bydlel a vařil pivo právě 

v domě na rohu Kovářské a Dolní České ulice. Desku odhalili  Otto Bouda, předseda 

Okrašlovacího spolku ve Znojmě, společně s Janou Pikardovou, zástupkyní pivovaru 

Heineken/Starobrno, který dodnes vaří pivo pod jménem sládka Hostana (od roku 2009 

v Brně). Autorem desky je znojemský kameník a medailér Dalibor Dolejší. Reliéf sládka 

Hostana byl zpracován podle známého loga znojemského keramika Miloslava Smutného. 

Ve spolupráci s Městskými lesy Znojmo a Klubem českých turistů nechal Okrašlovací 

spolek v roce 2014 vyznačit novou stezku v Gránickém údolí – „Cestu Jakuba Jirala“. Vede po 

jižním okraji údolí od staré hradišťské cesty, kolem Samaritánky až k rozcestí pod Cínovou 

horou. Slavnostně otevřena a „prošlapána“ byla dne 10. 10. 2015. Jakub Jiral byl 

prvorepublikový jednatel Zalesňovacího a okrašlovacího spolku a zasloužil se o pokračování 

zalesňování Gránického údolí. Jeho vnuk Jaromír Jiral byl dlouholetým ředitelem znojemské 

základní školy v ulici Mládeže. 

V roce 2016 oslavilo Znojmo 790 let od povýšení na královské město. Podtitul „Znojmo 

790“ měla většina kulturních, společenských i sportovních akcí. Město se Znojemskou Besedou 

připravilo speciální akce, logo i marketingovou kampaň v tomto duchu.  

Propagační spot Královské město Znojmo, natočený společností VideoBrothers (bratři 

Otrubovi ze Znojma) pro město pro rok 2016, se na festivalu TourRegionFilm v Karlových 

Varech dostal ziskem čestného uznání mezi 3 nejlepší reklamy s turistickou tematikou v ČR. 

Jihomoravské muzeum ve Znojmě otevřelo v březnu 2016 novou expozici archeologie. Po 

třech letech, kdy uzavřelo staré výstavní prostory s archeologickou tematikou, se nyní 

veřejnost dočkala expozice s množstvím nálezů a s využitím moderních interaktivních prvků. 

Díky tomu, že město Znojmo roku 2008 předalo zřizovateli muzea, Jihomoravskému kraji, 

minoritský klášter, byla pro expozici získána mnohem větší výstavní plocha. Autorem trvalé 

expozice byli muzejní archeologové Mgr. Alena Nejedlá a Mgr. David Rožnovský, Ph.D. 

Novou atrakcí v nabídce pro návštěvníky Znojma a Znojemska se na jaře 2016 stal vinařský 

autobus – Vinobus, který jezdí na trase v okruhu 62 km ze Znojma do okolních vinařských obcí. 

Za projektem stál ředitel Znojemské Besedy Mgr. František Koudela za podpory města Znojma 

a Jihomoravského kraje. Vinařský autobus podpořil vinařskou turistiku i cykloturistiku. 

Zastupitelstvo města Znojma v květnu 2016 deklarovalo spolupráci se svým partnerským 

městem Retz na spolupořádání Dolnorakouské zemské výstavy v roce 2021. Obě města si od 



akce slibovala posílení svého věhlasu v rámci celého Rakouska. Po dvou letech vlažných 

příprav přišlo v červnu 2018 zklamání: pořádání výstavy získal jiný žadatel (Marchegg).  

Jihomoravské muzeum ve Znojmě připravilo od května 2016 v prostorách znojemského 

hradu hned dvěma sezónními výstavami důstojnou připomínku výročí 700 let od narození 

Karla IV., jednoho z nejslavnějších panovníků evropského středověku. Jednak to byla putovní 

výstava českých korunovačních klenotů (mistrovské repliky od Jiřího Urbana), jednak „Karel 

IV. a jihozápadní Morava“, připomínající konkrétní působení panovníka ve Znojmě a okolí. 

Dne 21. 5. 2016 spolek „Popice Charlese Sealsfielda“ pod vedením zastupitelky Ing. Evy 

Bogdanové a Mezinárodní společnost Charlese Sealsfielda slavnostně odhalily obnovený 

pamětní kámen na patrně nejoblíbenějším vyhlídkovém místě v Národním parku Podyjí, 

„Sealsfieldův kámen“ u Popic. Kámen byl po 2. světové válce odtesán, aby se zapomnělo na 

vyhnání německých spoluobčanů. Nyní byl původní nápis podle kvalitní staré fotografie 

obnoven. Obnovu v obtížném terénu na příkré skále provedl Dalibor Dolejší. U rodného domu 

slavného spisovatele v Popicích byla zároveň zasazena „Narozeninová lípa“ – Národní park 

Podyjí totiž slavil 25 let od svého vzniku. 

Organizaci každoročního znojemského hudebního festivalu ohrozila v červnu 2016 

neochota vládnoucí radniční koalice poskytnout dotaci na operní ztvárnění Mozartova Dona 

Giovanniho ve výši 350 tis. Kč. Obměkčit zastupitele přijel osobně operní pěvec Adam 

Plachetka. Nepomohlo to. Neochota měla příčiny v dlouhodobé kritičnosti prezidenta festivalu 

a hlavního organizátora Jiřího Ludvíka coby opozičního zastupitele (Změna Znojmo) vůči práci 

vedení města.    

Dne 8. 7. 2016 proběhl první ročník závodu „Znojmo Extreme“. Závod si dal za cíl 

připomenout výstavbu radniční věže v polovině 15. století. Družstva závodníků soutěžila o co 

nejrychlejší vyběhnutí na radniční věž, zdolání symbolických 790 schodů vedoucích na věž. 

Na žádost paní Lilian Sicularové z USA, potomka znojemské továrnické rodiny 

Weinbergerů, a Okrašlovacího spolku byly dne 4. 8. 2016 do chodníku před domem 21 na ul. 

Rudoleckého, který patřil Fritzi Weinbergerovi, zasazeny tzv. „Stolpersteine“, pamětní kovové 

kostky nesoucí jména obětí holocaustu. Instalaci provedl berlínský umělec Gunter  Demnig. 

Kostky připomínají Irenu Weinbergerovou, rozenou Hofmannovou (nar. 1899), manželku 

Fritze, od roku 1932 vdovu, a jejich syna Jiřího Alexandra (nar. 1929).  Irena se synem měla 

nastoupit do transportu do Terezína, ale přes Slovensko se chtěla dostat – se změněnou 

identitou – do Maďarska. Zde jejich stopa v roce 1942 končí. Město Znojmo na ceremoniálu 

zastoupil místostarosta Mgr. Jan Blaha. Hosté z USA si mohli prohlédnout Weinbergerovu vilu, 

židovský hřbitov, pamětní desku znojemské synagogy na nám. Svobody, keramickou továrnu 

Laufen (dříve Dittmar-Urbach), neboť matka paní Lilian pocházela z rodiny Lichtensternů, která 

zakoupila od rodiny Dittmar znojemskou továrnu. 

Výstavu pod názvem Město Znojmo v nejstarších archiváliích připravil v listopadu Státní 

okresní archiv na Divišově náměstí. Zhlédnout bylo možno řadu archiválií vážících se k městu 

Znojmu v období středověku. Část expozice byla věnována obsahu významné archivní 

památky, kterou je Kniha práv města Znojma z let 1523/1525.  

Odborníci z oblasti přírodních i společenských věd na konferenci „Národní park Podyjí – 

25 let očima vědy“ představili ve dnech 22. a 23. 11. 2016 v louckém klášteře výsledky svých 

bádání a hodnotili čtvrtstoletí existence národního parku a kvalitu péče o toto chráněné 



území.  Konferenci zahájil ministr životního prostředí Richard Brabec. Desítka organizací a obcí 

také podepsala memorandum o přípravě Podyjské oblasti tmavé oblohy. 

Město Znojmo se v roce 2017 stalo zakládacím členem nové destinační společnosti 

znojemského regionu, která byla pojmenována „ZnojmoRegion“. 

Na podzim 2017 se rozštěpil znojemský oddíl TJ plavání. Vedle starého oddílu pod vedení 

trenéra Jiřího Kyněry vznikl nový Plavecký klub Znojmo. V následujících letech existence dvou 

plaveckých oddílů přinášela a stále přináší napětí a spory ohledně výše dotací od města Znojma 

i ohledně prostoru, který je pronajat v městských lázních.  

V návaznosti na přeshraniční putovní výstavu znojemského a holabrunského muzea Drent 

und herent / U nich i u nás vydal kolektiv autorů v roce 2017 stejnojmenný katalog. Ve stejném 

roce vyšla též výpravná publikace Správy NP Podyjí Podyjí v proměnách času / Das Thayatal im 

Wandel der Zeiten. Autory byli Petr Lazárek, Martin Škorpík a Jiří Kacetl.  

Dne 14. 8. 2018 proběhla ve štukovém sále Besedy prezentace českého překladu knihy 

vzpomínek „Okres Znojmo, jižní Morava. Vyhnání Němců z vlasti 1945-1946“. Knihu vydal Svaz 

Jihomoravanů (Südmährerbund) z švábského Geislingenu, odnože Sudetoněmeckého 

krajanského sdružení v Německu. Zájem o akci byl veliký. Obdobná kniha vzpomínek vyšla 

v německém originále nejen pro Znojemsko, ale i pro Novobystřicko, Slavonicko a Mikulovsko. 

Pro Mikulovsko taktéž v češtině. U mikrofonu se během znojemské prezentace vystřídali za 

německomoravské krajany Franz Longin (rodák z Novobystřicka), Wolfgang Daberger (jeho 

rodiče pocházeli z Lančova) a Elke Krafková (Slavonicko), za české Moravany pak znojemský 

pamětník Josef Vlasák a historik Jiří Kacetl. Opakovaně bylo z obou stran zdůrazněno, že nemá 

jít o výčitky, ale o nalezení cesty ke vzájemnému odpuštění za viny našich předků. Úvodní 

zdravici pronesli znojemští místostarostové Mgr. Blaha a Ing. Malačka. Celému programu 

předcházela již tradiční každoroční německá mše svatá v kostele sv. Mikuláše. Kniha se posléze 

stala malým bestsellerem.  

Dne 26. 10. 2018 byla ve zcela zaplněném štukovém sále Znojemské Besedy uspořádána 

moderovaná panelová diskuse „Rok 1918: Co dal a co vzal rozpad podunajské monarchie 

a vznik Československé republiky Znojemsku?", na kterou pozvání přijali profesor Vídeňské 

univerzity Lothara Höbelt, Dr. Martin Markel z Masarykovy univerzity v Brně a prof. Milan 

Hlavačka z Karlovy univerzity v Praze.  

V sobotu 3. 11. 2018 proběhl v organizaci muzea a občanských spolků pietní akt ke 

stoletému výročí ukončení první světové války na louckém vojenském hřbitově za přítomnosti 

P. Mariana Huska, faráře loucké římskokatolické farnosti. Další, oficiální pietní akt města se 

konal dne 11. 11. 2018. Zúčastnili se jej představitelé města starosta Jan Grois, 

místostarostové Jakub Malačka, Jan Blaha a Karel Podzimek, další zastupitelé, členové Sokola 

a Orlů aj. Český svaz bojovníků za svobodu a Československá obec legionářská následně 

vysadily památnou lípu.  

 

Průmysl 
Firma Pegas Nonwovens otevřela v září 2017 ve Znojmě-Příměticích novou výrobní halu. Práci 

v ní našlo 25 lidí. Podnik rozšířil kapacity nejen ve Znojmě, roku 2011 expandoval do Egypta 

a roku 2017 i do Jihoafrické republiky. Na  slavnostním otevření haly ve Znojmě se sešel 



generální ředitel firmy František Řezáč se starostou města Vlastimilem Gabrhelem. Znojmo 

navštívil také Johan Oberholzer, chargé d´affaires Jihoafrické republiky v ČR. 

 

Školství 

Domov dětí a mládeže, krajská příspěvková organizace na ul. Sokolské / Curie, změnil v roce 

2015 název na Středisko volného času (SVČ). Jeho programová náplň – zájmové kroužky, 

tábory a další četné aktivity, které celoročně pořádá pro děti a veřejnost, zůstaly beze změny. 

 

  



Volební období 2018–2022 

Samospráva 
Ke komunálním volbám v říjnu 2018 přišlo 41,82 % voličů. Vítězství obhájila s 24,55 % 

kandidátka ČSSD, jež získala 9 mandátů. Na druhém místě posílilo hnutí ANO 2011 (18,97 %) 

s 7 mandáty. Třetí pozici obsadilo PRO ZNOJMO s podporou Změny (14,02 %), kteří získali 

5 mandátů. Dále uspěly kandidátky ODS (9,99 %) s 3 mandáty, KSČM (7,76 %),  KDU-ČSL (6,05 

%), SPD–T. Okamura (5,52 %), všichni tři po 2 mandátech, a nakonec ještě i Česká pirátská 

strana (5,24 %) s 1 mandátem. 

Dne 30. 10. 2018 byl ve funkci starosty města potvrzen Jan Grois, MBA (ČSSD), který od 

voličů získal 3635 preferenčních hlasů. Statutárním místostarostou se s 2967 hlasy stal Ing. 

Jakub Malačka (ČSSD). Dalším místostarostou byl potvrzen Mgr. Jan Blaha (ANO 2011) s 2631 

hlasy a posledním místostarostou Mgr. Karel Podzimek (ODS) s 1211 hlasy. Neuvolněnými 

členy rady města byli zvoleni Tomáš Buršík, Vlastimil Tima (oba za ČSSD), Ing. arch Radomír 

Kaman, David Štolpa a Petr Vodička (všichni tři za ANO 2011). Posty předsedů výborů zůstaly 

neuvolněné a byly nabídnuty dvěma zastupitelkám za SPD – Mgr. Petře Svedíkové Vávrové 

(kontrolní výbor) a Mgr. Růženě Šalomonové.  

Za zrealizované IT projekty ve veřejné správě v roce 2019 získalo město Znojmo první 

místo v kategorii měst v soutěži eGovernment – The Best 2019. Cenu převzal 25. 11. 2019 

místostarosta Jakub Malačka. 

Další měsíce funkčního období městské samosprávy silně poznamenala přísná vládní 

opatření v České republice i sousedním Rakousku, která od března 2020 s cílem zamezení 

rychlého šíření koronaviru a onemocnění covid-19 podvázala společenský život ve městě. 

Opatření trvala s několikaměsíčními uvolněními více než dva roky, do května 2022.    

Vlivem neshod došlo uprostřed funkčního období k proměně radniční koalice. Důvody 

ležely ve výsledcích senátních voleb na podzim 2020. Na zasedání zastupitelstva dne 18. 1. 

2021 rezignoval na post starosty Jan Grois, MBA (ČSSD). Vzápětí byl zvolen místostarostou 

s gescí školství a dopravy. Novým starostou města byl zvolen Ing. Jakub Malačka, MBA (ČSSD). 

Místostarosta Mgr. Blaha a radní Ing. arch. Kaman, Štolpa a Bc. Vodička (všichni za ANO) byli 

odvoláni a na jejich místa byli zvoleni: Mgr. Lukáš David (PRO ZNOJMO; 2011 hlasů) se stal 

neuvolněným místostarostou pro cestovní ruch, MUDr. Pavel Jajtner (KDU-ČSL; 1177 hlasů) 

rovněž neuvolněným místostarostou pro sociální věci a zdravotnictví. Oba ve volbách 2018 

získali od voličů 2011, respektive 1177 hlasů. Neuvolněnými radními se stali Bc. Jakub Krainer 

(PRO ZNOJMO) a Marek Venuta (KDU-ČSL). Zastupitelstvo vytvořilo nový výbor pro územní 

a strategické plánování a nakládání s majetkem, do jehož čela byl jako předseda uvolněn PhDr. 

Jiří Kacetl (PRO ZNOJMO; 2004 hlasů). Kontrolní výbor nově převzal Ing. František Pokorný 

(ANO 2011), v čele finančního výboru Petr Vodička (ANO 2011).  

 

Opravený městský znak a vlajka (2021–2022) 

V dubnu 2021 upozornil moravský heraldik Jan Tejkal starostu Jakuba Malačku na to, že znak 

města Znojma není oficiálně zapsán v databázi Registru komunálních symbolů České republiky. 

Na základě odborných podkladů historika Jiřího Kacetla vyhotovil Jan Tejkal kresby 



opraveného znaku města Znojma se zlato-červeným šachováním orlice a s tradičními zlatými 

liliemi. Ruku v ruce s opravou znaku byl připraven i návrh na úpravu vlajky města Znojma, 

v jejímž karé se orlice ze znaku objevuje. 

Zastupitelstvo města v červnu 2021 opravený znak i vlajku schválilo a pověřilo starostu, 

aby požádal předsedu Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR opravený znak oficiálně udělit. 

Kvůli sněmovním volbám a obměně státní politické reprezentace byla žádost města vyřízena 

až v květnu 2022. Dne 12. 9. 2022 zastupitel Jiří Kacetl z pověření starosty města převzal 

z rukou předsedkyně Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR Markéty Pekarové-Adamové 

v Praze dekret o znaku a vlajce města Znojma. 

Znak i vlajka města Znojma jsou odvozeny ze znaku moravských markrabat, zeměpánů, 

kteří byli po celý středověk i raný novověk majiteli, vrchními pány města. Blason zní: 

Znak města: „V modrém štítě korunovaná zlato-červeně šachovaná orlice se zlatou zbrojí 

a jazykem nesoucí na hrudi modrý štítek se zlatým majuskulním písmenem Z a provázená po 

stranách šesti (3, 3) zlatými liliemi.“ 

Vlajka města: „List tvoří modré karé a dva vodorovné pruhy žlutý a červený. V karé korunovaná 

žlutočerveně šachovaná orlice se žlutou zbrojí a jazykem nesoucí na hrudi modrý štítek se 

žlutým majuskulním písmenem Z a provázená po stranách šesti (3, 3) žlutými liliemi. Poměr 

šířky k délce listuje 2:3.“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Volby do Evropského parlamentu 2019 
V květnu 2019 proběhly zatím poslední volby do Evropského parlamentu. Zúčastnilo se jich 

27,61 % znojemských voličů. Nejvíce hlasů získala kandidátka ANO 2011 (25,75 %), dále uspěly 

SPD (12,04 %), ODS (11,64 %), Piráti (10,66 %), KDU-ČSL (7,21 % hlasů) a koalice STAN a TOP09 

(7,10 % hlasů). ČSSD si velmi pohoršila (4,53 % hlasů).  

 

Volby do Senátu Parlamentu ČR 2020 
V řádných volbách do Senátu v říjnu 2020 byl novým senátorem za Znojemsko zvolen 

moravskokrumlovský starosta Mgr. Tomáš Třetina (TOP09). V druhém kole na celém okrese 

získal 54,57 % hlasů, jeho protikandidát znojemský starosta Jan Grois, MBA (SOM) 45,42 %. Ve 

městě Znojmě byly výsledky následující: Pro Mgr. Třetinu hlasovalo v 1. kole 29,84 %, v 2. kole 



56,91 % voličů, zatímco pro J. Groise 27,78 %, resp. 43,08 % voličů. Účast ve Znojmě byla 37,12 

%, resp. 25,6 % voličů. 

 

Volby krajské 2020 

Na začátku října 2020 proběhly také dosud poslední volby do jihomoravského krajského 

zastupitelstva. Ve Znojmě se jich zúčastnilo 36,98 % oprávněných voličů. Nejúspěšnější ve 

Znojmě byla kandidátka ANO 2011 (25,96 %), Česká pirátská strana (13,18 %), ODS s podporou 

Svobodných a SOM (11,35 %), KDU-ČSL (9,44 %), SPD (9,08 %), Spolu pro Moravu (8 %), KSČM 

(5,95 %), Starostové pro jižní Moravu (5,87 %) a ČSSD (5,66 % hlasů). Ze Znojma se zastupiteli 

stali opět Ing. arch. Jana Kochová (ANO 2011), nově Ing. Eva Havlová (Piráti), Mgr. Karel 

Podzimek (ODS) a Mgr. Petra Svedíková-Vávrová (SPD). 

 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 2021 
V dosud posledních volbách do sněmovny parlamentu ve městě Znojmě v říjnu 2021 uspěla 

při účasti 62,87 % voličů opět kandidátka ANO 2011 (31,82 %), následovaná koalicí SPOLU ODS, 

KDU-ČSL a TOP 09 (24,55 %), Piráty a Starosty (11,51 %), SPD (10,44 %), ČSSD (10,66 %) 

a Přísahou Roberta Šlachty (5,44 %). Ve volbách poprvé i ve Znojmě propadla KSČM (4,21 %).  

Mandát poslance za Znojemsko obhájil David Štolpa (ANO 2011).  

 

Znojmo a ruská agrese na Ukrajině (2022–dodnes) 
Dne 24. 2. 2022 zahájila Ruská federace bez vyhlášení války vojenské operace na území 

sousedního suverénního státu Ukrajiny. O symbolické podpoře Ukrajiny a odmítnutí ruské 

agrese rozhodli znojemští radní na svém mimořádném jednání ihned v první den agrese. 

Město vyvěsilo ukrajinskou vlajku na budově radnice a podpořilo občanský protest na 

Mariánském náměstí, kde došlo k symbolickému opásání Rudoarmějce velkou ukrajinskou 

bikolórou. Město dále zareagovalo finanční pomocí. Zastupitelstvo dne 9. 3. 2022 schválilo dar 

4 mil. Kč ke zmírnění následků konfliktu. Další pomoc byla koordinována s Jihomoravským 

krajem (vlna válečných uprchlíků) a s Oblastní charitou Znojmo, která vypravovala pomoc ve 

formě potravin či oblečení. Pro materiální sbírku postiženým válkou byly až do srpna 2022 

vyhrazeny prostory ve sportovní hale na Dvořákově ulici. Především pro uprchlé matky s dětmi 

byly rychle připraveny ubikace v hotelu Dukla ve Znojmě. Vypomáhalo hodně dobrovolníků, 

zejména z Dobrovolnického centra ADRA Znojmo. 

 

Stavební kronika 2019–2022 
2019 

• Po šesti letech příprav a stavebních prací dostalo Žižkovo náměstí staronovou 

dominantu. Bývalý Kellerův mlýn se změnil v obytný dům. Developerem byla stavební 

firma S-A-S Ivo Svoboda. Ústřední část areálu tvoří třípatrový objekt s boční věžovitou 

stavbou a o něco mladší nižší úzkou budovou přiléhající na bývalý pneuservis. Stavba 

se roku 2013 setkala s odporem lidí, bydlících v sousedních domech. Vadila jim 

plánovaná výška budovy ve vnitrobloku. Budovu bývalého parního mlýna nechal 



postavit roku 1882 Anton Keller a mlýn fungoval pod značkou Keller a syn až do konce 

meziválečného období. 

• V areálu bývalé Fruty na Dobšické ulici 4 bylo společností Aventin vystavěno velké 

obchodní centrum „Shopping Znojmo“. Projektová příprava probíhala od roku 2015. 

Zprovozněno bylo v listopadu 2019. Zákazníci zde na ploše 12.000 čtverečních metrů 

v 22 obchodech zakoupí potraviny (Billa), elektroniku, ale také drogerii či oděvy (DM 

drogerie, Sinsai, C&A, Gate aj.). Centrum má 400 parkovacích míst.  

• Město investovalo 20,6 mil. Kč do generálních oprav hned tří ulic. Pracím vždy 

předcházela rekonstrukce vodovodu a kanalizace (investor svazek Vodovody 

a kanalizace Znojemsko). Práce v ulicích Bala a Na Vyhlídce začaly již v roce 2018, 

zakončeny byly v červnu 2019. Náklady 8,6 mil. Kč zde navýšila oprava vysoké opěrné 

stěny a instalace nového zábradlí. Práce prováděla firma Firesta. Další opravenou ulicí 

byla v objemu 7,3 mil. Kč ulice Otokara Březiny v Marákově. Práce, zakončené v srpnu 

2019, dodala firma Colas. Jako poslední, od července do října, byla provedena 

kompletní rekonstrukce ulice U Rybníka v Příměticích s celkovým nákladem 4,7 mil. Kč. 

Prací se ujala firma Strabag.  

• Stejná generální oprava vozovky a chodníků včetně výměny plynovodu následovala na 

ulici Legionářské. Práce za 7 mil. Kč dodala firma Colas CZ.  

• V Oblekovicích nechalo město vyměnit veřejné osvětlení v ulicích Evropská, 

Oblekovická (po kulturní dům) a U Řeky, celkem téměř 6 mil. Kč. Souběžně s výměnou 

osvětlení provedla firma E.ON rekonstrukci vedení nízkého napětí.  

• V letech 2018 a 2019 byla provedena přístavba Mateřské školky na Loucké ulici. Dále 

se opravila fasáda, vstupní schodiště, vznikla nová logopedická třída. Pořízen byl 

nábytek, opraveno sociální zařízení, podlahové topení aj. Vše za 8,9 mil. Kč.  

• Proběhla rekonstrukce střechy na základní škole v Konicích (přes 4 mil. Kč). Na ZŠ 

Mládeže (objekt Vrchlického) proběhly stavební úpravy sociálního zařízení a zázemí 

(více než 2,2 mil.).  

• Byla dokončena demolice bývalého sídla Městské zeleně Znojmo na Pražské ulici. 

S ohledem na sousední zástavbu bylo nutné oslovit specializovanou firmu, která uliční 

trakt strhla za 1,2 mil. Kč. O demolovanou plochu bylo rozšířeno stávající provizorní 

parkoviště.   

• Tzv. Dům porozumění na Slepičím trhu, kde se také nachází vchod do znojemského 

podzemí, dostal novou fasádu průčelí i nádvoří. V rámci opravy goticko-renesančního 

městského paláce z 2. čtvrtiny 16. století byly citlivě opraveny všechny kamenné prvky 

i pozoruhodný erb, upomínající na císaře a krále Maximiliána II. Celková investice 

dosáhla 3,4 mil. Kč. 

• Město nechalo stabilizovat další dvě skalní stěny v údolí řeky Dyje: pod ulicí Vinohrady 

a v ulici U Obří hlavy. Z celkových nákladů 4 mil. Kč pokryla 85 % evropská dotace. 

Jednalo se již o 4. etapu sanace skal.  

• Město nechalo za 4,5 mil. Kč zateplit střechu v DPS Vančurova. Práce provedla firma 

Stavospol Znojmo. 



• Základní škola na Pražské uspěla v žádosti o dotaci evropských fondů (IROP), díky které 

zmodernizovala přírodovědnou učebnu a vybudovala síť LAN a WiFi. Investice dosáhla 

4,7 mil. Kč. Příspěvek města činil 705 tis. Kč.  

• Již v roce 2017 získalo město od soukromého vlastníka bezúplatným převodem 

chátrající historizující altán (dříve zvaný Möstův) v linii hradeb ve Středním parku. Na 

podzim 2018 byl altán nákladem 1,7 mil. Kč opraven, přičemž 50 % pokryla státní 

dotace z Programu regenerace MPR. Rekonstrukce zahrnovala opravy exteriéru, novou 

střešní konstrukci, klempířské práce, zrestaurování původních oken a dveří a položení 

dlažby v interiéru. Altán byl také oddělen od soukromé zahrady původního majitele 

(Kovářská 16), a to pomocí zděné plotové stěny. Přístup do altánu je nyní možný přímo 

z prostoru parku po kamenném schodišti. Na jaře 2019 byly ještě restaurovány dříve 

netušené interiérové malby a proveden nátěr střechy. Altán si roku 2022 od města 

pronajala majitelka nedaleké kavárny na nároží Pontassievské ulice.   

• Město provedlo opravy na vojenském hřbitově v Louce, kde se nacházejí válečné hroby 

pruských vojáků, zemřelých v roce 1866 na choleru, hrob s ostatky 53 francouzských 

vojáků, kteří v roce 1809 bojovali v bitvě u Znojma, a zejména více než 300 obětí 

1. světové války různých národností (v jejich řadách byli Rakušané, Němci, Rusové, Židé 

i Italové). V roce 2018 proběhla obnova 180 dochovaných betonových křížů, což 

pokrylo 180 tis. Kč z městské pokladny a asi 700 tis. Kč ze státní dotace. V roce 2019 

byla opravena vstupní brána, opraveny nápisy na deskách, očištěna socha neznámého 

c. a k. vojína, opravena její betonová podesta a vyrobena nová pamětní deska. Byla též 

zhotovena replika původního dřevěného kříže s kamennou deskou, který stojí na místě 

hromadného hrobu z roku 1809. Za tyto práce bylo vynaloženo více než 300 tis. Kč, 

přičemž 80 % z nich opět pokryla státní dotace. 

• Od listopadu 2018 do června 2019 nechalo město restaurovat raně barokní kašnu ve 

spodní části Dolního / Masarykova náměstí.  

• Po osmi letech existence musely být opět sanovány dřevěné viniční terasy Rajské 

zahrady pod kostelem sv. Mikuláše. Práce si vyžádaly 1,7 mil. Kč. Přispělo i vinařství 

Lahofer, které vinici obhospodařuje.  

• Jihomoravské muzeum ve Znojmě zpřístupnilo pro své návštěvníky v areálu 

minoritského kláštera na ulici Přemyslovců nově upravený prostor – zadní bylinkový 

dvorek s expozicí lapidária. Stavební práce zde probíhaly od ledna 2018 do března 

2019. Na dvorek lze dojít buď zadním východem z kláštera, nebo přímým vstupem 

z proluky mezi muzeem a obchodní akademií, podél zdiva někdejšího klášterního 

kostela Matky Boží.   

• Kvůli výstavbě nových bytových a rodinných domů pojmenovali zastupitelé v listopadu 

dvě nové ulice v Příměticích – U Dubu (na západě, u ulice Vranovské) a Staré vinice 

(před sídlištěm). 

• Radnice ve spolupráci se žáky ZŠ Dr. Mareše a Městskou zelení vysadila 27. 11. novou 

alej na cyklostezce od ulice Na Hrázi směrem na Dobšice. Vzniklo zde jednostranné 

stromořadí, které tvoří 19 mladých javorů. 

• V chrámu sv. Mikuláše bylo odborně restaurováno vzácné pozdně gotické pastoforium 

z počátku 16. století, jedna z největších památek svého druhu na Moravě.   



• Pečovatelská služba na Vančurově ulici 17 obsahovala dietní jídelnu pro seniory. 

Zastupitelstvo se v únoru rozhodlo k datu 31. 8. 2019 tuto jídelnu zrušit. Důvodem byly 

změna zákonných podmínek financování sociálních služeb a neefektivita v případě 

rekonstrukce jídelny a následného dotování provozu, bez kterého nebylo možné 

dosáhnout přijatelné ceny obědů. 

• Po 4 letech odstávky bylo opět zprovozněno ledové kluziště pod širým nebem nedaleko 

Sokolovny. 

2020 

• Most U Zeleného stromu, který vede přes řeku Dyji a spojuje ulici Koželužskou s ulicí 

Mlýnskou, se od podzimu 2019 do března 2020 dočkal generální rekonstrukce. Most 

představuje provizorní konstrukci UNRA z doby krátce po skončení druhé světové 

války. Opraveny nyní byly základy zděných pilířů, zcela nově byly postaveny 4 dřevěné 

pilíře. Nutné bylo vyrovnání nivelety nosné konstrukce, jež byla posléze očištěna a nově 

natřena. Položena byla nová mostovka. Práce za 9,7 mil. Kč dodala firma FIRESTA – 

Fišer rekonstrukce, stavby a.s.  

• Generální rekonstrukcí prošla ZŠ Jubilejní park. V roce 2019 zde bylo proinvestováno 

skoro 12 mil. Kč (nové opláštění, okna a fasáda). Do léta 2020 následovaly práce 

v interiérech za téměř 10 mil. Kč, které obnášely demontáž stropních podhledů ve 

třídách, chodbách a hygienických prostorech, novou elektroinstalaci včetně osvětlení 

a vytápění v jednotlivých třídách. Následovala oprava sociálního zařízení. 

Opravou prošla komunikace v části ulice Pod Sv. Janem v Příměticích, a to na 

pozemcích, které dříve byly v soukromém vlastnictví. Pozemky jsou nyní ve vlastnictví 

města. Za úpravy a asfaltobeton město zaplatilo 330 tis. Kč.  

• V ulici Fejfalíkova byla v červnu zahájena rekonstrukce kanalizace (Vodárenská akciová 

společnost, a.s.), následovala rekonstrukce komunikace, chodníků a veřejného 

osvětlení z rozpočtu města. Součástí akce byly i dodělávky na ulici Legionářské, kde 

zbývalo opravit veřejné osvětlení a chodník na zbývající straně ulice. Celkem investice 

dosáhla 8 mil. Kč.  

• Krajská silniční správa opravila povrch vozovky ulice Coufalova v úseku od křižovatky 

s ulicemi Tyršova/Smetanova k náměstí Armády. 

• Od roku 2019 do roku 2020 probíhala kompletní rekonstrukce kanalizace a povrchů 

v ulicích Alšova a Mládeže.  

• V Načeraticích došlo k dlouho plánovanému vybudování chybějících chodníků podél 

průtahu, který vede obcí a je ve vlastnictví kraje (Správy a údržby silnic Jihomoravského 

kraje). Odvodnila se silnice a v délce zastavěného území obce se vybudoval chodník za 

10 mil. Kč. 

• Na základě podnětů od občanů města se za 2 mil. Kč opravila komunikace v části 

vnitrobloku mezi ulicemi Janáčkova a 28. října, dále cesty v lokalitách Leska a Cínová 

hora. 

• Tyto opravy komunikací stály město přibližně 2,2 milionů korun (celková částka za, 

cesty ve vnitrobloku Janáčkova – 28. října a dlažba u školy na Pražské). 



• Za účelem položení nového plynovodu proběhly výkopové a stavební práce v ulici 

Pražská v úseku mezi ulicí Hradišťská a Prokopa Holého, na staré cestě pod ul. 

Hradišťská, vedoucí do Gránic, a v ulici Prokopa Holého. 

• V ulici Kotkova byla provedena kompletní rekonstrukce veřejného osvětlení za téměř 

2,5 mil. Kč. 

• Kulturní dům v Konicích se v letech 2019 a 2020 dočkal generální opravy. Roku 2019 

došlo k výměně vnějších oken a dveří. V roce 2020 pak dům dostal novou střechu 

a fasádu. Opravy vyšly radnici na 2,5 mil. Kč.  

• Opravy proběhly ve znojemských mateřských školkách: MŠ Přímětice (výměna kotle, 

rekonstrukce střechy), v MŠ Loucká (další etapa rekonstrukce budovy, opravy fasády 

a schodiště) a v MŠ Pražská (vzduchotechnika v jídelně, výmalba v jedné z budov), v MŠ 

MUDr. Jana Jánského (sociální zařízení), MŠ Gránická (oprava střechy). 

• Opravy proběhly i v základních školách: ZŠ Slovenská (výměna oken), ZŠ Václavské 

náměstí (obnova síťové infrastruktury, výměna oken v tělocvičně), ZŠ Mládeže 

(hygienické zázemí, výmalba, oprava hřiště), ZŠ JUDr. Josefa Mareše (nová třída, 

podesta jižního křídla školy), ZŠ Konice (nová fasáda), ZŠ náměstí Republiky (nátěr 

střechy, repase a nátěr dveří) a ZŠ Pražská (sociální zařízení). 

• Obecní kaple v Kasárně, která se nachází přímo u hlavního tahu, se od podzimu 2019 

do srpna 2020 dočkala kompletní rekonstrukce. Opravila se fasáda, vstupní dveře 

i okna, vysadila se lípa, instalovaly dvě lavičky. Práce za 1,6 mil. Kč (0,5 mil. Kč přispěl 

kraj) provedla firma OSP z Moravského Krumlova. Restaurována byla také socha sv. 

Jana Nepomuckého, jež byla přesunuta na důstojnější místo o asi 1,3 metrů dál od 

svého původního místa. V květnu 2021 získalo město za opravu kaple ocenění jako 

Nejlépe opravená památka Jihomoravského kraje za rok 2020 a odměnu 50 tis. Kč.  

• Správa nemovitostí města Znojma opravila za 0,5 mil. Kč pódium v Městském lesíku, 

které bylo ve špatném stavu. Pódium bylo poničené, omítky posprejované 

a konstrukce viditelně zrezivělé. Konstrukce dostaly nový nátěr, opravena byla 

podezdívka. Pódium může sloužit kromě kulturních akcí i jako plocha pro sportovní 

vyžití mládeže. 

• Správa nemovitostí také za 185 tis. Kč opravila výklenkovou kapličku, která se nachází 

u letiště Znojmo a která je kulturní památkou. 

• Po demolici soukromého rodinného domu v Jámě (Staré město 7) v roce 2019 se 

obnažila zadní kamenná zeď, držící veřejnou pěší komunikaci nad ní. Město se chystalo 

zeď staticky zajistit, když se v únoru 2020 zdivo samo sesunulo, včetně části chodníku. 

Sanační práce v březnu a dubnu stály městskou pokladnu 2,2 mil. Kč. 

• Město Znojmo nechalo opravit střechu budovy jezuitské koleje na Divišově náměstí, 

kde dlouhodobě sídlí Státní okresní archiv Znojmo. Náklady činily 2,3 mil. Kč, práce 

dodala firma MÜPO, spol. s.r.o.  

• Novou fasádu, restaurované kamenické články a sgrafitové kresby dostal Dům umění, 

(Slavíkovský palác) na Dolním / Masarykově nám. 11.  

• Pěší lávka přes údolí Leska, vedoucí z města k nemocnici, prošla po více než deseti 

letech od poslední rekonstrukce opravou za více než 1,5 mil. Kč. Bylo provedeno 

odstranění poškozeného nátěru, odrezivění a nový ochranný nátěr mostních 



konstrukcí ve třech vrstvách. Proběhla též kontrola svárových spojů a provaření 

zesláblých kovových prvků. 

• Město provedlo v posledních dvou letech rekonstrukční práce v Městském divadle. Za 

1,5 mil. Kč byla roku 2019 zrekonstruována kotelna (místo původních 7 kotlů je zde 6 

kotlů nových a výkonnějších, s provozní úsporou). Během divadelních prázdnin 2020 

pak došlo k přečalounění 237 křesel a 58 židlí. Opět za 1,5 mil. Kč. Stalo se tak po 20 

letech provozu divadla od jeho generální obnovy. 

• Opraveny za 0,6 mil. Kč byly toalety, okna a dveře kulturního domu v Derflicích. 

• Znojemský městský pivovar v létě poprvé přivítal hosty na nové zahrádce v bývalém 

severním pivovarském dvoře při ulici Přemyslovců. Vedle čerstvého piva dostanou 

hosté jako bonus nádherný výhled do Gránického údolí a na Hradiště. 

• Své realizace se dočkaly první projekty z participativního rozpočtování, do kterých je 

každý rok vtažena občanská veřejnost:  

o Podle návrhu arch. Kamila Švaříčka byl dobudován další úsek cyklostezky po 

ulici Pražská, a sice mezi křižovatkami s ulicemi Hradišťská a Prokopa Holého; 

o Díky navrhovateli Miroslavu Fojtáškovi se k lepšímu změnila sportovní plocha 

v Načeraticích, kde byl vyměněn původní povrch z prosívky za umělý travnatý 

koberec s vyznačením hrací plochy pro volejbal, nohejbal či tenis. Hřiště také 

dostalo dva nové basketbalové koše, dvě branky na malý fotbal a nové 

oplocení. 

o Pevný asfaltový povrch dostalo i hřiště v Kasárně, kde byly dále zabudovány 

sloupy pro volejbal, nohejbal, tenis a branky na fotbal. 

o Byla opravena vyhlídka v Důstojnickém parku nad louckým klášterem. 

o V Popicích byl zřízen  bezbariérový přístup, opravena ohradní zeď a brána do 

areálu kostela sv. Zikmunda a hřbitova podle návrhu zastupitele Marka Venuty; 

o V rámci projektu „Život v trávě“ bylo vyhotoveno 5 dřevěných soch – brouků 

od uměleckého řezbáře Petra Steffana, které ozvláštnily prostředí Městského 

lesíka. 

• V rámci projektu Sázíme stromy vysázelo město v závěru roku 28 nových stromů, 

převážně třešní, javorů a jasanů, v blízkosti ulic Na Rejdišti a Jindřicha Hořejšího. 

• Pod Dolním / Masarykovým náměstím, poblíž mariánského sloupu, objevili pracovníci 

znojemského podzemí kryt civilní obrany z 60. let 20. století. Když prověřovali možnost 

vedení optického kabelu pro posílení internetového připojení Znojemské Besedy, 

narazili na dosud neznámý systém chodeb, ve kterém se nachází několik původních 

zařízení – elektroinstalace, větrací přístroje, sociální zařízení aj. Město nechalo 

prostory následně (2022) upravit tak, aby sem mohli chodit návštěvníci podzemí.  

2021 

• Opraveno bylo parkoviště v západním úseku Rooseveltovy třídy. Nový povrch 

umožňuje vsakování vody a ta se lépe dostane ke kořenům stromů. Počet parkovacích 

stání byl redukován na 43 parkovacích míst. Stromy, staré i nově vysazené, dostaly 

novou trvalou ochranu, aby je parkování nepoškozovalo. Investice dosáhla 2,1 mil. Kč.  



• Prodloužena byla nákladem 850 tis. Kč cyklostezka na ul. Pražská o úsek mezi ulicemi 

Slovenská a Rumunská, kde navazuje na cyklostezku vybudovanou v roce 2020 díky 

participativnímu rozpočtu.  

• Kino Svět bylo sice z důvodu vládních opatření po mnoho měsíců bez návštěvníků, 

město nicméně provedlo kompletní rekonstrukci toalet za více než 1 mil. Kč. 

• Město nechalo zřídit tři nové výběhy pro psy. První se nachází v Dolním parku, při 

náměstí Republiky (za vodárnou), druhý v hradebním příkopu pod kapucínskou 

zahradou a Vlkovou věží, za věznicí, třetí pak v Horním parku, v sousedství starého 

letního koupaliště a Střediska volného času.  

• Dne 24. 10. prostřednictvím akce „Zalesníme spolu Mramotice“ pomohly dvě stovky 

občanských dobrovolníků v průběhu 6 hodin vysázet 11.500 sazenic, kterými byl 

obnoven poničený les v Mramoticích. 

• V zákoutí louky u sedlešovického mostu bylo v září vybudováno moderní veřejné 

griloviště. 

2022 

• Zastupitelstvo města v únoru rozhodlo o pojmenování nových ulic v Příměticích. Vzniká 

zde ulice Třešňová (od přímětického hřbitova, za zahradami domů Dlouhé ulice) a ulice 

Hrušňová, která přímo navazuje na ulici Třešňová. 

• Projekt výstavby nových obytných domů v centru města, na Tovární ulici byl poprvé 

zveřejněn již roku 2016. Tehdy je chtělo vystavět moravskokrumlovské družstvo 

Jednota. Projekt nakonec převzala stavební firma Stavospol Znojmo. Stavba byla 

zahájena roku 2019, k dokončení prvního domu došlo v roce 2021, druhý z domů se 

dokončil roku 2022. V obou domech se nachází 50 nových bytů.     

• V roce 2020 byla zahájena výstavba prvního z tří nových bytových domů na ulici 

Vančurova. V roce 2022 byl dům Vančurova 22 zkolaudován a zahájena výstavba 

druhého z domů.  

• Významnou opravou prošel klenutý kamenný most přes Gránický potok na staré 

hradišťské cestě, pocházející ze 17. století. Na jeho opravu se čekalo již od roku 2014. 

Rekonstrukce včetně úprav nájezdů na most stála 3 mil. Kč. 

• Kompletní rekonstrukci střechy kulturního domu v Oblekovicích provedla firma HA zn 

KA s.r.o. za 2,7 mil. Kč. Na podzim proběhla oprava střechy a natažení nové fasády 

kulturního domu v Kasárně. Město zde investovalo téměř 2,3 mil. Kč. 

• Proběhla rekonstrukce ulic Vančurova a Horova. Kromě rekonstrukce povrchu 

komunikace se zde vydláždily nové chodníky, část komunikace k parkování aut 

a některé vjezdy k domům. Součástí rekonstrukce bylo vybudování nového veřejného 

osvětlení s LED lampami. Práce dodala firma IMOS Brno a.s. přes 14 mil. Kč.  

• Ve vzájemné spolupráci se správci sítí, kteří prováděli rekonstrukce, byly opraveny 

vozovky na ulicích Sládkova, Stojanova, Dělnická, Jungmannova, části ul. Pražská, 

Puškinova a Žižkovo náměstí. Město vybudovalo nový chodník na ulici Plenkovická 

a zadalo stavbu kanalizace na ul. Nerudově a U Potoka, které nebyly dosud 

odkanalizovány.  

• Od roku 2020 probíhala rekonstrukce chodníků a veřejného osvětlení v ulici Marušky 

Kudeříkové, Jindřicha Hořejšího a Na Rejdišti. Nakonec v roce 2022 proběhla 



rekonstrukce chodníků v části ulice Vídeňská (od ulice Na Rejdišti po obchodní dům 

Hanzel). 

• Město pokračovalo s opravami městského domu na Slepičím trhu, kde se nachází 

vchod do Znojemského podzemí. Nákladem 3 mil. Kč byl opraven parter domu (vstup, 

ambit, toalety, schodiště a ochozy). Práce se protáhly do roku 2023. 

• Navrácení kašny na Mikulášské náměstí bylo téma, které bylo znojemské veřejnosti 

představeno již na veřejné prezentaci na místě samém dne 20. 5. 2021. Záměr 

zbudování repliky původní historické kašny, odstraněné roku 1897, představil 

předseda výboru zastupitelstva Jiří Kacetl. Kašna byla vybudována na podzim 2021 

a zprovozněna definitivně na jaře 2022.  

• Městský úřad Znojmo začal občany informovat o své činnosti, vyvěšovat úřední 

oznámení apod. prostřednictvím digitální úřední desky. Ta definitivně nahradila 

dosavadní papírovou podobu, která byla umístěna v mnoha vitrínách na budově staré 

radnice (ul. Radniční) a na budově nové radnice (ul. Obroková). Moderní velké 

dotykové zařízení bylo v dubnu instalováno před vchodem do Turistického 

informačního centra na ulici Obrokové. 

• Téměř 200 občanských dobrovolníků pomohlo dne 23. 4. vysázet dvě třetiny zcela 

nového lesoparku na západním okraji Přímětic. Na více než 3,4 hektarech se vysázelo 

na 9.500 sazenic stromů a keřů pod odborným dohledem zaměstnanců Městských lesů 

Znojmo. Zbývající část přibližně 5.000 sazenic zasázeli následně zaměstnanci 

Městských lesů Znojmo na dalších dvou plochách o velikosti 1 hektaru.  

• Akci organizovalo město pod záštitou projektu Zdravé město Znojmo spolu 

s Městskými lesy Znojmo. Hlavním partnerem zalesňování je znojemská firma Nevoga 

s.r.o., která na výsadbu přispěla částkou 500 tis. korun. 

• Největší investicí města do mateřských školek v roce 2022 byly stavební úpravy 

sklepních prostor v Mateřské škole nám. Republiky za 3 mil. Kč, nové herní prvky na 

hřištích (760 tis. Kč), v MŠ na Holandské ulici proběhla druhá etapa opravy plotu a na 

jejím odloučeném pracovišti v Mateřské škole Loucká se investovalo do opravy 

kuchyně (460 tis. Kč). Oprava oplocení začala v MŠ v Příměticích (426 tis. Kč). Město se 

pustilo též do opravy kotelny na ul. Svatopluka Čecha, kde je rehabilitační stacionář 

Marákov (1,5 mil. Kč).  

• Největší plánovanou investicí na základních školách je zbudování systému nuceného 

větrání s rekuperací odpadního tepla na ZŠ a MŠ JUDr. Mareše, která začala v roce 2022 

a pokračuje do roku 2023. V rozpočtu je vyčleněno 13 mil. Kč. Venkovní hřiště na této 

škole dostalo nový povrch a na odloučeném pracovišti v Konicích bylo vybudováno 

zcela nové multifunkční hřiště (2,4 mil. Kč). Zde navíc proběhla i oprava podlahy na 

chodbě.  Na ZŠ Václavské náměstí došlo k výměně oken (starý zadní trakt) a výměně 

oken v tělocvičně (celkem 1,1 mil. Kč).  

• Plášť meteorologického altánku na Komenského náměstí prošel kompletní obnovou, 

díky níž mu byly navráceny jeho původní barvy, a to červená a žlutá, moravské barvy, 

barvy města Znojma. 



• Na Centrálním hřbitově na Suchohrdelské ulici byly na podzim opraveny tři hlavní 

přístupové komunikace. Odstraněn byl stávající asfaltový povrch, který nahradila 

betonová dlažba s obrubou. Město zde investovalo 3,6 mil. Kč. 

• Na ulici MUDr. J. Janského bylo na místě stávajícího neupraveného prostoru na hranici 

lesa a komunikace vybudováno 21 parkovacích míst. Náklad činil 1,3 mil. Kč. V této ulici 

bylo též opraveno a rozšířeno veřejné osvětlení (v úseku od lávky pro pěší po obchod)ní 

provozovnu) za 2 mil. Kč. 

• Nové parkoviště, zelené a ekologické, bylo na přelomu 2021/2022 zřízeno u Základní 

školy Pražská-sídliště, na místě nevyužívaného hřiště. Je určeno pro 37 vozidel, 2 místa 

pro invalidy a 2 pro nabíjení elektromobilů. Investice stála městskou pokladnu 3,7 mil. 

Kč. Práce dodala společnost Dopravní stavby Smrčka s.r.o. 

• V Načeraticích nechalo město za 2,2 mil. Kč opravit útulek pro opuštěné psy a kočky. 

• Při rekonstrukci veřejného osvětlení na Hradišti (Švédská, Nová, Pivovarská 

a Mašovická) bylo vyměněno 34 stožárů. Do úsporných technologií LED město 

investovalo téměř 2,3 mil. Kč.  

• V říjnu 2022 byla dokončena venkovní lezecká stěna v údolí Lesky, v areálu tenisových 

kurtů, na místě minimálně využívaného kurtu s asfaltobetonovým povrchem. Návrh na 

vybudování venkovní lezecké stěny zvítězil v druhém ročníku participativního rozpočtu 

pro rok 2020. Lezecká stěna je vysoká až 13 metrů a nabízí 25 různých lezeckých tras. 

Součástí realizace jsou i vhodné dopadové plochy. Práce přišly městskou pokladnu na 

5,8 mil. Kč. 

• Hřiště s umělou trávou na Sokolské ulici získalo zcela nový povrch. Stejně tak Sportovní 

hala F. J. Curie dostala novou herní plochu, zde byla původní parketová podlaha 

nahrazena moderní vinylovou. Celková investice zde byla 7 mil. Kč.  

• V závěru roku byl vybudován nový pěší průchod se schodištěm z kapucínské zahrady 

do ulice V Jirchářích.  

 

Nový krytý plavecký bazén v Louce (2021–dodnes) 

V roce 2013 začalo vedení města připravovat projekt nového krytého plaveckého bazénu 

v sousedství letní plovárny v Louce, v ulici Za Plovárnou. Autorem návrhu se stal, stejně jako 

u plovárny, brněnský architekt Aleš Burian.   

Dne 23. 6. 2014 proběhla v areálu loucké plovárny první veřejná prezentace ideové studie 

krytého bazénu. Odhadované náklady byly ve výši 300 milionů korun. Část veřejnosti, včetně 

plaveckého olympionika Květoslava Svobody, se nicméně vyjádřila spíše pro přestavbu starých 

lázní na náměstí Svobody. 

Roku 2015 vedení města zvažovalo možnosti financování projektu. Ve světle problémů 

s rekonstrukcí fotbalového stadionu nebylo možné získat žádné dotační přísliby. V roce 2016 

byla za 2 mil. Kč zpracována projektová dokumentace,  územní rozhodnutí bylo vydáno v září 

2017. 

V roce 2020 dospěla projektová příprava do finále. Dne 18. 6. schválilo krajské 

zastupitelstvo dotaci na výstavbu bazénu ve výši 10 mil. Kč s odůvodněním, že bazén bude 

sloužit pro povinnou výuku plavání žáků základních škol z celého regionu Znojemska 



a Moravskokrumlovska. Záměr krytého bazénu v Louce podpořilo více než 100 obcí z celého 

regionu.  

Hotový projekt krytého bazénu navrhoval velkou bazénovou halu, kde bude situován 

plavecký bazén s osmi 25metrovými dráhami, relaxační bazén, dětské brouzdaliště, vířivku, 

Kneippův chodník a spousty dalších prvků, které moderní wellness centra obsahují, dále 

saunové centrum a zázemí. Systém vstupenky bude fungovat na principu elektronického 

náramku. Bude možné přecházet mezi vnitřním a venkovním areálem, občerstvit se a při 

odchodu uhradit svoji útratu na pokladně.    

Po obměně vládnoucí koalice na znojemské radnici v lednu 2021 byl akceptován 

požadavek bývalé opozice (Pro Znojmo) na vypracování nezávislé srovnávací studie, která by 

posoudila pro a proti stavby nového bazénu v Louce na jedné straně a opravy a rozšíření 

městských lázní na nám. Svobody na straně druhé. Studii vypracovali Ing. arch. Viktor Drobný, 

specialista na sportovní stavby, doporučený Českou komorou architektů, a Mgr. Ondřej 

Špaček. Ze závěrů studie bylo zřejmé, že projekční připravenost výstavby bazénu v Louce 

dávala daleko lepší příležitost pro možnost čerpání dotací. V prospěch louckého bazénu 

hovořilo také dřívější předpokládané zahájení provozu, možnost využití existujícího provozně-

technologického zázemí Městské plovárny Louka včetně dalších synergií pří společném 

provozu a údržbě celého areálu, což bude mít za následek nižší provozní náklady. V případě, 

že by se město rozhodlo jít do rekonstrukce a rozšíření starých lázní, znamenalo by to sice 

investiční úsporu, lepší urbanistické zasazení a lepší dojezdové vzdálenosti pro všechny občany 

Znojma, nicméně vynutilo by si to úplné přerušení závodního, školního a rekreačního plavání 

na minimálně dva roky. To by bývalo bylo pro plavecké kluby a místní školy nemyslitelné 

(muselo by se řešit dojížděním do Třebíče či Brna aj.). Navíc, z čistě demokratického hlediska, 

v 31členném zastupitelstvu města jak před rokem 2018, tak i po volbách 2018 nebyla pro 

variantu opravy lázní většinová podpora.  

Rada města se proto rozhodla dne 23. 4. 2021 schválit výsledek otevřeného 

několikaměsíčního výběrového řízení na zhotovitele stavby. Ze tří přihlášených zájemců 

podalo cenově nejvýhodnější nabídku „Sdružení pro výstavbu bazénu Znojmo“: IMOS Brno, 

a.s. + Metrostav DIZ s.r.o. Smluvní cena za stavební dílo byla 344,85 mil. Kč (s DPH). 

Dne 15. 7. 2021 byla stavba zahájena. V září 2021 zastupitelé schválili uzavření úvěrové 

smlouvy s Komerční bankou a.s., která městu na 21 let poskytla 275 mil. Kč s pevnou úrokovou 

sazbu 2,33 % p.a. s fixací do 30. 8. 2036. Znojmo strategicky využilo nízkých úrokových sazeb 

a úvěr získalo velmi levně. Úroková sazba byla nižší než inflace. V prosinci 2021 město získalo 

dlouho očekávanou státní dotaci. Národní sportovní agentura ČR poskytla Znojmu 90 mil. Kč. 

Kvůli vypuknutí války na Ukrajině (únor 2022), problémech s dodavatelskými lhůtami, 

nedostatku některých stavebních materiálů se realizace stavby v posledních měsících 

prodlužuje. Není ani jistota, že bude dodržena cena díla. Hotova by stavba měla být 

v 2. polovině roku 2023. 

 

Rekonstrukce ulic Horní Česká a Malá Michalská (2020–2021) 
Revitalizace veřejných prostranství v památkové rezervaci, vycházející ze základní studie 

Ateliéru Tišnovka již z roku 2009, pokračovala v září 2020 modernizací ulic Horní Česká a úzké 

uličky Malá Michalská. Kompletní obměnou prošly chodníky, vozovka, veřejné osvětlení, 



vybudována byla trasa metropolitní sítě. Práce dodaly firmy Firesta a HBH. Celkové náklady 

byly přes 21 mil. Kč. V květnu 2021 byly práce hotovy.  

 

Revitalizace veřejných prostranství na sídlišti Sokolovská – Dukelských bojovníků 

(2020–2021) 
Vnitroblok panelového sídliště Sokolovská – Dukelských bojovníků z přelomu 70. a 80. let 20. 

století s 8 panelovými domy zůstával od svého vzniku bez dalších větších investic. Myšlenka 

dát zdejším veřejným prostranstvím novou, svěží podobu vznikla již ve volebním období 2006–

2010. Studie přinesla konkrétní návrh opravy chodníků, rekonstrukce veřejného osvětlení, 

celkové sanace vegetace a vytvoření ploch pro odpočinek obyvatel, mládeže i seniorů.  

V roce 2015 proběhlo veřejné projednání projektové dokumentace, která byla následně 

upravena podle přání občanů (žádné lavičky před vchody domů, místo pítka raději lanový herní 

prvek aj.). První dvě žádosti o dotaci ze Státního fondu rozvoje bydlení, konkrétně z programu 

Regenerace veřejných prostranství na sídlištích, v roce 2018 a 2019 nebyly úspěšné. Teprve 

v dubnu 2020 slavila radnice úspěch. Celkové náklady na revitalizaci dosáhly 20,3 mil. Kč, 

dotace pokryla 6 mil. Kč. Práce zahájily firmy Firesta a HBH v červenci 2020, hotové dílo bylo 

v květnu 2021. 
 

Centrum Louka (2018–2021) 

Již v roce 2017, v souvislosti s úsilím o účast Znojma a Recu na Dolnorakouské zemské výstavě 

v roce 2021, vyvstala potřeba menšího multifunkčního společenského sálu s kapacitou 200 

míst, pro jehož realizaci našlo vedení města místo v areálu louckého kláštera, v budově staré 

školy, vedle kostela. Projekt byl pracovně nazván „Centrum obnovy Louka“. Cílem bylo vytvořit  

kulturně-vzdělávací centrum, místo pro pořádání konferencí, kulturních akcí nebo výstav. 

Partneři v Recu zase plánovali opravit starou městskou sýpku, později kina a diskotéky, 

v blízkosti farního kostela sv. Štěpána. V květnu 2018 získal dobře připravený přeshraniční 

projekt dotaci z Evropské unie (Interreg V-A). Pod znojemskou částí projektu byli podepsáni 

architekti Radim Musil a Vratislav Zíka. 

Stavební práce byly zahájeny v polovině srpna 2019 a trvaly do prosince 2021. Prováděla 

je firma Pozemní stavby s.r.o. za 71 mil. Kč, z čehož 1,85 milionů eur pokryla získaná evropská 

dotace. 

Nejprve proběhl rozsáhlý archeologický výzkum společnosti Archaia Brno. Již v přípravné 

fázi projektu roku 2017 se ukázalo, že velká část budovy bude asi mnohokrát přestavovanou, 

přesto původní budovou z počátku 13. století. Nyní průzkumy ukázaly další skutečnosti. Klášter 

byl založen na místě nějaké starší budovy, o které nebylo nic známo. V prostoru dvora byly 

odkryty základy již nestojícího západního pokračování křížové chodby i s kosterními pozůstatky 

premonstrátů.   

V průběhu stavby byly v interiéru rozebrány veškeré podlahy, vybourány nové dveřní 

otvory a nevhodné příčky. Nově byly vyzděny prostory hygienického a provozního zázemí. 

Okenní a dveřní otvory se dočkaly nových kvalitních výplní. Opravou prošel též krov objektu, 

který byl zateplen.  Střešní plášť byl opatřen novou keramickou střešní krytinou s několika 

měděnými vikýři ve tvaru volského oka. Uvnitř budovy byly nainstalovány veškeré rozvody 

inženýrských sítí, byly provedeny nové omítky a položeny nové podlahové krytiny. Budova byla 



kompletně odvlhčená. Své uplatnění zde kromě mnoha dalších stavebních profesí našel 

i restaurátor, který pracoval na restaurování veškerých kamenných prvků a dochovaných 

omítek kleneb a stěn. Budovu v současnosti zdobí zcela nová fasáda včetně kamenného 

přístupového schodiště.  

Stavební úpravy probíhaly samozřejmě také mimo budovu.  Směrem do ulice Loucká byla 

umístěna podzemní retenční nádrž na dešťovou vodu.  V předprostoru kostela a budovy školy 

došlo k obnovení původního zadláždění kamennými valouny. V rajském dvoře v prostoru 

ambitu proběhlo odstranění druhotného schodiště na půdu a statické zabezpečení 

středověkých klenebních žeber. Velmi přínosná byla spolupráce města s římskokatolickou 

farností Louka, díky které se současně s realizací obnovy staré školy podařilo obnovit též 

původní boční vstup do farního kostela Panny Marie a sv. Václava z prostoru severního ambitu. 

Toto umožnilo vzájemnou interakci obou objektů.  

V červnu 2022 získalo Centrum Louka ocenění Nejlépe opravené památky 

v Jihomoravském kraji za rok 2021 v kategorii velkých staveb. 

Provoz objektu začala od jara 2022 zajišťovat Znojemská Beseda. Místnosti v přízemí 

slouží jako pracovní dílny se zázemím pro školení a kurzy řemesel. V prvním patře začalo 

fungovat nové informační centrum, do kterého byl vybudovaný zcela nový vstup. Hlavní 

prostorou Centra Louka je velký víceúčelový sál v 1. patře, s kapacitou až 200 osob, který slouží 

pro kulturní, společenské a vzdělávací akce, výstavy i konference. A také pro zasedání 

Zastupitelstva města Znojma. V sále je pohledově přiznaná krovová konstrukce až do vrcholu 

střechy, což celému prostoru dodává vzdušnost a jedinečnost.  

V suterénu zbývá nyní (2023) umístit expozici o stavebním vývoji kláštera a lapidárium. 

 

Dešťová kanalizace a oprava průtahové komunikace v Nesachlebech a Bohumilicích 

(2019–2022)  
Od srpna 2019 do podzimu 2022 se v Nesachlebech a Bohumilicích opravovala osová průjezdní 

komunikace (ul. Oblekovická a Bohumilická) v celkové délce asi 1 kilometr. Komunikace patří 

do vlastnictví kraje, město se na stavbě podílelo opravami chodníků, odstavných stání a části 

komunikace. Vybudována byla také dešťová kanalizace. Celkem zde město investovalo 4,2 mil. 

Kč. Proběhla též pokládka elektrického kabelového vedení. V Oblekovicích následně proběhla 

a dosud probíhá (2023) rekonstrukce veřejného osvětlení a místního rozhlasu. Investice 

dosáhne 8 mil. Kč.  

 

Rozšíření Základní školy nám. Republiky (2018–2019) 
Již v roce 2016 podala Základní škola nám. Republiky a město Znojmo žádost o dotaci na 

projekt modernizace učeben a rozšíření školních prostor. V roce 2018 aktualizovaná žádost 

uspěla a získala podporu z fondů Evropské unie (IROP).  

Celkové náklady projektu byly ve výši 43 mil. Kč, z toho podíl města činil 8,6 mil. Kč. V 

hlavní školní budově č. 9 z roku 1889 vznikly moderně vybavené odborné učebny fyziky, 

matematiky, chemie a jazyků, dále technické dílny, schodolez a nové toalety. Ve vedlejších 

budovách č. 14 a 15 vznikla nástavbou moderní cvičná kuchyň, 2 učebny pro žáky se 

specifickými poruchami učení, učebna šití a odpovídající zázemí (bezbariérové toalety, 



kabinety), rovněž výtah a plošina pro handicapované žáky. Kolaudovány byly prostory 

v březnu 2019. 

 

Revitalizace vnějšího hradu: veřejná prostranství, Enotéka, záměr do budoucnosti  
Od června 2017 do prosince 2019 probíhaly v Hradní ulici velmi náročné stavební práce 

související s kompletní rekonstrukcí inženýrských sítí, nutnou pro další rozvoj areálu a přilákání 

dalších soukromých investorů. V rámci prací se zdemolovaly nevzhledné přístavky, bylo 

instalováno nové veřejné osvětlení, trasy metropolitní sítě a hromosvodů. Hradní ulici na 

dlouhé měsíce obsadili archeologové, kteří zde zkoumali pozůstatky pravěkých kultur a také 

knížecího a markraběcího hradu.  

Většina ploch byla v závěru prací zadlážděna ze šatovské dlažby (část mohla být získána 

díky rekonstrukci Horní České ulice). Opravila se vstupní brána někdejšího pivovaru z roku 

1910, vysadily se okrasné stromy. Osazen byl nový, průmyslově laděný mobiliář. Ve dlažbě byl 

vyznačen půdorys Loupežnické věže, zřícené roku 1892, a brány znojemského markraběcího 

hradu. Položeny byly i četné kovové informační plotny, které návštěvníkům vysvětlují 

jednotlivé budovy hradu či pivovarského areálu. Do rekonstrukce veřejných ploch vnějšího 

hradu město investovalo 14 mil. Kč. Práce provedla firma Sates Čechy.  

Novým turistickým magnetem znojemského hradu se následně stala Enotéka 

znojemských vín, atraktivní degustační galerie vín ze znojemského regionu s kavárnou 

a vinárnou. Stojí za ní společnost Vinotrh s.r.o., dceřiná společnost firmy Lahofer. Ve veřejné 

soutěži roku 2018 získala od města Znojma do dlouhodobého pronájmu objekty bývalé 

strojovny a kotelny hradního pivovaru. Atraktivita nového podniku spočívá především v geniu 

loci vstupní partie hradu, s nádhernými výhledy na historické panorama Znojma. Firma Vinotrh 

zde provedla stavební investici za 13 mil. Kč.  

K zprovoznění hradní Enotéky došlo na začátku října 2019. Autorem projektu adaptace je 

brněnská renomovaná architektonická kancelář Ondřeje Chybíka a Michala Kryštofa z Brna. Ti 

pro vinařství LAHOFER vytvořili i projekt nového vinařství umístěného do vinohradu U Hájku 

nad Dobšicemi (2017–2019). 

Na začátku června 2022 zástupci vedení města uzavřeli s Vinařstvím LAHOFER 

memorandum o spolupráci na dokončení revitalizace celého vnějšího hradu (bývalého areálu 

pivovaru) podél ulice Hradní. Prvním konkrétním krokem spolupráce bylo zpracování studie 

využití objektů tzv. ležáckých sklepů, spilky a barokní sladovny. Záměrem je dlouhodobý 

pronájem těchto objektů, přičemž investor ponese veškeré náklady spojené s jejich 

rekonstrukcí. Podobně jako město postupovalo při vzniku Enotéky a Znojemského městského 

pivovaru. Kompletní rekonstrukce uvedených objektů představuje investici v řádu stovek 

milionů korun. Představou soukromého investora i města je vznik jedinečné vinné galerie 

a muzea, které se nacházejí v prestižních evropských regionech (Bordeaux, Champagne či 

Porto). Zařízení tohoto typu do města zcela jistě přiláká mnoho nových milovníků vína 

a historie. 

 

Revitalizace vnitrobloku Kolonky (2016–2022) 

Revitalizace vnitrobloku Masarykovy kolonie na Horním předměstí Znojma, mezi Pražskou, 

Slovenskou, Jugoslávskou a Rumunskou ulicí, začala již v roce 2016, kdy se zde otevřelo nové 



workoutové hřiště. V dalších letech zde bylo rozšířeno a doplněno stávající dětské hřiště, 

proběhlo ozdravení stromů a ve spolupráci s veřejností bylo vysazeno 52 nových stromů. 

Architekti Michal Říčný a Petr Todorov a zahradní a parková inženýrka Eva Wagnerová 

z brněnského Ateliéru Tišnovka následně připravili komplexní projekt parkových úprav. Ten 

počítal s úpravou zelených ploch, kompletní opravou povrchů (prochází tudy nejen cesty pro 

pěší, ale také cyklostezka), samozřejmostí je také nový mobiliář, nové stromy, odpočinkové 

plochy. Zvláštností je vodní prvek, který tvoří 16 trysek zabudovaných do dlažby, které v letních 

měsících chrlí gejzír vody do výšky až 2 metrů. Projekt byl v lednu 2020 představen veřejnosti 

v Konferenčním sále Agrodomu na Dvořákově ulici. Náměty, vzešlé z diskuse, byly poté 

zapracovány do projektové dokumentace. 

Dodavatelem stavby se stalo sdružení firem FIRESTA-Fišer, rekonstrukce, stavby a.s. a HBH 

stavby, s.r.o. Realizace proběhla od ledna do září 2022. Městskou pokladnu přišla obnova na 

48 mil. Kč. 

 

Obnova Jubilejního parku – 2. etapa, prostřední část (2020–2021) 
Po úspěšné realizaci 1. etapy v roce 2018 připravilo město 2. etapu obnovy Jubilejního parku. 

V květnu 2020 byl záměr představen prostřednictvím facebooku znojemské veřejnosti. Druhá 

etapa zahrnovala revitalizaci rekreační trávníku a květnice v prostřední části a na rohu ulic 

Jubilejní park a Dělnická, v blízkosti Lidového domu. Opraveny byly cesty, sluneční hodiny, 

doplněn byl mobiliář. Byl rovněž otevřen nový vstup do parku od Horovy ulice. Náklady na II. 

etapu včetně výsadby činily téměř 9 mil. Kč. Práce od srpna 2020 do předjaří 2021 provedlo 

sdružení firem Dopravní stavby Brno a Firesta-Fišer.  

Třetí a poslední etapu obnovy Jubilejního parku představil všem zájemcům spoluautor 

celého projektu Martin Kovář dne 12. 5. 2022 přímo v prostorách parku. Diskutovalo se 

o nejnákladnější části – tzv. Dětské zahradě. Kompletně opraveny budou cesty, prvky na 

dětském hřišti, mobiliář a původní brouzdaliště. Součástí bude výsadba zeleně a automatická 

závlaha na travnatých plochách. Práce nicméně dosud (únor 2023) nezačaly.  

 

Obnova polní cesty a stromové aleje za Samaritánkou (2020) 
Městská zeleň Znojmo se na podzim 2020 pustila do výsadby stromů na Hradišti. 45 stromů, 

převážně třešní, vytvořilo jednostranné stromořadí na zaniklém, 480 m dlouhém úseku 

historické polní cesty, která byla v roce 1973 zemědělským družstvem rozorána a přeměněna 

na pole. Třešně doplnily slivoně švestky, jeřáby a mišpule. Město na realizaci výsadby získalo 

téměř stoprocentní dotaci 197 tis. Kč od Ministerstva životního prostředí v rámci programu 

Péče o krajinu. Iniciativou dvou občanských dobrovolníků, stavitele Jaromíra Poslušného 

a cestovatele Bronislava Mikuláška, byla ve stejné době opravena kaplička studánky 

Samaritánky a upraveno její bezprostřední okolí. 

 

Revitalizace Městského lesíka (2021–2023) 
Z analýzy stavu městské zeleně ve Znojmě z roku 2019 vyplynulo, že Městský lesík, vysázený 

na konci 19. století na ploše více než 18 hektarů na severním okraji Znojma, potřebuje zásadní 

obnovu. Byl proveden dendrologický posudek stromů a zpracována projektová dokumentace. 



Následovalo zpracování biologického posudku, který společně s projektovou dokumentací 

posoudily a schválily příslušné úřady.  

Dne 5. 10. 2021 se uskutečnila veřejná prezentace projektu. Prezentaci vedl lesník 

Městských lesů Znojmo Ondřej Benešovský, spoluautor projektu Ing. Pavel Borusík, Ph.D., 

a doc. PhDr. Jiří Zahrádka, Ph.D., který u projektu zajišťuje biologický dozor. Přítomen byl také 

starosta města Znojma Jakub Malačka a ředitel Městský lesů Znojmo Zdeněk Trojan. Přítomní 

zástupci ekologických spolků záměr plně podpořili.  

Projekt obnovy Městského lesíka byl rozdělen do čtyř realizačních etap na tři roky. 

Pracovníci Městských lesů Znojmo práce na revitalizaci zahájili v říjnu 2021 v centrální části 

lesíku, tedy v prostoru u pódia a v jeho okolí. Do dubna 2022 byly realizovány dvě etapy, 

vykáceno bylo 650 odumřelých či nebezpečných stromů, vysázeno 157 odrostlých stromů, 

vesměs dubů či lip. Poté proběhla další výsadba, do které se zapojily základní školy Pražská, 

Václavské náměstí a Mládeže. Celkem se počítá s dosadbou 6500 sazenic. V roce 2022 

následovaly lesnické práce v severní části lesíka. Třetí etapa bude hotova na jaře 2023. Ve 

čtvrté etapě (léto–podzim 2023) budou opraveny lesní cesty a mostek přes potok Leska. 

 

Otázka kašny na Horním náměstí (2019) 
Doplnění vodního prvku na Horní náměstí bylo opakujícím se požadavkem občanů města. 

Vedení města se rozhodlo za tím účelem v předjaří 2019 vypsat veřejnou architektonickou 

soutěž. Kromě vedení města byli jejími členy architekti Václav Babka, Aleš Burian, Jaroslav 

Hulín, Pavel Pekár, Jan Hora a Jaroslav Poláček. Za památkáře byl členem poroty arch. Pavel 

Wewiora a expert na vodní technologie Milan Malý. Výběr z 51 došlých návrhů a prezentace 

vítězných řešení byl veřejnosti představen dne 18. 6. 2019 v louckém klášteře.  

Vítězným návrhem se stala „Koruna Znojma“ od Ing. arch. Štěpána Matějky ze Žďáru nad 

Sázavou. Ten své dílo popsal takto: „Znojmo je významné moravské královské město, kde byl 

krátký čas pohřben i král Přemysl Otakar II. Vodní prvek doplňuje stávající barokní kašny na 

dalších znojemských náměstích do trojkašní. Naše kašna má proto archetypální tvar 

poukazující na bohatou královskou historii města, svým zpracováním je ale prvkem patřící do 

21. století. Jako bývá na dortu třešnička, na Horním náměstí to je Koruna.“ 

V roce 2021 se představitelé obměněného vedení města dohodli na změně umístění nové 

kašny. Vítězný návrh má být umístěn o něco výše, před budovu pošty. V souvislosti s tím má 

dojít k odstranění parkovacích míst  a úpravě celé horní části náměstí do příjemného pobytého 

prostoru s novou stromovou zelení. Do původně předpokládané polohy níže na náměstí by se 

měla vrátit replika staré barokní kašny se sochou sv. Václava, která zde stávala od počátku 18. 

století až do roku 1897. K instalaci kašny / kašen na Horním náměstí do dnešního dne (2023) 

zatím nedošlo. 

 

Galerie a Prostor (2019) a „Budka“ Maxe Velčovského (2021)  

Občanský spolek Umění do Znojma pod vedením MgA. Andrey Krejčí si roku 2017 od města 

pronajal obchodní prostory v přízemí domu Kollárova 27 na nároží s náměstím Republiky 

(dříve železářství, poté bufet a asijská restaurace). V letech 2018 / 2019 zde byl nákladem 

města ve výši 3 mil. Kč vybudován nový kulturní prostor – GaP, tedy Galerie a Prostor. 

Slavnostně otevřen byl dne 3. 5. 2019. Prvním umělcem, který galerii otevřel, byl 3. května 



laureát Ceny Jindřicha Chalupeckého výtvarník Vladimír Houdek, reprezentující vrchol 

současné české výtvarné scény. GaP nyní slouží jako galerie současného umění, prostor pro 

vzdělávání veřejnosti v oblasti kultury. Kromě dvou výstavních místností v něm najdeme 

i umělecký ateliér a malou kavárnu. 

V sousedství GaP, na chodníku náměstí Republiky, byl na začátku října 2021 odhalen 

rozměrný soudobý umělecký artefakt – Telefonní budka od předního českého umělce Maxima 

Velčovského. Jednalo se vítězný projekt z prvního ročníku participativního rozpočtování 

Tvoříme Znojmo (2018). Socha byla pojata ve tvaru několika na sobě postavených telefonních 

budek. Masivní kovové dílo na betonovém podstavci váží více než tunu a zvoní vždy v pravé 

poledne a v šest hodin večer. Původním plánem bylo vyrobit sochu z vyřazených telefonních 

budek. Postupně se však ukázalo, že ty jako materiál nejsou příliš vhodné. Znojemský zámečník 

Dušan Pokorný proto pomník zhotovil z ocelového plechu.  

 

Prodej pozemků Pod Městským lesíkem 

Pro bydlení byla lokalita mezi Městským lesíkem, Únanovskou a Přímětickou ulicí vytipována 

již v územním plánu z roku 2000. Město si nechalo velmi záhy vypracovat architektonickou 

studii. Na ploše 4 hektarů měla vyrůst nová moderní rezidenční čtvrť, vesměs čtyřpodlažní 

bytové domy s přibližně 110 byty a 27 individuálních rodinných domů. Pokusy o prodej dlouho 

nevycházely mimo jiné z důvodu nutných přípravných investic (nutnost vybudovat páteřní 

dešťovou kanalizaci, přeložku vodovodu a splaškovou kanalizaci) a z důvodu, že je střední 

plocha celého pozemku určena jako pás veřejné zeleně. Výzvy k prodeji lokality byly vyhlášeny 

v roce 2010, poté 2014, 2016 a 2017. Minimální nabídková cena proto byla snižována. 

Teprve výzva z léta 2020 vedla k výběru finálního kupce. Prosincové zasedání 

zastupitelstva pak potvrdilo výsledky nabídkového řízení, do kterého se přihlásilo 5 zájemců, 

a rozhodlo, že novou rezidenční čtvrť vystaví společnost Joka Moravský Krumlov. Za pozemky 

město utržilo 96 mil. Kč, o 60 milionů více, než byla minimální kupní cena. Záměr kupce byl 

vystavět 246 nových moderních nízkoenergetických bytů v šesti pětipodlažních bytových 

domech, parkovacích míst tu má být přes 400. Postavit se tu má i 36 rodinných domů s rezervní 

kapacitou 20 parkovacích míst. V roce 2021 vypracovala firma novou územní studii.  

 

Významné návštěvy Znojma, vyznamenání a ocenění 
V září 2019 byla udělena Cena města Znojma čtyřem osobnostem: Evžen Adámek z Oblastní 

charity Znojmo za charitativní činnost a šíření dobrého jména města Znojma v zahraničí, 

pedagog a spisovatel Jiří Svoboda za významný společenský přínos Znojemsku v oblasti 

vzdělávání a spolkové činnosti a Jaromír Čepička a Zdeněk Simek za dlouhodobou příkladnou 

organizaci výstav Znojemsko – zahrada Moravy a za odbornou podporu a rozvoj znojemského 

zemědělství. 

Třicáté výročí sametové revoluce (1989–2019) oslavilo vedení města symbolicky. 

Rozhodlo se ocenit 30 osobností, které díky sametové revoluci mohli rozvíjet sami sebe, a tím 

i svoje město a svůj region, a to v různorodých oblastech. Na galavečeru „Znojemská 

sametová“ dne 17. 11. 2019 v Městském divadle byly mimořádnou „Cenou Jana Vlka“ oceněni:             

Václav Beran (režisér, Divadelní spolek Rotunda), Mons. Jindřich Bartoš (římskokatolický 

děkan znojemský), Pavel Dungl (ortoped), Zdeněk Dvořák (fotograf), Petra Dvořáková 



(spisovatelka), Jiří Hamza (podnikatel, Vinice Hnanice, prezident Českého svazu biatlonu), 

Eduard Harant (mecenáš, dárce Sealsfieldova domu v Popicích), Radek Hart (ortoped), 

Bohuslav Klíma (archeolog), Stanislav Lancouch (podnikatel, zakladatel Vinařství Lahofer), 

Steve Lichtag (vlastním jménem Zdeněk Loveček, filmař), Jiří Ludvík (prezident Hudebního 

festivalu Znojmo), Zdeněk Maixner (sochař, malíř), Alois Mareš (podnikatel, zakladatel 

společnosti Mona Znojmo), Bohumil Nekula (podnikatel, BN Soft s.r.o.), Jan a Vítězslav 

Otrubovi (kameramani, autoři mnoha propagačních videí o městě Znojmě), Jiří Pospíchal 

(hudebník), Martina Preissová (herečka Národního divadla Praha), Karel Psota st. (podnikatel, 

zakladatel Znojemská dopravní společnost – PSOTA), Libor Sečka (velvyslanec v několika 

zemích), Andrea Stašková (fotbalistka), Libor Suchý (podnikatel, Autoprodejna Suchý), 

Květoslav Svoboda (plavec, vlajkonoš české výpravy na olympiádě 2004 v Athénách), Věra 

Svobodová (zakladatelka Školky bez hranic), Jiří Trávníček (podnikatel, zakladatel společnosti 

Pegas Nonwovens), Pavel Vajčner (ředitel společnosti Znovín Znojmo, rozvoj vinařství 

a vinařské turistiky), Milena Vančurová (podnikatelka, zakladatelka cestovní kanceláře NOVA), 

Vladimír Večeřa (zakladatel společnosti Sklářské stroje Znojmo), Jaroslav Vlasák (podnikatel, 

šéf znojemského hokeje v letech jeho největší slávy) a Bedřiška Znojemská (vlastním jménem 

Božena Krejčová, výtvarnice). 

Místostarosta Jan Blaha v listopadu 2019 přijal na radnici chorvatskou delegaci v čele s 

velvyslankyní Chorvatska v ČR Ljiljanou Pancirov. Setkání se uskutečnilo v rámci 

vzpomínkových akcí při příležitosti 76. výročí od  založení Československé brigády Jana Žižky 

z Trocnova, která za druhé světové války vedla partyzánský boj na území bývalé Jugoslávie, 

dnešního Chorvatska.  

Ceny města Znojma za rok 2020 nemohly být kvůli vládním opatřením v daném roce 

předány. K dodatečnému předávacímu ceremoniálu ve štukovém sále louckého kláštera proto 

došlo až v červnu 2021 na zasedání zastupitelstva. Ocenění převzali: 1) Mgr. Robert Knebl za 

významný společenský přínos v oblasti pomáhající profese; 2) malíř Pavel David za 

dlouhodobou významnou propagaci města Znojma v oblasti kultury; 3) Prof. Ing. Dalimil 

Dvořák, CSc., za významnou celoživotní činnost v oblasti organické chemie a významnou 

filantropickou aktivitu. Za aktivní přístup v boji proti šíření koronaviru byli dále oceněni: 

Kolektiv Centra sociálních služeb Znojmo, p.o., kolektiv vietnamské komunity ve Znojmě, 

kolektiv Vodáckého oddílu Neptun Znojmo z.s. a manželé Marcela a Josef Knobovi, majitelé 

firmy PPO Group CZ, s.r.o.  

Ceny města Znojma za rok 2021 byly předány na zasedání zastupitelstva v září 2021 Ing. 

Josefu Petlákovi za celoživotní publikační činnost a výchovu mládeže jako poradce a trenér 

šachových spolků a škol; Karlu Chmelířovi za významnou podporu znojemského sportu; 

kolektivu pedagogických i nepedagogických pracovníků ze Základní školy nám. Republiky za 

zajištění péče o děti zaměstnanců vybraných profesí v době proticovidových opatření; Ludmile 

Havlíkové za organizační práce ve Svazu zdravotně postižených Znojmo; a Marii Kuchařové za 

organizační a poradenskou službu ve Svazu tělesně postižených Znojmo. 

Ceny města Znojma za rok 2022 byly předány v září 2022 v novém Centru Louka. Prvním 

oceněným byl kolektiv Oblastní charity Znojmo za nadstandartní zapojení do nových sociálních 

projektů ve spolupráci s městem Znojmem, které pomáhají potřebným lidem a za 

nezastupitelnou činnost v oblasti sociální, zdravotní a humanitární. Druhým oceněným byl pan 



Miroslav Kučera za významnou podnikatelskou činnost v oblasti cyklosportu, za rozvoj 

cyklistiky a cykloturistiky ve Znojmě. Dalším oceněným tentokrát na poli motocyklového 

sportu byl pan Bedřich Fendrich, který patří k významným osobnostem historie 

československého motocyklového sportu v nejnižších třídách. Za svou dlouhou kariéru vyhrál 

31 mistrovských závodů a 8x slavil titul mistra Československa. Cenu města Znojma dostal 

rovněž Mons. P. Mgr. Jindřich Bartoš za velmi aktivní dlouholetou duchovní a pastorační 

činnost nejen ve Znojmě, ale i v příhraničí. Stojí za obnovou sakrálních památek města Znojma, 

zejména za obnovou kostela sv. Mikuláše, kostela sv. Jana Křtitele a dalších sakrálních staveb 

ve Znojmě. Poslední oceněnou osobností byl MUDr. Miroslav Kavka, MBA za celoživotní 

lékařskou činnost. Jeho osobnost je spjata s dlouholetou funkcí ředitele Nemocnice Znojmo, 

s funkcí primáře chirurgického oddělení a centrálního operačního traktu. Významně se podílel 

na rozvoji česko-rakouské spolupráce v oblasti zdravotnictví. Nemocnice Znojmo se pod jeho 

vedením stala nemocnicí s výrazným přesahem území okresu. V oblasti chirurgie se oddělení 

vypracovalo na vysokou odbornou úroveň a rozvíjelo spolupráci s brněnskými chirurgickými 

klinikami. 

 

Doprava 

S koncem roku 2022 vypršela smlouva mezi městem Znojmem a poskytovatelem přepravních 

služeb městské autobusové dopravy (MAD). Znojemská dopravní společnost - PSOTA 

přepravovala občany po Znojmě 12 let. Vítězem tendru na nového dopravce na dalších 10 let 

se nicméně kvůli nejnižší nabídkové ceně (72,6 mil. Kč ročně) stala jiná společnost – Autobusy 

Karlovy Vary a.s., která začala přepravu cestujících zajišťovat od 1. 1. 2023. Nový smluvní vztah 

s dopravcem přinesl modernější autobusy, více linek, častější spoje do městských částí 

i rychlejší odbavování cestujících.  

 

Majetek města 

S ohledem na aféry, které v roce 2018 celorepublikově vyšly najevo v souvislosti s týráním 

zvířat v cirkusech, a v souvislosti se sílící kritikou směrem k drezuře zvířat v cirkusech se vedení 

města rozhodlo v polovině roku 2018 a opakovaně v roce 2019 nepronajímat cirkusům se 

zvířaty pozemek ve Starém Šaldorfě, u ZŠ JUDr. Mareše, který byl dosud pro stavbu cirkusů 

používán. 

Sportovní hala Dvořákova sloužila od února do srpna 2021 pro účely Nemocnice Znojmo 

jako velkokapacitní očkovací centrum pro občany města, kteří se zde nechali očkovat proti 

nemoci covid-19. 

V prosinci 2021 zastupitelé města schválili odkup budovy České pošty na Horním náměstí 

ve Znojmě za 33,9 mil. Kč. Objekt byl vyhlédnut jako pro město strategický. Sestěhovat se sem 

budou moci provozy městského úřadu z pronajatých prostor v areálu Policie ČR na Pražské 

třídě. Je v krátké docházkové vzdálenosti od budovy úřadu a radnice na ulici Obrokové. Pošta 

byla postavena roku 1887 jako úřední budova, nabízí dva prostorné dvory a garáže, přístupné 

z Horní České ulice. V bezprostřední vzdálenosti se nachází autobusová zastávka městské 

autobusové dopravy a také jsou v docházkové vzdálenosti parkovací plochy na náměstí 

Svobody.  



 

Územní plánování: 
Platný územní plán města Znojma byl v uvedeném období dotčen změnou č. 2. O jejím pořízení 

bylo rozhodnuto již dne 13. 11. 2017. Zadání změny č. 2 bylo schváleno zastupitelstvem dne 

9. 12. 2019. Bylo součástí schvalované Zprávy o uplatňování Územního plánu Znojmo za 

období 07/2014 – 09/2019. Na podkladě zadání vypracovalo Urbanistické středisko Brno 

návrh změny č. 2, kterou zastupitelstvo po důkladném projednání a vypořádání námitek 

a připomínek vydalo dne 14. 2. 2022. 

Kromě souborné změny č. 2 bylo na přání developerů či městské samosprávy rozhodnuto 

o pořízení dalších malých změn zkráceným způsobem. Pořízení změny č. 2A bylo schváleno 

dne 26. 4. 2021. První část této změny byla následně po projednání vydána dne 5. 9. 2022, 

zatímco druhá část, týkající se zástavby domovního bloku na nároží Přímětické, Pražské 

a Bulharské ulice,  zůstává dodnes z rozhodnutí zastupitelstva nevydána. 

O pořízení změny č. 2B bylo rozhodnuto dne 13.09.2021. Vydána byla zastupitelstvem dne 

6. 6. 2022.  

Konečně pořízení změny č. 2C bylo schváleno dne 14.02.2022. V současné době je změna 

ve fázi veřejného projednávání.  

Krátce před volbami, dne 5. 9. 2022, rozhodlo zastupitelstvo ještě o pořízení změny č. 2D 

zkráceným způsobem. Rovněž bylo rozhodnuto o pořízení souborné změny č. 3 územního 

plánu.    

 

Kultura, sport, média  
Dne 1. 5. 2019, u příležitosti 15. výročí vstupu České republiky do Evropské unie (2004) a 30 

let otevřených hranic (1989), proběhla na hraničním přechodu Hnanice/Mitterretzbach 

Snídaně bez hranic. U nově zbudovaného Stolu na hranicích, symbolu otevřených hranic, se 

setkalo na 350 hostů z Moravy i z Rakouska. Snídani bez hranic uspořádalo město Znojmo, 

destinační společnost ZnojmoRegion, obec Retzbach a destinační společnost Retzer Land. 

Akce volně navázala na Nejdelší snídani, která proběhla na stejném místě v roce 2004 

u příležitosti vstupu do EU. Oficiální zdravice a přivítání hostů se ujali starosta Znojma Jan 

Grois, starosta Retzbachu Manfred Nigl a čestní hosté z rakouské strany: poslankyně Eva-

Maria Himmelbauer a Richard Hogl, zástupce Dolnorakouské zemské vlády. 

V červnu 2019 uspořádala Základní umělecká škola Znojmo dva ojedinělé koncerty, jeden 

v Recu a druhý ve Znojmě. Vyvrcholily tím oslavy stoletého výročí českého hudebního školství 

ve Znojmě. 

Mistr České republiky v cyklotrialu 2019, mistr Evropy a mistr světa v biketrialu 2019. 

Všechny tyto tituly vybojoval mladý znojemský sportovec René Vymětal (14 let), žák ZŠ 

Přímětice. 

V srpnu 2019 se s farníky u sv. Václava v Louce rozloučil dlouholetý premonstrátský farář 

P. Marián Husek, který zde působil 16 let. Z rozhodnutí vedení premonstrátského řádu byl 

přeložen na premonstrátskou faru k sv. Jakubovi do Jihlavy. Loucká fara nepatří 

premonstrátům, nýbrž brněnské diecézi, byla tudíž následně osazena farářem P. Ladislavem 

Bublánem. Z řádových společenství, která ještě před rokem 1950 byla ve Znojmě bohatě 

zastoupena, zůstal po roce 2019 pouze křižovnický probošt na Hradišti, P. Josef Hudec.  



Znojemské gymnázium Dr. Karla Polesného v říjnu 2019 oslavilo 100. výročí od založení 

českého gymnázia ve Znojmě. Škola se na významné jubileum připravila pestrým a perfektně 

organizovaným dvoudenním programem. Chodbami budovy procházeli nejen stávající 

studenti a pedagogové, mezi návštěvníky byli také četní absolventi gymnázia, kteří vzpomínali 

na studentská léta. V  rámci stoletých oslav také prošel městem pestrobarevný průvod 

studentů a jejich učitelů. Zavítal i před radnici, kde místostarosta Znojma Jan Blaha předal 

řediteli školy Jiřímu Peroutkovi originální List s jedinečnou městskou pečetí.  

Třicet let od Sametové revoluce si připomněli občané Znojma dne 17. 11. 2019 na 

nezávislém happeningu na Komenského náměstí.  

V roce 2019 vyšla tiskem zajímavá publikace mladého historika Jana Zerbsta Znojmo 

zahalené do sametového hávu, která je vůbec prvním pokusem o popis přelomových událostí 

ve Znojmě v roce 1989. Jihomoravské muzeum ve Znojmě vydalo publikaci Jiřího Kacetla 

o napoleonské bitvě u Znojma Znaim / Znojmo 1809. 

Přímětice v roce 2020 oslavily 800 let od posvěcení místního kostela a 800 let od první 

písemné zmínky o vesnici. Oslavy vyvrcholily dne 12. 7. v areálu přímětické fary mší svatou, 

historickou přednáškou a zábavním odpolednem. 

Dne 1. 8. 2020 proběhly na znojemském hradě v okolí rotundy oslavy 300 let od založení 

pivovaru. Organizátoři zanechali ve zdi pivovaru také odkaz budoucím generacím. Časovou 

schránku mají potomci otevřít přesně za 100 let, tedy 1. 8. 2120. Ve schránce je láhev piva, 

pivní pálenka a narozeninový pivní speciál „1720“, uvařený podle původní receptury. Vloženo 

do schránky bylo také víno, aktuální tisk a dopisy starosty Jana Groise a ředitele Znojemského 

městského pivovaru Miroslava Harašty. 

Znojmo zažilo v prvním „covidovém“ roce 2020 mimořádný zájem turistů. Právě proto 

Znojemské Beseda podala žádost agentuře CzechTourism a Ministerstvu pro místní rozvoj ČR 

o udělení certifikace Lokální organizace destinačního managmentu. Protože byly splněny 

všechny podmínky a požadavky, rozhodla hodnotící komise o jejím udělení. Znojemská Beseda 

se tak v závěru roku 2020 stala teprve pátou organizací v České republice, která na tuto 

certifikaci dosáhla. 

Rok 2020 byl bohatý na nové knižní publikace o Znojmě: Jihomoravské muzeum ve Znojmě 

vydalo Bonum opus: Premonstráti v Louce (1190–1784) od P. Eckla, M. Šeferisové a T. Valeše. 

Znojemská Beseda ve spolupráci s Okrašlovacím spolkem ve Znojmě vydala nové, doplněné 

vydání brožury Jiřího Svobody Průvodce městem Znojmem. Čestný občan Znojma Jan Vlasák 

ve spolupráci s J. Kacetlem vydal vlastním nákladem bestseller Milované Znojmo / Geliebtes 

Znaim. Okrašlovací spolek ve Znojmě vydal Znojemská nemocnice na Vídeňce a římsko-

katolická farnost na Hradišti Hradiště sv. Hippolyta naproti Znojmu, obě publikace byly 

z autorského pera J. Kacetla.   

V roce 2021 vydalo Jihomoravské muzeum ve Znojmě publikaci Znojmo 1918–2020. 

Architektonické proměny od autorů M. Mažárové, D. Merty. J. Oberreiterové a J. Hory.   

Opuštěné prostory barokního konventu louckého kláštera zaplnila od května do září 2022 

putovní výstava Trnkova Zahrada. Zhlédlo ji téměř 13 tisíc návštěvníků. Multimediální projekt, 

který oživil stránky z knihy světoznámého ilustrátora Jiřího Trnky, nabídl dětem i dospělým 

netradiční setkání na pomezí výstavy, divadelního představení a animovaného filmu. 

Znojemská Beseda výstavu uspořádala ve spolupráci s týmem GaP / Galerie a Prostor. 



V letech 2022 až 2026 slaví město Znojmo 800 let od založení královského města 

Přemyslem Otakarem I. U příležitosti zahájení těchto oslav uspořádalo město ve dnech 31. 8. 

a 1. 9. 2022 ve spolupráci s Filozofickou fakultou Masarykovy univerzity v Brně mezinárodní 

historickou konferenci v novém Centru Louka. Cílem bylo přiblížit osobnost 

polozapomenutého moravského markraběte Vladislava Jindřicha (1197–1222), mladšího 

bratra českého krále Přemysla Otakara I., od jehož úmrtí na znojemském hradě uplynulo právě 

800 let. Na konferenci, které se mohli zúčastnit zájemci z řad veřejnosti, vystoupil tucet 

tuzemských i zahraničních odborníků na středověk. Hlavní konferenční příspěvek přednesl 

Prof. Dr. Martin Wihoda, Ph.D.  Konferenční příspěvky mají vyjít v knižním sborníku.  

  

Průmysl 
Dne 12. 6. 2019 uspořádala státní agentura CzechInvest ve Znojmě 2. ročník konference 

Potenciál místní ekonomiky. Zastupitelé měst a obcí zde diskutovali o spolupráci při budování 

podnikatelské infrastruktury. CzechInvest tu také vyhlašoval výsledky soutěže Investičně 

atraktivní region 2018. Město Znojmo se dostalo do finále soutěže. 

 

„Nekonečný“ projekt silničního obchvatu Znojma – 2. část (2009–dodnes) 

• I. stavba (od Suchohrdelské po Únanovskou) – nedokončena 

Po stavební realizaci 2. etapy I. stavby silničního obchvatu Znojma v letech 2007–2009 (do 

dnešního dne nezprovozněné) v lokalitě Křivánky a Nová hora nabírala příprava navazujících 

částí další a další zpoždění. Dodnes je I. stavba žel nedokončena a nefunkční.   

Koncem roku 2011 podala Mgr. Lenka Poláková (Spolek OBCHVAT) na Nejvyšší správní 

soud v Brně návrh na zrušení změny č. 5 znojemského územního plánu, jež byla vydána 

v květnu 2006 a týkala se upřesnění trasy obchvatu. Soud dne 18. 1. 2012 návrh zamítnul.   

Mezitím stát pokračoval ve vyřizování stále chybějícího územního rozhodnutí pro klíčovou 

1. etapu I. stavby, která by obchvat z Nové hory, od železniční trati nad Červeným mostem, 

přivedla na křižovatku Suchohrdelské ulice, most přes Lesku a Družstevní ulici (pod 

Baumaxem). Územní rozhodnutí bylo vydáno v dubnu 2012, jenže krajský úřad jej na základě 

odvolání spolku Obchvat v únoru 2013 zrušil. Stavební úřad ve Znojmě musel požádat 

o doplnění celé řady nových podkladů. Členové spolku požadovali, a roku 2014 získali i příslib 

ministra dopravy Prachaře, aby stát do územně-plánovacích podkladů zanesl definitivní 

variantu obchvatu ve vzdálenější poloze kolem města.  

Nové územní rozhodnutí ve stejné věci bylo vydáno v červnu 2015. Následovalo opět 

odvolání a další dlouhý přezkum. V srpnu 2017 krajský úřad shodil územní rozhodnutí opět se 

stolu. Kvůli dalším nutným podkladům bylo řízení před stavebním úřadem ve Znojmě v roce 

2018 na půl roku přerušeno. Další měsíce až do roku 2020 vyplnily průtahy, když členové 

spolku Obchvat postupně obviňovali referenty stavebního úřadu a představitele města ze 

systémové podjatosti. Komplikaci znamenala též snaha o účastenství v řízení ze strany 

ekologických spolků Voda z Tetčic z.s. a Děti Země – Klub za udržitelnou dopravu z.s. Nové 

územní rozhodnutí na 1. etapu I. stavby bylo konečně vydáno dne 9. 6. 2020, tj. 3 roky po 

zrušení předchozího.  

Rozhodnutí bylo ovšem v červenci 2020 opět spolkem Obchvat napadeno. Jejich odvolání 

čítá dvě stovky stránek. Na žádost investora ŘSD bylo odvolací řízení kvůli dodání nezbytných 



podkladů v březnu 2022 přerušeno, nejprve do června, pak do září a nakonec do ledna 2023. 

Nakonec investor v únoru 2023 vzal žádost o vydání územní rozhodnutí zpět. Nově platná 

legislativa nyní umožní při nové žádosti sloučit územní a stavební řízení.   

• II. stavba (od Únanovské ulice nad nemocnicí po císařskou silnici) – dokončena (2019) 

Platné územní rozhodnutí na II. stavbu nabylo právní moci již v prosinci 2003. Na 1. etapu II. 

stavby, v okolí Městského lesíka a křižovatky na Únanovské ulici, bylo vydáno platné stavební 

povolení roku 2010, na navazující 2. etapu II. stavby, od Městského lesíka až po císařskou silnici 

u Znojemského návrší, v únoru 2012. Ředitelství silnic a dálnic (ŘSD) zamýšlelo zahájit stavbu 

v létě 2012. Nezahájilo, neboť ze strany sdružení Obchvat přišlo odvolání proti stavebnímu 

povolení k nejvyššímu stavebnímu úřadu, ministerstvu dopravy. Když bylo odvolání 

v listopadu 2012 zamítnuto, podali odpůrci žalobu ke Krajskému soudu v Brně. Té sice nebyl 

přiznán odkladný účinek, přesto investor od stavby prozatím upustil.  Rozhodnutí soudu přišlo 

až v srpnu 2014. Žaloba byla zamítnuta. Podobně zamítnuta byla v květnu 2015 i následná 

kasační stížnost odpůrců. Stát tedy mohl s klidným svědomím začít stavět.  

Situaci nicméně ještě znejasnil Nejvyšší správní soud ČR, který již v červnu 2012 zrušil 

Zásady územního rozvoje Jihomoravského kraje. Zrušení této nadřazené krajské územně-

plánovací dokumentace mělo za následek ohrožení i samotného územního plánu města 

Znojma. Krajský soud v Brně skutečně v únoru 2016 zrušil trasu obchvatu v územním plánu 

Znojma, posléze však díky zásahu Nejvyššího správního soudu ČR (po kasační stížnosti města) 

platnost trasy v listopadu 2016 potvrdil. V listopadu 2016 také nabyly platnosti opět krajské 

zásady územního rozvoje. 

Mezitím, na jaře 2014 se znojemský obchvat stal prioritou Vlády ČR a na podzim se do 

rozpočtu Státního fondu dopravní infrastruktury dostaly prostředky na pokračování stavby i na 

přípravu dalších souvisejících staveb. ŘSD vypsalo na jaře 2015 veřejnou zakázku, kterou 

vyhrály firmy SDS EXMOST spol. s r. o. a Froněk, spol. s r. o. za cenu 320 mil. Kč. K poklepání 

základního kamene nicméně kvůli zmíněným soudním průtahům došlo až 28. 7. 2016, za účasti 

premiéra Bohuslava Sobotky, ministra dopravy Dana Ťoka, hejtmana Michala Haška a starosty 

Vlastimila Gabrhela. 

Stavba 3,5 km dlouhé II. stavby od Únanovské ulice až po císařskou silnici I/38 obsahovala 

tří mimoúrovňové křižovatky a pět mostních objektů. První hotovou stavbou byl most na 

Únanovské ulici, nad nemocnicí, zprovozněný 10. 12. 2017. Největší most vyrostl na Přímětické 

ulici během necelých 24 hodin v únoru 2019. Po třetím mostě, při křížení s císařskou silnicí pod 

Znojemským návrším, začali řidiči jezdit v srpnu 2019. Definitivně otevřena byla II. stavba 

znojemského obchvatu dne 5. 10. 2019. 

Díky nové stavbě bylo možné odvést tranzitní dopravu mimo městskou část Přímětice. 

K esenciálně důležitému odklonu dopravy z historického jádra Znojma však stále i dnes (2023) 

zbývá dokončit 752 metrů 1. etapy I. stavby. 

V projekční přípravě jsou další úseky obchvatu: IV. stavba (Suchohrdelská–Dobšice) 

a nejnáročnější III. stavba (Dobšice – přemostění Dyje – Oblekovice) včetně přivaděče na silnici 

I/53 směr Brno). 

 

  



Poslední komunální volby a současnost 

(2022–2023) 

Zatím poslední komunální volby se uskutečnily týden před otevřením pouzder z báně radniční 

věže, 23. a 24. 9. 2022. Zúčastnilo se jich 42,73 % voličů. Zvítězila s přehledem kandidátka hnutí 

ANO 2011, která získala 27,81 % hlasů a 11 mandátů. Na druhém místě skončila občanská 

kandidátka Naše Znojmo (18,13 %) v čele s dosluhujícím starostou Ing. Malačkou, jež získala 7 

mandátů. Na třetím a čtvrtém místě skončila SPD a nezávislé osobnosti (11,62 %) a koalice 

ODS + KDU-ČSL SPOLU (11,29 %), které získaly po 4 mandátech. Do zastupitelstva se ještě 

dostaly kandidátky PRO ZNOJMO s podporou Starostů a nezávislých a Moravského zemského 

hnutí (8,63 %) s 3 mandáty a Znojmáci (5,58 %) s 2 mandáty. 

Ustavující zasedání dne 31. 10. 2022 zvolilo do funkce starosty města historicky první ženu 

– Ing. Ivanu Solařovou (ANO 2011), která od voličů získala 3441 hlasů. Statutární 

místostarostkou se s 1517 hlasy stala Mgr. Svedíková Vávrová (SPD). Dalším místostarostkou 

byla zvolena Bohumila Beranová (Znojmáci) s 883 hlasy a posledním místostarostou Mgr. Jan 

Blaha (ANO) s 3319 hlasy. Neuvolněnými členy rady města byli zvoleni David Štolpa, Ing. arch. 

Radomír Kaman, Ing. Oldřich Staněk (všichni tři za ANO 2011), MUDr. Mgr. Bert Bartas 

(Znojmáci) a jako historicky první uvolněná radní Mgr. Růžena Šalomonová (SPD; 1434 hlasů). 

Posty předsedů výborů zůstaly neuvolněné: do čela finančního výboru byla zvolen Ing. Jakub 

Malačka, MBA (Naše Znojmo) a do čela kontrolního výboru PhDr. Jiří Kacetl (PRO ZNOJMO). 

Výbor pro územní a strategické plánování a nakládání s majetkem obnoven nebyl.  

      

Volby prezidenta ČR (2023) 

V třetích volbách prezidenta České republiky v lednu 2023 zvítězil ve městě Znojmě při volební 

účasti 65,08 % voličů Ing. Andrej Babiš (42,74 %). Jako druhý skončil Ing. Petr Pavel (28,84 %), 

na třetím místě Prof. Danuše Nerudová (13,12 %). V druhém kole voleb při účasti 67,53 % 

porazil Andrej Babiš (50,64 %) těsně Petra Pavla (49,35 %). Celkové výsledky v ČR nicméně 

rozhodly jasně o vítězství Petra Pavla.      

 

Projekt adaptace loucké jízdárny na společensko-kulturní sál města Znojma 

Loucká jízdárna se po provizorní opravě v roce 2014 stala místem pořádání koncertů v rámci 

Hudebního festivalu Znojmo, popř. příležitostných hospodářských výstav. Vedení města ve 

spolupráci s Ing. arch. Martinem Navrkalem připravilo projekt adaptace jízdárny a přilehlé 

konírny na moderní společensko-kulturní centrum města Znojma. V roce 2019 radnice 

zareagovala na dotační výzvu Ministerstva pro místní rozvoj („Podpora regenerace 

brownfieldů pro nepodnikatelské využití“), nebyla však úspěšná. V roce 2020 se žádost města 

opakovala, opět bez úspěchu. 

V září 2022 byla podána nová žádost, tentokrát od Ministerstva kultury v rámci Národního 

plánu obnovy (po pandemii covidu-19). Dotační podmínky podporují vznik „kulturního 

a kreativního centra“. Předpokládané náklady na realizaci jsou 102,5 mil. Kč. Dotace, 

schválená v únoru 2023, pokryje nakonec 58 % nákladů, tj. přes 59 mil. Kč. Město již získalo 



stavební povolení, dokončilo projekt pro provedení stavby a uzavřelo též dohodu s 12 partnery 

projektu, kteří zde mají zájem pořádat více než 200 akcí ročně. Stavba tedy proběhne v roce 

2023. 

Dominantním prostorem bude velkokapacitní sál jízdárny s maximální kapacitou 800 

osob. K němu z východní strany zůstane přičleněn původní přístavek s blokem šaten 

a sociálního zařízení pro účinkující. K hlavnímu sálu bude budován nový vstup (únikový východ) 

z jihu. Na prostor sálu navazuje ze západu dvoupodlažní prostor bývalých koníren 

a důstojnického zázemí. Přízemní prostory budou využívány pro nové sociální zařízení, 

informační kancelář, skladové zázemí, šatny a další prostory. V druhém patře této části budou 

některé místnosti využity pro umístění nové technologie (vzduchotechnická strojovna, 

plynová kotelna a technické místnosti), ostatní prostory budou sloužit kreativnímu využití 

(výtvarný ateliér, hudební a divadelní zkušebny, volnočasové aktivity dětí a seniorů atd.). 

 

Památková zóna Znojmo (2021–2023) 
Ministerstvo kultury ČR vydalo s účinností od 3. 2. 2023 opatření obecné povahy, kterým 

prohlašuje část území s historickým prostředím města Znojma za Památkovou zónu Znojmo 

(PZZ). Prohlášení Památkové zóny Znojmo je završením 18měsíčního schvalovacího procesu. 

Návrh na prohlášení tohoto plošně chráněného území se všemi odbornými podklady 

vypracoval na jaře 2021 PhDr. Jan Kozdas, odborný garant Národního památkového ústavu 

a doyen znojemské památkové péče. Další odborná upřesnění a revizi návrhu provedl historik 

Jiří Kacetl. V srpnu 2021 návrh odsouhlasila k podání městská rada.  

Prohlášení zóny je především nápravou a vhodnou náplastí na nedávné nejvyšší soudní 

rozhodnutí, kterým byly čistě z formálních byrokratických důvodů ze státního seznamu 

památek České republiky vyřazeny četné znojemské architektonické skvosty (např. městské 

divadlo, zástavba Mariánského náměstí, železniční viadukty, Jubilejní park aj.).  

Z hledisek historické kontinuity zóna urbanisticko-architektonicky a krajinářsky navazuje 

na území již prohlášené městské památkové rezervace. Zahrnuje hodnotné celky "nového 

Znojma", které vyrostlo po překročení středověkých hradeb v průběhu 19. století a 1. poloviny 

století minulého na předpolí starého Znojma, v oblouku železniční tratě ze Znojma do Jihlavy. 

Občané budou při stavebních úpravách na svých nemovitostech v nové památkové zóně moci 

žádat o státní dotace. To dříve nebylo možné. Dosavadní ochranné pásmo MPR z orku 1989 

totiž nutilo majitele k památkářské byrokracii, ale bez jakýchkoli finančních výhod. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zprávu s využitím dobového denního tisku, usnesení orgánů města, kronik města, tiskových 

zpráv a jiných archivních materiálů sepsal od listopadu 2022 do února 2023 

PhDr. Jiří Kacetl, historik a zastupitel města 



Příloha: Demografický vývoj ve Znojmě a jeho bývalých satelitech v letech 1994–2022 

Revidoval Ing. Radek Svoboda, vedoucí odboru správního MěÚ Znojmo 

Počet obyvatel 
k 1.1. 

Znojmo 

Nový Šaldorf-

Sedlešovice 

(*1992) 

Dobšice (*1993) 
Kuchařovice 

(*1991) 

Suchohrdly 

(*1998) 

1994 37093 776 2259 815 - 

1995 37217 745 2272 821 - 

1996 37287 760 2281 825 - 

1997 37302  800  2285  827 - 

1998 36217 806 2303 855 1007   *vznik 

1999 36007  818  2336  862  1012 

2000 35850  843  2348  885  1022 

2001 35773  880  2347 908  995 

2002 35691  895  2367  913  983 

2003 35552  907  2360  911  979 

2004 35280 946 2363 908 1010 

2005 35177 979 2380 912 1047 

2006 35032 1019 2422 941 1069 

2007 34902 1034 2421 948 1117 

2008 34735 1099 2466 944 1144 

2009 34759 1149 2472 961 1191 

2010 34725 1226 2471 964 1209 

2011 34078 1263 2530 961 1174 

2012 34073 1295 2548 951 1171 

2013 33964 1319 2521 961 1171 

2014 33805 1376 2490 957 1180 

2015 33761 1424 2484 962 1205 

2016 33787 1482 2468 960 1255 

2017 33823 1526 2464 963 1297 

2018 33719 1547 2438 937 1353 

2019 33780 1558 2446 935 1369 

2020 33765 1595 2445 924 1413 

2021 33775 1652 2418 906 1431 

2022 33370 1697 2329 908 1394 

 


